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Oškodovanci upravičeno 
zaiitevaio svoje 
v Termoelektrarni Šoštanj se zavedajo potreb po investicijah 

Termoelektrarna v Šošta
nju je že dlje časa na očeh 
javnosti. Po eni strani silno 
potrebujemo električno 
energijo, ki jo proizvaja, po 
drugi strani pa ravno zaradi 
te energije nenehno zastrup
lja okolje. 

Vsega tega se zavedajo tu
di v elektrarni, so povedali 
na novinarski konferenci 
v torek v Šoštanju, ko so 
predstavljali temeljne zna
čilnosti poslovanja. Letos je 
elektrarna dobro služila svo
jemu namenu, vsaj v prvi po
lovici leta, ko so pridelali 40 
odstotkov več električne 
energije, kot so prvotno na
črtovali. Do konca leta naj bi 
v omrežje poslali nekaj več 
kot 3 tisoč GWh, za kar bodo 
porabili 3 milijone 719 tisoč 
ton premoga. Seveda ta pro
izvodnja prinaša s sabo tudi 
katastrofalne posledice za 
okolje, samo v letošnjem letu 
so zaradi preonesnaženega 
zraka 23-krat omejili proiz
vodnjo. 

Podobno je bilo tudi v to
rek, ko so zaradi prekorače
nih koncentracij, kar so na
merili v Šoštanju, uvedli 
ukrepe^ prve stopnje, in za 
tretjino znižali proizvodnjo. 
Zato v T E Š toliko bolj po
udarjajo potrebnost investi
cij. V ta sklop sodi odžvep-
Ijevalna naprava na 4. bloku. 

ki jo že gradijo, vredna pa bo 
142 milijonov mark. Napra
va naj bi pričela poskusno 
obratovati prihodnje leto, 
s tem bi Se emisije SO2 
zmanjšala za 40 odstotkov, 
vendar pa se v T E Š sprašuje
jo, kje bodo dobih 900 mil i 
jonov SIT, za kolikor bo pri
hodnje leto »prekra tek« re
publiški proračun. Poleg 
odžvepljevalne naprave gra
dijo zaprti krogotok tran
sportnih voda z odlagališča 
pepela, s čimer naj bi pre
prečili nadaljnje onesnaže
vanje velenjskega jezera in 
Pake, investicija pa naj bi 
bila zaključena prihodnje 

leto. 
Po predvidevanjih bo Šo

štanj ska termoelektrarna le 

to zaključila z izgubo v višini 
5,9 milijarde tolarjev, kot 
vzrok pa navajajo odpis ter
jatev za neplačano električ
no energijo iz lanskega leta 
in nepriznano amortizacijo. 

V prihodnjem letu naj bi 
v Šoštanju proizvedli nekaj 
več kot 2 tisoč 700 G W h 

električne energije, za štiri 
mesece naj bi zaradi remon
ta in priključitve na odžvep-
Ijevalno napravo zaustavili 
četrti blok, načrtujejo pa tu
di nekaj investicijskih vzdr

ževalnih del. Najbolj po 
membna naloga pa bo spre
jem investicijskega načrta 

odžvepljevalne naprave na 
bloku 5, saj v i r i financiranja 
še niso znani. 

U R Š K A S E L I Š N I K 

Znano je, da so Šoštanjčani po odločitvi temeljnega in višjega sodišča v Celju lastnikom gozdov iz 
Zavodenj in nazarskemu Gozdnemu gospodarstvu dolžni izplačati odškodnino v višini približno 
milijon mark. V TEŠ pravijo, da vsebinsko gledano odločitev sodišč ni sporna in da so oškodo
vanci upravičeni do odškodnine, vendar pa so po posvetu s sekretariatom za energetiko zahtevali 
revizijo sodnega postopka na \Thovnem sodišču. To naj bi preverilo, če je bilo v sodbi upoštevano, 
da bodo zgradili čistilne naprave in tako zmanjšali vpliv na okolje. V tožbi so, po oceni 
termoelektrarne, sodelovali lastniki približno polovice najbolj poškodovanih gozdnih površin. 
Ostali oškodovanci TEŠ še niso tožili, v termoelektrarni pa pričakujejo, da se bodo lahko z njimi 
dogovorili za odškodnino na osnovi odločitve Vrhovnega sodišča. 

Spremembe za pogodbeno delo 
Velenjslfi poslanci delavni na zadnji seji 

Poslanci velenjske skupš
čine so bili na torkovem za
sedanju sila delavni. Brez te
žav (razen z zagotovitvijo 
sklepčnosti v zboru združe
nega dela) , so se prebili čez 
sedem točk dnevnega reda. 

Dogovori l i so se za začas
no financiranje javne pora
be, sprejeli lokacijski načrt 
za plinovod Vič-Podlog, po
imenovali Podgorsko cesto 
v Pesju, določili gospodarske 

javne službe, določili prispe
vek za investicijska vlaganja 
vodooskrbe ter priključitve 
kanalizacijskega omrežja na 
centralno čistilno napravo in 
potrdili odlok o organizaciji 
in delovnem področju 
upravnih organov. 

Poslanci pa se niso strinja
li z osnutkom sprememb od
loka o ustanovitvi javnih za
vodov za vzgojo in izobraže
vanje ter vzgojo in varstvo 
predšolskih otrok. Zapletlo 
se je že pri vprašanju, ali je 
pravilno OŠ Anton Aškerc 
ali OŠ Antona Aškerca. 
Hkrati so poslanci opozarja
li, da so bila imena nekaterih 
šol »ponesrečeno« izbrana in 
da včasih prihaja do zame
njav. Tako so pripravljen os
nutek prekvalificirali v teze, 
ki naj skupaj z razpravo slu
žijo za pripravo drugačnega 
osnutka. 

Največ pozornosti pa so 
poslanci posvetili zaposlova
nju v velenjski občini in z za
poslovanjem povezanimi 
problemi. Tako za občino 
ugotavljajo, da se zmanjšuje 
stopnja zaposlenosti in 

hkrati tudi aktivnega prebi
valstva, med brezposelnimi 
pa v Velenju izstopajo žen
ske in iskalci prve zaposli
tve. V občini prejema denar
na nadomestila ali pomoč 
manj kot polovica brezposel
nih. Poslanci so v razpravah 
večkrat omenjali brezposel
ne, ki od Zavoda za zaposlo
vanje prejemajo pomoč, 
hkrati pa so pogodbeno za
posleni. Pri tem so omenjali 

Elektroniko, vendar pa bo 
najnovejši zakon o delovnih 
razmerjih prinesel nekaj no
vosti, predvsem večjo obdav
čitev pogodbenega dela. P o 
slanci so spregovorili še 
o javnih delih in kreditih, 
predsednik IS Velenje Sreč
ko Meh pa je še enkrat prote
stiral proti ukinjanju Bolniš
nice Topolšica. 

U R Š K A S E L I Š N I K 

Srečanje zdomcev 
V nedeljo, 26. decembra, na 

dan samostojnosti, se bodo 
v Radencih srečali slovenski 
zdomci. 

Srečanje pripravlja revija 
Naša Slovenija, pokrovitelj pa 
je Ministrstvo za zunanje za
deve, sektor za Slovence po 
svetu. Namen srečanja je, da 
bi vsem rojakom, ki živijo 
v različnih državah sveta, po

sredovali informacije, ki zade
vajo njihov položaj. Tako bodo 
zdomci spregovorili o zakonu 
o državljanstvu, delu in zapo
slovanju, izobraževanju, f i 
nancah, ekonomskih odnosih 
in razvoju ter zunanjih zade
vah. V Radencih bodo v pogo
vorih sodelovali predstavniki 
ustreznih ministrstev. 

US 

Proračunske želje 
člani velenjskega izvršnega sveta so se na zadnji seji 

seznanili s potrebami in željami občinskih proračunskih 
porabnikov. Zaenkrat ugotavljajo, da so izkazane želje 
kar realne, približno v višini 1,5 milijarde tolarjev. Tako 
člani velenjskega IS ocenjujejo, da se pri sestavi prora
čuna za prihodnje leto ne bodo ubadali s prevelikimi 
težavami. 

US 

Poslej ena zadruga 
člani T O K Gozdarstva Nazarje so se na nedeljskem 

referendumu v veliki večini odločili za pripojitev 
k Zgomjesavinjski kmetijski zadrugi Mozirje. 

Referenduma se je udeležilo 78 odstotkov od 700 
volilnih upravičencev, za pripojitev pa se je izreklo več 
kot 71 odstotkov vseh članov T O K . Tako bo poslej 
v mozirski občini enotna kmetijska in gozdarska 
zadruga, kar je skladno s spremenjenim zakonom 
o gozdarstvu. Lastniki gozdov, ki so večinoma tudi 
kmetje, so se odločili, da ne bodo oblikovali samo
stojne zadruge, ampak se bodo priključili že obstoječi 
Z K Z Mozirje. Sedaj je na vrsti delitvena bilanca 
z nazarskim Gozdnim gospodarstvom. 

U S 

Za začasno financiranje 
Smarska skupščina je pretekli teden sprejela odlok o začas

nem financiranju javne porabe za leto 1994, potem ko je občin
ska vlada to odločitev že sprejela. Po veljavnem zakonu bi 
morali imeti že občinski proračun, vendar pa še ni niti osnove, 
državnega proračuna. Nov občinski proračun naj bi sprejeli 
v začetku prihodnjega leta, do takrat pa bo za osnovo letošnji. 
Gre za podobno odločitev kot pretekla leta. 

Po koščkih ne bo Šlo 
Dr. Rajko Pirnat in konjiški poslanci o lokalni samoupravi 

čeprav tik pred obravnavo 
zakona o lokalni samoupravi 
v državnem zboru, so prejšnji 
teden konjiški poslanci in nji
hov gost, docent na Pravni fa
kulteti dr. Rajko Pirnat, kri
tično spregovorili o zadnjih 
predlogih ne le tega zakona, 
ampak -še bolj že propadlega 
zakona o državni upravi. Os

novna ugotovitev je bila, da je 
brez slednjega prvi zakon ne
smiseln in da tovrstne zakono
daje ni mogoče jemati po 
koščkih. 

Dr. Rajko Pirnat je sedanji 
komunalni sistem opredelil 
kot posledico Marxovih idej 
o Pariški komuni, cepljeno 
s Kardeljevim samoupravnim 
ideološkim inštrumentarijem. 
»Komunalni sistem je bil si
stem obvladovanja komunale 
s strani partije,« je dejal in po
udaril predvsem spojitev lo
kalnih in državnih zadev na 
škodo lokalnih. Občine so na
mreč po njegovem opravljale 
kar v 80 odstotkih državne na
loge in le v 20, oziroma v zad
njem času 30 odstotkih, lokal
ne. To dvoje pa je nujno ločiti, 
je poudaril, ne nazadnje zara
di siceršnjega medsebojnega 
vpliva in neuravnoteženega 
standarda upravnih storitev. 

To pa bo nemogoče narediti 
brez sprejema zakona o držav
ni upravi, ki pa nikakor ne bi 
smel uvajati »špageti sistema 
uprave«, oziroma načina, ko 

ima vsako ministrstvo spelja
ne svoje niti do zadnje vasi. Na 
vprašanje Jožeta Barage, ali je 
določitev upravnih enot poli
tično ali strokovno delo, je od
govoril, da bi seveda moralo 
biti upravno tehnično, vendar 
je to postal politični problem, 
zaradi katerega je zakon tudi 
padel. »Dejstvo je, da imajo 
nekatere politične sile interes, 
da ohranijo sedanji komunalni 
sistem čim dlje,« je poudaril. 

V vsakem primeru je reorga
nizacija državne uprave po
membnejša od lokalne samou
prave, vendar tudi te ni mogo
če jemati po koščkih. O pome
nu reorganizacije državne 
uprave so govorili tudi poslan
ci, Rudi Petan pa je opozoril, 
da doslej še nihče ni povedal, 
kako bomo vse te spremembe 
plačali. Dr. Pirnat se je stri
njal, da bodo spremembe dra
ge, poudaril pa je tudi, da bo 
sistem brez dvoma sprva delo
val slabše kot sedaj. Kljub te
mu pa s spremembami ne bi 
smeli odlašati. 

M I L E N A B. POKLIC 

Sanacija v JP Komunala 
Javno podjetje Komunala 

Celje ima po podatkih o poslo
vanju več kot 7 milijonov to
larjev izgube, zato so ga na eni 
od novembrskih sej izvršnega 
sveta zadolžili, da izdela krat
koročni sanacijski program. 
Tega je občinska vlada potrdi
la na zadnji seji. 

Med ukrepi kratkoročne na
rave so v JP Komunala predla
gali prilagajanje cen storitev 
v skladu z republiško uredbo 
o oblikovanju cen. Neplačni-
kom naj bi selektivno ukinjali 

dobavo komunalnih storitev. 
Med problematične sodijo zla
sti različni zasebniki in go
stinci, pa tudi zaposleni v po
djetjih, ki nimajo težav s po
slovanjem. Predstavniki K o 
munale so opozorili, da je tudi 
njihova ustanoviteljica celjska 
občina eden od dolžnikov. Ve
like in stalne dolžnike bodo 
v bodoče obravnavali posebej 
in v izjemnih primerih šli 
v kompenzacijo terjatev. Tudi 
v prihodnje bodo izvajali vse 
možne ukrepe varčevanja, pri 

upnikih pa bodo skušali doseči 
zmanjšanje oziroma odpis za
mudnih obresti. 

Izvršni svet je te predlagane 
ukrepe podprl in menil, da je 
dolgoročna sanacija povezana 
z reorganizacijo javnega sek
torja v občini. Poleg tega je 
tudi predlagal, da JP Komu
nala izterja v republiki nado
mestilo za del izgube, ki je na
stala zaradi državnega določa
nja cen osnovnih komunalnih 
storitev. 

TC 

Sprejeta lokalna 
samouprava 

LJUBLJANA, 21. de
cembra (Večer) - Poslanci 
državnega zbora so le spre
jeli zakon o lokalni samo
upravi, vendar je dobil le 
slabo večino glasov. Tako 
bodo v tistih delih občin, 
kjer se bodo krajani odloči
li za referendvune o obliko
vanju novih občin do konca 
marca, volitve do konca ju
nija, v ostalih pa bodo voli-
tve^aprila prihodnje leto. 

Nova davčna 
pravila 

LJUBLJANA, 21. de
cembra (Večer) - Državni 
zbor je določil nova pravila 
za plačevanje dohodnine, 
ki jih bomo občutili sredi 
leta 1995. Davčni zaveznici 
bodo imeli odslej vsi olaj
šavo, ki bo znašala 11 od
stotkov povprečne plače, 
seznam olajšav je daljši, 
odstotek za znižanje osno
ve pa ne, medtem ko bodo 
višje olajšave za otroke. 

Državni zbor brez 
sklepov 

LJUBLJANA, 20. de
cembra (Delo) — Zaradi na
sprotujočih si interesov 
parlamentarnih strank 
o bodoči lokalni samoupra
vi je nadaljevanje razprave 
v državnem zboru zašlo 
v slepo ulico. Nekatere 
stranke bi rade voUtve čim 
prej, druge pa najprej nove 
občine. Nekateri poslanci 
so se zavzeli za glasovanje 
o dopolnilih k zakonu, ki 
pa so po nmenju sekretari
ata za zakonodajo niso po
vsem v skladu z ustavo. Dr-
. France Bučar je zato me
nil, da bi s takšnim glaso
vanjem prešli mejo, ki nas 
še loči od nepravne države 
in Slovenijo spet pripeljali 
na rob državljanske vojne, 
državljane pa spodbudili 
k civilni nepokorščini. Po
slanci nazadnje niso skle
nili ničesar, ampak so sejo 
prekinili. 

Uzakonjen 
ombudsman 

LJUBLJANA, 20. de
cembra (Večer) - Po dolgo
trajnih pripravah in raz
pravah je slednjič uzako
njen varuh človekovih pra
vic. Varuha bo izvolil dr
žavni zbor in mu dodelil 
šestletni mandat. Varuh bo 
imel med drugim tudi do
stop do prostorov obvešče
valnih služb, pri katerih 
obstaja možnost kršenja 
človekovih pravic in svo
boščin. 

•NOVI TEDNIK-
Glavni in odgovorni urednik: 
Branko Stamejčič. 
Pomočnica odgovornega ured
nika: Milena Brečko-Poklič. 
Uredništvo: Marjela Agrež, 
Irena Baša, Tatjana Cvim, Ja
nja Intihar, Brane Jeranko, 
Edo Einspieler, Edi Masnec, 
Urška Selišnik, Ivana Stamej
čič, Željko Zule. Tehnični 
urednik: Franjo Bogadi. Obli
kovanje: Minja Bajagič. Tajni' 
ca uredništva: Mojca Marot. 
Naslov uredništva: Prešernova 
19, Celje. Telefon: (063) 29-431. 
£ax 441-032. 
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Priznanja šmarske občine 
prof. ar. Herbert Završnlk Je častni občan 

Za pretekli konec tedna so 
pripravili slavnostno sejo 
šmarske občinske skupščine, 
kjer so podelili letošnja občin
ska priznanja, priznanja ino
vatorjem leta in za Mlade 
v koraku s časom. Ob tej prili
ki je postal častni občan šmar
ske občine prof. dr. sci. prim. 
Herbert Završnik in to za 50-
letno zdravniško delo ter oseb
ni prispevek k \Thunski zdrav
stveni ponudbi zdravilišča Ro
gaška Slatina. 

Komisija za odlikovanja in 
priznanja je za občinska priz
nanja prejela 49 predlogov, 
največ doslej. Odločili so se za 
tri plakete občine, osem priz
nanj občine ter tri denarne na
grade. Plakete občine so letos 
podelili podjetju Mont kon
fekcija Kozje (za poslovne 
uspehe ter sodelovanje s so
sednjimi K S ) , Franciju Zidar
ju iz Šmarja (za prizadevanje 

v Spominskem parku Trebče 
ter sodelovanje na promociji 
države v Regensburgu) in 
Martinu Paniču iz Bistrice ob 
Sotli (za obnovo cerkvenih 
spomenikov in sodelovanje 
s K S ) . 

Priznanja občine so prejeli 
Irena Romih iz Bistrice ob 
Sotli, Zonca Pešič iz Rogaške 
Slatine, Andrej Grobelnik iz 
Rogatca, Društvo upokojencev 
iz Šmarja, Zlatka Pilko iz Pri
stave, Jože Erjavec iz Kostriv-
nice in Radio klub S 59 DRO 
ter Jože Halužan iz Rogaške 
Slatine. Tri denarne nagrade 
pa so podelili Gasilskemu dru
štvu Sv. Florjan, Športnemu 
društvu TVD Partizan z Vin
skega vrha ter Športnemu 
društvu iz Bistrice ob Sotli. 

Inovatorji leta 1993 so dr-

. Bojan Tepeš in dipl. inž. Da
mijan Jurjec iz zdraviHšča 
v Rogaški Slatini (za analitski 
test, ki v četrt ure odkrije pov
zročitelja poškodb sluznice že
lodca in dvanajstnika), Bran
ko Rozman iz Monta konfekci
je (za sredstvo za medfazni 
transport, ki je nadomestilo 
visečega) ter dipl. inž. Dami
jan Jurjec posebej (za pomož
no zdravilo Dolit Mg, ki pre
prečuje ledvične kamne). Veli
ko učencev in njihovih men
torjev pa je prejelo priznanja 
Mladi v korak s časom. 

Zbranim sta govorila pred
sednik šmarske skupščine, Jo
že Čakš ter njenega izvršnega 
sveta, Marjan Aralica. V kul
turnem programu je nastopila 
šmarska godba na pihala, pod 
vodstvom Adema Bicskeya. 

BRANE JERANKO 

Velenjčani in 
Mozirjani prvič 
sifupaj 

Pretekli teden so se v Ve
lenju srečali predstavniki 
velenjskega in mozirskega 
izvršnega sveta, do sreča
nja pa je prišlo na povabilo 
dr. Jožeta Zupančiča, pred
stavnika lokalnih interesov 
obeh občin v državnem 
svetu. 

Velenjčani in Mozirjani 
že nekaj časa ugotavljajo 
skupne interese, še bolj pa 
po osnutkih nove lokalne 
samouprave. Na tem po
dročju naj bi namreč nastal 
skupen upravni okraj. Sre
čanje oboji ocenjujejo za 
zelo koristno, saj so poleg 
nove organiziranosti občin 
spregovorili še o drugih 
problemih, ki jih težijo. Ta
ko so se v pogovorih dota
knili Šoštanj ske termoelek
trarne, turizma, cest, zapo
slovanja in brezposelnosti. 
Na sestanku so se dogovo
rili, da se bodo v prihodnje 
še večkrat srečevali. 

US 

Petarde na sicupščini 
Konjiški posianci o proračunu, zimski siužbi, imenovanjih in 
petariJah 

čeprav so minuli teden po
slanci konjiške občinske 
skupščine obravnavali dve ob
sežni temi — rebalans proraču
na in lokalno samoupravo, pa 
so se razgovorili predvsem 
o navidez obrobnih vpraša
njih, kot so zimska služba, 
imenovanje člana v svet javne
ga zavoda Celjske lekarne in 
o petardah. 

Osnutek odloka o zimski 
službi so poslanci soglasno 
sprejeli in odločili, da krajev
ne skupnosti do konca leta po
šljejo pripombe komisiji za 
komunalo. Pripomb je bilo tu
di na skupščini precej - krajev
na skupnost Slovenske Konji
ce je med drugim predlagala, 
da v občini naredijo spisek 
krajevnih in lokalnih cest, saj 
na primer trenutno ni jasno, 
ali je v Konjicah 8 ali kar 30 
kilometrov ulic. Glede na do
ločilo, da morajo krajevne 
skupnosti čistiti tudi javne po

ti, pa je brez dvoma treba tudi 
natančno določiti, katere poti 
so to, saj bi jih naj čistili z last
nimi sredstvi - ki pa jih sploh 
nimajo. 

Rebalans občinskega prora
čuna prinaša Konjicam zaradi 
novih kriterijev pet odstotkov 
več denarja, kot so ga iz repu
blike pričakovali. Letošnji 
proračun je tako v občini te
žak 643 milijonov tolarjev, od 
tega bodo za investicije name
nili 125 milijonov. Na zahtevo 
predsedstva skupščine je iz
vršni svet pripravil podrobno 
razlago posameznih proračun
skih postavk, tako da poslanci 
niso imeli posebnih vprašanj, 
podrobnosti razdelitve denar
ja med krajevnimi skupnostmi 
pa bo dogovoril poseben od
bor. Tokrat so protestirali le 
krajani Zreč, ker jim občina ni 
prispevala po 350 DEM za 
vsak telefonski priključek, ta
ko kot bo to storila za Loče in 
Vitanje. Žal so telefonijo 

v Zrečah urejali prej, preden je 
bil sprejet sedanji dogovor, so 
jim pojasnili. 

Samo v ožjem središču Slo
venskih Konjic je bilo ob lan
skih novoletnih praznikih 
6 nesreč s petardami. Žal se 
uporabe petard ne da prepove
dati, so ugotavljali poslanci, 
zato so sklenili, da bodo naslo
vili javni poziv vsem občanom, 
še posebej pa prosili policijo, 
da bo v prazničnih dneh še 
bolj kot sicer prisotna na jav
nih mestih. 

Neuspešna pa je bila tudi 
prošnja, da bi iz proračuna na
menili 2 milijona tolarjev za 
ustanovitev podjetja za uspo
sabljanje in zapo.slovanje in
validov. Ustanovitev takšnega 
podjetja že pripravljajo v ok
viru Kostroja v sodelovanju 
s skladom za razvoj. Odločili 
so se za lastniški vložek, ven
dar šele potem, ko bodo »stva
ri bolj čiste«, kot se je smiselno 
izrazil župan Jože Baraga. 

Komisija za volitve in ime
novanja je predlagala dr. Boži
darja Pahljino za člana sveta 
javnega zavoda Celjske lekar
ne. Predlog, ki ni upošteval 
treh predlogov izvršnega sve
ta, so utemeljili s tem, da je 
dr. Pahljina zdravstveni dela
vec. V razpravi pa so poslanci 
ugotavljali, da to verjetno ni 
najpomembnejše, saj bo moral 
svet razrešiti tudi vrsto pre
moženjsko pravnih zadev. 

M I L E N A B. POKLIC 

Kolikšni so deleži občine? 
Nekatera podjetja se ne strinjajo z občinskim deiežem 

Na osnovi zakona o gospo
darskih javnih službah je celj
ski izvršni svet ugotavljal last
ninske deleže občine v podjet
jih, ki izvajajo javne službe. 
Predlog je pripravila posebna 
komisija, ki jo vodi Danica 
Doberšek. 

Med podjetja, ki opravljajo 
javne službe v občini, sodijo 
Komunala, Vrtnarstvo, Po
djetje za vzdrževanje in var
stvo cest, Dimnikarstvo, Zdra
vilišče Dobrna, Elektro, Po
djetje za PTT promet. Nivo, 
Izletnik in Športna zveza Ce
lje. Komisija je v nekaterih 
primerih lahko ugotovila last-
[ftinski delež občine, ponekod 
pa bo zaradi različnih pogle-
|dov komisije in podjetja po

trebna ponovna ocenitev dele
žev občine. Tako so v Vrtnar
stvu Celje ocenili, da znaša de
lež občine 8,2 odstotka premo
ženja podjetja, kar je izvršni 
svet ocenil kot ustrezen pred
log in izdal soglasje k predlo
ženemu lastninjenju. V popol
no lastništvo občine bo prešlo 
Javno podjetje Komunala 
z enotami Vodovod, Javne na
prave. Toplotna oskrba, nei-
zločen del Plinarne, Pokopali
ška služba in neizločen del Ce-
ste-kanalizacije. Izločen del 
trgovine s plini in servisna de
javnost Plinarne bosta v tret-
jinski lasti občine, premoženje 
izločenega dela Ceste-kanali-
zacije pa 28 odstotkov. V Dim-
nikarstvu naj bi prešlo 12,8 
odstotkov premoženja v last 
občine, medtem ko bo za Po

djetje za vzdrževanje in var
stvo cest ter za Izletnik komi
sija ponovno ugotavljala te de
leže. 

Nekatera podjetja (Elektro, 
Podjetje za PTT promet in N i 
vo) niso ovrednotila in prene
sla premoženja oziroma 
omrežja lokalne narave v last 
občine. Zato jim je izvršni svet 
naložil, da morajo to storiti do 
začetka januarja, sicer se bodo 
morala zagovarjati na sodišču. 
Pri ugotavljanju deleža občine 
v Zdravilišču Dobrna pa je iz
vršni svet sklenil, da bo komi
sija nadaljevala delo le v pri
meru, če bo posebna sloipščin-
ska komisija, ki razrešuje sta
tusno vprašanje Zdravilišča, 
ugotovila, da ta ni javni zavod 
in s tem v celotni lasti občine. 

TC 

Šmarčani za Celjske lekarne 
v šmarski skupščini so se 

Pfelokli teden odločili za spre-
l«ni občinskega odloka o usta
novitvi javnega zavoda Celj
ske lekarne. Poslance so v uvo-
''u se/.nanili, da se med šestimi 
''*>činami niso odločili le še 
* šmarski ter v žalski. 

V Celjskih lekarnah imajo 
^to že težave, predvsem prav-

narave, saj so brez organa 

upravljanja, direktorici pa je 
prenehal dosedanji mandat. 
Prišlo je celo do proceduralne
ga spodrsljaja, je bilo rečeno, 
saj so odlok celjske občine že 
objavili v Uradnem listu. Med 
razpravo se je pojavil pomi
slek načelne narave - zakaj so 
postavljeni pred dejstvo, da so 
ostale občine odlok že sprejele. 

Na Šmarskem namreč ved

no znova opozarjajo na svoje 
neuresničene želje po novih le
karnah v Podčetrtku ter v Ro
gatcu. V Celjskih lekarnah so 
se p>osebej obvezali, da bodo 
pripombe iz Šmarja upoštevali 
v predvidenem statutu zavoda. 
Za svojo predstavnico v svetu 
zavoda so Šmarčani imenovali 
Kristino Kampuš, ki ji je pro
blematika dobro znana. 

BRANE JERANKO 

Predstava v 
zemlji čudes 

Piše: Erika Repovž 

V nedeljo so bile vse oči 
svetovne javnosti s priča
kovanjem uprte v Srbijo, 
kjer so volilci na parla
mentarnih volitvah odlo
čali o tem, kdo bo zasedel 
250 sedežev v republiški 
skupščini. Svojevrsten 
paradoks je, da dogodku 
vsi evropski mediji po
svečajo neverjetno pozor
nost, hkrati pa je vsem 
popolnoma jasno, da izid 
nedeljskega spektakla ne 
more več ničesar spreme
niti. Predsednik države, 
ki ji inflacija raste s hi
trostjo 1,16 odstotka na 
uro, si je za to simbolno 
dejanje izbral dan svete
ga Nikolaja, zaščitnika 
brodolomcev. Toda tudi 
verski čudež ne bi mogel 
več rešiti vseh nesrečnih 
duš, ki jih je srbsko neur
je naplavilo bodisi na rob 
eksistence, bodisi v vojno 
agonijo. 

Glavni protagonisti, 
Slobodan Miloševič in 
vladajoča Socialistična 
stranka Srbije, Vuk Dra-
škovič in najmočnejša 
opozicijska stranka D E -
POS z demokratskima 
strankama Dragoljuba 
Mičimoviča in dr. Voj i -
slava Koštunice, Željko 
Ražnjatovič-Arkan in 
Stranka srbske enotnosti 
ter Srbska radikalna 
stranka, na čelu z vo jvo 
do Vojislavom Šešljem so 
resigniranim volilcem 
obljubljali enako nemo
goče stvari, tujini pa pe
sek v oči. Srbija je na
mreč že prestopila mejo 
racionalnega, ko nobena 
politična osebnost ali po 
teza ne bi več mogla do
sledno vplivati na razvoj 
dogodkov. Zvezna repu
blika Jugoslavija je po 
stala zemlja čudes. Ozna
čujejo jo vsakodnevni sa
momori upokojencev, ki 
z dolarjem pokojnine ne 

morejo več preživeti, in
flacija, ki iz minute v mi
nuto drvi z nesluteno hi
trostjo, gospodarski za
koni, ki nimajo več nobe
ne zveze s pametjo, dolge 
vrste pred bankami, t rgo
vinami, uradi, na avto
busnih postajah. Sankci
je, ki so jih Z N pred letom 
in pol uveljavili proti Ju
goslaviji, so to državo 
pahnile v globoko gospo
darsko krizo, ki od daleč 
spominja le še na slike 
južnoameriških gospo
darstev, ki pa niti od da
leč niso bile tako iraci
onalne. 

Razum je popolnoma 
zapustil ta del Balkana in 
če ne razmišljamo na 
strahovito dolge proge, je 
popolnoma vseeno ali so 
spet zmagali Miloševičevi 
socialisti ali bi na primer 
kdo od opozicije. Srbi ne 
zaupajo nikomur več in 
tudi nikomur več ne ver
jamejo, kar kaže izredno 
slaba volilna udeležba. 
Od sedem milijonov vo l i l 
nih upravičencev, naj bi 
jih prišlo na volišče le 
okrog 40 odstotkov. Srbe, 
tudi tiste, ki so se še pred 
leti navdušeno udeleže
vali mitingov, je zajela 
apatija, ki j i botrujeta 
pomanjkanje in korupci
ja, nekaterih volišč v k o 
sovskih naseljih z večin
skim albanskim prebival
stvom sploh niso odprli. 
Kosovski Albanci so 
enotno sledili pozivu svo
jega voditelja Ibrahima 
Rugove, za katerega so 
voli tve srbska stvar, ki 
z Albanci nimajo nobene 
zveze. 

Načrti šentjurske vlade? 
v šentjurskem izvTŠnem 

svetu se trenutno pripravljajo 
na gradnjo nove osno\Tie šole 
v Hruševcu, sestavljajo pogod
bo za dovod visokega tlaka 
plinovoda in načrtujejo na
daljnjo gradnjo obvoznice ter 
asfaltiranje makadamskih re
gionalnih cest. 

Hruševsko šolo, ki naj bi 
razbremenila mestno, bodo 
začeli graditi prihodnje leto. 
Načrte že imajo, zemljišče je 
odkupljeno, pretekli teden pa 
so se odločili še za najetje kre
dita. Gre za 113 milijonov SIT, 
ki jih bodo odplačevali pet let. 

S Petrolovim Plinom pa pri
pravljajo pogodbo za dovod 
visokega tlaka plinovoda. Na 
področju telefonije priključu
jejo nove naročnike v mestni 
okolici, v prihodnjih mesecih 
pa načrtujejo še nove telefone 
na Grobelnem in Ponikvi. 
Predsednik občinske vlade 
Grdina je spregovoril o more

bitni pocenitvi sedanjih dra
gih telefonskih priključkov, 
saj naj bi Slovenija prejela 
mednarodni kredit za posodo
bitev telefonije. Tako naj bi 
bili priključki v prihodnje bi
stveno cenejši (od 600 do 1800 
DEM), tudi razlike med obči
nami naj bi bile manjše. T i 
stim, ki so priključek že plača
li, naj bi razliko ovrednotili 
v vrednostnih papirjih (na pri-
nesitelja). 

Poseben problem pa je na
daljnja gradnja šentjurske 
mestne obvoznice. Potrebno je 
zgradili oziroma rekonstruira
ti mostova, povezovalno cesto 
proti Jakobu (zaradi preusme
ritve prometa), potem pa šele 
podvoza, najzahtevnejša dela. 
Gradnjo nameravajo začeti 
spomladi. Trenutno priprav
ljajo tudi nadaljnje projekte za 
dokončno asfaltiranje ceste 
Prevorje-Lesično, najkrajše 
povezave na ožjem Kozjan

skem, ter ceste proti Planini 
pri Sevnici z devetimi dotraja
nimi mostovi in delno plazovi-
tim terenom. 

O svojih načrtih so razprav
ljali na zadnji seji^občinske 
vlade, nato pa še na zasedanju 
skupščine. Zaradi različnih 
želja in pogledov se je vnela 
burna, dolgotrajna razprava. 

BRANE JERANKO 

Renominacija 
proračuna 

šentjurska vlada se je prete
kli teden v soglasju s sklepom 
Ministrstva za finance odloči
la za renominacijo letošnjega 
občinskega proračuna. Le-ta 
znaša 550 milijonov tolarjev, 
torej približno petino zneska. 
Med proračvmskimi postavka
mi pomeni novost denar za te
lefonsko omrežje, gre pa za 
znesek 23 milijonov tolarjev. 

BJ 
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Oster protest 
Šmarskega , 

Šmarska občinska 
skupščina je pred dnevi 
sprejela protestno izjavo 
glede znanih težav štor-
ske železarne. 

Občinska skupščina 
namreč podpira prizade
vanja vodstva štorske že 
lezarne, ki želi ohraniti 
del proizvodnje, in zahte
va enakopravno obravna
vo z ostalima železarna
ma. V Štorah je zaposle
nih še 360 občanov šmar-
ske občine, kar pomeni, 
da bi se lahko vrste brez
poselnih v šmarski občini 
pomnožile (v občini je si
cer že nad dva tisoč brez
poselnih). Prav tako si ž e 
lijo, da bi bila v reševanje 
problematike vključena 
njihova občina - ugotav
ljajo namreč, da j im vseh 
potrebnih vabil niti ne 
pošljejo. 

BJ 

Delavci so izigrani 
Pri lastninjenju Kancema Gorenje bo svoje relila še država 

Koncern Gorenje se še ved
no, kljub osipu manjših podje
tij, po ustvarjenem družbenem 
proizvodu, izvozu in številu 
zaposlenih uvršča med vodilne 
sisteme v Republiki Sloveniji. 

V koncernu so po razpadu 
jugoslovanskega tržišča in od
cepitvi nekaterih slovenskih 
podjetij ostali Gospodinjski 
aparati, Pohištvo, Orodjar-
stvo. Industrijska oprema in 
Servis, letos pa bo 7.600 zapo
slenih ustvarilo približno mili
jardo mark prometa. V izvozu 
slovenske države predstavlja 
Gorenje 8 odstotkov celotnega 
izvoza, od svojih izdelkov pa 
Gospodinjski aparati izvozijo 
95 odstotkov proizvodnje. 

Eden izmed ključnih razvoj
nih projektov je lastninjenje. 
Glede tega vprašanja v kon
cernu trdijo, da niso zapadli 
v evforijo, ter da je njihova 
prednostna naloga zagotavlja

nje dobrega poslovanja in 
ustvarjanje dobička. Gorenje 
naj bi v prihodnje postalo del
niška družba z več divizijami. 

V koncernu so lastninjenje 
razdelili na dva dela. Po pr
vem bodo delavci prejeli certi
fikate in po prenosu kapitala 
na državo, skladno z zakono-

V največjem Gorenjevem po
djetju. Gospodinjskih apara
tih, bodo leto zaključili brez 
izgube, vendar pa načrtovanih 
rezultatov niso dosegli. Zno
traj podjetja so v letošnjem le
tu marsikaj postorili za prila
goditev zunanjim razmeram, 
če ne, ne bi preživeli. 

dajo, iskali dodatni sveži kapi
tal. V koncernu so se odločili, 
da bodo sklepali strateška za
vezništva, odločili pa se bodo 
za najpomembnejšega strate
škega partnerja. V Gorenju 

pravijo, da doslej niso imeli te
žav s soudeležbo delavcev, 
vedno so delali tako kot s pri
vatno lastnino, zato se solasf-
ništva ne bojijo. 

Kljub temu pa se v podjetju 
pojavljajo problemi svoje vr
ste. >^Delavci niso nikoli štraj-
kali in pljuvali po nas, kljub 
temu da že tretje leto izplaču
jemo osebne dohodke v višini 
80 odstotkov kolektivne po
godbe,« je povedal Jože Sta
nič, v.d. predsednika poslo
vodnega odbora Koncema Go
renje. »In tu se pojavi največji 
problem. Delavcem smo ob
ljubljali, da bo država pri last
ninjenju upoštevala razliko do 
polne plače. Vendar država 
pristaja le na priznavanje do 
80 odstotkov, zato Gorenje se
veda ne pride v poštev. S tem 
so naši delavci izigrani, sindi
kati so že sprožili spor, vod
stvo pa jih pošteno podpira.« 

Stanič je razložil, da bi si 
v koncernu lahko izplačevali 
polne plače in imeli izgubo, 
s tem povzročili stečaj podjet-

Vrednost objektov, zalog, re
zervnih delov, stanovanj in 
terjatev podjetij do Gorenja 
v državah na področju nekda
nje Jugoslavije je ocenjena na 
skoraj 150 milijonov mark. 

j a in se posledično obesili na 
državna pleča. Tega v Gorenju 
niso storili, sedaj pa bo morala 
še država reči svoje. 

In kaj prihodnost obeta 
Koncernu Gorenje? Brez šte
vilk, samo razmišljanje Jožeta 
Staniča: »Nisem človek, ki bi 
se na veliko hvalil, na splošno 
imam raje popolno varnost. Za 
prihodnost koncema bi v tem 
trenutku in po tem razmišlja
nju rekel, da vidim žarek 
upanja.« 

V Šentjurju so zaskrbljeni 
v šentjurski občini je vse 

več novih podjetnikov, števil
ke o novih brezposelnih pa 
vseeno rastejo hitreje kot nova 
delovna mesta. V šentjurski 
vladi so posebno zaskrbljeni, 
saj je občina že med tistimi 
z najvišjim odstotkom brezpo
selnih. Al i se jim bodo pridru
žili še novi brezposelni, ki se
daj delajo v neuspešnih po
djetjih celjske občine ter pone
kod v Šentjurju? 

Šentjurčane posebej skrbi 
dogajanje v štorski železarni, 
zlasti neupoštevanje strokov
nih ugotovitev, da ima štorsko 

Jeklo prednost pred Ravnami. 
Kot so ugotovili, upravni od
bor Slovenskih železam teh 
ugotovitev ni uporabil, to pa 
kaže, da imajo štorske progra
me za odpisane. V šentjurski 
občini zato podpirajo stališča 
celjske občinske skupščine, 
svojemu državnemu poslancu 
Malovrhu pa so naložili vpra
šanja, na katera naj odgovori 
država, ki je lastnik železarne. 
Med dmgim jih zanima, zakaj 
je štorsko vodstvo v razpravi 
o prihodnji organiziranosti 
odrinjeno, zaposlenih in širše 
javnosti pa o dogajanju ne 

smejo obveščati. 
Skrb zbujajoč je tudi polo

žaj šentjurskega podjetja Ele-
gant. V občini so namreč dom
nevali, da je podjetje preza-
dolženo, znano pa je, da po
djetja občini niso dolžna po
sredovati takšnih podatkov. 
Potem ko se je občinski izvršni 
svet pred dnevi sestal tudi 
s predstavniki bank, so ugo
tavljali, kaj se lahko zgodi. 
Elegant je namreč ob ločitvi 
od Topra prevzel prevelik de
lež izgub. Težave bodo skušali 
rešiti v sodelovanju z ministr
stvi, država pa bi lahko poma
gala pri reševanju preteklih 
izgub. 

Na zadnjem sestanku občin
ske vlade so govorili tudi o te
žavah šentjurskega Ema Ener
getike, kjer izguba raste, za 
dolgoročno sanacijo pa še ni 
poskrbljeno. V občinski stavbi 
trdijo, da nimajo zadostnega 
vpogleda v poslovanje tega po
djetja. BRANE JERANKO 

Center za 
informacijski 
sistem 
Gospodarske 
zbornice 
Slovenije 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri Centm za informa
cijski sistem Gospodarske 
Zbomice Slovenije, telefon 
061/12-50-122, int.290, 292 in 
293 in fax 061/219-536. 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Podjetje Record d.o.o. K o 
per nudi italijanske stenske in 
talne ploščice vseh vrst in na
membnosti (od dekorativnih 
do industrijskih tlakov). Nudi
jo možnost kompletne ponud
be (svetovanje, nabava, dosta
va, polaganje). Informacije: 
tel. 066/31-813 in fax 066/37-
149 (Laura Ban). 

-Podjet je Concorde d.o.o. 
Ravne na Koroškem nudi kon
fekcijske izdelke in lastne pro
izvodnje (zimske bunde, pre
hodne jakne, športno konfek
cijo, trenerke, konfekcijo za 
lovce in ribiče ter usnjeno 
konfekcijo). Nudijo tudi pro
ste kapacitete za izdelavo zah
tevne konfekcije. Informacije: 
tel. 0602/443-868 (Dejan 
Klančičar). 

- PodjetjeEdinpexd.o.o.Ko-
per Bertoki nudi marmorni in 
granitni granulat (tudi na
grobni) v več barvah in granu-
lacijah, pakirano v vrečkah po 
50 kg. Informacije: tel. in fax 
066/37-413 (Edi Bašič). 

- Podjetjelntemova Holding 

d.o.o. Ljubljana nudi svetova
nje, projektiranje, izdelavo in 
montažo izdelkov iz programa 
Pergola: nadstreški, pergole, 
vrtni paviljoni, lesene mreže, 
cvetlična korita, sedežne gar
niture in ostale izdelke iz lesa. 
Informacije: tel. 061/223-651 
in fax 061/217-602 (Marjan 
Papež). 

- Podjetje Keramika Liboje 
d.o.o. Petrovče vabi k sodelo
vanju pri predvideni dokapi-
talizaciji podjetja z možnostjo 
prevzema tudi večinskega de
leža. Podjetje ima dobre tržne 
možnosti, kakovostne izdelke, 
ki ustrezajo najzahtevnejšim 
evropskim standardom glede 
higienske neoporečnosti in so 
primerni za pomivalne stroje 
in mikrovalovne pečice. Z do-
kapitalizacijo bo omogočeno 
vlaganje v posodobitev proiz
vodnih zmogljivosti. Informa
cije: tel. 773-311 in fax 711-
142 (Roman Virant). 

Povpraševanje: 
- Podjetje Berk d.o.o. Roga

ška Slatina povpra.šuje po rab-
Ijeiuopremi - polnjenje in pa

kiranje medu od 200 do 1.500 
g in 15, 20 in 30 g. Informacije: 
tel. in fax 814-639 (Franc 
Berk). 

- PodjetjeR.M. Intemational 
Ribnica potrebuje usluge za 
razrez materiala: plamensko 
rezanje do 20 mm (vel.izd. Im), 
škarje do 12 mm (vel.izd. Im), 
robna stiskalnica do 10 mm in 
žagi do fi 150 mm. Informaci
je: tel. 061/861-944 in fax 061/ 
861-943 (Jože Vesel). 

Obrtniki 
v evropskem 
združenju 

Obrtna zbornica Slove
nije je pred kratkim posta
la članica Evropskega 
zdmženja obrti ter malih 
in srednjih podjetij s sede
žem v Bruslju. Kot pridru-
ženo članico z vsemi pravi
cami soodločanja so jo v to 
krovno obrtniško organi
zacijo Evropske unije spre
jeli na konferenci v Rimu. 
Z vključitvijo v evropsko 
zdmženje so si slovenski 
obrtniki zagotovili enako
pravnejši položaj znotraj 
gospodarstva Evropske 
unije, dostop do informa
cij, vključitev v evropske 
poslovno informacijske si
steme, verjetno pa tudi fi
nančno pomoč za sofinan
ciranje določenih obrtnih 
projektov v Sloveniji. 

Sejmi 
v prihodnjem letu 

čeprav so Celjski sejmi 
šele spravili pod streho sej
me v letošnjem letu, se že 
temeljito pripravljajo na 
sejemsko dejavnost v pri
hodnjem letu. V teh dneh 
so na številne naslove po
slali katalog sejemskih pri
reditev v letu 1994. Sejem-' 
sko sezono bodo pričeli 
s sejmom Avto in vzdrževa
nje, temu bodo sledili Po
mladanski obrtni sejem, 
Mednarodni obrtni sejem, 
Senior, pa Miklavžev ter 
Božično novoletni sejem. 
Sejem EKO je bienalni, za
to ga bodo organizirali 
v letu 1995, novost pa se 
obeta s sejmom Informa. 
Ta bo od 9. do 12. novem
bra, namenjen pa bo pred
stavitvi računalniških reši
tev, računalniške in pisar
niške opreme, telekomuni
kacijske opreme in stori
tev, interiera ter strokovne 
literature. 

Več na tuja tržišča 
Zreški Unior je eno red

kih podjetij, kjer v zadnjih 
letih niso odpuščali delav
cev. Kljub težavam so 
uspeli povečati tudi izvoz, 
v preteklosti so namreč na 
jugoslovansko tržišče pro
dajali 60 odstotkov izdel
kov, danes pa izvažajo že 
70 odstotkov proizvodnje. 
Po oceni direktorja Ivana 
Špesa so boljšo prodajo na 
tuje dosegli s povečanjem 
proizvodnje in doslednim 
upoštevanjem dobavnih 
rokov. Pred kratkim je 
Unior ustanovil tudi svoj 
obrat v Slovenskih Konji
cah, v njem je zaposlenih 
22 delavcev, skupno pa naj 
bi v tem obratu zaposlili 70 
do 80 ljudi. 

IB 
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Odprta vrata za Elektroniko 
Spomladi je Sklad Republike Sloveni

je za razvoj namesto stare Gorenjeve 
Elektronike, ki je šla v stečaj, postavil 
novo Elektroniko za proizvodnjo in trže
nje barvnih televizorjev in drugih izdel
kov širokopotrošne elektronike. 

Na novinarski konferenci, ki so jo 
v sredo sklicali v novem podjetju, je 
mag. Drago Šulek še enkrat navedel 
vzroke za propad starega podjetja. Ste
čaj Gorenjeve Elektronike je postal ne
izogiben, ker niti Sklad niti zaposleni 
niso uspeli prepričati upnikov, da bi 
s primemo kombinacijo kapitalizacije in 

reprograma terjatev omogočili nadaljnji 
obstoj podjetja. Sklad je danes popolni 
lastnik nove Elektronike, v podjetje pa je 
vložil potrebna sredstva za zagon in jam
čil za obratna sredstva in nekatere nujne 
investicije. Proizvodne prostore in opre
mo Elektronika najema od stečajnega 
upravitelja, stroške pa plačuje Gorenju 
CJospodinjski aparati. 

Polletno poslovanje Elektronike delijo 
v dva dela. V prvem so se pripravljali na 
začetek novih poslov, razvoj novih mo
delov televizorjev in na začetek proiz
vodnje satelitskih sprejemnikov. V dru

gem obdobju so se novih poslov tudi za
res lotili. V podjetju dela približno 500 
delavcev, 207 je redno zaposlenih, ostali 
pa pogodbeno. Redno zaposleni prejema
jo plače v skladu s kolektivno pogodbo, 
za pogodbene delavce pa plača izvira iz 
prejšnjega delovnega mesta. V Elektro
niki bi lahko redno zaposlili že skoraj vse 
delavce, če bi bilo dolgoročno rešeno 
vprašanje osnovnih sredstev in odnosi 
s podjetjem v stečaju. Predvsem morajo 
doreči prihodnje odnose z Gorenjem. 

V podjetju so najbolj ponosni, ker so 
v pol leta, kolikor je minilo od ideje do 
redne testne serije, začeli izdelovati novo 
šasijo. » Z malce pretiravanja lahko reče
mo, da smo zaradi nujnosti prototip po
slali neposredno v proizvodnjo,« je pove
dal Šulek. Podatki kažejo, da je nova 
šasija izredno dobra, njena prednost pa 
je tudi v tem, ker poganja velike ali 
majhne ekrane. 

V prihodnjem letu v Elektroniki načr
tujejo 127 milijonov mark prihodka, od 
tega bi 85 odstotkov nabrali v izvozu. 
Tako nameravajo izdelati 204 tisoč tele
vizorjev, 144 tisoč satelitskih sprejemni
kov in 108 tisoč ohišij ter monitorjev. 
Takšna načrtovanja ne pomenijo dela le 
za 600 zaposlenih v Elektroniki, temveč 
še za 400 delavcev v drugih slovenskih 
podjetjih. Prihodnje leto bo tudi leto pri
vatizacije Elektronike, saj namerava 
Sklad s prodajo delnic privatizirati čim 
večji delež podjetja, računa pa še na več 
strateških investitorjev, ki si želijo z od
kupom lastniškega deleža utrditi dolgo
ročni poslovni odnos z Elektroniko, kot 
dobavitelji ali kot kupci. 

U R Š K A S E L I Š N I K 

Elektronika je na tujih tržiščih uspela predvsem zaradi kakovosti svojih izdelkov. 
Kontrola je vgrajena v vse faze delovnega procesa, končno kontrolo pa zaupajo 
najbolj izkušenim. 

NOVO NA BORZI 
Davčne olajšave 

Piše Bojan Gradišnik 

Letos je zadnje leto, v kate
rem nakup vseh dolgoročnih 
vrednostnih papirjev zmanj
šuje davčno osnovo za 10%. Za 
drugo leto se pripravljajo 
spremembe tako glede vrste 
vrednostnih papirjev, ki še 
prinašajo znižanje davčne os
nove, kot glede procentov zni
žanja davčne osnove. Mnogo 
investitorjev v zadnjem četrt
letju se je odločilo za nakupe 
vrednostnih papirjev tudi za
radi teh olajšav. Za vse tiste, 
ki niste uspeli zbrati račimov 
za znižanje davčne osnove je 
to zadnji trenutek. V naši 
borzni hiši imamo za investi
torje na voljo najbolj vami in 
likvidni obveznici. To sta ob
veznici R S L l in RSL2. Seveda 
je možno kupiti tudi dmge 
vrednostne papirje. Časa za 
nakupe vrednostnih papirjev 
z zgoraj omenjenim namenom 
je zelo malo. Zadnji dan trgo
vanja je 30. 12. 1993. Svetujem 
vsem, ki želijo kupiti vred
nostne papirje, da nas takoj 
pokličejo. Kljub temu, da so 
tečaji obveznic v porastu, so 
nakupi, še posebej s tem na
menom, vsekakor ugodni. Vse 
imetnike republiških obveznic 
prve emisije bi opozoril, da 
dne 31. 12. 1993 zapade v iz
plačilo drugi kupon. Kuponi 
R S L l , se za razliko od kupo
nov RSL2, ki se vnovčujejo na 
SDK, vnovčujejo na bankah. 
Pri vnovčitvi kuponov banke 
ne zaračunavajo provizije. 
O tem kako pomembno je ku
pone vnovčiti na dan zapadlo
sti sem že pisal. Pravijo, da je 
bolje povedati, zapisati po
membne informacije dvakrat, 
trikrat, kot pa samo enkrat. 
Tisti, ki bodo kupone vnovče-
vali po novem letu, bodo dobili 
izplačane kupone po srednjem 
tečaju Banke Slovenije za 
DEM na dan 31. 12. 1993. Ku
poni zastarajo ponavadi v ob
dobju nekaj let, vendar nam že 
enodnevna zamuda pri vnov-
čenju prinaša tako teoretično 
kot praktično izgubo. 

Na borznem sestanku dne 
21. 12. 1993 je bilo prometa za 
2,5 mio DEM. Zanimivo je tudi 
to, da je bilo na OTC trgu več 

prometa. Na trgu obveznic je 
še vedno trend rasti. Tečaj 
R S L l je glede na prejšnji 
borzni sestanek porasel za 
0,2% indeksne točke, tečaj 
RSL2 pa 0,1% indeksne točke. 
Prometa z obema repubiškima 
obveznicama je bilo za 1,65 
mio DEM. Porasla sta tudi te
čaja Pošte Gorica in Pošte 
Ljubljana. S trga obveznic se 
umikajo obveznice Rogaška 2. 
Dne 21. 12. 1993 zadnjič koti
rajo na borzi. Upravni odbor 
Rogaške ZHT d.d. je na svoji 
seji dne 29. 1. 1993 sprejel 
sklep o podaljšanju roka o za
menjavi finančnih obveznic 
Rogaška 2 v redne delnice Ro
gaška ZHT d.d. do 31. 12. 
1993. Potem roku postanejo 
obveznice neveljavne. 

Na delniškem trgu se je tr
govalo z 12 delnicami. Opaziti 
je, da je kupcev in prodajalcev 
veliko. Problem pa nastane, 
ker se velikokrat ne morejo 
dogovoriti za ceno transakcij. 
Drugače povedano, kupci bi 
kupovali ceneje od prejšnjega 
tečaja, prodajalci pa prodajali 
dražje. 

Prej ali slej pa se tečaj us
kladi na nekih nivojih. Včasih 
so ti tečaji ugodni za kupce, 
včasih pa za prodajalce. Pri 
delnicah je opaziti, da so tečaji 
že nekaj časa na enakih ni
vojih. 

K o t i č e k z a b r a l c e N T & R C 

Sodobno brezgotovinsko 
poslovanje 

Vedno več ljudi, Id svoje plače, pokojnine ali druga denarna 
sredstva prejemajo na tekoče račune SKB banke, dokazuje, 
da se tudi pri nas vse bolj uvcljaWja navada, da imamo svoje 
zdravnike, zavarovalne agente, tigovce in tudi svojo banko. 
Moja banka rečemo le tisti banld, preko katere prejemamo 
plačo ali pokojnino. In vedno več je ljudi, Id poslujejo s čcJd 
SKB banke. 

E n o s t a v n o p o s l o v a i ^ e s č e k i S K B b a n k e 
Za marsikaterega od obilice vsakodnevnih opravkov si želimo, 
da bi bil enostavnejši in manj zamuden. Poslovanje s čelo 
SKB banke pa je sila enostavno. Za plačilo blaga ali storitev 
zadostuje le izpolnjen in podpisan ček ter čekovna kartica, 
s katero dokazujemo identiteto podpisnika čeka. S to kartico 
je prav tako mogoče dvigovati gotovino na bančnih P 
avtomatih. Z brezplačno uporabo Bankotela pa imetniki 
tekočega računa lahko vsak dan dobijo infomiacije o stanju 
na svojem računu. 

T e k o č i r a č u n i pr i S K B b a n k i 
Tekoči račun, na katerega bo dobival redne mesečne prilive 
pri SKB banki, lahko odpre vsak redno zaposlen občan, 
upokojenci, občani s pogodbeno ali honorarno dejavnostjo 
ter obrtniki. Tekoči račun lahko odprejo tudi tujci, ki imajo 
stalno prcbivalilče in zaposlitev v Sloveniji, ter osebe stare 
vsaj 16 let z redno zaposlitvijo in osebno izkaznico. 

M o ž n o s t p r i d o l M t v e l i m i t a 
Po treh mesecih poslovanja s tekočim računom pri SKB banld 
lahko banka imetniku tekočega računa odobri limit v višini 
priliva in za dobo šestih mesecev. Imetnik kartice Eurocard 
Mastercard SKB banke lahko dobi izreden limit za dobo 12 
mesecev, in sker v višini dvakratne mesečne plače. 

U g o d n e o b r e s t n e m e r e 
Sredstva na tekočem računu so dobro obrestovana. Trenutno 
je obrestna mera 80 odstotkov rasti cen na drobno v Sloveniji. 
Imetniki tekočih računov SKB banke lahko pridobijo tudi 
Zlati ček, s katerim je možno poravnavati kupnine in 
plačevati različne storitve do zneska 100.000 SIT. 

Prihodnje leto 
ločitev od LB 
Splošna banka Celic tudi letos meti 
uspešnejšimi slovenskimi bankami 

Splošna banka Celje se po 
bilančni vsoti uvršča na 8., po 
jamstvenem kapitalu pa na 
5. mesto med slovenskimi ban
kami. Da je konkurenca na po
dročju bančništva resnično ve
lika dokazuje podatek, da se je 
število bank v zadnjih treh le
tih podvojilo, danes jih je 32, 
na območju, kjer posluje 
Splošna banka Celje, pa deluje 
še deset drugih bank. 

Po zadnjih podatkih znaša 
bilančna vsota 35,7 milijard 
tolarjev oziroma 476 milijonov 
mark, tako da je porasla za 19 

Precej novosti se v prihodnjem 
letu obeta zlasti sedanjim in 
bodočim imetnikom plačilno 
kreditne kartice A C T I V A . 
Predstavnikom podjetij bodo 
ponudili poslovno kartico A C 
TIVA, s katero bodo lahko pla
čevali reprezentačne stroške, 
stroške prevozov z javnimi 
prevoznimi sredstvi, hotelske 
storitve in podobno. Imetniki 
kartice A C T I V A bodo od prve
ga februarja plačevali blago, 
nabavljeno z ACTIVO, le en
krat mesečno, banka pa bo 
prodajnim mestom še vedno 
nakazovala izkupičke trikrat 
mesečno. To pomeni, da bo 
banka imetnike kartic krediti
rala. Zelo pomembna je no
vost, da bodo vsi novi imetniki 
kartic odslej tudi nezgodno in 
življenjsko zavarovani, poleg 
tega pa bo banka začela izda
jati kombinirano kartico 
Eurocard-Activa. Te kartice 
bo banka začela izdajati 
marca. 

odstotkov. Kapital banke zna
ša trenutno 95,8 milijonov 
mark, kar pon\^ni, da banka 
izpolnjuje pogoje za neomeje
no poslovanje, predpisano je 
namreč najmanj 60 milijonov 
mark. 

Letošnje leto je ta bančna 
hiša začela z dvema ključnima 
problemoma in sicer proble
matičnimi terjatvami velikih 
dolžnikov ter razreševanjem 
starega deviznega varčevanja. 
V iztekajočem se letu so v pre
cejšnji meri razrešili terjatve 
do najbolj problematičnih po
djetij, rizične terjatve so 
v bančni aktivi znižali od 19 
na, 11 odstotkov. Tudi 8 podje
tij, ki jih je prevzel Koržetov 
sklad, se postopoma sanira, 
dokončne rešitve niso povsem 
jasne le v primeru Kostroja iz 
Slovenskih Konjic. Poseben 
problem so predstavljala tudi 
podjetja, ki so šla v stečaj. Po 
zadnjih podatldh ima banka 
terjatve v 15 podjetjih, ki so 
v stečaju, vendar so te terjatve 
v večini primerov pokrite s hi
potekami. 

Z ugodnimi rezultati se lah
ko pohvalijo tudi na področju 
varčevanja. Od vseh zbranih 
sredstev občanov, teh je za 

skoraj 145 milijonov mark, 
imajo ljudje v banki 65 odstot
kov denarja v devizah, 35 od
stotkov pa v tolarjih. Letos je 
izredno poraslo devizno varče
vanje, v enajstih mesecih kar 
za 53 milijonov mark, kar kaže 
na to, da se ponovno vrača za
upanje v banke. Obenem se je 
v tem letu povečal tudi obseg 
kreditov tako za prebivalstvo 
kot obrtnike, obseg teh kredi
tov je višji za preko 90 odstot
kov. Na zelo dober odmev pa 
je naletela ponudba pri brez
gotovinskem poslovanju, lju
dje se vse pogosteje odločajo 
za trajne naloge, uporabljajo 
bankomate in predvsem pla
čilno kreditno kartico A C T I 
VA. V Splošni banki Celje jo 
ima že dobrih 10 tisoč komi
tentov. 

Kot je na tiskovni konferen
ci povedal direktor banke N i -
ko Kač se banka vključuje tudi 
v proces privatizacije, poleg 
svetovanja izdelujejo skupaj 
s podjetjem Posest celotne 
projekte lastninjenja, pripra
vili pa so tudi ponudbo kredi
tov za lastninjenje podjetij. 
O dobrih rezultatih pa nena
zadnje govori tudi podatek 
o izrednem povečanju obsega 
poslovanja s tujino, za komi
tente pa je vsekakor dobrodo
šla odločitev o zniževanju 
obrestnih mer. 

Prihodnje leto 
samostojna pot 

Prihodnje leto načrtujejo 
v Splošni banki Celje pomem
ben korak. V organizacijskem 
in tehnološkem smislu je pred
videna ločitev od bančne sku
pine Ljubljanske banke d.d. 
Cilj banke je, da postane po-

Med novostmi naj vas opozori
mo še na tri predvidene nove 
bankomate in sicer na Polzeli, 
v Zrečah ter v Celju na Vnin-
čevi ulici. Na vseh bankomatih 
naj bi v prihodnjem letu bilo 
možno tudi plačilo položnic 
ter sprejem pologov. S tem pa 
seznam novosti še zdaleč ni 
zaključen, pravijo predstavni
ki Splošne banke Celje. 

vsem samostojna finančna in
stitucija univerzalnega tipa. 
Tako bodo prihodnje leto za
čeli samostojno poslovati s tu
jino, oblikovali bodo novo ce
lostno podobo, obenem pa na
črtujejo še večji obseg dela, 
povečevanje kvalitete storitev, 
razvijanje finančnega svetova
nja, predvidena je tudi izdaja 
lastnih vrednostnih papirjev 
v višini 16 milijonov mark in 
sicer v obliki obveznic ter del
nic. Med drugim naj bi Sploš
na banka Celje dobila tudi no
vo ime, o konkretnih predlogih 
se v tem času še dogovarjajo. 

IB 

Zakon bo prizadel 
tudi gostince 

Trgovci s Celjskega so 
pred kratkim opozarjali na 
številne probleme, s katerimi 
se srečujejo zaradi uresniče
vanja zakona o denacionali
zaciji. 

S podobnimi težavami se 
ubadajo tudi gostinci, po pr
vih ocenah se bo število g o 
stinskih podjetij samo v Ce
lju bistveno zmanjšalo. 

V gostinskem podjetju 
Majolka so, na primer, že do
bili odločbo za vračilo G o 
stilne ob Savinji, vloženih pa 
je še nekaj zahtevkov, ki jih 

bodo reševali v prihodnjem 
letu. V gostinskem podjetju 
N a - N a pa pričakujejo, da 
bodo morali bivšim lastni
kom vrniti štiri obrate. V teh 
obratih, ki bodo denaciona-
lizirani, pa je zaposlenih kar 
dve tretjini njihovih delav
cev. Gostinci opozarjajo na 
podobne probleme, s kateri
mi se srečujejo tudi trgovci. 
Gre predvsem za vprašanja 
naložb gostinskih podjetij 
v preteklosti in njihovih da
našnjih realnih ocenitev ter 
visoke najemnine. I B 
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Tretja najpomemiinejša 
pridobitev v tem ietu 
Oivoriiev Merkurlevega Trgovskega centra Leveč 

v ponedeljek dopoldne je 
bila v Levcu resnično velika 
gneča. Množica ljudi od blizu 
in daleč se je zbrala na otvori
tvi Trgovskega centra, ki ga je 
v Levcu odprl Merkur iz 
Kranja. 

Za prijetno vzdušje so ob 
otvoritvi najprej poskrbeli 
člani ansambla Štajerskih 
7 ter voditelj Boris Kopitar. 
Udeležencem pa je spregovoril 
in tudi uradno odprl Trgovski 
center generalni direktor Mer
kurja Jakob Piskernik. Trgov
ski center Leveč uvrščajo 
v Merkurju med tri najpo
membnejše pridobitve v letoš
njem letu, ki je bilo predvsem 
v znamenju pridobivanja no
vih prodajnih površin. Maja so 
v Mariboru odprli Trgovski 
center Hoče, oktobra največjo 
prodajalno z zelenim progra
mom v Sloveniji TC Dom Na-:^ 

klo in v ponedeljek še Center 
Leveč. 

Trgovski center Leveč je ta
ko že 36.Merkurjeva prodajal
na. V tem centru bodo kupcem 
na celjskem območju ponudili 
bogat izbor tehničnega blaga, 
od železnine do izdelkov za 
gospodinjstvo. Na policah Tr
govskega centra Leveč so iz
delki domačih in tujih proiz
vajalcev, skupni imenovalec 
vseh, zatrjujejo v Merkurju, pa 
bo čim boljša kvaliteta. Proda
jalno so uredili v prejšnjem 
skladišču Prodajnega centi a 
Modemi interierji, ki so ga i 
nove potrebe po višini pregra-
dili z novo etažo. Nadstropje je 
podprto s stebri, vsi prostori 
pa so dodatno toplotno in 
zvočno izolirani, opremljeni 
z elektro instalacijami, cen
tralnim ogrevanjem ter pre
zračevalno napravo. Merkur-

jeva prodajalna je v pritličju 
in meri skupaj s priročnim 
skladiščem 1230 kvadratnih 
metrov. S Trgovskim centrom 
Leveč so odprli tudi 13 novih 
delovnih mest, ki so jih zapol
nili Celjani in okoličani, pri 
delu pa jim pomagata še dva 
trgovca, ki sta že zaposlena 
v Merkurju. 

Trgovski center Leveč bo 
odprt med tednom od 9. do 
18. ure, ob sobotah pa od 9. do 
12.ure. Na bogato založenih 
policah ponujajo kupcem že-
leznino, vijake, žičnike in dru
ge žične izdelke, stavbno in 
pohištveno okovje, vodoinsta-

lacijski material, material za 
centralno ogrevanje, elektro 
instalacijski material, elek
trično in ročno orodje, gospo
dinjske izdelke iz stekla, kera
mike, porcelana in kristala. 

Delniška družba Merkur 
Kranj je trgovsko podjetje, ki 
ima na slovenskem tržišču že 
skoraj stoletno tradicijo. Njen 
ustanovitelj je Celjan Peter 
Majdič, ki je leta 1896 v Kra
nju odprl trgovino s tehničnim 
blagom. V teh letih je Merkur 
zrasel v sodoben trgovski si
stem za prodajo železnine, 
gradbenih in inštalacijskih 
materialov, izdelkov črne in 
barvaste metalurgije ter izdel
kov za široko potrošnjo. 

Poleg tega je kupcem na voljo 
bela tehnika, antene in pribor, 
akustika, mali gospodinjski 
aparati, posoda in jedilni pri
bor, čistilna sredstva ter bar
ve, laki in pleskarski pribor. 

V Merkurju ocenjujejo, da 
bodo z novo prodajalno ku
pcem na našem območju še 
bolj približali njihov celotni 
program in tudi številne ugod
nosti. Med drugim ponujajo 
potrošnikom Merkurjevo kar
tico zaupanja, s katero naku-

Jakob Piskernik, generalni di
rektor Merkurja: »V Merkurju 
smo vrsto let razvijali malo
prodajo in veleprodajo. Po 
razpadu jugoslovanskega tr
žišča smo se odločili predvsem 
za razvoj maloprodajne mreže, 
naš cilj je, da smo prisotni 
povsod po Sloveniji, kar po
meni posredno tudi povečeva
nje prodaje v naši veleprodajni 
mreži. Kupci namreč poznajo 
Merkur v glavnem po malo
prodaji, vendar ta predstavlja 
samo eno petino naše dejavno
sti, štiri petine pa predstavlja
jo ostale dejavnosti. Za letos 
ocenjujemo, da bo letna pro
daja znašala 33 milijard tolar
jev, kar je ob 1243 zaposlenih 
zelo lep uspeh. Skupno razpo
lagamo s preko sto tisoč kva
dratnimi metri poslovnih pro
storov, svoja mešana podjetja 
imamo tudi v tujini. Tisto, kar 
nam zagotavlja uspeh, pa je 
predvsem kvalitetno delo na
ših ljudi ter dobra kvaliteta 
ponujenih izdelkov.« 

puje z dodatnimi popusti že 
preko 70 tisoč Merkurjevih 
zvestih kupcev. 

Foto: E D I M A S N E ? 

Ničesar na pamet 
Konjiški izvršni svet o oilpisiit 
doiiotlnine in neilovolienili grailnjait 

Na zadnji letošnji seji, ki 
je bila za spremembo v Zre
čah, se je konjiški izvršni 
svet med drugim lotil pred
logov za odpis dohodnin in 
nedovoljenih gradenj. 

Ker so bile utemeljitve za 
odpis dohodnin narejene 
zgolj na osnovi vlog, torej 
brez poznavanja posameznih 
primerov, so se odločili , da 
jih bodo obravnavali še en
krat, pred tem pa mora tri
članska komisija posmezne 

primere preveriti. V komisijo 
so imenovali po enega pred
stavnika krajevne skupnosti, 
socialne službe in davčne 
uprave. Odločili pa so tudi, 
da ne bodo odpisali davčnih 
obveznosti do višine 3 tisoč 
tolarjev, razen v izjemnih 
primerih. 

V konjiški občini so zabe
ležili 90 primerov nedovolje
nih, čmih»gradenj. V zakon
skem roku so jih prijavili 80, 
potrebna dokumentacija pa 
je bila priložena za 42 objek
tov. Izvršni svet je že razpi
sal izdelavo naloge Prostor
sko ureditveni pogoji za sa
nacijo degradiranega pro
stora na območju občine 
Slovenske Konjice. Komisija 
je kot najboljšega ponudnika 
izbrala Profil d.o.o. Velenje. 

Izvršni svet je potrdil tudi 
odlok o začasnem financira
nju javne porabe v letu 1994, 
ki bo v veljavi do sprejema 
občinskega proračuna za to 
leto. 

J. H. 

Kulturni sklad 
v začetku leta 

Celjska občinska vlada 
je na zadnji seji sprejela 
predlog odloka o ustanovi
tvi celjskega kulturnega 
sklada. Besedilo odloka je 
obravnavala že na eni 
prejšnjih sej, vendar je 
sklenila, da ga je treba do
polniti. Tokrat na vsebino 
odloka člani vlade niso 
imeli bistvenih pripomb in 
bodo skupščini predlagali, 
da ga sprejme po hitrem 
postopku. 

Zaradi vse težjega f i 
nančnega položaja naj bi 
bil sklad pomemben dejav
nik kulturnega razvoja 
v Celju. Nekateri donatorji 
so že pokazali pripravlje
nost vlagati v sklad, ki naj 
bi začel delovati v začetku 
prihodnjega leta. V odloku 
sta opredeljena dejavnost 
sklada in organi upravlja
nja. Sklad bo po določilih 
odloka pomagal pri uresni
čevanju kakovostnih in f i
nančno zahtevnejših pro
jektov pri ohranjanju kul
turne dediščine, kulturne
ga dogajanja, izobraževa
nja in raziskovanja, zlasti 
pa bo podpiral akcije, ki 
Celje in regijo predstavlja
jo v širšem prostoru. 

Sklad bo vodil 10-član-
ski upravni odbor, ki ga bo 
imenoval izvršni svet in ga 
bodo sestavljali ustanovi
telji, kulturni delavci ter 
predstavniki donatorjev. 
Upravni odbor pa bo ime
noval umetniški svet, ki bo 
pripravljal predlog kultur
nih dejavnosti in načrtoval 
prednostne akcije za finan
ciranje iz sklada. 

TC 

Knjige za telebane založbe Pasadena 
Naprave se naučimo upo

rabljati na različne načine. 
Nekatere so tako preproste, da 
jih takoj dojamemo in nam ni 
treba vprašati za nasvet. Tak 
je na primer mlinček za kavo, 
tak je walkman, pa televizor. 
Druge naprave zahtevajo več 
znanja in pozornosti in potre
bujemo strokovni tečaj, da jih 
obvladamo. Taka so na primer 
motoma vozila, taki so indu
strijski stroji. Uporaba teh na
prav je lahko zapletena, a ko 
jih enkrat obvladamo, navad
no nimamo več težav. 

Računalniki pa spadajo 
v svoj razred. Lahko se jih si
cer naučimo uporabljati, tudi 
na tečaju, vendar to še ne po
meni, da bomo za vse večne 
čase mirno jadrali. Računalnik 
je veliko preveč zapletena 
stvar, pa še računalniška teh
nologija se ves čas spreminja. 

Računalnik je naprava, ki jo 
lahko permanentno spoznava
mo, ali s tem, da dodajamo in 
menjamo strojno opremo, ali 
s tem, da uporabljamo enkrat 
eno, enkrat drugo programsko 
opremo. Računalnik je napra

va, ki nikoli ne pokaže vseh 
obrazov. 

Zato smo ob računalniku 
bolj ali manj vsi telebani. Tudi 
največjemu strokovnjaku se 
zgodi, da kaj ne dela tako, kot 
bi moralo, ali pa vsaj ne tako, 
kot bi pričakoval. A strokov
njak ne bi bil strokovnjak, če 
se ne bi kako znašel. Ostali pa 
včasih pred računalnikom ob
sedimo z občutkom, da je vse 
skupaj zarota, ki nas skuša 
spraviti ob živce. 

Knjige iz serije . . . za tele
bane so v takih primerih čisti 
balzam. Namenjene niso tele
banom v pravem pomenu be
sede, ampak navadnim smrt
nikom, ki nimajo ne časa ne 
volje, da bi se ves čas posvečali 
računalniku in bi radi le koli
kor toliko nemoteno delali 
z njim. Tisti redki, ki niso »te
lebani« za računalnike - torej 
razni guruji, hekerji, čarovniki 
in podobni izjemneži - se bodo 
znašli sami, čeprav bo verjetno 
tuefi njim zabavno brati navo
dila, kako naj telebani iz njih 
izvabijo kak nasvet ali urico 
časa. Vsem drugim pa bodo te 

knjige dobrodošla prva pomoč 
v trenutkih, ko bi računalnik 
najraje vrgli skozi okno ali pa 
ga postavili v kot in ga spre
menili v podstavek za rože. 

Knjigi DOS za telebane in 
PC za telebane sta prvi iz seri
je. Tako je bilo tudi z izvirni
koma DOS for dummies in 
PCs for dummies. Šele po iz
jemnem uspehu teh dveh se je 
število naslovov pomnožilo, 
tako da skoraj ni področja ra
čunalništva, ki ga ne bi pokri
vala kaka knjiga . . . for dum
mies. Segajo od tako splošno 
razširjenih tem, kot je Win-
dows, do bolj posebnih, kot je 
na primer OS/2. S pojavom 
novega pomembnega področja 
v računalništvu se kmalu po
javi tudi knjiga iz serije . . . for 
dummies. S posodabljanjem 
razširjenih programskih pake
tov, na primer DOS-a, Word-
Perfecta, Worda, Excela, pa 
izhajajo tudi nove izdaje knjig. 
Tako je bralec serije . . . for 
dummies vedno na tekočem. 

Serijo . . . for dummies izda
ja ameriška založba IDG Bo-

oks International, ki je del 
družbe International Data 
Group, največjega izdajatelja 
računalniške literature na sve
tu. Poleg serije . . . for dummi
es izdaja IDG Books tudi dru
ge naslove, od podobno zabav
ne, a poučne serije S.O.S., do 
povsem resnih in zelo strokov
nih priročnikov. Najbolj slav
ne in najbolj uspešne pa so 
nedvomno knjige . . . for dum
mies, ki v zadnjih letih zaseda
jo prva mesta vseh seznamov 
najbolj prodajanih računalni
ških knjig. 

Podobno kot izvimi založ
nik so se tudi pri založbi Pasa
dena odločili, da bodo začeli 
z DOS-om in PC-ji. Po prvem 
odzivu sodeč bo uspeh tudi pri 
nas velik. Zato se že priprav
ljamo na izdajo najpomemb
nejših naslednjih naslovov. 
Okna (Windows) za telebane 
in Word for Windows za tele
bane. Bralce prvih dveh knjig 
pa smo tudi povprašali, o čem 
bi še želeli brati, in na osnovi 
tega bomo izdajali še druge 
naslove. 

Tristo let 
akademije 

LJUBLJANA, 16. de
cembra (Večer) - Slovenska 
akademija znanosti in 
umetnosti je proslavila tri
stoto obletnico ustanovitve 
svoje predhodnice Acade-
mie Operosorum. Proslave 
so se poleg slovenskih aka
demikov in predstavnikov 
slovenske oblasti udeležili 
tudi gostje iz sorodnih 
ustanov v Franciji, Hrva
ški, Makedoniji in Švici. 

Obrambni tolar ni 
potreben 

LJUBLJANA, 16. de
cembra (Večer) - Državni 
svet nasprotuje namenske
mu zbiranju dodatnih 
sredstev za potrebe obram-
be.Svetniki menijo, da je 
mogoče denar za razvojni 
program obrambe do leta 
2004 zagotoviti v okvim 
rednega proračuna. Pred
lagajo tudi uvedbo razve
ljavi tvenega referenduma, 
s katerim bi lahko razve
ljavili že sprejeti zakon ali 
njegovo določilo. 

Več najbolj 
ogroženim 

LJUBLJANA, 16. de
cembra (Večer) - Pogajanja 
o tarifnem delu pogodbe za 
negospodarstvo med vlado 
in sindikati so se nadalje
vala. Vlada je predlagala, 
da se zaposlenim, razvršče
nim v prve štiri razrede, 
poveča količnik za določi
tev osnovne plače za 0,10. 

Kaznivega dejanja 
ni biio 

MARIBOR, 17. decembra 
(Dnevnik) - V zadevi z orož
jem na mariborskem leta
lišču ni bilo storjeno kazni
vo dejanje. To je po prei
skavi ugotovilo temeljno 
javno tožilstvo v Maribom 
in več ključnih osumljen
cev oprostilo simiov kazni
vega dejanja. Glavni osum
ljenec Hasan Čengič je na
mreč ravnal po pooblastilu 
svojega predsednika Alije 
Izetbegoviča. Obtožni 
predlog pa so vložili zoper 
Milana Hmelaka in Silva 
Komarja, ker sta vedela za 
orožje, pa o tem nista obve
stila pristojnih carinskih in 
policijskih organov. 

Zakon o pranju 
denarja 

LJUBLJANA, 17. de
cembra (Dnevnik) - Vlada 
je sprejela predlog zakona 
o pranju denarja. Pranje bo 
preprečeval poseben urad 
ministrstva za pravosodje, 
banke pa po zahodnem 
vzom ne bodo več imele 
dolžnosti jamčiti tajnosti 
podatkov. 

Bivši posianci 
brez nadomestil 

LJUBLJANA, 16. de
cembra (Delo) - Te dni se bo 
izteklo leto, v katerem so 
imeli poklicni poslanci 
prejšnje skupščine pravico 
prejemati nadomestilo pla
če, če se niso mogli vrniti 
na prejšnje delovno mesto 
ali najti druge primerne 
službe. Komisija za volitve, 
imenovanja in administra
tivne zadeve za 29 bivših 
poslancev ni našla razlogov 
za podaljšanje prejemanja 
tega nadomestila še za eno 
leto. 
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Barakarska naselja sredi Celja 
če smo se prejšnja leta 

v času pred prazniki komaj 
prebili skozi glavne mestne 
ulice, nam je letos ta napor 
prihranjen. Poulični sejem je 
precej bolj skromen kot 
v preteklosti, saj so ga skrčili 
le na štiri lokacije v mestu. 
Še vedno pa mu manjka kar 
precej, da bi obogatil pred-
praznično ponudbo in olep
šal videz mesta. 

Na sejmu se letos pred
stavlja okrog sto razstavi j al-
cev, ki pa s svojimi stojnica
mi niso nikakršna popestri
tev predpraznične ponudbe 
v trgovinah. Tekstil iz Italije, 
plastika, nekaj usnja in kiča, 
to je vsebina letošnjega sej
ma. Če organizatorji na vse
bino ne želijo ali ne morejo 
vplivati in sprejmejo ponud
be vseh, ki so pripravljeni 
sodelovati na sejmu, bi lahko 
prav gotovo poskrbeli vsaj 
za videz sejma. Stojnice, ki 
se v tem času pojavljajo na 
ulicah, namreč spominjajo 
na barakarska naselja na 
najlepših celjskih trgih. Še 
pred začetkom sejma se je 
predstavnik Celjskega sejma 
pohvalil, da bodo njihove 
stojnice enotno urejene in 
okrašene. Kaj je s tem mislil, 
ni čisto jasno, morda to, da 
gre za stojnice, ki so enake 
na vseh sejemskih priredi
tvah v Celju, tokrat so j im le 
dodali kakšno lučko ali koš
ček zelenja. Morda pa bodo 

do prihodnjega pouličnega 
sejma le ugotovili, da bi ka
zalo razmisliti o drugačni se
jemski podobi, kot nam je 
nedavno zagotovil direktor 
Celjskega sejma. 

Posebno poglavje so stoj
nice, ki so jih trgovci pone
kod postavili pred svoje tr
govine. Svoje izdelke pred
stavljajo namreč tako na le 
senih deskah na dveh nogah 
kot v kovinskih zabojnikih. 
Enotne opreme namreč ni, 
tako kot je v Celju že od nek
daj, lahko vsak prispeva 
k videzu mesta po svojem 
»okusu«. In če so se trgovine 
pritoževale, da prav zaradi 
sejma ne pridejo do veljave 
njihove lepe izložbe in po
nudba, potem lahko letos 
ugotovimo, da velike škode 
ne bi bilo, četudi bi stojnice 
stale na vseh glavnih ulicah 
tako kot v preteklih letih. 

Kje je resnični problem? 
Ker ni gospodarja, zdraviHšiti oitjeitt samo propada 

Potem, ko se je JLA uma
knila s slovenskega ozemlja in 
je lastništvo njenih objektov 
prešlo na slovensko obrambno 
ministrstvo kot pravnega de
diča, je bilo treba začeti raz
mišljati, kaj z njimi narediti, 
kako jih kar najkoristneje 

uporabiti in vklopiti v življe
nje območja, kjer objekt stoji. 
V nekatere objekte se je vselila 
slovenska vojska, nekateri že 
imajo nove lastnike oziroma 
najemnike, nekaj pa je takš
nih, ki še vedno samevajo, ki 
nikomur in ničemer ne služijo 
ampak le propadajo. Eden 
takšnih je bivše vojno zdravi
lišče v Rimskih Toplicah. Vsi 
dosedanji poskusi za oživitev 
tega atraktivnega objekta so 
bili brezuspešni. 

V občini Laško, na katere 
ozemlju stoji zdravilišče, so 
svoj nadaljnji razvoj zasnovali 
tudi na področju turizma. Za
to so bili, razumljivo, prvi, ki 
so se ponudili, da ta zdravili
ški kompleks najamejo, ga ob
novijo in mu vdahnejo novo 
življenje. Zato je delniška 
družba Terme Laško dopolnila 
svoj program tudi z možnim 

razvojem turizma na območju 
Rimskih Toplic. Stekla so po
gajanja z Ministrstvom za 
obrambo in sredi maja lani so 
v Termah prejeli izvod pogod
be za najem zdravilišča. 
Upravni odbor je po preučitvi 
pogodbe menil, da je v predla
ganih pogodbenih odnosih 
premalo upoštevano dejstvo, 
da so zdraviliški objekti mrtvi, 
nefunkcionalni in kot takšni 
neustrezni za trženje. Da so 
potrebna večja investicijska 
vlaganja in da bi bUa zato, bolj 
kot najemna pogodba, primer
na ustrezna oblika kapitalske 
povezanosti. V delniški družbi 
Terme so, med drugim, ocenili, 
da je gradbena vrednost zdra
viliških objektov previsoko 
ocenjena z ozirom na dejstvo, 
da bo potreben precejšnji ka
pitalski vložek, da bi zdravi
lišče lahko zaživelo. 

Na te in še nekatere druge 
pripombe d.d. Terme Laško je 
Ministrstvo za obrambo v za
četku septembra lani odgovo
rilo, da je znesek najemnine za 
dobrih 50 odstotkov nižji 
v primerjavi z možno najemni
no po občinskem pravilniku, 
pa tudi ostalih pripomb 
upravnega odbora ni sprejelo. 
V nadaljnjih pogajanjih je Mi 
nistrstvo sporočilo, da bo na
daljevalo z iskanjem primer
nih najemnikov in da bo pri 
tem upoštevalo tudi ponudbo 
in stališča delniške družbe 
Terme Laško. Pojavili so se še 
drugi interesenti za najem, 
med njimi tudi Krka iz Novega 
mesta, vendar je rezultat zdaj 
takšen, da je zdravilišče še 
vedno zaprto in da še nadalje 
propada. V Laškem imajo po 
vsem tem občutek, da na re
zultat pogajanj z Ministrstvom 
za obrambo R Slovenije niso 
vplivah zgolj poslovni interesi 
obeh partnerjev in da so v oza
dju nemara tudi politični 
vzroki. 

Ne glede na celoten razvoj 
dogodkov, so v Termah Laško 
naročili projektno študijo, 
imenovano Poslovni načrt 
Rimske Toplice, ki podrobneje 
opredeljuje oblikovanje možne 
ponudbe zdravilišča Rimske 
Toplice in za to potrebne inve
sticije. V tem projektu so pred-' 
stavljene zasnove za arhitek
turno urejanje, načrt pa zahte
va takojšnja vlaganja v višini 
treh milijonov nemških mark 
oziroma skupna vlaganja v v i 
šini 17 milijonov mark za 
vzpostavitev dejavnosti. Načrt 
tudi predvideva, da bi zdravi
lišče lahko po dveh letih po
slovalo z dobičkom. Vključil se 
je tudi Zavod za varstvo na
ravne in kulturne dediščine, ki 
je po naročilu družbe Terme 
izdelal konzervatorski pro
gram prenove celotnega zdra
viliškega kompleksa, podjet
niško investiranje in ponudba 
zdravilišča pa naj bi nujno te
meljila na naravnih in kultur
nih vrednotah tega okolja. 

V družbi Terme ne razmi
šljajo o »zapravljenem« denar
ju, ki so ga doslej porabili za 
to, da bi zdraviliški objekti 
v Rimskih Toplicah nekoč za
živeli. Ne glede na brezuspeš-
nost dosedanjih pogajanj z Mi
nistrstvom za obrambo in ne 
glede na to, kdo bo bodoči na
jemnik zdravilišča. Vse karte 
so torej še odprte, vprašanje je 
le, kako dolgo še. Gospodar
stveniki imajo svojo logiko in 
svoj interes, ki pa očitno z in
teresi družbe in države nima 
dosti skupnega, če se s svojimi 
interesi vmeša politika s svojo 
računico. 

MARJELA AGREŽ 

Učitelji šole za begunce pri županu 
Celjski župan Anton Roječ 

je pripravil sprejem za učitelje 
Osnovne šole za začasne be
gunce. Srečanja so se udeležili 
pedagoški delavci, ki v Ribar-
jevi 7a poučujejo 290 begun
skih otrok. 

Župan Anton Roječ je v na
govoru dejal, da je vojna naj
večja človeška katastrofa in da 
upa, da bo leto 1994 prineslo 

mir ter da se bodo razmere 
uredile. To je namreč osno^j^ 
življenja sedanjih beguncev 
v domačem okolju. Izrazil je 
upanje, da se begunci v Celju 
dobro počutijo. Učiteljem pa 
je ob tej priložnosti izročil mo
nografijo o Celju. 

V imenu celjskega izvršnega 
sveta je udeležence srečanja 
pozdravil Željko Cigler, sekre
tar za družbene dejavnosti, ki 

je menil, da so prav po zaslugi 
učiteljev začasni begunci zaži
veli dokaj normalno življenje 
v novem okolju. 

Suada Begagič se je v imenu 
učiteljev šole za begunske 
otroke zahvalila za dosedanjo 
skrb Celja, ki so ga begunci 
spoznali predvsem prek priza
devnih ljudi, ki so se trudili, 
da jim olajšajo življenje. Zaže
lela je. da se to, kar se je zgodi

lo v Bosni, ne bi nikoli ponovi
lo v Sloveniji. 

Svojo zahvalo je dodal tudi 
Ludvik Krajnc iz Zbirnega 
centra Celje v imenu 630 be
guncev v centru in 700 tistih, 
ki bivajo pri družinah. Pomoč 
zanje naj ostane vsaj takšna 
kot doslej, je poudaril. 

TC 
Foto: EDI MASNEC 

Nevzdržna 
odločitev tožilstva 

LJUBLJANA, 18. de
cembra (Slovenec) 
- Obrambni minister Janez 
Janša je komentiral odloči
tev mariborskega tožilstva 
glede afere z orožjem. Po 
njegovem je odločitev 
o oprostitvi suma kaznive
ga dejanja za Čengiča pre-
cedens, saj nihče ne more 
pooblastiti tujega državlja
na za ozemlje druge drža
ve, če za to ne dobi soglasja 
tiste države. BiH je sloven
skim organom predložila 
pooblastila šele potem, ko 
je bilo orožje odkrito. 

Pokojnine višje za 
dobra 2 odstotka 

LJUBLJANA, 17. de
cembra (Delo) - Decembr
ske pokojnine in vsa druga 
nadomestila, ki jih izplaču
je pokojninski zavod, bodo 
za 2,2 odstotka višja kot so 
bila prejšnji mesec. 

Obdavčena alkohol 
in cigarete 

LJUBLJANA, 17. de
cembra (Delo) - Poslanci 
državnega zbora so sprejeli 
sklep o posebnem davku na 
alkoholne pijače in cigare
te, ki bo začel veljati marca 
prihodnje leto. Žgane pija
če bodo tako obdavčene 
s 300 tolarji, steklenica pi
va z desetimi tolarji in liter 
vina z devetimi tolarji. Za 
zavojček cigaret bo znašal 
davek 30 tolarjev. 

Olajšava le za pol 
leta 

LJUBLJANA, 20. de
cembra (Večer) - Državni 
zbor je odobril znižan da
vek na avtomobile s katali
zatorjem za čas do sredine 
prihodnjega leta, ne pa do 
konca leta, kot so predla
gali nekateri poslanci. Vla
do pa je zadolžil, da pri
pravi predpise za prepoved 
uvoza avtomobilov brez 
katalizatorjev in za po
stopno odpravo proizvod
nje takšnih vozil za domači 
trg. 

Župane volili 
neposredno 

LJUBLJANA, 19. de
cembra (Delo) - Poslanci 
državnega zbora so v sobo
to pričeli tretje branje za-' 
kona o lokalni samoupravi. 
Še pred glasovanjem o do
polnilih se je razvila pole
mična razprava, ki se je na
daljevala ob določilih o na
činu volitev župana. Po
slanci so potrdili prvotno 
zakonsko rešitev, da naj bi 
bili župani izvoljeni nepo
sredno. Razpravo so nato 
prekinili in nadaljevali 
v ponedeljek. 

Stanovanjska 
posojila 

LJUBLJANA, 19. de
cembra (Delo) — Stanovanj
ski sklad Republike Slove
nije je objavil peti razpis 
stanovanjskih posojil. Zanj 
lahko zaprosijo tisti, ki ku
pujejo stanovanje, gradijo 
v zadrugi, preurejajo pod
strešja v večstanovanjski 
hiši ali stanovanje na ob
močju, razglašenem za kul
turni ali zgodovinski spo
menik. Višina posojila zna
ša 40 odstotkov vrednosti 
stanovanja po ceni 1200 
mark za kvadratni meter, 
obrestna mera znaša R+3 
odstotke, odplačilna doba 
pa največ 15 let. 
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Ko umirajo bolnišnice 
Na naš račun ne bodo reševali Kliničnega centra, trdilo v Bolnišnici Topolšica In Šaleški dolini ^ 

»Pri ohranitvi obstoječih 
kapacitet Bolnišnice Topolšica 
bomo vztrajali, od svojih zah
tev ne bomo odstopili za nobe
no ceno,« bi lahko združili 
mnenja vseh sodelujočih na 
ponedeljkovi novinarski kon
ferenci, ko so ponovno pred
stavljali težave, s katerimi se 
ubadajo v bolnišnici. 

Po predlogu Inštituta za va
rovanje zdravja Republike 
Slovenije naj bi namreč za 
celjsko območje k načrtovani 
širitvi Splošne bolnišnice Ce
lje prišteli še 71 pulmoloških 
postelj, ki so ta čas še v Topol-
šici. Predlog, ki ga je pripravil 
Tone Košir, podpisala pa Met
ka Macerol-Hiti, je v Šaleški 
dolini seveda naletel na izred
no hude proteste. Poslanci ve
lenjske skupščine pravijo, da 
je nerazumljivo, da v večjih 
centrih načrtujejo razširitve 
bolnišnic le zato, da bi najprej 
osiromašili, kasneje pa ukinili 
vse manjše bolnišnice. 

Tudi na novinarski konfe
renci v ponedeljek so pred
stavniki Bolnišnice Topolšica 
in velenjske oblasti poudarjali 
čudno igro države. Tako so na 
primer opozarjali, da Velenju 
kar naprej nekaj jemljejo, da 
veljajo za prebivalce Ljublja
ne in okolice drugačna merila 
kot za tiste na periferiji, da 
v vrhu slovenske politike pre
vladuje dvojna morala in 
obračanje po vetru, da se mno
go stvari dogaja pod mizo . . . 
Zaradi teh ugotovitev so na 
Topolšici zelo zaskrbljeni. 

Na naši strani so vsi 
argumenti 

Prihodnje leto bo minilo 75 
let, kar so na Topolšici pričeli 
z zdravljenjem pljučnih bolez
ni. V zadnjem času ugotavlja
jo, da število bolnikov neneh
no narašča, zato predvsem 
zdravstvene delavce čudi, za
kaj bi zmanjševali število pul

moloških postelj. Trenutno je 
v bolnišnici 184 postelj, od te
ga je 140 namenjenih za pljuč
ne bolnike. V zadnjem času so 
v Bolnišnici Topolšica s po
močjo krajevnih faktorjev 
uspeli nabaviti nekaj apara
tov, pomembnih predvsem za 
strokovno in uspešno zdravlje
nje bolnikov. Poleg tega trdijo, 
da vsi kazalci govorijo v prid 
nadaljnjega obstoja Topolšice, 
ki sicer pokriva prostor med 
hrvaško in avstrijsko mejo. 
Tako so po ekonomskih raču
nih najbolj racionalni, podza-
posleni in fleksibilni, zato se 
res sprašujejo, zakaj namera-

V velenjski občini so na pred
log Inštituta za varovanje 
zdravja protestirali že na več 
mestih. Tako je svetnik dr. Jo
že Zupančič zastavil poslan
ska vprašanja, z zasedanja ob
činske skupščine so poslali 
uraden protest na ustrezne na
slove, zadnja v tej verigi sez
nanjanja javnosti pa je bila 
novinarska konferenca. 

vano postopno umiranje ni 
obroke bolnišnice na Topolši
ci. Vendar zdravstveni delavci 
vidijo prikrite razloge: gre za 
centralistično politiko 
v zdravstvu, nihče jih ničesar 
ne vpraša, z ukinjanjem manj
ših bolnišnic pa naj bi reševali 
probleme ljubljanskega Kl i 
ničnega centra. 

Vse te argumente in dokaze 
zdravstveni delavci in tudi 
predstavniki velenjske občine 
ponavljajo le za obrambo bol
nikov, saj so prepričani, da bo 
zmanjševanje postelj pomenilo 
zgolj osiromašenje storitev. 
Slabša dostopnost bo pomeni
la tudi manjšo možnost preži
vetja. Samo v letošnjem letu je 
bolnišnico obiskalo že 2.200 
bolnikov, kar je desetina več 
kot lani. Na Topolšici se spra
šujejo, kako naj zagotovijo 
zdravstveno varstvo za tolikš

no število bolnikov ob zmanj
ševanju postelj. Poleg tega 
ugotavljajo, da je na področju 
Velenja, Celja in Zasavja obo
lelost pljuč tretjino nad slo
venskim povprečjem, pri otro
cih pa celo 40 odstotkov več 
kot v Sloveniji. 

Neicilo nas poslcuša 
spreti 

Na ponedeljkovi novinarski 
konferenci so ovrgli tudi trdi
tve, da bolnišnica na Topolšici 
ni primerna zaradi onesnaže
nega zraka v Šaleški dolini. 
Ljubljana ali Celje imata že 
sedaj slabši zrak, kot je na T o 
polšici, in to brez možnosti za 
izboljšanje. Glede na znane 
ukrepe, sanacijo šoštanjske 
termoelektrarne in sanacijo 
individualnih kurišč, pa se bo 
na Topolšici in v okolici zrak 
kvečjemu izboljšal. 

Ponedeljkovo srečanje sta 
poleg predstavnika lokalnih 
interesov v državnem svetu 
dr. Jožeta Zupančiča podprla 
tudi predstavnika žalske in 
mozirske občine, župan Milan 
Dobnik in sekretar za družbe
ne dejavnosti in občo upravo 
Darko Repenšek. Slednji je 
povedal, da obstoj bolnišnice 
opravičujejo moderna oprema, 
strokovni kader in korekten 
odnos do uporabnikov, zato 
Mozirjani popolnoma podpi
rajo prizadevanja za ohranitev 
bolnišnice. Repenšek je še 
omenil slabe izkušnje bolni
kov s celjsko bolnišnico, ka
mor naj bi se »preselile« poste
lje iz Topolšice. 

Ob tem pa je velenjski izvrš-
nik Srečko Meh poudaril, da 
poskuša nekdo drug vnesti 
spor med Velenjčane in sosed
nje občine. Torej bi morali 
skupaj s sosedi najti skupno 
rešitev, vendar takšno, da ne 
bi bolnišnica Topolšica in 
z njo ljudje umirali na obroke. 
Župan Fankrac Semečnik je še 

povedal, da so tudi Velenjčani 
vlagali v bolnišnici v Slovenj 
Gradcu in Celju s predpostav
ko ohranjanja obstoječih ka
pacitet na Topolšici. »Pri po
sodobitvi kapacitet v Bolniš
nici Celje ni šlo za posodablja
nje kapacitet, kot smo bili 
v preteklosti obveščeni in pri 
tem tudi sodelovali, ampak 
dejansko za neopravičeno raz
širitev kapacitet na račun uki
nitve Bolnišnice Topolšica,« so 
že zapisali predstavniki ve
lenjske občine pretekli teden 
v protestu, ki sta ga podpisala 
župan in izvršnik. In kako na 
ta problem gledajo v Celju? 

»Loicalne bolnišnice 
so potrebne« 

Direktor Splošne bolnišnice 
Celje mag. sc. Aleš Demšar, dr-
.med. zavrača vsakršno pove
zovanje zmanjšanja bolniških 
postelj v Topolšici s celjsko 
bolnišnico. Na očitek, da že 

doslej ni šlo za posodabljanje 
kapacitet, ampak za neupravi
čeno širitev na račun ukinitve 
bolnišnice v Topolšici, pa pra
vi: »Celjsko bolnišnico smo za
čeli posodabljati pred 15 leti, 
projekti so bili narejeni še 
prej. Izhodišča so bila takrat 
povsem drugačna kot danes.« 

Sedanja dogajanja pa so po
vezana z načrti razvoja zdrav
stva v Sloveniji do leta 2000. 
Po njem bi se naj vsem bolniš
nicam v Sloveniji zmanjšalo 
število bolniških postelj 
(skupno za 2000). Celjska bol
nišnica ima trenutno 865 po
stelj, po tem planu bi jih naj 
imela 804. Ker pa Celje kljub 
Topolšici kot regijska bolniš
nica potrebuje tudi pulmolo-
ške postelje, se bi ji število po
stelj s tem povečalo na 837. 
» N e morem si predstavljati, 
kako bi celjska bolnišnica lah
ko delala s samo 804 postelja
mi. Če ne bi skrbeli tudi za 
povprečno 20 odstotkov tako 
imenovanih socialnih bolni

kov, potem že mogoče. Dokler 
pa zanje ni poskrbljeno, nika
kor. Že sedaj imamo na primer 
na internih oddelkih več kot 
100 odstotno zasedenost, torej 
ležanje na zasilnih posteljah. 
Povrhu nam bi naj ukinili 36 
kinirških postelj (to je na pri
mer za cel urološki oddelek).« 

Zmanjšanje bolniških po
stelj v Sloveniji bo očitno 
dvignilo še ogromno prahu, saj 
je ministrstvo za zdravstvo 
s svojim predlogom dremilo 
v pravo sršenje gnezdo. >>Stu-
dija o razvoju zdbravstva do le
ta 2000 se je zgledovala po tu
jih vzorih in ugotovila, da ima 
Slovenija preveč bolniških po
stelj. Študija pa je bila potreb-^, 
na, saj so bili stari podatki me
dobčinskih zdravstvenih 
skupnosti neuporabni. Samo 
primer: če bi sešteli, koliko 
populacije posamezna skup
nost pokriva, bi imela Sloveni
ja kar 3 milijone prebivalcev. 
Podobno je bilo z ostalimi po
datki. Razumljivo je, da pred
lagan plan zdravstvenega var
stva do leta 2000, ki izhaja iz 
te študije, prihaja v nasprotje 
s sedanjimi razmerami. Ravno 
zaradi tega, ker prihajajo vse 
te omejitve, smo prizadeti tako 
v Celju kot v Topolšici. Če že 
moramo govoriti o krivdi 
- v Topolšici ne morejo dolžiti 
Celja za nekaj, kar prihaja iz 
republike.« 

Topolšica kot lokalna ali pa 
kot okrajna bolnišnica ima to
rej mesto ob celjski bolnišnici, 
a določeno mora biti, kaj se kje 
dela, s kakšno opremo in ka
dri. »Osebno sem trdno prepri-

Ali se v Celju res zavzemajo za 
ukinitev bolnišnice v Topolši
ci? Dr. Demšar je odločen: 
»Nikakor. Nihče ne nasprotuje 
bolnišnici v Topolšici. Seveda 
pa si moramo delo pametno 
razdeliti. Vlogo celjske bolniš
nice vidim kot regionalno bol
nišnico jugovzhodne Štajer
ske, ki bo tesno sodelovala 
z obema lokalnima bolnišnica
ma v Brežicah in Topolšici. To 
sem rekel že takrat, ko sem 
prevzel mesto direktorja in to 
mislim tudi danes.« 

čan, da so lokalne bolnišnice 
potrebne, država pa mora na
rediti mrežo in klasifikacijo 
bolnišnic. Pri tej klasifikaciji, 
za katero se zavzemam, pa je 
nesporno, da mora imeti regi
onalna bolnišnica tudi nekaj 
pulmoloških postelj, še zlasti 
za urgentne in akutne bolnike. 
S tem ne mislimo konkurirati 
Topolšici, kjer bi se naj zdra
vili pretežno kronični pljučni 
bolniki, ki jih je vedno več. 
Obe bolnišnici - V Topolšici in 
v Brežicah, lahko bistveno 
razbremenita celjsko bolnišni
co - seveda na svojem nivoju.« 

U R Š K A SELIŠNIK 
M I L E N A B . P O K U C _ 
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Kdo se boji 
računalnikov? 
Manlpulaclie s podatki o posledicah žarčenla, o pravih nevarnostih za zdravje pa 
vemo premalo 

Dr. Dušan Polimac: »Računalnik nas ne ogroža z žarčenjem, kot se marsikdo boji. Ogroža pa 
lahko naše oči, predvsem pa čutimo posledice zaradi sedečega dela oziroma dolgotrajne prisilne 
drže telesa. To pa je mogoče vsaj omiliti, če že ne v celoti odpraviti.*( 

Z računalniki se srečuje
mo na vsakem koraku - vdrli 
so v pisarne, v tovarniške 
hale, v bolnišnice in naše do
move. Pred njimi presedi 
vedno več ljudi vseh starosti 
vedno več časa. In se sprašu
je, kako in koliko nezdravo 
je zaradi tega postalo njiho
vo življenje. Najbolj izrazit 
je strah pred žarčenjem - pa 
vendar najmanj upravičen. 
Veliko več posledic kot sko
raj zanemarljivo žarčenje 
ima na naše zdravje prisilna 
drža telesa in napori, ki so 
jim podvržene oči. Tem po
sledicam pa se je s pametnim 
ravnanjem mogoče domala 
v celoti izogniti . To je potr
dila tudi študija, ki jo je 
v Celju naredil dr. Dušan Po
limac, specialist medicine 
dela, prometa in športa, s so
delavci. 

Kdo ima težje delo? 
Dr. Dušan Polimac in so

delavci, večina iz dispanzer
ja za medicino dela, prometa 
in športa v celjskem zdrav
stvenem domu, so naredili 
Zdravstveno oceno in mer
sko analizo devetih delovnih 
mest javnega podjetja Elek-
tro Celje. To je ena redkih 
tovrstnih študij v Sloveniji, 
saj so izredno drage, ker ter
jajo ogromno dela, meritev 
in analiz. Doslej je bilo nekaj 
narejenega le za železarne, 
gozdarstvo, prevozništvo, 
Petrol, v tekstilni industriji 
in rudarstvu. To analizo je 
šest ljudi delalo devet mese
cev. Med ocenjenimi delov
nimi mesti pa je bilo tudi 
»vnašalka podatkov v raču
nalnik«. Ta del študije je po
diplomsko delo specializan-
ta medicine dela, prometa in 
športa, dr. Borisa Kram-
žarja. 

Pri analizi tega delovnega 
mesta so opravili vrsto eko
loških meritev, pri biome-
hanskih meritvah so merili 
mišične obremenitve pri de
lu (pri tem so spremljali po
ložaj delavčevega telesa iz 
minute v minuto: zasuk gla
ve, kot, pod katerim gleda 

tipkovnico ali predlogo, hrb
tenico, roke - še posebej tako 
imenovano ulnamo deviaci-
jo oziroma nenormalen polo
žaj podlahti). Naredil i so 
termometer utrujenosti in 
proučili druge psihološke 
obremenitve ter naredili štu
dijo časa in študijo dela (kaj 
dela in koliko časa dela efek
tivno). 

Rezultate so primerjali 
s standardnimi normami 
v svetu. Zanimivo: od 122 
zahtev jih je to delovno me
sto izpolnjevalo komaj 10! 
Seveda pa so zahteve zelo 
natančne. Na primer o mizi: 
višina mora biti 720 mm, biti 
mora stabilna, dovolj velika, 
ne sme biti gladko polirana, 
pod njo mora biti dovolj pro
stora za prosto premikanje 
nog. A l i o stolu: biti mora 
gibljiv, višina opore za hrbet 
nastavlj iva. . . oddaljenost 
oči od zaslona mora biti med 
50 in 70 centimetri, gornja 
vrstica na zaslonu mora biti 
nižja od višine oči, treba je 

imeti oporo za stopala. . . 
O tipkovnici: biti mora svet
la, znaki pa temni, srednja 
višina tipk glede na mizo 
mora biti manjša od 30 mil i 
metrov, ne sme drseti, pred 
njo mora biti na mizi vsaj 
5 do 10 centrimetrov pro
stora . . . 

T o je seveda samo nekaj 
zahtev za lažjo predstavo, na 
kaj vse je treba misliti in kaj 
vse vpliva na naše dobro ali 
slabo počutje pred računal
nikom. 

Strah pred 
žarčenjem 

»v resni literaturi ni pre
pričljivih podatkov o škod
ljivostih sevanj računalni
kov. Zasledimo pa lahko celo 
vrsto takšnih in drugačnih 
zgodbic o posledicah sevanj. 
Očitno gre pri sevanjih za 
manipulacije s podatki, po 
gosto uporabljane tudi v po
litične namene,« pravi dr-
. Polimac. Kadar govorimo 

o sevanjih pa seveda ne sme
mo pozabiti, da moramo lo 
čiti zlasti ionizirajoča, kot so 
rentgensko in radiološka 
(nedvomna človeku nevarna) 
od neionizirajočuih sevanj. 
Med temi so zlasti razširjena 
elektromagneta valovanja. 
Sevanja so tako rekoč pov
sod okoli nas, saj prihajajo iz 
vesolja in iz notranjosti zem
lje. » K a r 87 odstotkov sevanj 
je naravnih. Torej ostane za 
umetna sevanja le 13 odstot
kov, pa še od teh je 12 od
stotkov medicinskih ~ ta pa 
so pod nadzorom. Ljudje pa 
smo čudni: bojimo se raču
nalnika, ne bojimo pa se hoje 
v hribe v višine preko 2000 
metrov ali sončenja ob mor
ju, kjer se najbolj izpostav
ljamo ionizirajočim seva
njem. Povrhu se srečujemo 
s sevanjem v zgradbah, v ka
terih živimo (na primer v Ce
lju na Šaranovičevi ali Popo-
vičevi ulici, da ne govorim 
o Žirovskem vrhu, nuklearki 
ali termoelektrarni Šoštanj 
(fosilna goriva žarčijo). Boj i 
mo pa se mikrovalovnih pe
čic, radijskih in televizijskih 
aparatov. . . Brez potrebe. T o 
potrjujejo resne raziskave in 
resna literatura. Imeli pa 
smo Hirošime, Černobile in 
še marsikaj. Samo nikar tega 
ne mešajmo z nedolžnimi na
pravami, ki jih je prinesel 
napredek.« 

Trpijo oči In 
hrbtenica 

Strah, da nas računalnik 
ogroža z žarčenjem, je torej 
odveč. To pa še ne pomeni, 
da si zaradi dela z njim ne 
moremo pokvariti zdravja. 
»Zaslon najbolj obremenjuje 
organ vida, oči. Bleščanje, 
kontrasti, napačno postav
ljen zaslon, zaradi vsega tega 
oči trpijo. Še več posledic pa 
ima prisilna drža telesa.« 

Seveda pa ni potrebno, da 
čakamo na očala ali tako 
dolgo, da imamo že čisto 
mravljinčaste roke, trde in 
lesene prste, bolečine v za
pestju, da o bolečinah v pre
delu vratu ne govorimo, po 

možnosti še v križu. Ukrepa
ti moramo prej. 

Dr. Polimac ugotavlja, da 
je precej težav zaradi stare 
računalniške opreme. N o v e j 
ša ima namreč vgrajene f i l 
tre (tudi če jih kupimo pose
bej, niso predragi), z njimi 
pa preprečimo premočne 
kontraste in bleščanje zaslo
na. Pri ergonomski sanaciji 
delovnega mesta je pomemb
na vrsta podrobnosti. Zaslon 
mora biti postavljen tako, da 
v smeri pogleda ni večjih 
svetlih površin (na primer 
oken), višina in nagib zaslo
na, pa tudi svetlost znakov, 
morajo biti nastavljivi, slika 
ne sme vidno utripati, znaki 
morajo biti tenmi na svetli 
podlagi (pozitiven kontrast), 
ohišje zaslona mora biti 
svetlo, brez temnega ok
virja . . . 

Podstavki za 
podlahti 

Pri ljudeh, ki za računal
nikom presedijo več ur dnev
no, je zaradi prisilne drže 
rok najpogostejša težava ta
ko imenovana ulnama devi-
acija. Gre za spremembe na 
hrbtenici, živcih zgornjih 
okončin in obvretenčnih mi
šic. Posledice čuti posamez
nik kot mravljinčenje in bo
lečine v zapestju. 

» P r i anaUziranem delov
nem mestu vnašalke podat
kov v račimalnik smo ugoto
vil i , da ima delavka kar 216 
minut delo\Tiega časa obe 
nadlahti aktivno abducirani 
in pod nivojem ramen brez 
oprtih komolcev. Njena gla
va je 190,3 minute delovnega 
časa sklonjena naprej preko 
30 stopinj, 217,3 minute na 
dan pa rotirana v levo za 45 
stopinj. T o pa so precejšnje 
statične obremenitve, ki prej 
ali slej povzročijo zdravstve
ne težave.« 

Eden izmed novih pr ipo
močkov, s katerim je mogoče 
zmanjšati težave v vratni 
hrbtenici in ramenih, je er-
go-rest podstavek za pod
lahti. »Dobi l i smo ga iz 
Nemčije in naredili prve ek
sperimente. Ugotovi l i smo, 
da z njegovo uporabo delav
ke spremenijo položaj zgor
njega dela telesa, da je ta po
ložaj bolj aktiven in zato 
zmanjša težave. Delavke, ki 
so to preizkusile, pa niso bile 
najbolj zadovoljne, saj jih je 
motilo, da podlaga ni fiksi

rana, da se nekako preveč 
>vozi<. Zaenkrat je takšen 
podstavek za široko uporabo 
tudi še predrag.« Seveda pa 
bi prišel prav tudi na drugih 
delovnih mestih, ne le za ra
čunalniki. Na primer pri de
lu, kakršnega imajo urarji 
ali zlatarji. 

Neverjeten »kleki« 
Največ težav ljudem za ra

čunalniki povzroča dolgo
trajna, prisiljena drža telesa, 
tako kot pri vseh sedečih de
lih. Vendar se je tudi temu 
mogoče uspešno postaviti po 
robu. »Izjemno dobre uspehe 
lahko dosežemo z ergonom-
skim stolom, poznanim pod 
imenom >kleki<. T i stoli so 
atestirani in so njihove pred
nosti znane. Bistveno je ak
tivno sedenje: aktivno upo
rabljaš hrbtenico, trebušne 
mišice so napete, prsni koš 
zravnan. Vse to krepi obvre-
tenčne mišice, izboljšuje di
hanje in prebavo. Da o lepši 
drži in čvrstih trebušnih mi
šicah niti govor imo! Ti stolč
ki so dostopni, saj jih pri nas 
dela Lipa iz Ajdovščine, ku
piti pa jih je mogoče tudi 
v Celju, v Fit Media ,« hvali 
stolček kleki dr. Polimac. Pa 
ne na pamet, saj ga tudi sam 
uporablja v ordinaciji. Še to 
- stol je dobil vzdevek po na
činu sedenja na njem, če te
mu lahko rečemo sedenje. 
V bistvu na tem stolu kleči
mo in se na stol samo rahlo 
opiramo. Zaradi tega pa se 
vanj seveda ne moremo za
valiti in obsedeti. Če bi hote
li na njem sedeti kot na obi
čajnem stolu, bi se z njega 
zvrnili. Torej moramo res 
aktivno sedeti, kot rečejo 
strokovnjaki. Takšno sede
nje pa seveda ni priporočlji
v o zgolj za delo pri računal
nikih. Se posebej dobro se 
obnese pri otrocih. 

M I L E N A B. P O K L I C 
Foto: EDI M A S N E C 

Naslonjala za podlahti so najnovejši pripomoček za delo pri računalniku, s katerimi se je mogoče 
'^ogniti mravljinčenju, trdim, lesenim prstom in bolečinam v zapestju, ki marsikomu poberejo 
^^selje do dela. 
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L j u f l s k a u m e t n o s t I n o l i r i 
Veliko monografijo sla izdala Domus In Unesco 

Slovenci smo dobili izvrstno 
knjigo, ki nam pregledno, si
stematično in slikovito pripo
veduje o tem, kako so naši 
predniki znali razvijati lastno 
znanje in tudi tuje smiselno 
vnašati v potrebe vsakdanjega 
življenja. 

Besedilo je napisal dr. Janez 
Bogataj, predstojnik oddelka 
za etnografijo Filozofske fa

kultete v Ljubljani. V uvodu 
piše o dediščini vsakdana in 
motivih za kakovostno sodob
nost, sledijo pa predstavitve 
posameznih obrti, v katei-ih je 
ljudska umetnost našla nešte
to priložnosti in izzivov za svoj 
razmah. Sledijo si v nasled
njem zaporedju: lončarstvo, 
pletarstvo, suha roba, kova-
štvo, železolivarstvo, kamno-

seštvo, tesai-stvo, preja in ple
tenje, tkanje in modrotisk, ve
zenje, čipkarstvo, oblačilni v i 
dez, glavnikarstvo, piparstvo, 
zvončarstvo in pričevanja 
o življenju v planini, usnjar
stvo, izdelovanje obuval, mi
zarstvo, izdelovanje skrinj, 
notranja oprema in stensko 
okrasje, steklarstvo, urarstvo, 
rezbarstvo in pozlatarstvo, po
ljedelska orodja, vpreganje ži
vine, kolarstvo, oljarstvo, soli-
narstvo, sitarstvo, mlinarstvo, 
peka kruha, pogače, koline, 
čebelarstvo, medičarstvo in 
svečarstvo, sodarstvo, ribi
štvo, puškarstvo, polharstvo, 
glaslsila, pustne maske, cvet-
nonedeljske butarice, bai-va-
nje in krašenje jajc, izdelova
nje jaslic in votivne figurice. 

Avtor besedila nas vodi od 
obrti do obrti, od umetnosti do 
umetnosti z lepim, berljivim 
jezikom in bralca obvešča o te
meljnih zakonitostih delova
nja posameznih obrti in na 
vzroke sprememb, ki nenehno 

spremljajo obrtno dejavnost. 
Marsikdo bo lahko v knjigi na
šel spodbudo za premislek 
o lastnem ravnanju in odnosu 
do dediščine in kako jo vpeti 
v potrebe sodobnega časa. 

Fotografijo je mojstrsko iz
delal Janez Pukšič, knjigo pa 
je z velikim občutkom za vse
bino in za bralca oblikoval Edi 
Berk. V njej so objavljeni šte
vilni eksponati slovenskih mu
zejev in zbirk. 

Knjigo je uredila Nataša 
Skrt Kos, izdala pa založba 
Domus pod generalnim pokro
viteljstvom ministrtva za go
spodarske dejavnosti. Z njo se 
Slovenija predstavlja v širšem 
evropskem in svetovnem pro
storu, saj je na seznamu litera
ture, ki jo posebej priporoča 
Unesco v okviru svoje dejav
nosti Dekada za kulturni raz
voj, kjer ima poseben pouda
rek prav ohranjanje obrtne de
diščine. Izvrstno tiskarsko de
lo so opravili v Gorenjskem ti
sku DRAGO MEDVED 

Severieva nagrada 
za Darjo Reiciiman 

Igralka Darja Reichman, ki 
je tretje leto stalna članica 
v umetniškem zboru celjskega 
gledališča, je v nedeljo, 19. de
cembra v Skofji Loki prejela 
nagrado Sklada Staneta Se-
verja za igralske dosežke 
v zadnjem obdobju. 

Čeprav še zelo mlada igral
ka, je Darja Reichman tudi na 
deskah celjskega gledališča 
občinstvo razveselila z nekaj 
odlično odigranimi liki in se 
tako hitro zapisala med vr
hunske slovenske igralke 
mlajše generacije. 

V spominu ostaja zlasti kot 
Izabela v Odrski utvari, pa Ve
ronika Deseniška v Hermanu 
Celjskem na prizorišču na Sta
rem gradu, ter zlasti v vlogi 
Neznanke v predstavi Kot me 
ti hočeš, ki jo bo Slovensko 
ljudsko gledališče Celje za lju
bitelje gledališča še zadnjič 
v tem letu uprizorilo 30. de
cembra ob 19. uri. 

Za sprejeto nagrado za to in 
ostale vloge pa veljajo Darji 
Reichman iskrene čestitke! 

MP 

Pohlep po človeku 
v občinski knjižnici, v Šmarju pri Jelšah, so pretekli 

teden predstavili knjižni prvenec AJenke Kovačič-Borec. 
V knjigi Pohlep po človeku so v ospredju čustvena doži
vetja osrednje junakinje, slikarke. Avtorica, profesorica 
germanistike, živi v Mariboru, za šmarsko predstavitev, ki 
je prva, pa se je odločila v spomin na starše (oče izvira iz 
Šmarja, mati iz Podčetrtka). Pogovor je povezoval Jože 
Čakš, igrala pa je flavtistka Katarina Stojan, iz Šentvida 
pri Grobelnem. V tem tednu bodo knjigo predstavili tudi 
v Mariboru. 

BJ 

Pripovedi Edgarja 
Aiiana Poeja 

Ljubljanska založba Karan-
tanija si vse bolj utrjuje mesto 
med domačimi založniki. Eden 
njenih zadnjih projektov je tu
di izdaja proznih del Edgarja 
Allana Poeja v štirih knjigah. 

Ameriški pisatelj Edgar A l -
lan Poe iz prejšnjega stoletja 
(1809-49) je v literaturi po
memben predvsem po tem, ker 
je ustvaril novo literarno 
zvrst. Gre za tip kratke zgodbe 
t.i. short story z fantastično 
srhljivo vsebino. V njih je raz
vil do novih razsežnosti tradi
cionalno obliko grozljivega ro
mana, hkrati pa je tudi razgra
dil občutek za groteskne, ne
navadne, bizarne pojave člo
veškega vedenja in zaznava
nja, pri čemer je šel v svojem 
razmišljanju in pisanju do 
prav skrajnih meja. Pomem
ben je tudi kot inovator detek
tivske in znanstveno fantastič
ne povesti s čemer je nakazal 
smer te zvrsti ne le v njego
vem, temveč tudi v našem sto
letju. Na področju poezije je 
prikazal svojevstne estetske 
principe v katerih je ustvaril 
posebno razpoloženje z lepoto 
jezika in kompozicijsko sesta
vo pesmi, pomembni pa so tudi 
njegovi teoretski prispevki 
s katerimi je močno vplival na 
poznejše generacije literatov. 

Štiri knjige, ki jih je izdala 
založba, zajemajo izbor njego
vih novel. Posamezne knjižice 
so nasloveljene po njegovih 
najznamenitejših zgodbah in 

te so: Konec hiše Usher, Ma
ska rdeče smrti. Zlati hrošč ter 
Tisoč druga šeherezadina po
vest. Poleg naslovnih pripove
di je v vsakem zvezku še več 
drugih manj znanih, a prav ta
ko značilnih Poevih povesti. 
Zgodbe imajo izrazit pripo
vedni značaj za samo kvaliteto 
in bogastvo jezika pa sta po
skrbela tudi Jože Udovič in 
Andrej Arko, ki sta prevedla 
skupno štiriindvajset zgodb 
tega znamenitega ameriškega 
literata in ker je od zadnjega 
natisa njegovih del minilo že 
precej časa, bodo omenjene 
knjige gotovo naletele na do
ber odmev med bralci. 

BORIS GORUPIČ 

Dobro jutro, 
džezeri! 

Piše: Tadej Čater 

Tako je pred nekaj leti tudi 
na slovenskih glasbenih odrih 
prepeval Beograjčan Momčilo 
Bajagič alias Bajaga. Pa ne sa
mo on; najsi je prepeval v Nišu 
ali Skopju, v Splitu ali Celju, 
občinstvo, ki ga nikdar ni bilo 
malo, je prepevalo z njim. Ba
jaga je postal pr\'a balkanska 
pop-rock zvezda. 

In ta zvezda se je pred tedni 
znova prebudila. Resnici na 
ljubo, ni veliko manjkalo, pa 
bi zasijala tudi v Sloveniji. Žal. 
so se tudi v primeru popularne 
glasbe znova oglasile politične 
sirene. Alarm je bil torej dan. 
Zaradi embarga, ki so ga pred
pisali Združeni narodi in ki ga 
je podpisala tudi Slovenija, 
gost iz Beograda v Sloveniji ni 
nastopil. Pa čeprav je bila 
dvorana Tivoli razprodana kot 
bi se obetala hokejska tekma 
med Olimpijo in Celjem (Jese
nice letos niso tako privlačne 
kot prejšnja leta). Pisec neke
ga marginalnega dnevnika je 
pogunmo in drzno ugotovil, da 
smo končno rekli Srbu Srb. Da 
je bil skratka že skrajni čas, da 
raznoraznim »balkanskim gu-
slarjem« enkrat za vselej pre
prečimo nastopanje v Sloveni
ji. Morda se bo s tem tudi 
zmanjšal obisk četrtkovih Bal
kan žurov v ljubljanskem klu
bu K4, kjer si morate, tako mi
mogrede, že vnaprej rezervira
ti vstopnico, da bi lahko prišli 
v disko. Seveda so vse to praz
ne marnje. Najbolj konkretna 
je bila agropopovska Šerbi, ki 
je odkrito priznala, da je zade
va »večplastna« in da je prepo
ved koncerta morda res tudi 
politične narave, da pa je glav
ni vzrok v denarju. In v ljubo
sumju slovenskih glasbenikov. 
Na koncertu, na katerem se je 
zbralo več kot štirideset slo
venskih bendov, da bi izrazili 
podporo slovenskemu »pogo-
reliču«, ki je ostal brez sne
malnega študija, se je na pri
mer zbralo skorajda petsto 
ljudi. Na Bajagi bi jih bilo vsaj 
pettisoč. Problem je torej 
v Bajagovi glasbi in ne v nje
govi nacionalni pripadnosti. 

In vprašamo se lahko, zaki 
glasba, ki prihaja iz nekdanji 
jugoslovanskih republik, ui 
va tudi v Sloveniji še vedu 
tako velik ugled? In zakaj sk 
venski glasbeniki v Slovenij 
razen na Primorskem, še vet 
no ne morejo napolniti dva 
rane? 

Kot pribito drži, da je si< 
venska pop-rock glasba vsi 
za generacijo, ki ji je v bistv 
namenjena, popolnoma nt 
sprejemljiva, da ne zadostuj 
pravilom, ki jih zlasti generi 
cije iz urbanih okolij posta\ 
Ijajo oziroma drugače; slovet 
ski pop ni neatraktiven, ni U 
ko zelo slab, da si ne bi zasli 
žil pozornosti, je pa vsaj v pi 
merjavi s tistim »balkanskim 
namenjen ruralnemu občin 
stvu. Da ne bo pomote! Tist 
ki posluša in uživa ob Agropt 
pu še ni nujno zateleban kme 
kakor bi bilo moč razume 
gornje besede, je pa prav gotc 
vo tarča, v katero je zadi 
zgrešen naboj. Hočem skratk 
povedati, da je že denimo v sa 
mem Agropopu jasno definin 
na publika, ki ji je glasba m 
menjena, da so prav zaradi tu 
di mnogo bolj simpatični k( 
pa nekakšni Pop Design, ki I 
radi generacijo najstnikov ia 
presionirali z Ameriko, ko p 
ti nenehno buljijo v MTVekn 
ne in jim je popolnoma jasn 
da so tile Pop Design in i 
mnogi drugi zares malce čut 
ni. In nesprejemljivi. Pa še nt 
kaj drži; ob raznoraznih Baji 
gih in Plavih Orkestrih ter B 
jelih Dugmetih je moč vsaj pt 
steno žurati. 

Pripravljajo razstavo 
o Miroslavu Modicu 

Pokrajinski mu
zej v Celju priprav
lja razstavo o cel j 
skem slikarju M i 
roslavu Modicu 
(1900-1944). Ker 
želijo, da bi bila 
razstava čimbolj 
popolna, prosi mu
zej vse lastnike, da 
opozorijo na njego
va doslej še nezna
na dela. Naslov je 
Pokrajinski muzej 
Celje, Muzejski trg 
1, telefon 063 21 
754. Na sliki: M i 
roslav Medic: Por
tret g. Mitič, foto 
Viktor Berk. 

Spoznaj svoj kraj, da ga boš znal ceniti 
Takšno vodilo so imeli v mislih v Ob

činski matični knjižnici v Laškem, ko so 
se predlani odločili za domoznanski cikel 
predavanj in povabili najrazličnejše 
strokovnjake, vse po rodu Laščane, ki so 
pripovedovali o zgodovini Laškega in 
okolice. 

Na leto v laški knjižnici organizirajo 
po dva do tri takšna predavanja, ki so 
v galerijskih prostorih nad knjižnico 
vedno zelo dobro obiskana. Doslej so bila 

predavanja o arheoloških odkritjih, 
o zgodovini Laškega od začetkov do leta 
1921 (v dveh delih), o izvoru in pomenu 
krajevnih imen tega območja, o zgodovi
ni zdravstva, kmetstva in o etnološki de
diščini Laškega z okolico. Med predava
telji, Laščani, ki so imeli predavanja 
v okviru tega cikla, so bili doslej (zdaj že 
pokojni) Tone Knez, prof. dr. Tomo K o 
rošec, dr. Jože Maček in Jure Krašovec. 

S predavanji bodo nadaljevali v letu 

1994, prvo naslednje pa bo že v januarjiî  
ko bo prof. Miloš Rybaf pripovedoval 
o zgodovini šolstva v Laškem in njego '̂' 
okolici. Vsako od predavanj popestrijo 
z ustrezno tematsko razstavo ter ga opr^ 
mijo z diapozitivi in posnamejo na mag' 
netofonski trak. V Občinski matico* 
knjižnici v Laškem s tem pridobijo 
datno dragoceno gradivo, ki ga lahk" 
ponudijo obiskovalcem linjižnice, pJ"^' 
vsem dijakom in študentom. M A 
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Zakladi Siovenije, 
Nobeiovci . . . 

Pri Cankarjevi založbi so ob koncu le
ta izdali več novih, po vsebini precej ra
zličnih knjig. 

Najbolj reprezentativno delo je raz
košni ponatis uspešnice izpred nekaj let 
»Zakladi Slovenije«. Gre za prvo veliko 
monografijo o Sloveniji, ki je v vseh 
skupnih nakladah izšla v skoraj stotisoč 
izvodih. Avtor teksta dr. Matjaž Kmecl 
in številni fotografi v knjigi predstavlja
jo najlepše zanimivosti Slovenije. Knjiga 
večjplastno prikazuje naravna bogastva 

slovenskih pokrajin, kulturno dediščino, 
ki je nastala na naših tleh ter mnoge 
dosežke, ki so bili narejeni v zadnjem 
času in se po svoji izvirnosti ter pomenu 
lahko merijo tudi s podobnimi svetovni
mi primerki. Knjiga je izšla v več jezikih 
in je kot takšna seveda primerna za tuj
ce, ki želijo spoznati našo domovino. 

Pri založbi so se odločili tudi za nada
ljevanje zbirke Nobeiovci. Izšli sta knjigi 
mehiškega pesnika in esejista Octavia 

Paza in židovske pisateljice Nadine Gor-
dimer. Nagradi za literaturo sta prejela 
v letih 1990 in 1991 v knjigah pa je zajet 
izbor njimih del, s katerimi se uvrščata 
med vrhunske literate našege časa. 

Med domačimi avtorji, ki so jih izdali, 
je Janko Skale z naslovom knjige » L o v 
ske sličice«. Gre za lovca, pisatelja, sU-
karja, ki se je rodil pred sto leti, knjiga 
pa zajema njegove zgodbe in ilustracije 
seveda na temo lovstva. »Zrno od fre-
mentora« Marjana Tomšiča je roman 
v katerem spoznamo prebivalce Istre in 
njihovo doživetje stvarnosti, kakršno 
prinese čas revolucije in njene posledice. 

Ob tem pa so izdali tudi zdravstveni 
priročnik »Prva pomoč« namenjena za 
domačo uporabo, ki je nazoren prikaz 
kako ravnati ob nesrečah oz. poškodbah 
in tudi boleznih, ki jih lahko doživimo 
pri delu, v avtomobilu ali tudi drugje. 

BORIS GORUPIČ 

Umetnikova reakcija: Ari Parailox 
Poezlia, satirični Itoiaž in aforizmi Staneta Jagotliča 

v zgodovini ni nič novega, 
če se umetniki odzivajo na do
gajanja v svetovni politiki ozi
roma na posledice politike. 
Ponavadi to naredijo tedaj, ko 
je reakcija še v živem stiku 
z dogajanjem, kot nekakšen 
komentar. Med najbolj znani
mi je Picassova Guernica. To 
je v teh dneh storil tudi aka
demski slikar Stane Jagodic, 
ki je pri Dolenjski založbi 
v Novem mestu izdal knjigo 
Art Paradox s pomenljivim 
podnaslovom Dobro jutro, go
spod Orwell in v njej aktuali
ziral dogajanje na Balkanu. 

Stane Jagodic je občutljiv 
opazovalec. Že v dosedanjih 
likovnih delih, kjer je uveljav
ljal ob že znanih tudi nove me
dije, je s pronicljivo satirično 
ostjo izpostavljal posamezne 
svetovne politike in njihovo 
početje, če je bilo uperjeno 
proti človeku in če mu je pov
zročalo trpljenje. 

Art paradoks je knjiga, ki 
pripoveduje o avtorju kot pes
niku, likovniku in aforistu. 
V prvem delu knjige (cikel po
ezije Dobro jutro, gospod Or-
well) je Jagodičeva poezije, -

s katero se nam prvič pred
stavlja. Polna je krika in bole
čine, grozljivega opomina na 
hlad in uničevalsko dokonč
nost orvelovske filozofije, ki se 
odvija tudi na delu prostora 
nekdanje Jugoslavije. 

Drugi cikel montaž Dobro 
jutro, gospod Onvell predstav
lja izrazito likovno satiro, kjer 
avtor z domišljenimi fotomon-
tažami komentira družbene 
pojave in to od vojne, lakote, 
ekološke brezbrižnosti do osa
mosvojitvenih hrepenenj in 
simbolov novih svetovnih dr
žav. Ni naključje, da se ta del 
začne z Onvelovo sliko in pac
ko na dubrovniški veduti, 
končuje pa s plamenico s kipa 

Svobode, ki ji dela družbo ve
lika žaba. Vmes pa je ena sama 
brezobzirna golota političnega 
nasilja, ki se najostreje mani
festira v obliki vojne. 

Tretji cikel so aforizmi, izre
ki, pregovori in basni, ki zelo 
široko posegajo v tematiko 
življenja. Tukaj ni priložnost, 
da bi jih naštevali, a zdi se mi, 
da jih najbolje ilustrira tale: 
H 2 O + solza = žalost. 

Četrti cikel je Art Paradox, 
Altamira-Dada. V njem so za
pisane Jagodičeve domislice 
na svetovno znane umetnine in 
umetnike od Altamire do Da-
de. Za primer: Augviste Rodin: 
Poljub, 1886-1898; Čuvaj 
v Rodinovem muzeju: Zaradi 

dolžine poljuba sta že zdavnaj 
prišla v Guinnesovo knjigo re
kordov. 

Uvode v knjigo so napisali 
dr. Aaron Sharf (Priča balkan
ske apokalipse), dr. Milan Dol
gan (Pesniški ciklus Staneta 
Jagodica), Dr. Lev Menaše 
(Humoma alternativa umet
nostni zgodovini), Jože Hude-
ček (Kako biti med Scilo in 
Karibdo Odisej), Drago Med
ved (Čut za univerzalno odgo
vornost), sledijo pa odlomki iz 
kritik in odmevov na ciklus 
omenjenih montaž, ki so jih 
napisali še Franc Zalar, Piero 
Zanotto, Igor Gedrih, Lee 
Simg Man in dr. Sharf. 

DRAGO MEDVED 

Portreti Viktorja Šesta 
Prejšnji teden so v petek 

v galeriji Mozaik odprli slikar
sko razstavo Viktorja Šesta, ki 
se v Celju prvič samostojno 
predstavlja. 

Umetnik je bil rojen sredi 
petdesetih let v Ljubljani, kjer 

je tudi obiskoval Akademijo 
za likovno umetnost, diplomi
ral je pri prof. Kiarju Mešku, 
danes pa živi in ustvarja v Ma
riboru. V preteklih desetih le
tih se je poleg službe mnogo 
ukvarjal tudi z razvojem svoje 
lastne umetnosti, rezultati te
ga dela pa so bili vidni na šte
vilnih samostojnih in skupin
skih razstavah v domačih ozi
roma tujih razstaviščih. 

Likovna smer, v kateri Vik
tor Šest oblikuje svoje ideje, se 
nahaja v okviru sodobne figu
ralne umetnosti. Namreč po 
velikih in tudi kvalitetnih fa
zah abstrakcije v novejši l i 
kovni umetnosti se pojavlja 
vse več avtorjev, ki se odvra
čajo od te osnovne usmeritve 
in svoj umetniški potencial 
postavljajo na načela pred
metne umetnosti. V tem smislu 
lahko tudi razumemo ponovno 
vračanje k figuri in pripovedi. 
Za Šesta ni bilo mogoče reči, 
da gre za pripovednega avtor
ja, slikarja, ki v svoja dela 
vnaša zgodbe. V njegovem raz
mišljanju in videnju sveta 
v katerem biva, so zapisani 
epi, ter preteklost v mnogote
rih podrobnosti, ki živijo nekje 
med resničnostjo in sanjami. 

V njih razberemo osebe, ki 
imajo vsaka svojo jasno iden
titeto, poudarjanje le-te gre 
včasih že v pravo teatralično 
karikiranje, tudi v ironijo, 
a poleg duhovitosti avtor figu
re zarisuje tudi z nekoliko trp
kosti. Zaradi tega osebe na 
platnih postajajo tudi bolj pla
stične in stvarne. 

BORIS GORUPIČ N A C E U S K I H PLATNIH 

Aladdin, ZDA, 1992 
Celovečerni risani film 

Produkcija in režija: John Musker in Ron Clemente; 
pesmi: Howard Ashman, Alan Menken, Tim Rice; izvirna 
glasba: Alan Menken. 

Kot mavrična tapiserija, 
pretkana s čarovnijami, 
glasbo, dogodivščinami, 
ljubeznijo in neugnanim 
humorjem, se razgrinja 
pred nami nova priredba 
ene najprivlačnejših arab
skih pravljic iz Tisoč in ene 
noči, nov podvig animator-
jev družbe Walt Disney -
pictures, ki so oblikovali ) 
svojevrstno inačico zgodbe ' ] 
o Aladdinu. Skoraj tri sto- i 
letja so minila, odkar se ! 
najboljši svetovni pripo- j 
vedniki znova in znova 
vračajo k zgodbi o mlade- i 
niču, njegovem srečanju • 
s čudodelnim duhom, ki 
domuje v stari svetilki, ter 
s hudobnim, oblasti želj
nim velikim vezirjem, ven
dar je mogoče šele z risa
nim filmom podati pripo
ved v vsej domišljijski pe
strosti. Pod vodstvom Dis-
neyevih režiserjev-vetera-
nov J.Muskerja in Rona 
Clementsa je priznana 
ustvarjalna skupina, ki šte
je več kot 600 animatorjev, 
umetnikov in tehnikov po
svetila ves ustvarjalni ta
lent in prizadevnost filmu 
Aladin. S petimi sijajnimi 
novimi pesmimi in izvirno 
glasbo Alana Menkena, 
večkratnega prejemnika 
Oskarja, za katere sta napi
sala besedilo prav tako 
Oskarjev nagrajenec, po

kojni Howard Ashman, in 
Tim Rice, prejemnik na
grade Tony, bo Aladin po
spremil občinstvo iz dvo
ran s pesmijo v srcih. 

Na eksotičnem prizoriš
ču pravljičnega arabskega 
kraljestva Aghraba se vr
stijo dogodivščine iznajd
ljivega mladeniča, katere
ga prava vrednost je očem 
skrita »kot zlato pod ruše
vino« in ki sanjari, da bi se 
rešil življenja pocestnega 
postopača in se oženil z le
po sultanovo hčerjo, prin
ceso Jasmin. Usoda hoče, 
da sultanov spletkarski ve
zir Jafar prav Aladina iz
bere, naj mu pomaga iz 
globin čudežne votline iz
makniti čarobno svetilko. 
Fantu svetilka ostane v ro
kah skupaj z njenim obeše
njaškim stanovalcem, du
hom, ki mu lahko izpolni 
tri želje. Hkrati si nakoplje 
Jafarjevo smrtno sovra
štvo. Aladina, ki se prelevi 
v bogatega in čednega 
princa, princesa zavrne in 
mu da vedeti, da jo privlači 
le njegovo bistvo. S pomoč
jo naklonjenega duha, 
opičjega prijateljčka Abuja 
in leteče preproge se Ala
din loti podviga, s katerim 
bo rešil kraljestvo Jafarje-
vih zlih nakan in zavladal 
nad lastno usodo. 

Rodii se je orkester 
šentjurski pihalni orkester 

nima kaj bogate tradicije, saj 
se je vedno bolj ali manj boril 
s kadrovskimi težavami. Kljub 
temu pa je pod vodstvom raz
nih dirigentov vedno prisoten 
pri vseh krajevnih in občin
skih proslavah že od leta 1969. 

Letos so se pod strokovnim 
vodstvom dirigenta Franca 
Zupanca, ki orkester vodi od 
spomladi 1992 odločili za kon
cert ob novoletnih praznikih. 
Imeli so ga pretekli petek 
v šentjurski kulturni dvorani 
ob prisotnosti nekaj več kot 
sto poslušalcev. Orkester, 
v katerem že prevladujejo biv
ši in sedanji učenci glasbene 
šole, se je predstavil z zanimi
vim sporedom, prijetnim za 
uho in po težavnosti primer

nim za godbenike. Pod izkuše
no roko dirigenta so zazveneli 
čisto, z lepim zvokom zlasti 
v pihalih, ritmično dokaj us
klajeno, predvsem pa je bil 
njihov nastop sproščen. Kon
cert je pokazal, da pod izkuše
nim vodstvom nastaja v Šent
jurju kvaliteten glasbeni se
stav, ki ga bo pa potrebno še 
nekoliko izpolniti zlasti v vr
stah trobilnih instrumentov. 

V premoru med enim in dru
gim delom koncerta so nasto-. 
pili tudi nekateri učenci Glas
bene šole »Skladateljev Ipav-
cev« med katerimi se je zlasti 
izkazal mladi trobilni trio, ki 
je vsekakor porok, da ima tudi 
pihalni 9rkester v perspektivi 
še lepe možnosti. 

E.G. 

P R I R E D I T V E 
LEDALIŠČE 

V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bodo danes v okviru 
8. tedna otroškega programa ob 8.45, 10. in 11.15 uri uprizorili 
zaključene predstave Smeška med črkami ali plesne abecede 
v izvedbi Studia za ples Igen Celje. Jutri, v petek pa bo ob 10. uri za 
abonma Mravljica in ob 15. uri za izven gostovalo Lutkovno gleda
lišče iz Ljubljane s predstavo Z. Kriliča z naslovom Jajce. 

O M C E R T I 
V salonu Avtohiše Kos v Ločici pri Polzeli bo danes ob 18. uri 
božični koncert, na katerem bodo nastopili sopranistka Andreja; 
Zakonjšek, tenorist Jože Grobler, pianist Mirko Straus ter Tina Varlj 
in Marko Grobler, po koncertu pa bodo odprU tudi razstavo slikarja 1 
Milana Majeriča. \ 
V Kulturnem centru Laško bo drevi ob 19. uri božično novoletni 
koncert Celjskega godalnega orkestra, pod vodstvom Nenada Firšta, 
solist bo tenorist Jože Kores. 
V Kristalni dvorani Zdravilišča v Rogaški Slatini bo v soboto ob 
IT.iui božični koncert New swing quarteta. 
V Domu krajanov v Zagradu bo drevi ob 18. uri novoletni koncert 
Moškega pevskega zbora DPD Svoboda iz Zagrada, pod vodstvom 
Matjaža Zeleznika. Koncert bodo ponovili v nedeljo ob 17.30 
v Kapucinski cerkvi v Celju. 
V Marijini cerkvi v Celju bo drevi ob 19.30 v okviru tretjega 
abonmajskega večera ZKP koncert Akademskega pevskega zbora 
Celje, pod vodstvom Adrijane Požun-Pavlovič. 
V Narodnem domu v Celju bo v nedeljo ob 19.30 za koncertni 
abonma, novoletni koncert Celjskega godalnega orkestra, pod vod
stvom Nenada Firšta. 
V Kulturnem domu v Šentjuriu bo danes ob 19. uri božični koncert 
Celjskega plesnega orkestra Žabe, pod vodstvom Tomaža Grintala, 
skupaj s Celjskim pevskim društvom, pod vodstvom Edvarda Gor-
šiča, vokalno solistko Mio Žnidarič in solistom klarinetistom Boru
tom Bučarjem. Koncert bodo Žabe v isti zasedbi ponovUe v kinu 
Union v Celju, v soboto ob 20. uri 
V Zdraviliškem domu na Dobrni bo v soboto ob 19.30 gala božični 
koncert Mešanega pevskega zbora Zdravilišča Dobrna, ki ga vodi 
Vito Bervar, s solisti. 

A > Z S T > W E 
V Zdravstvenem domu v Celju samostojno razstavlja likovna dela 
Vlado Geršak. 
V avli Zdravilišča na Dobrni razstavlja likovna dela Anica Tamše. 
V Občinski matični knjižnici v Žalcu bo do 30. decembra na ogled 
razstava ilustracij Jelke Reichman. 
V knjižnici v Velenju so na ogled ilustracije in didaktične igrače 
Alojza Zormana-Fojža. 
V galeriji Mozirje bo do jutri, petka, na ogled razstava ekslibrisov iz 
zbirke prof. R. Pavlovca. 
V galeriji Mozaik razstavlja dela akademski slikar Viktor Šest. 
V laškem zdravilišču bo do konca leta na ogled razstava akvarelov] 
akademskega slikarja Albina Lugariča s Ptuja. I 

I M O 
Celje: Union do 29.12. ob 16., 18.15 in 20.30 ameriški film Sam 
doma 2 - Izgubljen v New Yorku, 25.12. predstave odpadejo; Mali 
Union do 27.12. ob 20. uri Mladi Werther, od 28.12. dalje ob 20. uri 
ameriški fdm Goli, 25.12. predstave odpadejo; Metropol 23.12. ob 
16. in 18. uri ameriški fdm Odrasli si privoščijo, ob 20. uri pa premi- ^ 
era celovečernega risanega filma Aladin, od 24.12. dalje pa bodo 
ameriški film Aladin vrteli ob 16. ,18. in 20. lu-i. j 
Kino Žalec 23., 24., 25.12. ob 20.uri in 26. ob 18. in 20.15 ameriški'] 
film Begimec, 25.12. ob 17. uri pa ameriški film Sam doma 11. :] 
Kioo Dobrna 26.12. ob 17. uri ameriški film Made in Amerika. :1 

S T A L O 
Na Glavnem trgu v Celju se bo danes ob 17. uri z novoletnimi utrinki 
v koreografiji Darje Kodrič predstavila skupina Igen Studia za ples 
Celje. Isto koreografijo bodo ponovili še v ponedeljek, torek in sredo 
ob 17. uri. 
V dvorani Studia za ples Celje bo danes ob 18. uri plesni teater 
predstavil koreografijo Igorja Jelena Smeško med črkzuni ali plesna 
abeceda. 
V Muzeju novejše zgodovine bodo danes ob 17. uri predstavili 
Muzejsko poletno delavnico Rogatec 1993, ob otvoritvi pa bo 
čajanka z venčkom božičnih ter gosta Friderik Kolšek in Celjski 
oktet. 
V telovadnici Osnovne šole na Dobrni bo danes, v četrtek ob 15. uri \ 
čajanka za starše in učence, z nastopom vseh kulturnih skupin'. 
Osnovne šole Dobrna. 
V avli hotela Dobrna bo jutri, v petek ob 14.uri čajanka in skupna] 
okrasitev božičnega drevesca, s kulturnim programom. ' 
V Zdraviliškem domu na Dobrni pa bo v sredo ob 19.30 slovo od 
starega leta, s prikazom ljudskih običajev ob novem letu, v izvedbi 
Folklorne skupine KUD Kajuh iz Dobrne, ki jo vodi Marica Pasarič, 
razstavili pa bodo tudi novoletno pecivo. i 
V cerkvi Sv. Mihaela v Šoštanju bo danes ob 19. uri Večer duhovne 
glasbe, z Mešanim pevskim zborom CSŠ iz Velenja, ki ga vodi 
Danica Pirečnik. 
V Domu kulture v Velenju bo jutri, v petek prireditev za begunske 
otroke z naslovom Otroci, nocoj pride Božiček, v ponedeljek ob 
11. in 17. uri bo predstavitev slikanice založbe Rotiš iz Maribora 
avtorice Astrid Lindgren Božič v hrupni vasi, v torek ob 11. in 17. uri 
bo gost Peter Klepec, v sredo prav tako ob 11. in 17. uri pa bo še 
predstavitev knjige Atrid Lindgren z naslovom Emil iz Lonneberge. 
V ledeni dvorani v celjskem mestnem parku bo v torek in sredo 
s pričetkom ob 17.30 revija umetnostnih drsalcev, nastopili bodo 
Veseli klovni, razposajene snežinke, nagajivi Smrkci, Gargamel, 
Dedek Mraz, ogledali pa si boste lahko tudi ognjemet. 
V dvorani Plesnega foruma v Celju bo v torek ob 17. uri zaključna 
predstava Snežaki-korenjaki v izvedbi najmlajših plesnih skupin 
Foruma: Metuljčkov in Packe, ob 19. uri pa bo novoletni žur s ples
nim programom v izvedbi foruma A in B, s krajšim programom. 
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Nevarne poti 
Naš znani svetovni popotnik In publicist Zvone Šeruga Je 
Izaal novo knjigo 

Pred dnevi je izšla nova, že 
tretja knjiga novinarja in sve
tovnega popotnika Zvoneta 
Šeruge. Njen naslov Nevarne 
poti ter podnaslov Bosna, So
malija, Kambodža in druge 
zgodbe s temne strani sveta pa 
daje vedeti, da tokrat le ne gre 
za klasična potovanja in klasi
čen potopis. V čem je torej ra
zlika? 

»Bo držalo, Nevarne poti se 
res razlikujejo od mojih prejš
njih dveh del. Knjiga je ne
kakšna kombinacija izkušenj 
z mojih nekdanjih potovanj, 
o katerih govorijo prva štiri 
poglavja knjige, ter najnovej
ših poti, ki sem jih kot svobod
ni novinar opravljal za časopi
sa Delo in Nedeljslci dnevnik. 
Razlika med enim in drugim 
pa je precejšnja. Včasih sem na 
poti ostajal po leto dni in več, 
popotni zapisi pa so bili le red
kokdaj vezani na trenutna ak
tualna dogajanja. V zadnjem 
letu pa sem pač odhajal na 
službene poti in naloga je bila 
jasna: priti sem moral na dolo
čeno krizno območje, opraviti 
tam svoj posel in se zatem s še 
svežimi materiali čim hitreje 
vrniti. Tako sem poleti 1992 
v dobrih treh tednih z motor
jem prepotoval vzhodno Hrva
ško, Srbijo, Kosovo ter Črno 

goro. Januarja 1993 sem preži
vel deset dni v Somaliji, febru
arja in marca pa sem s teren
skim avtomobilom dva tedna 
vozil vzdolž zahodne hrvaške 
fronte ter skozi Hercegovino 
in osrednjo Bosno. Maja, v ča
su tamkajšnjih prvih svobod
nih volitev, sem bil deset dni 
v Kambodži, zatem še deset 
dni v Vietnamu na poti domov 
šest dni v Kalkuti. Poleti in 
vso jesen sem pripravljal to 
knjigo.« 

Avtor torej piše o krajih, ki 
jih dobro pozna? 

» N e delam si tovrstnih 
utvar. Vsa ta potovanja so bila 
gotovo vse prekratka, da bi se
daj lahko nastopal kot vse
stranski poznavalec obiskanih 
dežel in suvereno delil edino 
zveličavno resnico o vzrokih, 
posledicah in rešitvah njiho
vih težav. Daleč od tega; iskati 
le eno resnico je nespametno, 
še najbolj pa v svetu, v kate
rem umirajo za svoj prav stoti-
soči in milijoni ljudi. Knjiga je 
tako le poskus, da bi iz prve 
roke in kar čimbolj osebno po
dal vtise in spomine na kraje, 
ljudi in dogajanja, ki nas me
dijsko sicer ves čas obkrožajo, 
prav zaradi te prezasičenosti 
pa jih vsej njihovi tragičnosti 
navkljub - ali pa prav zato - vse 

teže sprejemamo in doje
mamo.« 

Knjiga je za potopis v bistvu 
nenavadno luksuzna, velikega 
formata, s številnimi fotogra
fijami, v bistvu monografija in 
idealna tudi kot darilo; kljub 
temu pa je njena cena - 3940 
tolarjev - zelo nizka. V čem je 
skrivnost? 

»Enostavno: kar je bilo le 
mogoče, sem pri knjigi postoril 
sam, kot samozaložnik sem 

Knjigo nevarne poti je mogoče 
kupiti v vseh večjih knjigar
nah. Lahko pa jo naročite tudi 
neposredno pri avtorju na te
lefon 061/1406-126. Prejeli jo 
boste v nekaj dneh. Plačali po 
povzetju, pri tem pa dobite še 
podpisan izvod ter 25 odstot
kov popusta. 

pametno gospodaril, predvsem 
pa mi je kot avtorju vsaj toliko 
do čim večjega števila bralcev, 
kot do končnega, zaenkrat si
cer še vedno vprašljivega, za
služka. In še nekaj bi poudaril: 
ni poceni moja knjiga - le osta
le so predrage, žal! V večini 
primerov po nepotrebnem, 
enostavno, ker založbam ni 
cilj bralec, temveč finančni re
zultat.« 

N . N . 

Živalino na prizorišču IVISP 
Slovenska mladinska repre

zentanca v snowboardu - se
stavljajo jo najstniki iz Bleda, 
Kranja, Kranjske gore, Ljub
ljane, Maribora, Radovljice, 
Zagorja in Zreč - se za bližnje 
sveto\Tio prvenstvo že nekaj 
dni pripravlja na Rogli, ki bo 
v začetku januarja 1994 gosti
la okoli 250 deskarjev iz Azije, 
Amerike in Evrope. 

V našem taboru (na sliki) 
več pričakujejo od tekem v pa

ralelnem slalomu, kajti snežni 
kanal (half-pipe) so na zgor
njem delu Mašin žage zgradili 
šele pred dnevi in je prvi to
vrstni objekt pri nas. Kanal je 
dolg 100 metrov, širok od 12 
do 14 metrov in visok kar pol-
tretji meter. Ima 17-stopinjski 
naklon in je po oceni strokov
njakov eden najbolj idealnih 
na svetu. Za Roglo bo MSP 
tudi odskočna deska za uvrsti
tev med organizacije ISF 
World Pro Toura, ki je neke 

vrste svetovni pokal. Televizij
ski prenos prvenstva pa bo na 
voljo kar 200 postajam, reE)or-
tažo pa bosta zanesljivo pred
vajala" sateliska programa 
Eurosport in DSF. O mladin
skem svetovnem prvenstvu 
v snowboardingu boste lahko 
več prebrali prihodnji teden, 
ko bo v Novem tedniku izšla 
posebna Petica, namenjena 
prvenstvu. — 

Foto: IGOR ROSINA 

Poi stoletja sifupal 
4. decembra je minilo natan

ko petdeset let, odkar sta se 
poročila Ana in Ivan Cepuš iz 
Celja. 

Skoraj ves čas, natanko ose-
minštirideset let že, živita na 
Ljubljanski ulici v Celju. Naj
prej sta stanovala v stari hiši, 
ki so jo potem porušili, sedaj 
stanujeta v bloku. Nikoli jima 
ni dolgčas; za to skrbijo njuni 
otroci, vnuki in pravnuki, ki 
jih je vedno polna hiša. »F*rej 
sva midva dajala otrokom,« 
pravi Ivan, ki se spominja, ka
ko je v Emu delal po deset, 
dvanajst ur na dan, da je lahko 
prehranil družino, »zdaj pa 
nama oni vračajo.« »Poročila 
sva se med vojno,« pravi Ana. 
»Jaz sem gospodinjila in pazi
la na otroke, Ivan pa je najprej 

delal v Emu, potem pa se je 
zaposlil v Prevozništvu in kar 
naprej je bil na terenu. Najhu
je je bilo leta 46 in 47, ko so ga 
zaprli.« »To je bilo še takrat, 
ko nisi smel povedati, kaj mi
sliš,« jo dopolni Ivan, »najbolj 
pa jim je šlo v nos, ker sem 
delal v Emu. Ampak, vseskozi 
smo živeli kot poštena druži
na, včasih sva se malo sprla, 
pa ni bilo nikoli nič resnega. 
Živeli smo težko, vendar mi je 
vseeno žal za časi, ko sta po
štenost in odkritost še nekaj 
veljala!« 

In najlepši spomini iz skup
nega življenja Ane in Ivana? 
»Na otroke!« odgovorita eno
glasno in pogledata pravnuka 
Matica, ki »šprica« vrtec in se 
stiska k prababici. 

N - M . SEDLAR 

Najdaljši lasje 
Pred 35 leti se je Jožica 

Vrbovšek iz Celja zadnjič 
postrigla in od takrat so 
močni črni lasje tako rastli, 
da verjetno tako dolgih ni 
daleč naokoli. 

Takrat še » l e d i k « stanu si 
je sama plačala frizerja, še 
enkrat je za lepo frizuro čez 
dve leti dal mož, potem pa 
Jožica frizerja ni videla ni
koli več. Vseeno pa lasem 
vsak dan posveti vel iko po
zornosti. Vsak dan si jih 
splete in naredi » f i g o « , vsak 
dan si jih seveda tudi razpu
sti. Vendar to ne traja dolgo, 
s spretnimi prsti se uredi 
v četrt ure. N e uporablja ne 
šamponov, ne ostalih prepa
ratov, vodi mogoče doda le 
malo praška ali kuhanih ko
priv. 

» K o sem rodila, sem v bol
nišnico za vsak slučaj nesla 
škarje, če bi katera od sester, 
ki bi me morala razčesati, 
kaj godla. Pa so bile vse pri
jazne in lasje so ostali. Pore
zala bi jih tudi, če bi mi pri
čeli siveti, pa zaenkrat nič ne 
kaže. Zadnja leta lasje ne ra
stejo več, tako da imam že 
nekaj let isto dolžino. Pred 
leti so v Jani iskali najdaljše 
lase in takrat sem jih močno 
o vila v >figo,< da me slučajno 
ne bi opazili, ker sem precej 
sramežljive narave. N o sedaj 
me pa v i najdete« pravi sra
mežljiva Jožica. 

In kako dolgi so njeni las
je. Preko kolen so ji , ko si jih 
spusti, jih je skoraj za 140 
cm. 

E D I M A S N E C 

Zgodbe in nezgodbe 
V Ljubljani so pred dnevi predstavili knjigo celjske avtorice 

Lilijane Praprotnik-Zupančič Zgodbe in nezgodbe, ki je izšla 
pri DZS in jo je ilustriral Bori Zupančič. 

Avtorica, ki se med drugim že vrsto let ukvarja s pisanjem za 
otroke, je tokrat v knjigi zbrala kratke zgodbice in pesmice za 
ne prav majhne otroke. Po oceni kritikov gre za duhovito in 
zabavno branje, polno besednih iger, ki dajejo posebnost tudi 
običajnim zgodbam. Ilustracije Borija Zupančiča pa še dopol
njujejo humomost knjige. XC 

PLANINSKI KOTIČEK 
Tudi januarja v planine 

Planinsko društvo Zlatarne Celje vas že kmalu po novem letu, 
natančneje 2. januarja vabi na Novoletni pohod na Kum. Odhod 
bo v nedeljo, 2. januarja ob 6.25 z železniške postaje v Celju. 
Prijavite se lahko do 29. decembra v prostorih društva. 

Po poteh I. pohorskega bataljona od Rogle do Osankarice se 
lahko odpravite v soboto, 8. januarja ob 6.30, ko bo pohodnike 
čakal posebni avtobus na zunanji strani nove avtobusne postaje. 

V soboto, 15. januarja pa vabijo planince še v jamo Mačko-
vico. Odhod bo ob 7.30 zjutraj s posebnim avtobusom s parki
rišča na Glaziji. 

M. M. 
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Hlače in deska za rezance 
Pri zvestih natočnikih Petecinovih v Cellu 

Gospodinja Milka je »kri
va«, da so pri Petecinovih še 
vedno naročniki Novega ted
nika. Ko je bila še sama, je leta 
1952 naročila časopis in ga na
to dve leti kasneje po poroki 
prepisala na moža Vilija. Na 
njegovo ime še danes prihaja 
v Plečnikovo ulico v Celju, 
kjer ga oba z veseljem prebi
rata. 

Ob vznožju Aljaževega hri
ba sta si pred tremi desetletji 
postavila lep dom in postala 
Celjana, čeprav sta prišla 

v mesto predvsem s trebuhom 
za kruhom. V Celju sta se tudi 
spoznala. Vili ji je prinesel 
hlače šivat, ker je bila krojači-
ca, ona pa je pri njem naročila 
desko za rezance, saj je bil te
sar. »Pa je še danes nimam,« se 
smeji Milka. 

VUi je prišel v Celje iz Pre
grade na hrvaški strani in se je 
kot tesar leta 1948 zaposlil 
v gradbenem podjetju, pred
hodniku današnjega Ingrada. 
Po delovodski šoli je delal na 
številnih gradbiščih, vodil 
zahtevna gradbena dela in bil 
za svojo prizadevnost večkrat 
pohvaljen. Najbolj je ponosen 
na red dela s srebrnim vencem, 
nekdanje visoko državno odli
kovanje. 

Milka pa je iz Laškega iz 
družine s številnimi otroki ta
ko kot Vili. Po vojni se je izuči

la za krojačico in delala nato 
pri Elegantu. Ko so prišli otro
ci, je za nekaj let pustila služ
bo in se nato zaposlila pri Kre-
atorju. Sedaj je že petnajst let 
v pokoju in tako kot marsika

teri upokojenec tudi ona ugo
tavlja, da ima dela čez glavo. 
Gospodinjstvo, vrt, občasno 
kakšno krojaško delo, vse to ji 
zapolni dneve. Na pomoč pri 
varstvu vnukov pa jo večkrat 
pokliče hčerka Irena, ki živi 
v Laškem, medtem ko je sin 
Bogdan še doma. 

Vili pa ima največ veselja, 
pa tudi dela in skrbi s svojim 
vinogradom v rodni Pregradi. 
Kar 160 trsov ima, ki mu dajo 
približno 450 litrov vina. Se
veda smo morali poskusiti do
mačo kapljico in pohvale na 
njen račun niso bile iz trte iz
vite. Gradbeništvo pa je zad
nja leta porinil na stranski tir. 
V življenju je zgradil toliko ra
zličnih objektov, hiš svojih 
prijateljev in sorodnikov, da 
jih ima dovolj še za nekaj let. 
Sicer pa je imel ogromno dela 

ob zadnji poplavi, ko jim je 
zalilo hišo, kar se je zgodilo že 
drugič, odkar stanujejo v Pleč
nikovi ulici. 

Proste ure pa večkrat zapol
ni tudi prebiranje Novega ted
nika, ki sta mu zvesta že štiri 
desetletja. Vilija bolj kot Min-
ko zanima politika, rad je pre
biral zlasti rubriko Okno v Ju
goslavijo, najprej pa pri vsaki 
številki pregleda zadnjo stran 
šal in muzikantov. Oba rada 
prebereta pisma bralcev, Min-
ka pa pregleda tudi osmrtnice, 
ki Vilija ne zanimajo. Raje se 

poglobi v avtomobilski koti
ček in proučuje ali bi se mu 
splačalo prodati golfa ali ne. 

Petecinova sta torej polna 
energije in veselja do življenja 
in dela. Rada gresta med ljudi, 
zato bosta tudi novo leto pri
čakala v prijetni družbi svojih 
vrstnikov v krajevni skupno
sti. Že sedaj se veselita sreča
nja, saj se zavedata, da so 
drobni doživljaji tisti, ki na
polnijo življenje. Gotovo bo 
takšnih še veliko. 

T A T J A N A CVIRN 
Foto: EDO EINSPIELER 

Nedelja na kmetih 
Prejšnji četrtek je bil na 

I I . Osnovni šoli v Celju kul
turni dan na temo Slovensko 

ljudsko izročilo. Na priredi
tvi so se učenci predstavili 
s folklornimi plesi in dram
sko igrico »Nedel ja na kme
t ih« , potem pa so za obisko
valce odprli razrede, v kate
rih so pripravili razne raz
stave. Med drugim so de
monstrirali tudi izdelavo do
mačih kolin, predstavili so 
škofjeloške in dražgoške 
kruhke, pomen zelenja 
v predbožičnem času in pa 
simboliko božičnega večera. 

N - M . S. 

Dedek Mraz razveseljuje 
Tudi v žalski občini se te dni vrstijo številne prireditve. Dedek Mraz obiskuje najmlajše po 

vrtcih in šolah. Seveda ga spremljajo tudi druga pravljična bitja in živali, ob vsakem obisku pa je 
za najmlajše pripravljen tudi prisrčen program. Dedek Mraz je prejšnji teden med prvimi obiskal 
malčke v Braslovčah (na sliki). Obisk dedka Mraza je pripravilo Društvo prijateljev mladine 
v sodelovanju s šolo in vrtcem, v programu pa je sodeloval tudi čarovnik Jani Jošovc, učenci 
osnovne šole pa so nastopili s pravljično igrico. 

T. TAVČAR 

V spomin! 

Dušan Gradišnik 

»Kadar ste v hribih, ko 
ste sami, ko se zazrete v do
lino ali nebo, o čem takrat 
razmišljate? 

Veste kaj, o ničemer. Ta
krat me navdaja samo ne
kaj, kar je, to je narava. 
Uživam ob pogledih na le
pote hribov, neba, cvetja in 
ne mislim ne na preteklost 
in ne na bodočnost, takrat 
res samo uživam«. 

To so bile zadnje besede 
Dušana Gradišnika, ugled
nega Celjana, ki jih je po
vedal v zaključku najinega 
pogovora na radiu letos ja

nuarja. Potem sva se še 
večkrat srečala, ko sva 
z ostalimi celjskimi planin
ci pripravljala osrednjo 
proslavo ob 100-letnici slo
venskega planinstva, ki je 
bila septembra v Logarski 
dolini. Tam je imel Dušan 
Gradišnik svoj zadnji go
vor, s temeljitimi podatki 
in kleno besedo je poskušal 
zbranim pojasniti pomen 
dogodka ne samo za celjsko 
in savinjsko planinstvo, 
ampak tudi za slovensko 
nasploh. V dolgem govoru 
je bilo slutiti govorne in di
halne težave, kijih ni uspel 
preprečiti niti svež zrak 
doline, ki je bila velika Du
šanova prijateljica. Na po
hodu je bila bolezen, ki je 
Dušanovo življenjsko pot 
nepričakovano hitro zau
stavila v nedeljo popoldne, 
12. decembra, dober mesec 
pred 21. januarjem, ko bi 
praznoval 75. rojstni dan. 

Dušan Gradišnik je 
v Celju pustil dva pečata. 
Prvega v celjskih lekarnah, 
kjer se je zaposlil leta 1951, 
ko je diplomiral iz farmaci
je v Zagrebu, in drugega 
v Planinskem društvu Ce
lje, ki ga je vodil celih 25 
let, potem pa je vse do smr
ti bil častni predsednik. 
Oboje je izpregel leta 1987, 

ko se je upokojil (v delovni 
knjižici ima zapisano samo 
eno delovno mesto!) in ni 
bil več predsednik celjskih 
planincev. 

Za študij farmacije se je 
odločil na željo očeta Fe-
dorja, prvo delovno mesto 
pa je bilo leta 1951 v ta
kratni Tončičevi lekarni 
v Celju. Kmalu je štiri le
karne združil v Celjske le
karne, sledila je združitev 
vseh lekarn v regiji in rad 
se je pohvalil, da je bil med 
prvimi, ki je v lekarniško 
dejavnost vpeljal računal
niško obdelavo, kasneje tu
di receptov. Za šport se je 
kot brat Fedor navdušil že 
v osnovni šoli, bil pa je po
sebej vnet smučar in atlet 
ter kasneje planinec in al

pinist. »Pravzaprav sem bil 
navzoč v vseh športih, ven
dar nisem imel nobenih 
ambicij. Imel sem samo ve
selje,« je pojasnjeval v naji
nem pogovoru. Z alpiniz
mom - navdušil ga je Bran
ko Dihi — seje začel ukvar
jati že pred 2. svetovno voj
no in mu je ostal zvest celih 
55 let. »Najprej smo hodili 
v hribe na izlete, potem 
smo začeli zahajati na 
stranska, zahtevnejša pota, 
na prve alpinistične ture. 
Hudi praski in Dihlov žleb 
v Mrzli gori so me prepelja
li do nmogih prvenstvenih 
vzponov v Savinjskih Al
pah skupaj s Francem Her-
letom in drugimi... « 

Ob lekarniškem delu je 
opravil ogromno in po
membno delo tudi v pla
ninstvu: »V začetku smo 
imeli ogromne težave, saj 
ni bilo gozdnih cest, žičnic, 
elektrike, vode. Na skrbi 
smo imeli petnajst obra
tov! Da smo to zmogli, se 
moram zahvaliti izredni 
generaciji mladih ljudi, ki 
so pomagali. Večino življe
nja sem zapisal goram in 
naravi.« 

Zapiski za knjigo Duša
na Gradišnika so — žal 
- ostali nedokončani v ra
čunalniku. Ob letošnjem 
odkritju spomenika dvema 
planincema v Logarski do
lini si je zaželel miniaturo 
tega spomenika, da bi kra
sila njegovo delovno, pla
ninsko sobo. 

Znamenitega Gradišni
kovega rodu v Celju ni več. 
Oče Fedor je bil farmacevt 
in lekarnar ter med drugim 
ustanovitelj poklicnega 
gledališča, sin Fedor oče 
celjske atletike, župan Ce
lja in dober gospodarstve
nik, Dušan »duša« celjskih 
lekarn in planinstva. Bili 
so široki kot pahljača, zato 
bo vsak, ki bo brskal po 
celjski zgodovini zadnjih 
petdesetih let, naletel na 
enega izmed njih. Tudi 
zadnjega, Dušana Gradiš
nika. TONE VRABL 

Za boljšo preskrbo - Erlna preskrba v Bukovžiaku 
Poslovna filozofija Ere d.d. 

iz Velenja je širitev malopro
dajne mreže po vsej Sloveniji. 
To nameravajo uresničiti 
z lastnimi in franšiznimi pro-" 
dajalnami tako pri prodaji ži
vil kot tudi pri prodaji ostalih 
izdelkov. 

V nastajajočem nakupnem 
centru Ere v Bukovžiaku so 
minuli teden odprli prenovlje
no Preskrbo - trgovino z živili, 
kjer so cene izredno konku
renčne in ponudba pestra kot 
malokje. Odlično ponudbo do
polnjuje še lepo urejeno parki
rišče. 

V Erini trgovini Forma, po
leg Preskrbe na Bežigrajski 
ulici pri plinarni v Bukovžia
ku, pa ponujajo bogat asorti-
man keramike in celotne opre
me za kopalnice tehničnega 
blaga in tudi nekaj gradbene
ga materiala. Cene Gorenjevih 

proizvodov so ugodnejše kot 
drugje, v kar se boste lahko 
prepričali, če jih boste obi
skali. 

Gostinci in trgovci v Eri 
opozarjajo na ponudbo pijač 
v njihovi trgovini Vino Šmart
no, ki so jo v predprazničnih 

dneh še posebno dobro zalo
žili. 

Na otvoritvi prenovljene 
Erine Preskrbe v Bukovžiaku 
so pripravili kar nekaj degu-
stacij, vsakega 20 kupca pa so 
presenetili z lepim darilom. 
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Slovensko mleko na tujem 
Preboldska lirma Štelner Izvozi mnogo slovenskega mleka 

Firma Šteiner d.o.o. iz Pre
bolda je zunanjetrovinsko po
djetje v lasti Andreje in Slavka 
Šteinerja. Firma je specializi
rana za izvoz slovenskega mle
ka in mlečnih izdelkov, mlečni 
proizvajalci iz vse naše države 
jo že dobro poznajo. S kakšni
mi težavami se pravzaprav 
srečujejo izvozniki slovenske
ga mleka, smo najprej vprašali 
Slavka Šteinerja. 

Srečujemo se s podobnimi 
težavami kot tudi drugi izvoz
niki. Slovenija ima tretjino več 
mleka, kot ga popije oziroma 
poje. 14-odstotna stimulacija 
je, milo rečeno, nikakršna, saj 
vemo, da je na primer v sosed
nji Avstriji glede na trenutni 

svetovni položaj 85 odstotna 
na odkupne cene. 

Ste lahko ob tem sploh še 
konkurenčni? 

Po pravici povedano, ne. Ce
loten izvoz gre v breme sloven
skih mlekarn, ki s tem rešujejo 
probleme vsakodnevnega od
kupa mleka. 

V Sloveniji imamo torej več 
mleka, kot ga potrebujemo. 
Kako gleda na te stvari dr
žava? 

Država pobira davke in tudi 
zaščitne dajatve pri uvozu 
kmetijskih izdelkov. Drugod 
pa ta denar namenjajo za sti
muliranje izvoza oziroma za 
nadomeščanje razlike v dose ženi izvozni in domači ceni. 

Pri nas tega žal ni. 
Posledice teh stvari verjetno 

občutite. Katere so najbolj bi
stvene? 

Slovenska živinoreja ob 
takšnih pogojih ni zaščitena. 
Mlekarne delajo z izgubami, 
vse skupaj pa lahko pomeni, 
da bomo izgubili osnovno 
čredo. 

Kakšen finančni vložek naj 
bi naša država namenila za to, 
da do tega ne bi prišlo? 

Za izvoz okrog 100 milijo
nov litrov mleka bi potrebova
li okrog 2 miUjardi tolarjev, 
kar pa ob tej količini ni velika 
vsota. 

Ob tem bo verjetno zanimi
vo izvedeti, koliko slovenske
ga mleka je letos izvozila vaša 
firma.. . 

Desetino odkupljenega slo
venskega mleka in to v obliki 
tekočega mleka, mleka v pra
hu, masla in sira. To pomeni, 
da smo največji slovenski iz
voznik mleka na zahodna kon- -
vertibilna tržišča. 

Slovensko mleko ste na tu
jem predelali in ga kot mlečne 
izdelke znova pripeljali nazaj 
v Slovenijo. Gre v bistvu za 
izdelke, kakršne smo prej ku- _ 
povali na tujem. V čem je bi
stvo takšnih poslovnih potez? 

S tem povečujemo porabo 
slovenskega mleka povprečno 
na prebivalca naše države. 
V primerjavi z razvitimi 
evropskimi državami smo 
v spodnjem delu lestvice. Mo
ram pa reči, da proizvodi iz 
slovenskega mleka, narejeni 
v Nemčiji, Avstriji in v drugih 
državah, dopolnjujejo ponud
bo slovenskih mlekarn. 

Takšne izdelke vse bolj išče
jo tudi tuji turisti, ki prihajajo 
k nam. 

Ob tem, kar ste nam pove
dali, se zdi nekako nelogično, 
da slovenski proizvajalci mle
ko izvažamo na tuje, tam ga 
predelujete in mlečne izdelke 
uvažate v Slovenijo. Bi lahko 
te poti nekoliko skrajšali? 

To bi bilo seveda mogoče, 
vendar morate vedeti, da slo
venske mlekarne za takšno 
predelavo trenutno niso dovolj 
tehnološko opremljene. Vpra
šanje seveda je, če se za majh
no slovensko tržišče splača 
kupiti opremo, ki bi ta hip ve
ljala najmanj 10 milijonov 
mark, in to za uvedbo proiz
vodnje enega samega novega 
izdelka. 

Vaša firma pa, kot smo izve
deli, se zanima tudi za mlekar
no v Arji vasi . . . 

Firma Šteiner ni zainteresi
rana za to, da bi prišla ta sa
vinjska mlekarna v lastništvo 
Avstrijcev in Nemcev. Za nje
no aktivno sanacijo je dovolj 
možnosti na Slovenskem, prav 
tako tudi za prenos lastništva 
tistim, ki bi z njo znali uprav
ljati ob močni podpori zadruž
nikov, ne da bi se v to vmeša
vala politika. Naša firma se ne 
more vmešavati v lastništvo, 
v poslovnem interesu pa smo 
za njo zelo zainteresirani zara
di našega aktivnega izvoznega 
marketinga. 

Razpisni rok za 55-odstotni 
delež razvojnega sklada v mle
karni se je iztekel. Se je na ta 
razpis prijavila tudi vaša 
firma? 

Razpisno ponudbo je vložila 
Desserta iz Gradca, ki je naš 
poslovni partner. Ta firma je 
zainteresirana za to, da bi 
v Arji vasi opremila linijo za 
proizvodnjo sadnih jogurtov, 
kakršne doslej izdelujejo v A v 
striji. 

Kaj bi pomenilo za sloven
ske proizvajalce mleka, če bi 
Desserti uspelo? 

Odkup mleka po zakonsko 
urejenih odkupnih pogojih, 
redno plačilo za oddano mleko 
in trženje, kakršno poznajo 
v Evropi. Ob tem je jasno, da 
so ciljna tržišča v Avstriji, 
Nemčiji, Italiji in tudi v sosed
nji Hrvaški. 

JANEZ VEDENIK 

V spomin, 

Ivan Fegeš 

Pred dnevi je po dolgi in 
hudi bolezni v spremstvu 
svoje družine tiho legel 
k zadnjemu počitku Ivan 
Fegeš iz Zagrada pri Celju. 

Med prijatelji in znanci 
je bil znan predvsem po če
belarstvu, mnogi so ga poz
nali tudi kot dobrega vrt
narja in rejca malih živali, 
zbirka kaktusov, ki jih je 
sam vzgajal, pa je res nekaj 
posebnega. 

Ivan Fegeš se je rodil 
5. februarja 1913 v Veliki 

Nedelji, kjer je preživel tu
di svoja otroška leta. V svo
jem rojstnem kraju si je iz
bral življenjsko družico 
Ano in se z njo poročil leta 
1938. V želji, da bi svoji 
družini zagotovila boljši 
kos kruha, sta prišla iskat 
delo v mesto ob Savinji, 
kjer se je Ivan zaposlil kot 
sadjar v drevesnici na An-
skem vrhu. 

Druga svetovna vojna 
tudi Fegeševim ni prizane
sla, saj seje družina šele ob 
koncu vojne zbrala pod isto 
streho. 

Ivan se je najprej za kra
tek čas zaposlil v rudniku, 
nato so se preselili na Hr
vaško, kjer je dobil delo kot 
vrtnar, nazadnje pa se je 
z družino ponovno naselil 
v Celju in se leta 1947 za
poslil v Cinkarni. Težaško 
delo keramičarja v Cinkar
ni je opravljal do leta 1954, 
ko mu je zdravje načela bo
lezen na ledvicah. Po okre
vanju ni bil več sposoben 
opravljati težkega dela, za
to je prevzel odgovorno de
lo referenta za socialno de
lo in vestno delal do upo
kojitve. Posebno rad je po
magal delavcem-invali-
dom, za vsakega posebej je 
poiskal ustrezno zaposlitev 
in pravično denarno nado
mestilo za izgubljeno de
lovno sposobnost. 

Prostega časa Ivan ni 
poznal. Redil je razne vrste 
in vzgajal kaktuse, največ 
časa pa je posvetil čebelar
jenju, ki se mu je z vsem 
srcem predal že v rani mla
dosti. Po mnenju nekaterih 
starejših čebelarjev je bil ^ 
Ivan Fegeš eden izmed naj- • 
večjih poznavalcev čebel, i 
zdravstvenega varstva če
bel in tehnologije sodobne
ga čebelarjenja. Znanje je \ 
pridobival iz domače ter 
tuje literature in ga dopol
njeval z lastnimi izkušnja
mi. Zveza čebelarskih dru
štev Slovenije ga je imeno
vala celo za predavatelja. 
Svoje znanje o vzgoji zdra
vih in donosnih čebeljih 

jkm&^^dfS^vem iiaščiti. 

čebel, vzreji matic in pri
dobivanju čebeljih pridel
kov je na predavanjih pre
našal na čebelarje v celjski 
regiji, večkrat pa je na željo 
čebelarjev s ptujskega po
dročja predaval tudi pri 
njih. 

Aktivno je sodeloval 
v organih čebelarskih or
ganizacij. Dolga leta je bil 
predsednik Čebelarske 
družine Henrika Petemela 
Celje, Občinske čebelarske 
zveze Celje in Medobčinske 
zveze čebelarskih organi
zacij Celje. Več let je delal 
tudi v organih Zveze čebe
larskih društev Slovenije, 
kjer je bil član raznih od
borov in komisij. 

Aktivno je sodeloval pri 
načrtovanju in izgradnji 
društvenega čebelnjaka 
v Zagradu, nato pa ga je 35 
let upravljal in v njem 
vzgajal čebelje matice ter 
urejal in obdeloval zemljiš
če. Veliko svojega časa in 
truda je vlagal v prepreče
vanje čebeljih kužnih bo
lezni. Sam ali pa v sprem
stvu veterinarskega in
špektorja je obhodil in pre
gledal številne čebelnjake 
v celjski regiji. Z metodo 
hitrega odkrivanja kužnih 
bolezni in natančnostjo pri 
pregledu je velikokrat pre
prečil nadaljnje širjenje 
kužnih bolezni čebel. Za 
svoje dela je prejel številne 
diplome, priznanja, pohva
le in odlikovanja. 

Čeprav se je Ivana pred 
štirimi leti lotila neozdrav
ljiva bolezen, je še vedno 
vztrajal pri delu, ki mu je 
bilo vse življenje v veselje, 
toda bolezen mu je vztraj
no srkala življenjsko moč 
in moral je kloniti. Kljub 
skrbni negi žene Ane, ki sta 
ji pomagali hčerki in sin, se 
je 28. novembra letos usta
vilo njegovo plemenito 
srce. 

Vsi, ki ga bomo pogreša
li, smo mu hvaležni za vse, 
kar smo se v življenju od 
njega naučili. Ohranili ga 
bomo v lepem spominu. 

ALBIN KOSTRIVC 

Težave s turistično takso 
V šmarski občini računajo, da bodo letos zbrali s turi

stično takso približno 25 milijonov tolarjev. Zdravilišče 
Atomske Toplice jo redno nakazuje, v Rogaški Slatini pa 
ostajajo dolžni. 

Atomske Toplice so letos plačale že več kot 15 milijonov 
tolarjev, zdravilišče Rogaška Slatina (ki je dolžno plačati 
približno enak znesek) pa le 5 milijonov. Do decembra so 
v občini torej uspeli zbrati okrog 20 milijonov tolarjev 
takse; 16 milijonov tega denarja so prejeli KS Podčetrtek 
in Pristava ter K S in T D Rogaška Slatina. 

Za koriščenje dveh točk turistične takse je skupščinska 
turistična komisija pripravila ustrezen razpis. Na tej 
osnovi so preostale 4 milijone razdelili T D Bistrica ob 
Sotli, K S Vinski Vrh, Rogatec, Kozje, Donačka gora, 
Kostrivnica, Sladka Gora, Zibika, Virštanj, Polje ob Sotli, 
Šentvid in Podsreda, zbiralcu Jožetu Počivalšku ter Celj
ski turistični zvezi. Ponekod bodo denar uporabili za 
prospekte ali razglednice, postavili bodo smerokaze, pri
pravili prireditve in uredili zgodovinske spomenike aU 
parkirni prostor. 

BJ 

Zlatoporočenca Brinovšek. Ivanka se je izkazala tudi kot krvo-
dajalka, kar 135-krat je darovala kri. 

Zlatoporočenca 
Brinovšek iz Anilraža 

V soboto sta drugič stopila 
pred matičarja Anton in Ivan
ka Brinovšek iz Andraža nad 
Polzelo. Praznovala sta na
mreč 50-letnico skupn^a živ
ljenja. 

Anton Brinovšek se je rodil 
leta 1918 v Dobriču. Opravljal 
je mnoga dela, med drugim je 
bil mrliški oglednik, skrbnik 
pokopališča, od leta 1968 do 
1984 pa zavarovalniški za
stopnik. Ustanovil je društvo 
upokojencev v Andražu, sode
loval v pevskem zboru, njegov 
konjiček pa so bili izdelki do
mače obrti. Ivanka je pet let 
mlajša, prav tako izhaja iz 
kmečke družine iz Andraža. 
Nikoli ni bila zaposlena, kot 

dekle je f>omagala doma na 
kmetiji, po poroki pa je gospo
dinjila, saj je bilo s šestimi 
otroki, od katerih je živih še 
pet, in možem dela dovolj. Se
veda so trije sinovi in dve 
hčerki že zdavnaj na svojem, 
tako da imata že devet vnukov 
in dva pravnuka. 

Ko se ozirata na prehojeno 
pot, spoznavata, da je bilo 
v njimem življenju veliko lepe
ga, veliko pa tudi težkih ur. 
Vse skupaj sta lahko preživela 
le z obilico dobre volje in med
sebojnega raziunevanja. 

Obred zlate poroke je v žal
ski poročni dvorani opravil 
Edmund Božiček. 

T.TAVČAE 

Novi gasilci v Velenju in Šmartnem ob Paki 
Gasilski društvi Velenje in Šmartno ob Paki sta bogatejši za 76 novih članov. Prejšnji teden se je namreč zaključil 80-urni teča) 

za mlade bodoče gasilke in gasilce, ki ga je organizirala Občinska gasilska zveza Velenje s pomočjo obeh društev. Z znanjem, ki ^ 
si ga mladi gasilci pridobili na tečaju, bodo poslej lahko sodelovali pri gašenju ter drugih elementarnih nesrečah. . 

...^ .......... ...^ _ . . ._ .LQJZEiMSTEBŠEi 
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Nič več ne bomo čakali 
Krajani sami gratlljo cesto oti Črešnjic Ho Sojeka 

Tako so krajani Sojeka, rev
nega območja na južnem po
bočju Konjiške gore, sklenili 
konec letošnjega poletja, ko so 
se, naveličam dolgoletnih ob
ljub, odločili, da se bodo sami 
lotili izgradnje dokaj zahtevne 
cestne trase od Črešnjic nad 
Frankolovim do vasi Sojek. Ta 
cesta, dolga tri kilometre, ki 
povezuje dve občini, celjsko in 
konjiško, je bila doslej prevoz
na le za lažja vozila, krajani pa 
so morali vsak dan prepešačiti 
sedem kilometrov do avtobus
ne postaje v Frankolovem. 

Odločeni, da bodo sami 
zbrali denar za zahtevna ze
meljska dela na plazovitem in 
ponekod kamnitem terenu, so 
najprej pričeli s to akcijo. Tu 
sta se pokazali sloga in velika 
pripravljenost na odrekanje 
med prebivalci, saj so nekateri 
iz lastnega žepa prispevali tu
di po 120 tisoč tolarjev, izpod 
10 tisočakov pa sploh ni bilo 
zneska. Tako je okoli petdeset 
gospodinjstev v Sojeku spravi
lo skupaj skoraj poltretji mili
jon tolarjev. To pa je mnogo 
več, kot je bil pogoj za sofi
nanciranje, ki ga je postavila 

, občina Slovenske Konjice. 
S Pri celotni akciji izgradnje 
ceste pa so imeli še to srečo, da 
so uspeli pridobiti solidnega 
izvajalca, podjetje -Mehano-
prom iz Celja, ki se je aktivno 
vključilo v celoten potek akci
je, od povezav z občino do zbi
ranja denarja pn krajanih. 

Zdaj so vsa zemeljska dela na 
celotni trasi opravljena in po
trebna je še asfaltna prevleka. 
Zato od občine Slovenske K o 
njice pričakujejo, da bo držala 
dano obljubo (asfalt je namreč 
v občinskem planu za prihod
nje leto), od občine Celje pa, 
da jih ne bo pustila na cedilu. 
En kilometer ceste, ki jo gradi
jo, je namreč v krajevni skup
nosti Frankolovo oziroma 
v celjski občini. 

Sojek je krajevna skupnost, 
ki so jo razvojni tokovi že dav

no obšli, zato je danes to ena 
najbolj zaostalih na Konji
škem in zato demografsko 
močno ogrožena. To je, na pri
mer, edini kraj na Konjiškem, 
ki še nima niti enega telefon
skega priključka in niti kilo
metra asfalta. Od nove pove
zovalne asfaltne ceste zdaj 
tamkajšnji ljudje upravičeno 
pričakujejo, da se bodo lažje in 
hitreje odpirali v (razviti) svet. 
Možnosti pa so precejšnje, zla
sti na področju turizma, saj bi 
s sodobno cesto v ta slikoviti 
kraj lahko privabili turiste. 

Sojek je namreč v neposredni 
bližini znane Žičke kartuzije, 
ki že doživlja svojo prenovo. 
Z novo cesto, ki naj bi prihod
nje leto dobila asfaltno prevle
ko, bodo domačini in turisti 
dobili tudi dobro povezavo 
s tuiistično Roglo, s Termami 
v Zrečah, Uniorsko kletjo 
v Črešnjicah, ne nazadnje pa 
bo sodobna cesta tudi v pnd 
razvoju obetavnega lovskega 
turizma. Krajani Sojeka so na
redili svoje, torej sta zdaj na 
potezi konjiška in celjska ob
čina. Prva je obljubo že dala, 
drugi pa gotovo ne bi bilo vse
eno, če bi kilometer te regijske 
povezovalne ceste na meji med 
dvema občinama postal spo
menik, kakršnih poznamo kar 
nekaj, vsi pa so dokaz nesoli-
darnosti in nesposobnosti za 
dogovarjanje med občinami-
mejaši. 

MARJELA AGREŽ 

Na cestni trasi je bilo treba urediti tudi vodne odtoke. 

Bistričani v Evropski mreži 
Projekt Evropske mreže 

zdravih šol nastaja od leta 
1986, in to pod vodstvom Sve
tovne zdravstvene organizaci
je. Sveta Evrope in Komisije 
evropskih skupnosti. Letos se 
je v mrežo vključilo enajst slo
venskih osnovnih šol ter ena 
srednja, s Celjskega pa so iz
brali osnovno šolo Marije Broz 
iz Bistrice ob Sotli. 

V zamisli evropskih zdravih 
šol razumejo zdravje kot plod 
uravnoteženega fizičnega, du
ševnega in socialnega razvoja 
ter napredka posameznika. Pri 

tem spodbujajo ustvarjanje 
okolja, ki omogoča zdrav raz
voj osebnih zmožnosti posa
meznika v šoli, doma ter 
v kraju. 

Bistriška šola spada med 
manjše (obiskuje jo 201 otrok), 
približno tri leta pa iščejo last
no podobo šole. To skušajo do
seči tudi tako, da namenjajo 
posebno pozornost komunika
cijskim odnosom, sprostitve-
nim tehnikam za učence in 
učitelje ter aktivnim oblikam 
sodelovanja s starši. Lotili so 
se tudi izvajanja projekta Ka
ko ublažiti stresne situacije 

v šoli, v sodelovanju z zdrav
stveno službo pa vključili 
v učne načrte zdravstveno 
vzgojo. Bistriško šolo so 
v evropsko mrežo izbrali na 
podlagi poslanega programa, 
možnost pa so imele vse šole 
v državi. 

Na državni ravni so za pro
jekt zdravih šol zadolženi 
v državnem Inštitutu za varo
vanje zdravja, nacionalna ko-
ordinatorka projekta pa je 
mag. Eva Stergar. Projekt bo
do izvajali tri leta. 

BRANE JERANKO 

Poslovni čas v Šmarju 
Kmalu po novem letu se bo 

iztekel rok, v katerem morajo 
lastniki gostinskih obratov in 
obrtnih delavnic v občini 
Šmarje pri Jelšah svoj poslov
ni čas uskladiti z odlokom ob
činske skupščine. Odlok ureja 
razporeditev in trajanje delov
nega časa, zato je zanimiv tako 
za lastnike kot za njihove 
stranke. Ko se odločate o tem, 
kako dolgo in kdaj boste imeli 
odprto svojo delavnico ali lo
kal, je vsekakor potrebno upo
števati predvsem potrebe ob
čanov in turistov, pa tudi 
predpise o javnem redu in 
miru. 

Gostinski lokali 
Poslovni čas gostinskih lo

kalov je odvisen od njihove vr
ste in dejavnosti, ki jo oprav
ljajo. Hotelska restavracija 
lahko posluje med šesto in šti
riindvajseto uro, ob petkih in 
sobotah pa do ene ure zjutraj. 
Gostilne, restavracije in pen-
zioni lahko odprejo svoja vra
ta eno uro pozneje, torej med 
sedmo in štiriindvajseto uro, 
ob petkih in sobotah pa prav 
tako do ene ure zjutraj. 

Ponočnjaki, ki se zatekajo 
v nočne bare in posebne nočne 
lokale, se bodo lahko tam za
bavali od dvajsete pa tja do 
četrte ure zjutraj, v diskotekah 
pa med osemnajsto in eno uro 
v delovnih dneh, v petek in 
soboto pa od osemnajstih do 
treh. Bifeji in slaščičarne lah
ko poslujejo med sedmo in 
dvaindvajseto uro, prav tako 
tudi gostinski obrati v stano
vanjskih blokih. 

Pred pričetkom obratoval
nega časa in po njem morajo 
biti vhodna vrata lokala za
klenjena. Če je v lokalu zak
ljučena družba, lahko nada
ljuje večerjo tudi po uradnem 
zaprtju, v skladu z dogovorom, 
lastnik pa poskrbi za red in 
mir. To pa velja le za lokale, ki 
so registrirani za pripravo 
hrane. Sprejemanje gostov na 

prenočevanje pa je časovno 
neomejeno. Za podaljšan po
slovni čas ob raznih priredi
tvah in praznikih si morajo 
lastniki pridobiti dovoljenje 
pristojnega občinskega uprav
nega organa. V vsakem prime
ru pa morajo biti poslovni čas 
in vse spremembe objavljeni 
na vidnem mestu ob vhodu 
v poslovni prostor. 

Kaj pa obrtniki? 
Obrtne delavnice, naj bodo 

to pravne ali fizične osebe, ki 
poslujejo neposredno s stran
kami in jim nudijo svoje stori
tve, morajo poslovati najmanj 
sedem ur ob delavnikih. Teh 
sedem ur si lahko odmerijo 
med šesto in dvajseto uro. Tisti 
obrtniki, ki so predvsem na te
renu, kjer opravljajo servisna 
in podobna dela, lahko imajo 
odprto delavnico le določene 
dni v tednu, najmanj pa eno 
uro tedensko na delovni dan. 
Seveda bo pameten obrtnik 
•pri določanju svojega delovne
ga časa upošteval potrebe ob
čanov, lokacijo obratovalnice 
ter življenjske in druge razme
re v kraju, kjer posluje. Za 
nadzor nad izvrševanjem teh 
določil je zadolžena tržna in
špekcija občine Šmarje pri 
Jelšah. 

JANKO KOŠTOMAJ 

Šmarčani 
v VTV 

Regionalna velenjska te
levizija namerava pokriva
ti tudi področje šmarske 
občine, zato so v šmarski 
skupščini imenovali občin
skega predstavnika v svetu 
VTV. Odločili so se za Vin
ka Habjana, poznavalca te
ga področja, računajo pa 
tudi na to, da se bodo pove
zali z začetniki lokalne te
levizije v Šmarju pri 
Jelšah. 

BJ 

Padel zadnji samoprispevek 
v mozirski občini je očitno mimo čas samoprispevkov in 

solidarnosti krajanov. Po neuspelih referendumih za 
uvedbo samoprispevka v osmih krajevnih skupnosti 
v mozirski občini (referendum je uspel le v Šmartnem ob 
Dreti), je v nedeljo »padel« tudi referendum na Rečici. 

Rečički referendum odlikuje izredno visok odstotek vo-
lilcev, od 1.873 volilnih upravičencev se je glasovanja 
udeležilo več kot 81 odstotkov volilnih upravičencev. Za 
uvedbo petega krajevnega samoprispevka je glasovalo 28 
odstotkov upravičencev, proti pa več kot 51 odstotkov. 

US 

Ostala Je nesnaga 
Potem, ko je sneg pred kakim mesecem obilno prekril polja in 

ceste, s tem pa tudi vso nesnago, je bila podoba prav idilična. 
Potem pa je na hitro skopnel in nenadoma so bile ulice polne 
umazanije in odvrženih odpadkov. V Žalcu so delavci javnih del 
hitro ukrepali in ulice svojega mesta temeljito očistili. Nobe
nega dvoma ni, da je čisto mesto prijaznejše in lepše, zato tudi 
vabljivejše, kar ni zanemarljivo, še posebno v tem prazničnem 
času. T. TAVČAR 



Velika zmaga proti Palomi 
štiri tesne poraze v tia-bre-

aku srednjeevropske lige so 
odbojkarice Celja v soboto po
plačale z zmago proti Palomi 
s 3:1, kar je bil njihov cilj sezo
ne in zato ni nič čudnega, da so 
po srečanju navdušene zajo
kale. 

Celjanke so zaigrale izjemno 
motivirano in v manj kot uri in 
pol povsem nadigrale našo 
najboljšo ekipo, nagrada za 
trud in vrhunsko igro pa so 

bile številne spodbude s tri
bun. V domači vrsti ni bilo sla
bega mesta, med najbolj učin
kovitimi pa sta bili letošnji 
okrepitvi Tatjana Kibireva 
(levo) in Olga Tolmačeva (le
vo) , ki sta bili na mreži z moč
nimi in natančnimi udarci ne-
zaustavljivi. 

Obe ekipi sta se v torek zve
čer v Novi Gorici pomerili še 
v tekmi 1. kola finalnega tur

nirja pokalnega prvenstva, 
Mariborčankam pa je uspela 
revanša s 3:0 (3, 12, 7). Celjan
ke so bile podrejene le v prvem 
nizu, v igri pa se je poznala 
odsotnost Erne Adžovič, saj 
lahko v domači konkurenci za 
vsako ekipo nastopata le dve 
tujki; včeraj so igrale še s K o 
prom in Gorico. 

Foto: EDI MASNEC 

Drsalci se 
predstavijo 

Mladi rod celjskih drsal
cev je na začetku sezone 
v domači konkurenci dose
gel nekaj odmevnih zmag, 
v torek in sredo pa se bo ob 
16.30 uri predstavil na tra
dicionalni prireditvi, ki je 
z obiskom dedka Mraza 
namenjena predvsem mla
dim. Uvrstitve celjskih 
upov na nedeljski tekmi 
v Ljubljani: pionirji A : 1. 
Špoljar; pionirke A : 1. 
lO-anjc, 11. Pfeifer; pionir
ke B: 5. Bratec, 8. Kolar, 
10. Vizjak; pionirji C: 1. 
Vizjak, 2. Meža; pionirke 
C: 6. Šulinc, 8. Gorišek. 

Predprodaja za ligo prvakov 
Rokometaši Celja Pivovarne 

Laško bodo prvo tekmo v ligi 
evropskih prvakov v Golovcu 
proti španski Teki odigrali še
le 19. januarja (18.30), vendai 
se je predprodaja vstopnic za 
sedišča začela že včeraj v po
slovalnicah Kompasa v Celju, 
Žalcu, Velenju, Laškem in 
v Zrečah. 

Za ogled dvoboja med naši
mi asi in moštvom, ki velja za 
prvega favorita v boju za 

evropsko krono, bo potrebno 
odšteti tisoč tolarjev, tako kot 
tudi za tekmi Celja Pivovarne 
Laško proti avstrijskemu pr
vaku West Wienu in nemške
mu Wallauu. Celjani bodo mo
štvo, ki ga vodi Vinko Kandija 
gostili 2. februarja (20.30), 
lanskega podprvaka pokala 
evropskih prvakov iz Massen-
heima pa 13. februarja (13.30). 

Če pa ste se odločili za ogled 
vseh treh tekem v Celju » v ži
v o « , bo komplet vstopnic stal 
2.500 tolarjev. Na razpolago je 
točno 996 oštevilčenih »oranž
nih školjk«, stojišča pa bodo 
v predprodaji nekoliko pozne
je. Vsekakor je že zdaj jasno, 
da bo »Hala« pretesna za vse 
tiste, ki bodo tekmo s Španci 
želeli spremljati na prizorišču, 
zato velja izkoristiti možnost 
nakupa vstopnic v predpro
daji. 

D E A N ŠUSTER 

Slalomskl 
naslovi na 
Rogli 

Po sijajnih nastopih na 
tekmah za svetovni pokal 
bo ženska reprezentanca 
v alpskem smučanju v po
nedeljek, 23. decembra, na
stopila na Rogli, kjer bo 
v organizaciji SD Unior dr
žavno prvenstvo v slalomu. 
Na Ostruščici (začetek je 
ob 10. uri) bo imela naša 
popolna garnitura (Hrovat, 
Pretnar, Bokal, Koren, 
Dovžan) močno konkuren
co v tujih smučarkah, saj so 
do ponedeljka nastop že 
potrdile Avstrijke, Nemke 
in Slovakinje, zadnji rok za 
prijave pa je sobota. 

Košarka 
Slovenska liga 

Moški - 2. kolo: Polzela-Co-
met 75:80 (35:43); gostje so tu
di na račun številnih osebnih 
napak visokih igralcev zausta
vili Petranoviča, v finišu pa je 
Železnikar zadel dve trojki: 
Petranovič 21, Stavrov 15, Ur-
banija 13, Govc 11, Cizej 6, 
Rovšnik 5, Škrabe, Stegič 2 za 
domače; Mijovič 16, Benič 14, 
Železnikar, Šporar 13, Kožar 
12, Vujisič 10. Rogaška-Slo-
van 81:69 (40:35); domače sta 
spet rešila oba tujca, ki sta le 
za štiri točke zaostala za celot
no ljubljansko ekipo: Novako-
vič 35, Jurkovič 30, Sedminek 
9, Tišma 3, Voh, Petovar 2. 
Vrstni red: Triglav 4, Satex, 
Helios, Rogaška, Polzela, Slo
van, Comet 3, K. zidar 2. 

Ženske -13. kolo: Odeja-Ro-
gaška 52:53 (23:28); v finišu je 
odločilne točke dosegla Čupa-
hinova - 28, Jezovšek 10, K o -
kolj 7, Vidakovič, Potočnik 4; 
Kranj-Celje 59:68 (16:27); Ju-
rak 23, Polutnik 19, Obrovnik 
11, Vodopivec 9, Jug 4, Hajdi-
njak 2. Slovan-Comet 65:54 
(30:30); sredi tekme se je huje 
poškodovala Virantova, ki bo 
morala dlje časa počivati: N o 
vak 24, Temnik 13, Virant, Ba
raga 8, Šporar 1. 

14. kolo: Celje-Ilirija 63:68 
(35:34); domače so za napre
dovanje potrebovale zmago 
s kar 32 točkami razlike: 
Obrovnik 15, Polutnik, Hajdi-
njak, Jurak 12, Vodopivec 8, 
Škedelj, Jug 2. Rogaška-Kranj 
117:78 (55:32); Cupahin 37 
(igrala le 24 minut!), Jezovšek 
29, Kokolj 23, Potočnik 21, Vi 
dakovič 5, Šega 2. Comet-Ode-
ja 58:77 (24:35); drugi del so 
domače končale brez zmage: 
Novak 18, Šporar 14, Temnik 
13, U. Groleger 5, L. Groleger 
4, Koželj, Baraga 2. Končni 
vrstni red: Rogaška 26, Odeja, 
Jezica ml. 24, Ilirija 22, Celje 
20, Slovan 18, Comet, Kranj 
17. 

n. slovenska liga 
Moški - 18. kolo: Pivovarna 

Laško-Slivnica 90:60 (38:24); 
Vujovič 28, Prelič 22, Blago-
tinšek 10. Celje-Slovenj Gra
dec 79:70 (38:29). Bistrica-
M I K Prebold 93:53 (35:20); 
Štahl 16, Vasiljevič 15, Širše 8. 
Starše-Elektra 97:87 (50:46); 
Mlinšek 25, Rizman 15. Zao
stala tekma 8. kola: Celje-Ru-
še 78:75 (32:40). Končni vrstni 
red: P. Laško 35, Slivnica 33, 
Elektra, Radgona 31, Starše 
25, Ruše, Bistrica 24, Celje 23, 
M I K Prebold, SI. Gradec 22. 

I I I . S l o v e n s k a liga 
13. kolo: Kemoplast-BP 

97:85 (53:31), Feniks-Comet 
B 92:72 (44:30), Rogla-Podče-
trtek 82:72 (39:30), Hrastnik-
Rudar 98:85 (46:38). 14. kolo: 
Rudar-Rogla 67:86 (39:38), 
Podčetrtek-Feniks 63:74 
(30:45), Comet B-Kemoplast 
72:86 (32:42), BP-Hrastnik 
77:72 (39:43). Končni vrstni 
red: Kemoplast 25, Feniks, BP 
24, Rogla 23, Rudar 22, Hrast
nik 19, Podčetrtek 17, Comet 
B 14. 

Odbojka 
SE liga 

ženske - 7. kolo: Celje-Palo-
ma 3:1 (11, 4 - 6 , 4). Vrstni red: 
Mladost 14, Teleges, Olomouc 
10, 01ymp 8, Slavia (Praga), 
Paloma, Brno 6, Eger, Slavia 
(Bratislava), Bratislava 4, Ce
lje. Rijeka 2. 

1 1 . S l o v e n s k a liga 
Moški -11 . kolo: Salonit ml.-

Šempeter 0:3, Čmuče-Bra-
slovče 3:2.Vrstni red po jesen
skem delu: Šempeter, Brezovi
ca 20, Kovinar 18, Črnuče 16, 
Izola 14, Beltinci 12, Braslovče 
10, Maribor 8, Pionir ml, Meži
ca 6, Salonit ml. 2, Mislinja 0; 
ženske: Vital 20, Triglav 18, 
Cimos ml, Prevalje 14, Pomur-
je 12, Topolšica, Kropa, Tabor 
ml. 8, Mežica 6, Rogoza ml. 2, 
Ptuj 0. 

I I I . S l o v e n s k a liga 
Vrstni red po jesenskem de

lu - moški: Domžale 20, Turbi
na (tekma manj) 18, Maribor 
16, Vuzenica, Celje (tekma 
manj) 14, Fužinar ml. 12, Šem
peter ml. 10, Radenci, Pomurje 
ml. 8, Kranjc, Topolšica ml. 4, 
Ptuj 0; ženske: Ruše 14, Ljuto
mer 12, Vitanc Braslovče 10, 
Črna 8, Šempeter 6, Celje ml. 
4, Rogoza III 2, Pomiu-je ml. 0. 

Judo 
Slovenska liga 

Celje - zadnji turnir finala 
DP: Ivo Reya-01impija 6:8 
(25:30); zmagali: Šekoranja, 
Novkovič, Imanovič, izgubili: 
Košir, Bellram, Sadžak, Spa-
sovič. Ivo Reya-Impol 0:14 
(0:59); izgubili: Košir, Bel-
tram, Sadžak, Imanovič, Spa-
sovič, Petelinšek. Končni vrst
ni red: Impol 10, Olimpija, Ivo 
Reya 4. 

Novoletni turnir 
Celje: st. pionirji - do 38 kg: 

Štumpelj (Kp) ; do 42 kg: T o 
plak (Drava); do 46 kg: Justi-
nek; do 50 kg: Martini; do 55 

kg: Sevšek (vsi Imp); do 60 kg; 
Vogrinec (Drava), M. Holej 
(IR); do 65 kg: Kapun (Imp), 2 
Lakner-Bevc (IR); do 71 kg' 
Kamničar (Žel) ; do 71 kg: Skr^ 
hiš (Imp), 2. Bednjički (IR). 
ekipno: 1. Impol, 3. Ivo Reya' 
ml. pionirji - do 27 kg: Hrnči^ 
(Šiška); do 30 kg; Kokolj (Go, 
rišnica); do 34 kg: Ognjenovič 
(Šiš), 3. Jovanovič (IR); do 38 
kg: Rus (Gor); do 42 kg. Ivan« 
čič (Gor), 3. Kokič (IR); do 46 
kg: B. Holer (IR); do 50 kg; 
Komar (Imp), 3. Fink (Sank); 
do 55 kg: MAslovarič (Bež), 3' 
Milutinovič (IR); nad 55 kg 
Seničič (Drava); ekipno: \ 
Gorišnica, 5. Ivo Reya, 9. San-
kaku. 

Mali nogomet 

Zimska liga NZS 
Vzhod: Celje - 5. kolo: Mari. 

bor-Era Šmartno 4:2, Rudar-
Potrošnik 2:2, Avtobum-Ma. 
vrica 4:2, Publikum-Mura 5:1, 
6. kolo: Maribor-Rudar 2:4, 
Era Šmartno-Mavrica 4:3, 
Mura-Avtobum 3:4, Potroš. 
nik-Publikum 5:8; 7. kolo: 
Mavrica-Mura 7:4, Avtobum-
Potrošnik 3:4, Rudar-Era 
Šmartno 5:2, Publikum-Mari-
bor 2:4. Končni vrstni red: Ru. 
dar 13, Maribor 10, PubUkun 
8, Avtobum, Potrošnik 7, Era 
Šmartno 6, Mura 3, Mavrica 2 

SRP 93 
Murska Sobota: finalni tm-

nir — skupina B: Penal Zvez-
daš-K»lmanič Kungota 0:3, 
Oplotnica-BW Koper 2:2, 
Oplotnica-Penal Zvezdaš 1:1, 
Kolmanič Kungota-Oplotnica 
0:2, Penal Zvezdaš-BW 5:3 
Vrstni red: Oplotnica 4, Pena 
Zvezdaš, BW 3, Kolmar, 
Kungota 2. Četrtfinale: Pena. 
Zvezdaš-Poetovio (ponovitev 
lanskega finala) 12:10 (2:2; po 
6-m), Oplotnica-Železne dveri 
Ljutomer 4:3; polfinale: 
Oplotnica-Penal Zvezdaš 4:3 
finale: Talci Maribor-Oplotni 
ca 6:3; za 3. mesto: Pena 
Zvezdaš-Kon toar Ljubljana 
8:6 (1:1; po 6-m). Za najboljše 
ga vratarja celoletnega tekmo 
vanj a je bil izbran Koren (PZ) 

Hokej 

Slovenska liga 
Drugi del - 11. kolo: Slaviji 

- Inntal 0:3 (0:1, 0:0, 0:2); 
strelci: Milidragovič, Frolikov, 
Povečerovski 1; 12. kolo: Irm 
tal - Maribor 10:3 (1:0, 4:1 
5:3); nova okrepitev Serff 
Kulev (31), ki je pri Čeljabii 
sku igral skupaj s Hrušovil 
zaradi težav z dokumenti še 1 
bil na ledu, oba pa naj bi zai 
grala danes. Strelci: Rojšek ^ 
Povečervoski, Žolek 2, Vnul 
Mrdženovič 1. Vrstni re( 
Olimpija 24, Celje 19, Jeseni( 
(tekma manj) 13, Bled 10. 

Nagrada v Štore 
v 18. kolu športne stavnice je v uredništvo 

prišlo več kot 100 kuponov, edini pa je vseh pet 
tipov pravilno napovedal Marjan Zaler iz Štor, 
ki je tako dobitnik prve nagrade v višini 5000 
tolarjev. 

Polovica nagradnega sklada se prenaša 
v naslednje kolo, v katerem so izjemoma samo 
štirje pari. Pravilna napoved: Celje-Paloma 1, 

Norveška-Slovenija 1, Pivovarna Laško-Sliv
nica 1, Ivo Reya na DP-3., PZ na finalu SRP-B 

Za sodelovanje v naslednjem kolu (pri ko
šarkarskih tekinah tip O pomeni podaljšek) 
bomo upoštevali kupone s poštnim žigom so
bote, 25. decembra, aU če bodo v soboto naj
kasneje do 12. ure oddani v nabiralnik pri vho* 
du v našo stavbo. Naslov: Novi tednik, Prešer
nova 19, 63000 Celje, s pripisom Golding loto 
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Pravnik pod koši 
Košarkarji Pivovarne Laško na poti Ho drugollgaškega naslova - Zlatan Prellč: 
žaram štuUlia prava Izpustil MEP 1980 v Celju 

Drugoligaško prvenstvo 
v košarki se bo nadaljevalo še
le 22. januarja, z najboljšega 
izhodišča pa bo štartala Pivo
varna Laško, ki je tako prvi 
favorit za uvrstitev v A-2 ligo. 
Zadnja štiri leta jim je napre
dovanje ušlo le za malenkost, 
zdaj pa naj bi bilo drugače tu
di po zaslugi Zlatana Preliča. 

»Pri izbiri novega kluba ni 
bila najbolj pomembna kvali
teta lige, marveč pogumni na
črti kluba. Zato sem tudi kon
čal v Laškem, podpisal za dve 
leti, kar je dovolj dolgo obdob
je za oblikovanje močne eki
pe,« pravi najboljši košarkar 
Laščanov v rednem delu pr
venstva Zlatan Prelič (31 let, 
202 cm), ki je poldrugo deset
letje igral za sarajevski Željez-
ničar, nazadnje pa za Metalac 
iz Valjeva, s katerim se je uvr
stil v I . A jugoslovansko ligo. 

Z »Željotom« ste večkrat go
stovali v Celju. Kakšni so spo
mini? 

Lepi. Večinoma smo zmago
vali, morda se me še kdo spo
minja: imel sem številko 15 in 
v povprečju dosegal po dvajset 
točk. Igral sem proti Golcu, 
Pipanu, Tovorniku, Medvedu 
in drugim. V naši ekipi ni bilo 
vrhunskih igralcev, pač smo 
bili dober kolektiv. Štirikrat 
smo bili podprvaki I. B lige. 

pred nami pa so bili Olimpija, 
Vojvodina, Sloboda in 
Kvamer. 

Iz obeh skupin se je novo 
mini-ligo uvrstilo po pet ekip, 
vi pa ste prenesli najboljši sco-
re: sedem zmag in en poraz. 
Koliko zmag bo še potrebnih 
za zanesljivo uvrstitev med 
peterico? 

Vse. Preračunavanja in pre
mišljevanja so odveč. Na igriš
ču moramo pokazati svojo 
moč. Vodstvo kluba si je za cilj 
zastavilo 1. mesto in moramo 
ga izpolniti. Že prvi del bi mo
rali končati brez poraza 
v Radgoni, ki je bil resno opo

zorilo. Nadaljevanje je spet bi
lo na vrhunski ravni in sobotni 
derbi s Slivnico smo dobili kar 
za 30 točk. Moja napoved za 
A-2 ligo so še Slivnica, Radgo
na ter z zahoda Odeja in Nova 
Gorica. 

Na prijateljskih tekmah ste 
že premagali Comet, Rogaško 
in Satex. . . 

. . . ter dvakrat izgubili z L i 
tijo in Miklavžem. Za enako
vreden boj s prvoligaši še ni
smo dovolj zreli; manjkata 
nam play in morda tudi visoki 
igralec. Prednosti? Navijači. 
Green bottlesi nas spremljajo 
na vseh gostovanjih in brez 
konkurence so najboljši. Upa
mo tudi na novo dvorano 
s parketom, saj smo ena redkih 
ekip, ki še igra na masi. 

Med krilnimi igralci ste brez 
konkurence, ki pa nemara ni 
posebej huda, mar ne? 

Nekako za tretjino bolje še 
lahko igram. Moji dosedanji 
trenerji so poudarjali obrambo 
in protinapade, v Laškem pa 
sem nenadoma postal glavni 
strelec. Položaj ni važen: troj
ka, prodori ali koši iz druge 
akcije. Najbolje sem igral pro
ti Slivnici in Radgoni, poprej 
pa na turnirju v Italiji proti 
Caserti. Dokaj dobro sem po
krival slovitega Oscarja 
Schmidta in obenem dosegel 

20 točk. Video posnetek tekme 
še danes hranim. 

Ali je Laško dovolj veliko 
mesto za košarkarskega prvo-
ligaša? 

V evropskih pokalih so na 
vrhu klubi, ki jih direktno 
sponzorirajo pivovarne: Buc-
Ider, Maes Pils in Efes Pilsen, 
nemška reprezentanca pa ima 
pogodbo z Veltinsom. Že to je 
dovolj velik argument v prid 
Pivovarni Laško. V šali je tudi 
nekaj resnice, po drugi strani 
pa imam doslej najboljše vad
bene razmere: dopoldanski 
met za trening, fitness, savna, 
masaža... Klub je s svojo or
ganizirajo na visoki profesi
onalni ravni. 

Malo je manjkalo in leta 
1980 bi vas v celjskem Golov
cu gledali na mladinskem EP. 
Kje se je zalomilo? 

Bil sem med šestnajsterico 
kandidatov in pred odločitvi
jo: poklicna kariera ali košar
ka. Odločil sem se za prvo in 
zavmU reprezentančno turne
jo po ZDA. Dokončal sem štu
dij prava, pod koši pa se zau
stavil na ločnici med povpreč
jem in vrhunstvom. Danes mi 
je mogoče žal, da nisem bil 
bolj pogumen, a diploma prav
nika vse odtehta. 

ŽELJKO Z U L E 

iViesec dni premora 
v košarkarskih ligah po prvem delu daljše zatišje 
— v soboto In nedeljo za pokal 

Minuli konec tedna so s prvim delom 
prvenstva končali v večini košarkarskih 
lig, le najboljše moške ekipe že igrajo 
drugi krog, ki je že odločilen v boju za 
uvrstitev v bodočo A-1 ligo. 

Pri ženskah se bosta najboljši četverici 
(Rogaška, Odeja, Jezica mlade, Ilirija) 
v ligi za prvaka priključila Jezica in Ivec 
Wetrok, v slabši skupini pa bosta poleg 
Celja, Slovana, Cometa in Kranja igrali 
še najboljši drugoligaški ekipi Sežane in 
Ivec Wetroka B. V II. moški S K L so v bo
ju za pet prostih mest za A-2 ligo ostali 
Pivovarna Laško, Slivnica, Radgona, 
Elektra, Straše ter Odeja, Nova Gorica, 
Radovljica, Novo mesto in Tolmin, za 
obstanek pa bodo v prav tako enotni ligi 
nastopali Ruše, Bistrica, Celje, M I K Pre
bold, Slovenj Gradec ter Snežnik, Borov
nica, Zagorje, Brežice in Črnuče. 

Medsebojni rezultati iz prvega dela se 
bodo upoštevali, prav tako tudi v obeh 
III. SKL, v katero se je iz vsake izmed 
štirih skupin uvrstila najboljša šesterica. 
Na vzhodu so to Kemoplast, Feniks, BP, 
Rogla, Rudar, Hrastnik ter iz druge pod
skupine Maribor, Lenart, Tam Bus B, 
Kungota, Ptuj in Pragersko. 

Vsa prvenstva bodo zdaj dlje časa pre
kinjena, v soboto in nedeljo pa so v Slo
venskih Konjicah, Postojni, Idriji in na 
Škofijah na sporedu četrtfinalni turnirji 
pokalnega prvenstva. Na final-four se bo 
uvrstil samo zmagovalec, takšne načrte 
pa imata deloma tudi Comet in Polzela, 
ki sta se v soboto pomerila v lokalnem 
derbiju. 

Pari pokala: v Slovenskih Konjicah Co-
met-Tam Bus in Helios-Novo mesto, 
v Idriji Idrija-Rogaška in Olimpija-Ode-
ja, na Škofijah Polzela-Triglav in Koper-
Satex ter v Postojni Postojna-K. zidar in 
Litija-Tinex. Zmagovalci bodo v nedeljo 
ignrali za prosta mesta na finalu četverice. 

Presenetljivo so bili boljši Konjičani (v 
temnih dresih), ki bodo še nekaj časa 
brez poškodovanih Golca, Pučnika in 
Nerata. Boji pod košema so bili zelo raz
burljivi, prednjačili pa so Šrot, Cizej 
(15), Petranovič, Benič in Vujisič (temni 
dres, 15), v ozadju pa sta mladinski re-
prezentant Šporar (temni dres) in Sta-
vrov (svetli dres). 

ŽELJKO ZULE 
Foto: EDI MASNEC 

Enajsterica za ZOI 
Za nastop na zimski olimpiadi v Li l le-

hamerju je normo že izpolnilo enajst 
športnikov: Košir, Kimc, Grilc, Hrovato-
va, Pretnarjeva, Petek, Kladnik in biat-
lonska štafeta (štirje tekmovalci). Slove
nija se iger lahko udeleži z največ 30-
članskim športnim zastopstvom, rok za 
izpolnitev norm pa je 25. januar. 

Počitnice s športom 
v času novoletnih počitnic — med 27. in 

30. decembrom - bodo v celjskem Golov
cu me 9. in 12. uro organiziram programi 
športnih aktivnosti za osnovno in sred
nješolce. V ponedeljek bo na voljo dvora
na A , v torek in četrtek bazen za prosto 
plavanje, v sredo pa kegljišče s trenerjem 
in organiziranim tekmovanjem. 

Emo: še dva ekipna 
naslova 

Kegljavke Ema so osvojile še dva na
slova ekipnih državnih prvakinj. Mla
dinke so v dodatni tekmi doma premaga
le Slovan za 47 in v gosteh izgubile le za 
sedem kegljev. V ekipi so bile: Grivič 
(400+395), Ledinek (397+380), Filipčič 
(400+374), Razlag (398+0) in Krneta 
(0+371). Kadetinje so bile najboljše na 
prvenstvu v Celju, najbolj nevarnega 
tekmeca pa so imele v drugi klubski eki
pi. Zlato so osvojile Grivič 382, Razlag 
390, Ledinek 396 in Špoljar 394, srebro 
pa Ratajc 339, Stajic 373, Koštomaj 390 
in Košir 352. Končano je tudi pionirsko 
prvenstvo: 5. Gluvič (pionirke do 11 let); 
4. Gobec (pionirji do 13 let); 3. Razlag, 6. 
Šoljar, 7. Stajic, 8. Koštomaj (pionirke 
do 15 let). 

Jadralci v Španijo 
Jadralni padalci iz Celja in okolice so 

v zadnji sezoni osvojili tudi naslov dr
žavnih prvakov (Rok Preložnik med po
samezniki), v prvi polovici januarja pa se 
bodo za teden dni podali na intenzivni 
trening na Tenerife, kjer so ta čas najbolj 
ugodni termični pogoji. 

Klub združuje okoli 50 članov, ki ima
jo vzletne točke na Maliču, Dobrovljah in 
Letušu. Najdaljši prelet v dolžini 67 km 
so med državnim prvenstvom na relaciji 
Velika Planina-Stol-Preddvor opravili 
Rok Preložnik, Tibor Tanjšek in Klemen 
Lorber (državni rekord je 257 km Domna 
Slane, ki je s padalom jadral v Južni 
Afriki). Nova tekmovalna sezona se bo 
začela marca, že 2. januarja pa bodo na 
Polulah pripravili medklubsko tekmo 
v točnosti pristajanja. Nove člane še ved
no sprejemajo in zanje tudi pripravljajo 
tečaje; informacije: Tomaž Perčič, tele
fon 28-810. 

Seiekcija zaradi 
denarne suše 

v občini Slovenske K o 
njice se je v zadnjih petih 
letih delež proračunskih 
sredstev za šport zmanjšal 
za skoraj sedemkrat in je 
trenutno za približno tri
krat manjši od želja in po
treb. Povsem spontano so 
tako v ospredju ostali ko
šarka, motokros in nogo
met, druge športne panoge 
pa so bolj ali manj na ravni 
rekreativnih lig. 

Konjiški šport številka 
ena je košarka, ki je v zad
njem letu in pol z odmevni-, 
mi prireditvami tudi pro-
movirala mesto. Comet je 
trenutno edini slovenski 
klub z moško in žensko 
ekipo v najvišji državni l i 
gi, vendar je tudi povsem 
amaterski klub in brez red
no zaposlenih ljudi. Držav
ni ligi sta takšno okolje že 
prerasli, zato so se letos pr
vič v zgodovini klubi odlo
čili za okrepitvi iz bolj od
daljenih krajev (Benič, Vu
jisič), letni proračun pa je 
narasel na četrt milijona 
mark. 

Comet je glavni pokrovi
telj že skoraj poldrugo de
setletje in zagotovi 90.000 
mark, občina za delo nižjih 
kategorij prispeva približ
no tretjino denarja, manj
kajoča sredstva pa zbere 
klubsko vodstvo. Pomemb
na postavka so zaslužki od 
organizacije velikih prire
ditev (kvalifikacije za EP, 
reprezentančne tekme, 
mednarodni turnirji z ude
leženci evropskih pokalov), 
ki jih utečeno obvladuje 
ekipa največ dvajsetih 
ljudi. 

Igralci članske ekipe 
prejemajo le hranarine, 
premij nimajo, pač pa sta 
za dva poglavitna cilja se
zone obljubljeni posebni 
nagradi. Višina še ni dolo
čena, nagradi pa bosta iz
plačani v primeru uvrstitve 
na finalni turnir pokalnega 
prvenstva in uvrstitev 
v novoustanovljeno A-1 
ligo. 

Solidnega pokrovitelja 
ima tudi ekipa za moto-

. kros, ki je nastopala pod 

imenom Banex Team. Po
krovitelj je državnima pr
vakoma Sašu Kraglju in 
Branku Peršohu pokril vse 
stroške nastopa na tekmi 
za evropsko prvenstvo in 
tudi izplačal posebni na
gradi za uvrstitev na glav
no dirko, v domačem pr
venstvu pa so bile posebej 
stimulirane uvrstitve. 

V absolutni konkurenci 
so bile denarne nagi-ade 
predvidene za uvrstitev 
med deseterico, med pi
onirji pa za med najboljšo 
trojico. Skupaj so dirkači 
Banex Teama zaslužili 
22.300 mark, oba najboljša 
pa si bosta lahko z večino 
zaslužka kupila najbolj 
kvalitetna motorja, ki je po 
približno 7000 mark. 

Nogometaši so se v zad
njih mesecih ubadali s hu
dimi finančnimi težavami 
in so bili že na robu ban
krota. S prihodom svežega 
(zasebnega) kapitala se je 
položaj izboljšal, četudi je 
zasebni gostinec iz Sloven
skih Konjic prevzel le f i 
nanciranje članske ekipe. 
Za vsako osvojeno točko je 
bila premija po 100 mark, 
možen pa je bil tudi nakup 
kvalitetnih igralcev, med 
katerimi vsekakor izstopa 
prihod vratarja Kristjana 
Zvera, ki je edini drugoli
gaški član državne (mlade) 
reprezentance. 

Konjičani svojih najbolj
ših posameznikov niso 
omejevali in so jim omogo
čili nemotene prehode 
v bolj kvalitetne ekipe, po 
drugi strani pa zaradi njih 
tudi niso slepo forsirali do
ločene panoge ali celo usta
navljali klube. Kot člani 
d r u ^ klubov so tako na 
največjih tekmovanjih na
stopili Javomikova, Matu-
lova (atletika), Soršak (Ju
do), Kos (karate), Dabano-
vič, Cugmas (nogomet) in 
kot prvi košarkar Zdovc. 

ŽELJKO Z U L E 

Prihodnjič: Rogaška 
Slatina 

NA KRATKO 
V kvalifikacijski rokometni 

tekmi za EP 1994 je naša repre
zentanca v gosteh izgubila proti 
Norveški z 19:23 (10:12). Strelci: 
Leve 5, Likavec 4, Šemec, Čop 3, 
Pungartnik 2, Tomšič, Jeršič 1. 
Naši bodo v nedeljo gostovali 
v Litvi. Vrstni red: Madžarska 
10 (7 tekem), Norveška 8 (7), L i 
tva 6 (6), Slovenija 6(4), Gruzija 
0(6). 

Na kegljaškem turnirju TOP 
16 je v Golovcu kvalifikacijski 
nastop opravilo 84 posamezni
kov in 44 igralk. Vrstni red - mo
ški: Juvančič (Gradiš) 938, Na-
reks (Konst) 938, Oman (Trig) 
937; ženske: Zupane (Emo) 433, 
Čeh (Konst) 430, Ribič (Trig) 
422. 

Na pokalu mesta Kranj v va
terpolu je Neptun izgubil s Tri
glavom s 7:12 (Glavan, Šumeč-
nik 3, Zupane) in premagal Om-
nio šport z 11:4 (Glavan 4, 
Ošljak 2, T. Matešič, N. Matešič, 
Škerl, Adamič, Šumečnik 1). Ce
ljani bodo v začetku januarja 
igrali še s Kamnikom. 

V 3. kolu strelske lige z zračno 
pištolo sta bili ekipi Dušana Po-
ženela polovično uspešni. Prva 
ekipa je izgubila z Olimpijo 
1684:1706, druga pa je premaga
la Ptuj 1617:1544. 

četrtek, 23.12. 
Hokej 

Bled: Bled-Celje (13. kolo 
SHL, 18). 

Sobota, 25,12. 
Košarka 

Slovenske Konjice: Novo 
mesto-Helios (17); Comet-Tam 
Bus (19); Idrija: Idrija-Roga
ška (19); Škofije: Polzela-Tri
glav (četrtfinale pokala Slove
nije za moške, 19). 

Nedelja, 26.12, 
Košarka 

Slovenske Konjice: tekma 
sobotnih zmagovalcev četrtfi-
nala pokala Slovenije (17). 

Ponedeljek, 27.12. 
Smučanje 

Rogla: državno prvenstvo za 
ženske v slalomu (starta ob 
10. in 13. uri). 
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• Tistim sosedom, ki 
svojim simpatičnim sose
dam mečejo na balkone 
petarde sporočamo, da to 
ni pravi način za izraža
nje simpatij. Gospa iz 
Ul ice frankolovskih žrtev 
je bila v ponedeljek opol
noči tako zelo besna, ko 
je na njenem balkonu po
čilo, da je svojega soseda 
nemudoma prijavila pol i 
ciji. 

• V torek popoldne sta 
prišla na prvo osnovno 
šolo dva mladeniča in 
tam strašila otroke ter 
j im grozila. Ker je čas 
parkeljnov že mimo, je 
učiteljica, ki je to videla, 
poklicala policijo. Ta je 
ugotovila, da sta uživača 
Dejan L . in Despot D. , 
Celjana, ki sta zbrala vso 
svojo korajžo in pred po
licisti zbežala. 

• Na policijsko postajo 
je v torek zvečer nekdo 
sporočil, da se na peronu 
celjske avtobusne postaje 
nahajajo osebki, ki meče
jo petarde in s tem vzne
mirjajo potnike. Pa je bil 
na postaji blažen mir, 
nihče od potnikov ni nič 
videl in nič slišal. 

• Gospa iz Gorice, ki 
ima očitno dober pregled 
nad dogajanji v svoji so
seščini, je v četrtek od šti
rih zjutraj policijo obve
stila, da v lokalu Fleč sedi 
skupina neznanih čudnih 
moških, ki ob glasni mu-
ziki razgrajajo. K e r bi bil 
moral biti lokal že zdav
naj zaprt, je gospa posu
mila, da gre za vlomilce. 
Pa so se v lokalu nahajali 
le oštir in njegova druž
ba, ki so glasno veseljači-
li. Vlomilci te reči pravi
loma opravijo čim bolj 
neopazno. 
• V petek ob enih ponoči 
so za intervencijo zapro
sili iz diskača Jungle. 
Tam je Pingo s Hudinje 
premlatil Mitjo iz Levca 
in ga celo lažje poškodo
val. Ke r je Pingo le umet
niško ime razgrajača, se 
bodo policisti pozanimali 
o pravem imenu. In zoper 
nasilnika ukrepali, se
veda. 
• V petek okoli treh zju
traj je poklical receptor iz 
hotela Merx in povedal, 
da sta pred hotelom iz av
ta stopila dva mlajša mo
ška in da sta hotela vsto
piti v hotel s pomočjo mo
torne žage. Ker hotel 
Merx ne spominja najbolj 
na kakšen lesarski obrat, 
obstaja možnost, da je bil 
hotelski zvonec pok
varjen. 
• Ce se ata in mama že 
morata prepirati, naj to, 
zaboga, ne počneta pred 
svojimi otroki. T o je pra
vilo, ki se ga v petek po
poldne nista držala za
konca s Ceste na Svetino, 
pa je njun sinek poklical 
na policijo in povedal, da 
ga je strah. 
• Gospa iz Kajuhove uli
ce je v nedeljo zvečer po
vedala, da je k njeni sose
di po balkonu priplezal 
v stanovanje nepoznan 
macho, ki je prišel samo 
zato, da ji ga je kazal. So
seda ga je natančno opi
sala in zdaj ga policija 
išče. 

M . A . 

IVli ga pa žingamo in — vozimo 
Porazni rezultati akciie. Ali vemo, kilai Je preveč in kako smo nevarni? 

Prometni policisti so prejš
nji petek ponoči izvedli akcijo 
in ugotavljali, koliko smo ob
čani psihofizično sposobni 
oziroma trezni, ko sedemo za 
volan. Akcijo so istega dne 
v dopoldanskem času javno 
napovedali po Radiu Celje in 
Radiu Šmarje. 

Policisti so ustavili in kon
trolirali 656 vozil oziroma 
voznikov, ugotovili 181 kršitev 
cestnoprometnih predpisov, 
48 osebam so izrekli denarne 
kazni, napisali so 91 predlogov 
za uvedbo postopka pri sodni
ku za prekrške, 48 voznikov pa 
so le opozorili zaradi manjših 
prekrškov, ki so jih storili med 
vožnjo. 

Preizkus z alkotestom je 
opravilo 190 voznikov (vsak 
peti, ki so ga ustavili), vsak 
tretji voznik, ki je pihal, pa je 
pred vožnjo popil več, kot bi 
bil smel. Pri 95 voznikih so 
ugotovili prisotnost alkohola 
v krvi do stopnje 0,5, pod vpli
vom alkohola (nad 0,5) je vozi
lo 65 voznikov, deset pa jih je 
odklonilo preizkus. Le pri 
dvajsetih ustavljenih voznikih 
aparature niso zaznale prisot
nosti alkohola. V času akcije 
so odvzeli 60 vozniških dovo
ljenj. 

Največ vinjenih voznikov 
(15) so zalotili policisti PP Ce
lje, Šentjurčani so jih odkrili 
13, Žalčani 12 in policisti PPP 
Celje 10. Svojevrsten rekord je 
v akciji dosegla gospa Marija 
P., ki so jo ustavili žalski poli
cisti in Id je »napihala« kar za 
3,8! Se ženska sploh zaveda, 
kaj pomeni zanjo in za ostale 
udeležence v prometu tako v i 
soka številka oziroma tolikšna 
stopnja alkoholiziranosti? Kaj 
in koliko sploh vemo o alkoho
lu v našem telesu? 

Alkohol in človek 
Alkohol, ki ga zaužijemo 

z alkoholnimi pijačami, ima 
na človeka in njegove sposob
nosti med vožnjo zelo značilne 
učinke: poslabša se sposob
nost zaznavanja, prihaja do 
napačnih ocen razdalje in do 
nepravilnih in počasnejših re
akcij glede na prometne raz
mere, poslabša se zaznavanje 
rdeče barve, slabša se prila
godljivost na svetlobne spre
membe, zmanjša se pazljivost 
in podaljša reakcijski čas, po
javijo se motnje v ravnotežju, 
zoži se zorni kot itd. 

Posledice takšnih učinkov 
alkohola pa so: neustrezen na
čin vožnje, nenadne spremem
be smeri vožnje, neupošteva
nje cestnoprometne signaliza
cije, najpogostejša posledica 
pa je, predvsem v zapletenih 
situacijah, povzročitev nez
gode. 

Alkohol v krvi 
Koliko gramov alkohola bo 

v naši krvi, je odvisno od mno
gih dejavnikov: od telesne te
že, spola, telesnih sposobnosti, 
navajenosti na alkohol, vrste 
alkoholne pijače; od tega, kaj 
smo jedli pred in med pitjem 
alkoholnih pijač, itd. Podlaga 
za izračun pa sta telesna teža 
in spol. 

1. primer 
80 kilogramov težek moški 

popije 1 liter piva, v katerem 
je približno 40 gramov čistega 
alkohola. Približno 70 odstot
kov telesne teže so tekočine, 
na katere se porazdeli zaužiti 
alkohol. Torej se razdeli na 56 
kg telesne teže. Če 40 gramov 
zaužitega alkohola (steklenica 
piva in še kakšen kozarec več) 
delimo s težo telesnih tekočin, 
dobimo stopnjo koncentracije 
alkohola v krvi, ki znaša 0,71 
grama na kilogram krvi ali 0,7 
promila. Torej preveč, če smo 
za volanom. 
2. primer 

60 kilogramov težka ženska 
prav tako popije liter piva. Pri 
ženski pa tekočine predstav
ljajo le 60 odstotkov telesne 
teže, torej 36 kilogramov. Če 
40 kg alkohola delimo s težo, 
znaša ocena koncentracije al
kohola v krvi 1,1 ali 1,1 pro
mila! 

Od pitja k pijanosti 
Seveda alkohol ne pride 

v kri kar v trenutku. Hitrost 
prehajanja v kri je odvisna 
predvsem od vrste pijače in 
hrane, ki smo jo ob tem pojed
li. V poprečju pa potrebuje te
lo dobre pol ure, da pride v kri 
približno dve tretjini zaužite
ga alkohola, ostanek pa v na
daljnjih 60 do 70 minutah. 

V poprečju se 0,15 promila 
alkohola razgrajuje eno uro. 
Če ste imeli opolnoči 2 promila 
alkohola v krvi, boste zjutraj 
ob 7. uri na poti v službo imeli 
še vedno nad 0,5 promila alko
hola v krvi. 

Alkohol in prometne 
nezgode 

Kdaj postane »poprečen 
voznik s poprečnimi alkohol
nimi značilnostmi« nevaren 
v prometu? Strokovnjaki so 
pri poskusih, kako posamezne 
promile vplivajo na voznika, 
ugotovili naslednje: 

0,2 g/kg: sposobnost opazo
vanja premikajočih se luči se 
poslabša. To pa pomeni, da, na 
primer, ponoči razdalje do vo
zil, ki prihajajo nasproti ali ki 
jih dohitevate, niste več spo
sobni pravilno oceniti. 

0,3 g/kg: sposobnost globin
skega opazovanja je zmanjša
na, kar pomeni, da ocenjeva
nje razdalje ni več pravilno. 
Posledice so tvegano prehite
vanje in prekratka varnostna 
razdalja v gostejšem prometu. 
Možnost, da povzročite pro
metno nesrečo, se poveča za 5-
krat. 

0,5 g/kg: objekti, ki jih opa
zujete, se vam zdijo bolj odda--

Ijeni, kot so v resnici. Posledi
ca je lahko prevelika hitrost, 
s katero zapeljete v ovinek, za
mujate pa tudi s spreminja
njem smeri in vozilo lahko za
nese iz ovinka. Pojavi se tim. 
rdeča slepota. Oči so vedno 
manj sposobne zaznati rdečo 
luč na semaforju, luči za ozna
čevanje vozila, zavorne luči, 

'Označbe za oviro na cesti itd. 
Zmanjševati se začne hitrost, 

• s katero ste sposobni preusme
riti pogled z enega predmeta 
na drugega. Vedno težje se pri
lagajate svetlobnim spremem
bam, zlasti od svetlobe blešče
čih na svetlobo zasenčenih luči 
- lastnega vozila in tistega, ki 
prihaja nasproti. Bistveno se 
zmanjšata zmožnost pravočas
nega reagiranja in pozornost, 
pot ustavljanja je daljša. Če na 
primer pri hitrosti 50 km na 
uro sekundo kasneje pritisnete 
na zavoro, se pot ustavljanja 
vozila poveča za 14 metrov. 

1,0 g/kg: bistveno je motena 
reakcija oči na svetlobo, tako 
imenovana svetlo-temna reak

cija. To je sposobnost prilaga
janja na različna svetlobna 
področja in spremembe svet
lobne jakosti (izključevanje 
bleščečih luči nasproti vozečih 
vozil). Bistveno je zožen zorni 
kot oči, ne morete več pravo
časno dojemati, kaj prihaja 
z vaše leve in desne strani. To 
pa je zlasti pomembno pri 
upoštevanju prednosti, pred
vsem na križiščih. Zaznavanje 
in ocenjevanje globine prosto

ra in pozornost se zmanjšata 
za polovico. Varnostna razda
lja je praviloma napačna, se
veda premajhna, reakcije so 
prepozne in večinoma napačne 
ali pa na določene nevarnosti 
sploh ne reagiramo več. Voz
nik z 1,0 g/kg alkohola v krvi 
je v vsakem primeru nesposo
ben za vožnjo. Možnost ude
ležbe v nezgodi se poveča za 
25-krat v primerjavi s treznim 
voznikom. 

Kako izračunamo alkohol v krvi? 
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Čolnarno uničila 
malomarnost 

Kriminalisti I NZ Cfljt- n«> pri'isk<»\aliu-niu sodniku TS 
Celji- privedli ?..(.. i. MozirNkt-^a. ki jt- uti-nii-ljono osum
ljen, da jf 2. st-ptfmhra letos i/, malomarnosti povzročil 
po/.ar na čolnarni \ Ju\anju, ki je last Kdija Jurje\ea. 

Mt(i preiskav (I sn u ^ d t u M l i . da ]»• 2 .C š f l 1̂  si-pU^inbta 
/ A i - i f i \ z^oiiiji citl coliiariif k j tT jt- namt-raval pn-.spali. 
pifdin jr zaspal, pa je kadil cij^arete. Vži^jalite in ogorke 
je (»dinetaval kar u k o l i .sebe. iii-varnosti po/ara pa .s»- m 
dovolj /.avi'dal tudi zato. ker je Ijii pijan. Kmalu j e /aspal. 
sredi noči pa ,tia je prebudil, ko mu je začela j^oreti hlač-
nita in ga je o^»nj opekel po nogi. C)g»-nj se \v potem hitro 
razširil na celoten objekt, nastala .škoda pa je znašala 
okoli 7 milijono\- tolarjev. 

Zasegli petarde 
v času predpraznične prodajno-nakupovalne evforije in 

pokarije so eeljski policisti, skupaj s tržnim in požarnim inšpek
torjem, izvedli kontrolo pri prodaji pirotehničnih sredstev. 

Kontrolirali so prodajo v devetih trgovinah m kioskih v Celju. 
V večini primerov so prodajalci imeli ustrezna dovoljenja za 
prodajo \ ' eni izmed trgovin pa je tržni inšpektor zasegel kar 
Ĥ MK) petard, ker lastnica ni imela dovoljenja za prodajo. 

PROMETNE NfZGODE 
Nezgoda v Pesjem 

Na regionalni cesti v Pcsju 
se je. v četrtek. 16. decembra 
dopoldne, pripetila nezgoda 
v kateri je bil en udeleženec 
hudo telesno poškodovan, 
gmotna škoda na vozilih pa 
znaša okoli 3.50 tisoč tolarjev, 

Mateja Kajba (20) iz Velenja 
je vozila osebni avtomobil iz 
smeri Šoštanja proti Velenju. 
V kraju Pesje je prehitevala 
tovorni avtomobil v trenutku, 
ko je iz nasprotne smeri pripe
ljal voznik osebnega avtomo
bila, 43-lelni Jože Marovl iz 
Braslovč. V trčenju je voznik 
Marovl, ki so ga peljali v slo-
venjegraško bolnišnico, utrpel 
hude telesne poškodbe. 

Dval(ratno trčenle 
Na Grevenbrojski ulici 

v Celju se je, v sredo, 15. de
cembra zjutraj, pripetila nez
goda, v kateri je ena oseba utr
pela hude tek'sne poškodbe, 
gmotna škoda pa znaša okoli 
300 tisoč tolarjev. 

Marijan Bevc (41) iz Celja je 
vozil osebni avtomobil po 
Kraigherjevi v smeri Greven-
brojske ulice. V križišče z Gre-
venbrojsko je zapeljal v tre
nutku, ko je po kolesarski ste

zi, iz smeri Dečkove ceste, pri
peljal kolesar, 56-letni Henrik 
Kolar iz Celja. Bevčevo vozilo 
ga je zadelo in zbilo po voziš
ču, potem pa je Bevc izstopil in 
pobral na tleh ležečega kole
sarja ter ga posadil v svoj avto, 
kolo pa je ostalo na vozišču. 
V tem času je iz smeri Dečkove 
ceste pripeljal voznik osebne
ga avtomobila, 19-letni Igor 
Dolin.šek iz Grajske vasi. ki se 
je izognil kolesu in zapeljal 
v levo, in to v trenutku, ko je iz 
nasprotne smeri pripeljal voz
nik osebnega avtomobila, .'̂ 3-
letni Drago Jeseničnik iz Ce
lja. Vozili sta čelno trčili, ven
dar huje poškodovan ni bi nih
če. Kolesar Henrik Kolar, ki so 
ga prepeljali v bolnišnico, je 
utrpel hude telesne poškodbe. 

Umrl sopotnik 
Na magistralni cesti, izven 

naselja Verpoto, se je, v torek, 
14. decembra popoldne, pripe
tila smrtna nezgoda. 

Damijan P. (17) iz Frankolo-
vega je vozil osebni avtomobil 
po magistralni cesti iz smeri 
Slovenskih Konjic proti Fran-
kolovem. Ko je pripeljal v bli
žino stanovanjske hiše Verpete 
številka 6, ga je v ostrem des
nem ovinku na mokri spolzki 

cesti zaneslo v levo. izven vo-
_zišča, kjer je z desno bočno 
stranjo trčil v drevo ob cesti. 
Od tam ga je odbilo nazaj na 
vozi.šče. in sicer v času, ko je iz 
smeri Frankolovega pripeljal 
voznik tovornjaka s priklopni
kom, 50-letni Franc Slrm.šek 
iz Žič, ki je, kljub zaviranju, 
s sprednjim desnim delom vo
zila trčil v levo stran osebnega 
vozila. V trčenju sta bila voz
nik Damijan P. in njegov so
potnik, 17-letni Jernej P. iz 
Celja, hudo telesno poškodo
vana. Z reševalnim vozilom so 
ju prepeljali v celjsko bolniš
nico, žal pa so bile Jernejeve 
poškodbe tako hude, da jim je 
v večernem času podlegel. 

Zdrsel v larek 
Na lokalni cesti v naselju 

Spodnje Mestinje se je, v nede
ljo, 19. decembra dopoldne, 
pripetila nezgoda, v kateri sta 
bila dva udeleženca hudo te
lesno poškodovana, gmotne 
škode pa je za okoli 150 tisoč 
tolarjev, 

Anton Zvonar (20) iz Zibike 
je vozil osebni avtomobil iz 
smeri Zibike proti Mestinju. 
Ko je pripeljal v oster in ne
pregleden levi ovinek, naj bi 
mu nasproti pripeljal neznani 
voznik o.sebnega avtomobila 
zastava 126 P sive baive. Zvo
nar je na mokrem vozišču iz
gubil oblast nad vozilom in za
peljal levo preko vozišča. Tam 
je zdrsel s ceste in obstal v ob

cestnem jarku. V nezgodi sta 
hude telesne poškodbe utrpela 
voznik in njegov sopotnik. 16-
letni Roman Z. iz Zibike. 

Trčila v drog 
Na lokalni cesti v kraju Ra-

kitovec se je, minulo nedeljo 
dopoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hudo 
telesno poškodovana. 

Marija Ozis (28) iz Šentjurja 
je vozila osebni avtomobil po 
lokalni cesti iz smeri Loke pri 
Žusmu proti Gorici pri Slivni
ci. V kraju Rakitovec jo je na 
spolzkem vozišču zaneslo levo, 
izven vozišča, kjer je trčila 
v drog električne napeljave. 
Hude telesne poškodbe je utr
pela .sopotnica, 75-letna Ema 
Skale iz Bukovja. 

Otrok na kolesu 
Na lokalni cesti v Parižljah 

se je, v nedeljo, 19, decembra 
popoldne, pripetila nezgoda, 
v kateri je hude telesne po
škodbe utrpel otrok-kolesar. 

Peter Klančnik (.'̂ 2) iz Ža lca 
je vozil osebni avtomobil iz 
smeri Braslovč proti Polzeli. 
Pri trgovini Kač v Parižljah 
mu je, z desne strani, s stran
ske ceste, pripeljal na vozišče 
kolesar, osemletni M. S. iz Ž a l 
ca. Klančnik je zaviral in se 
poskušal kolesarju ogniti ter 
preprečiti nezgoda, a mu to ni 
uspelo. 

. . . M.A. 

mini KRIMICI 
Predrznost pa taka! 

l)evetindvajs»'lletni ,lanko 
K. se je. \' petek. 10 d('ceml)ra 
okoli polnoči, sprehodil do hi-
.še svojega soseda Kd\ arda S. 
v .Sotenskem. Najprej .se je od
ločil, da vlomi v hi.šo skozi ga
ražna vrata in se <>dpi'lj«' s .so-
.sedovim avtomobilom. Imel pa 
J«' to smolo, da ni nikjer našel 
kontaktnih ključev, zato je šel 
do \hodnih vrat. ki .so bila 
prav tako zakl»'njena. Parkrat 
jih je na jezo brcnil, to oviro pa 
je potem premostil tako. da je 
razbil steklo na oknu in žt> je 
bil noter. Ker je bila tema. je 
v dnevni sobi in kuhinji priž
gal luč in pričel mrzlično iska
ti neko video kaseto, ki si jo je 
nameraval ogledati. V tem ča
su pa sta .se prebudila lastnik 
hiše in njegova soproga, ki sta 
spala v zgornjem delu hi.še. 
V kuhinji sta zagledala Janka, 
ki je odpiral hladilnik, da bi si 
postregel z jedačo in pijačo. 

V nočnem obiskovalcu sla pre
poznala svojega soseda in ga 
nai^nala iz hiše. 

Hišna preiskava 
Na podlagi sodne odri^ibe 

so laški policisti v torek. 
14. decembra, opravili hišno 
preiskavo pn ;<2-letnemu To
mažu K. IZ Laškega. Obstajal 
je namreč sum. da ima pn sebi 
orožje. Niso se zmotili, saj so 
v preiskavi našli in za.segli re
volver za izstreljevanje plin
skih nabojev. s\inčnik-pištolo 
za izstreljevanje naboji'v 
cal.o.H mm. 40 plinskih nabo
jev in 95 nabojev cal.fi.B mm. 
Zoper osumljenega so napisali 
prijavo .sodniku za prekrške. 

Odkritje pred 
grajskim zidom 

Prejšnji teden je patrulja PP 
Celje opravila kontrolo na 
parkirišču na celjskem Starem 

.L,'iadu. Ob robu parkirišča so 
policisti opazili sivo platneno 
torbo, v njej pa sla bila dva 
polna okvirja nabojev cal. 7,fi2 
za streljanji' z avtomatsko pu
ško Potem so v bližnji okolici 
parkirišča našli v travi še 
vzm«'t avtomatske puške (mo
del 7(1), v kontejnerju za od
padki' pa še c»'\ avtomatske 
puške, nastavt'k za Iromblon, 
pribor za či.ščenje. merek in še 
nekaj drugih delov orožja. Po
le^ tega so našli .še več kot (iOO 
kosov streliva. Kako je orožje 
in strelivo prišlo na ta kraj. še 
ni jasno, očitno pa je. da je 
neznana oseba puško namerno 
poškodovala in jo potem od
vrgla. 

Pretep v Zbelovem 
v gostilni Tomo v Zbelovem 

sta .se. v torek. 14. decembra 
ponoči, stepla 19-letni Vladi
mir R. iz Zbelovske gore in 4:̂ -
letni Martin M. i/ Draže vasi. 
Mlajši je med pretepom slaiej-
.ši'ga nekajkrat udaril po obra
zu in d iTJgih delih telesa in mu 
s tem prizadejal hudo telesno 
poškodbo. Martinu je počila 
spodnja čeljustnica. 

Ukradel golfa 
Neznani storilec je 16. d e 

cembra ponoči ukiadel o.sebni 
avto znamke \'^V golf, letnik 
1991. rdeče baive, leg.št. CE 
S4-268, last Alfreda Juričiča 
iz Laškega. Ukradeno vozilo je 
vredno okoli milijon 400 tisoč 
tolarjev. 

Okradel Resevno 
V noči na 16. december j e 

neznani storilec vlomil v mar-
ket v Lazah pri Dramljah. Iz 
trgovine, skladišča in bifeja j e 
odne.sel okoli 1:̂ 0 Iksoč tolarjev 
gotovine, 170 .'šlek" različnih 
cigaret, 14 kg kave, moško 
kozmetiko, okraske za božično 
smrečico, nekaj steklenic whv-
skija in moško bundo. S tem je 
TP Resevna iz Šentjurja oško
doval za okoli 400 tisoč to
larjev. 

Domače orožarne 
Celjski policisti so mlado

letnemu Dejanu M. iz Celja za
segli revolver in dve starinski 
pištoli kar je 30. junija letos 
ukradel iz gostilne Counlr\-
v Slancah. Poleg tega so mu 
zasegli še manjšo starejšo pi
štolo, 45 nabojev različnih ka
librov, predelano zračno pu
ško v malokalibersko. bajonet 
za avtomatsko puško in dva 

okvirja ter dva zaklepa za pu
ško M 48 Zoper njega bodo 
napisali kazensko ovadbo in 
predlog sodniku za prekrške. 

Smarski policisti pa so 
Francu G. iz Kozjega zasegli 
predelano zračno puško v ši-
bernico cal. 16 mm z doma iz
delanim kopitom ter dva na
boja za to orožje. Franc bo mo
ral k sodniku za prekrške. 

Vlomllčeva pojedina 
v noči na petek. 17. decem

bra, je neznani storilec vlomil 
v kiosk Palma v Velenju. Iz 
hladilnika je vzel hrenovke m 
nekaj mesa ter si vse to lepo 
spekel na žarni plo.šči v kio
sku. Nekaj tako pripravljene 
jedače je pojedel, pregledal 
predale in odšel. Grdoba za 
sabo ni pospravila, kar je raz
metala. 

Vlomi v zidanici, 
vikende 

Neznani storilec je v soboto 
ponoči vlomil v dve zidanici 
v Kiiževcu na Konjiškem. 
V obeh si je postregel z doma
čim vinom, iz ene pa je odnesel 
kotno brusilko. Skoda , ki jo jo 
povzročil z vlomoma in krajo, 
zna.ša okoli 200 ti.soč tolarjev. 

Isto noč pa je nekdo vlomil 
kar v devet vikendov na Koro
ški cesti v Velenju. V notra
njost vikendov je prišel tako, 
da je s silo telesa zlomil vhod
na vrata. Iz treh vikendov je 
odne.sel avtoradio kasetofon, 
voltmeter ter nekaj litrov vina 
in žganih pijač, v šestih viken
dih pa očitno ni našel nič zanj 
zanimivega. S serijo vlomov je 
povzročil za okoli 50 tisočakov 
škode. 

Grozil s pištolo 
Ko sta se prejšnjo soboto 

ponoči Danijel Z. in Valentin 
O. z avtomobilom pripeljala 
na dvorišče stanovanjske hiše 
v Migojnicah, je k njima stopil 
56-letni Stane Z. Začel se je 
prepir med njimi, takrat pa je 
Stane Z. izza pasu potegnil pi
štolo cal. 7,65, jo repetiial in 
nameril proti Danijelu. Ta je 
zbežal za vogal stanovanjske 
hiše, med tekom pa je Slane še 
enkrat repetiral, a ga je Valen
tin onemogočil tako, da se mu 
je približal s hrbtne smeri, ga 
vrgel po tleh in mu odvzel pi
štolo. Policisti, ki so prišli na 
kraj dogajanja, so zoper Sta
neta Z. napisali kazensko 
ovadbo. 

M. A. 
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Stari, neustrašni tiger Pero 
VI boste v dtužbl pomenili to, kar pomeni gnoj kmetu: smrdi mu, a brez njega ne more 

Takšno popotnico je dobil Milan Petrovič, 
policist celjske policijske postaje, ko se je 
v Ljubljani izpopolnjeval za ta poklic. Še da
nes se živo spominja teh besed svojega razred
nika, izrečenih na zaključni dan šolanja. Da ta 
prispodoba ne bi mogla biti bolj pristna, ugo
tavlja danes, po dvajsetih letih dela v policiji. 

O Milanu Petroviču, že davno se ga je prijelo 
ime Pero, se med Celjani in okoličani veliko 
sliši. Eni bi ga v trenutku zmleli v prah, drugi 
bi mu v zahvalo poljubljaU noge. In prav nič ne 
bomo pretiravali, če zapišemo, da je Milan 
Petrovič danes med Celjani živa legenda. Se
veda med tistimi, ki so kdaj koli in kakor koli 
prišli z njim v stik. 

Tudi ni nič čudnega, če se ga je prijel vzde
vek stari tiger. Neustrašen je, napadalen, ko ga 
kaj prizadene, v trenutku pa se lahko spremeni 
v mehkega plišastega medvedka, ki se bo z va
mi vred zjokal. Je tudi brezkompromisen in 
vztrajen, ko se loti zahtevne naloge, predvsem 
pa je pošten in dosleden svojim in poklicnim 
načelom ter pravilom. To, da ga kdaj morda 
preveč zanese, pa je pripisati njegovemu, s ču
stvi pobarvanemu temperamentu, predvsem 
pa njegovi absolutni predanosti poklicu, ki ga 
opravlja. 

Prielc v Celje 
Milan Petrovič je rojen v vasi Pavlovci blizu 

Ormoža, na kmetih in v družini, ki ni nikoli 
okusila blagostanja. Po osemletki je želel po
stati mehanik, pa poklicni šofer, njegov oče pa, 
ki je bil mesar, je sinovo bodočnost videl samo 
v tem poklicu, zato ga je poslal v živilsko šolo. 
Pa je Milan nekega dne srečal ormoškega ko
mandirja policijske postaje in njegova poklic
na pot je bila po pogovoru z njim zapečatena. 
Pravi, da ga je uniforma že kot otroka privlači
la, predvsem pa red, disciplina, pravica. Krivi
ca ga je vedno bolela, jezila. Se danes mu je 
živo v spominu njegova učiteljica v prvem ra
zredu osemletke, ki mu je pri prirodopisu dala 
štirico, njegovemu sošolcu, ki je bil sin zdrav
nika, pa petico. Milan je bil namreč prepričan, 
da si je zaslužil najvišjo oceno in da mu je bila 
storjena krivica. Vstal je in učiteljici kar na
ravnost povedal, da ima sošolec pri njej pro-
tekcijo, ker je zdravnikov sin in ker je iz mesta 
doma, njemu pa da se je zgodila krivica zato, 
ker je s kmetov in ker je samo mesarjev sin. 
Učiteljico je ta fantičeva pripomba tako moč
no prizadela, da ni mogla spati vso noč. Mali 
Milan ji je bil zaradi tega všeč. 

Leta 1974 je Milan Petrovič oblekel policij
sko uniformo in še istega leta prišel v Celje. Od 
prvega dne do danes je v moštvu Policijske 
postaje Celje, vmes je šel za eno leto na izpo
polnjevanje v Ljubljano. Delal je na vseh po
dročjih policijskega dela, od mestnega prome
ta do javnega reda in miru, v intervencijskih in 
opazovalnih skupinah, opravljal je najrazlič
nejša dela na varnostnem območju Vojnika. 
Tri leta je bil namestnik komandirja v Vojni-
ku, pa mu ta funkcija ni nič kaj ugajala, zdaj 
pa je njegov teren na območju mesta Celja, 
kjer dela kot policist v civilu. Je to, da ga 
mnogi Celjani poznajo, zanj dobro ali slabo? 

»Včasih slabo, v glavnem pa dobro, bolj po
membno pa je, koliko policist pozna ljudi. Če 
policist ne pozna dobro terena in ljudi, je to 
zanj in za občane slabo. Policist, sam, brez 
občanov, je ničla, ki ne more opravljati nič 
drugega, kot le nadzirati promet,« je odgovoril 
in nadaljeval: »Če si pravi policist, moraš biti 
ljudem vedno na razpolago, jim prisluhniti, 
pomagati. Takrat te ljudje cenijo. Po drugi 
strani pa si nepriljubljen takrat, ko moraš 
ukrepati, ko izrečeš kazen ali celo komu odv-

zameš prostost, opraviš hišno preiskavo. Takš
ni te ne morejo hvaliti, kar je čisto razumljivo. 
Ko izrečeš ukrep nekomu, ki je vozil pod vpli
vom alkohola, nemalokrat izpade tako, kot da 
ni krivec ta, ki je pijan sedel za volan, ampak 
je kriv poUcist, ki ga je, nebodigatreba, ustavil 
in kaznoval. Ljudje so v takšnih in podobnih 
primerih premalo samokritični. Nekateri ni
koli ne morejo preboleti, da so bili kaznovani. 
In od takih res ne moreš pričakovati kakšne 
posebne ljubezni.« 

Samo Petroviča ne! 
Med občani, to pa so praviloma tisti, ki se 

pogosto srečujejo z organi pregona, je Milan 
Petrovič pravi bav-bav. Če že moraš imeti 
opravka s policistom, pravijo, naj to vsaj ne bo 
Petrovič. Njega se ne da okoli prinesti. Je Pero 
res tako zelo strog, nevaren, nekompromisen? 

»Zaradi mojega dela na terenu je bilo res že 
kar precej pripomb in pritožb občanov, a se je 
potem vedno pokazalo, da so bile stvari čisto 
drugačne, kot jih je prizadeta stran opisala. 
V vseh dvajsetih letih nisem bil nikoli disci
plinsko kaznovan, v inšpekcijskih postopkih 
se je vedno izkazalo, da so obtožbe neresnične. 
Zgodilo se je celo, da me je nekdo prijavil, 
v postopku preiskave pa se je pokazalo, da jaz 
takrat sploh nisem bil v službi, ampak sem bil 
na dopustu. Je pa dokaj pogosta navada, da 
poskušajo storilci odvrniti pozornost od svoje 
odgovornosti na policista tako, da se pritožijo 
zaradi njegovih postopkov ali pa mu grozijo, 
misleč, da bodo imeli potem pred njim mir. Je 
pa tudi res, da sem pri svojem delu, kadar gre 
za hujše prekrške Ah kazniva dejanja, nekom
promisen, vztrajen in nepopustljiv. In takšni 
kršitelji se me, razumljivo, bojijo. Vedo, da se 
me ne da kar tako prelisičiti.« 

Seveda pa ni čisto res, da bi Pero ne bil 
nikoli popustljiv. Marsikaterega pijančka, ki 
se je po cesti opotekal in s tem vznemirjal 
občane, je sam spravil domov, marsikoga je 
odpravil zgolj z lepo besedo, opozorilom. Spo
minja se možakarja, ki je sredi noči prevozil 
rdečo luč. Milan mu je sledil in ga ustavil ter 
ga vprašal: »Kaj niste videli rdeče luči?« Pa mu 
je ta odgovoril: »Seveda sem jo videl, ampak 
vas nisem v i d e l . . . « Pošteno priznanje grešnika 
je Milana tako omehčalo, da ga je spustil na
prej. Podobnih dogodkov je bilo še nič koliko. 

Ne bogu In ne državi 
Milan Petrovič pravi, da je zaskrbljen nad 

stanjem, ko je kriminala vse več, ko raziska
nost kaznivih dejanj upada, ko so naše ceste 
vse bolj krvave, ko kriminal dobiva nove, za
strašujoče pojavne oblike in razsežnosti. Vse to 
se dogaja v času, ko so se policijska pooblastila 
zelo skrčila in ko ta naša demokracija prehaja 
v pravo anarhijo. Strah med tistimi občani, ki 
pošteno delajo, ki pošteno plačujejo davke in 
ki si želijo samo miru, je zato upravičen. In 
njihova jeza nad onimi drugimi prav tako. 

Zato se svojih nalog in odgovornosti, kot poli
cist, tembolj zaveda. »Mi smo plačani za to, da 
občanom zagotavljamo varnost, da lahko mir
no spijo in zjutraj brez strahu stopijo na ulice. 
Če me družba za to plačuje, se ji moram oddol
žiti s poštenim delom. Pri svojem delu pa niko
li ne ločujem ljudi, z vsemi enako postopam in 
jih enako spoštujem, pa najsi bo to sodnik, 
odvetnik, direktor, duhovnik ali smetar, ki po
meta celjske ulice. Enkrat sem ustavil voznika 
in v postopku takoj zaznal, da ga je preveč 
popil. Pa mi je v zagovor rekel, da ima pač 
takšen poklic, da mora piti vino. Ker pa dobro 
vem, kakšne količine vina se konzumirajo pri 
njegovem službenem obredu, sem mu kar lepo 
rekel: >Vi ne smete bogu lagat, jaz pa ne drža-
vi.< In sem ga kaznoval, četudi je bil du
hovnik.« 

V ogenj, v vodo.. . 
Milana Petroviča cenijo predvsem zaradi 

njegovega poguma. Zanj ne obstaja situacija, 
ki bi se mu zdela prenevarna. Ko je gorel hlev 
in so goreči tramovi padali vsevprek, se je 
zakadil med ognjene zublje in šel reševat živi
no. Brez pomislekov se loti prijetja najnevar
nejših nasilnikov, pretepaških skupin. Ali ob
staja meja, ko sme policist odpovedati v korist 
svojega zdravja, življenja? 

» K o ste že omenili požar: marsikateri poli
cist res ne bi šel v ogenj, če obstaja nevarnost, 
da ne prideš več ven. Jaz pač nikoli ne razmi
šljam o možnih posledicah, ne ustrašim se ne 
ognja, ne vode in ne streljanja. Strahu ne poz
nam. O nevarnosti razmišljam šele potem, ko 
je le-ta že mimo. Tudi takrat, ko sem se srečal 
s pretepaškimi skupinami ali posamezniki, 
oboroženimi z noži, kosami, bokserji in podob
nim, nisem nikoli okleval. Ukrep sem vedno 
speljal do konca, tudi s pomočjo prisilnih sred

stev, če je bilo treba. Pri tem sem bil nič koli
kokrat poškodovan. Ampak razgrajača in na
silnika, ki ga ne bi mogel in znal obvladati, 
takšnega v življenju še nisem srečal.« 

Desetletni kriminalci 
Pero, stari tiger, se je v svojem poklicnem 

življenju srečal z nepridipravi in zlikovci vseh 
vrst. Kateri od teh ga najbolj jezijo? 

»To vsekakor niso tisti, ki kradejo zato, da bi 
preživeli družino, lačne otroke. Tudi ne oni, ki 
se v gostilni stepejo. Pa tudi me ne gane pre
več, ko vidim morilca, posiljevalca, saj vem, da 
ga na sodišču čaka zaslužena kazen. Me pa 
prizadene, ko vidim otroke, deset, enajst, dva
najst let stare, ki že kradejo, vlamljajo, posku
šajo mamila. S kriminalom so se začeli ukvar
jati kot otroci, ker so brez nadzora staršev, ker 
v njihovih družinah vlada alkohol, nasilje. To 
so otroci ulice, ulica jih izobražuje, in nekateri 
so že tako prebrisani, da jim je kazniva dejanja 
težko dokazati.« 

In kakšne ima izkušnje s starši teh otrok? 
»Zelo različne, sicer pa že v prvem stiku 

s starši ugotovim, za kaj gre. Nekega pravila 
pa tu ni. Veliko jih živi v neurejenih družinah, 
pri enem izmed ločenih staršev, pa tudi v takš
nih družinah, kjer je denarja veliko, kjer je 
v ospredju le denar, za otroke pa ni časa. K o 
otroka ali mladoletnika primemo in ga pripe
ljemo domov, se starši velikokrat postavijo 
v vlogo odvetnika svojemu otroku, ko je potem 
vsega kriva policija in ko ga na vse mogoče 
načine zagovarjajo, nas pa zmerjajo. Nekateri 
pa so prav šokirani, ko izvejo resnico in so 
potem izredno zainteresirani, da se stvar raz
čisti in da stopi otrok spet na pravo pot. Sem 
pa prepričan, da je bistvo problema prav 
v družini. Če kdo misli, da bodo njegovega 
otroka vzgojili na policiji, na sodišču ali v za
vodih, se hudo moti. Najbolj žalostno pa je, ko 
od staršev otrok, ki so zašli v kriminal, slišiš: 
jaz sem se svojemu otroku odpovedal.« 

Glej, da boš zadel.. . 
Milan Petrovič je pri svojem dvajsetletnem 

delu policista marsikaj doživel. Pri prijetju 
storilcev je bilo mnogokrat v nevarnosti njego
vo zdravje, bil je deležen vsemogočih zmer
ljivk, ko je bil vse drugo, le človek ne, in ko so 
mu storilci na vse načine grozili. On pa, kot da 
so to čisto vsakdanje reči. 

»Večkrat se je zgodilo, da so se ljudje zgra
žali nad mano in me obsojali, ko sem moral 
uporabiti silo, da sem storilca obvladal. Pri teh 
opravilih pa je tako, da ljudje vidijo samo 
>nedolžnega reveža«, ki mu policist zvija roke 
in ga z raznimi grobimi prijemi maltretira. Ne 
vidijo pa, kaj je storilec temu policistu naredil, 
ko se je upiral prijetju. Pri teh postopkih sem 
marsikaj doživel, bil lažje ali hudo poškodo
van, raztrgan, tudi v smrtni nevarnosti. A kot 
sem že povedal, jaz se nikoli in nikogar ne 
ustrašim. Najmanj pa groženj, da se bodo maš
čevali, me pretepli, ubili. Ko mi je eden takih 
po telefonu zagrozil, da me bo ustrelil, sem mu 
mimo rekel: Če si se že za to odločil, glej, da 
me boš dobro zadel.« 

Takšen je Milan Petrovič-Pero, stari tiger. 
Noben Rambo ni, noben Robin Hood in noben 
Tom, ki večno preganja ubogega Jerryja. V res
nici je vse troje: malo Ramba, malo Robina in 
malo Toma. Predvsem pa je poštenjak in člo
vek z obilico poguma, optimizma in humorja. 
Naj bo delovni dan še tako čemeren, ga Pero 
vedno osvetli s šalami in drobnimi nagajivost-
mi. Tudi zato je med poklicnimi kolegi zelo 
priljubljen in cenjen. 

MARJELA AGREŽ 
Foto: EDO EINSPIELER 
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V hiši za rušenje brez vode in eielctrilce 
Zaradi družinsliiit sporov se Je pet Koprivšiiovih nasilno vselilo v TrnovUah 

»Nikakršna sentimentalnost 
ni potrebna v tem primeru,« 
nas je poučil eden od pristoj
nih, ko smo poizvedovali o He-
rizandi Koprivšek. »Se boste 
tudi vi kar nekam nasilno vse
lili, ko se boste doma skregali 
z možem?« me je spraševal in 
skušal na ta način podkrepiti 
svojo prvo trditev. Strinjala 
sem se, da verjetno res ne, da 
pa vsi niso takšni. Nekateri se 
pač odločijo v trenutku, ne da 
bi temeljito razmislili o tem, 
kaj jim bo takšna odločitev 
prinesla. Ali pa se posledic do
bro zavedajo in vztrajajo, da 
bi izsili nekaj, kar jim ne pri
pada. Pričujoči primer je pose
ben že zato, ker gre za romsko 
družino z drugačnimi navada
mi in načinom življenja, kot 
smo ga vajeni. Tudi zato je 
vsakršen poskus sodbe v zade
vi toliko težji. 

Če mož pripelje 
drugo... 

še nekaj mesecev nazaj je 
3 5-letna Herizanda Kopriv
šek, ki jo menda vsi poznajo le 
kot Mimico, živela s svojim iz
venzakonskim partnerjem in 
štirimi otroki na Mariborski 
cesti. Življenje ni bilo posebej 
idilično, po Mimičinih bese
dah se je njen partner občasno 
napil in razgrajal. V zadnjem 
času pa je pripeljal v stanova
nje mlajšo žensko in Mimica je 
menila, da življenje pod isto 
streho ni več mogoče. Pobrala 
je svoje stvari, vzela otroke in 
odšla. Kam, tisti trenutek še ni 
vedela. Najprej so začasno bi
vališče našli v stoenki najsta
rejšega sina Danija, ki jih ima 
že devetnajst. V tem času se je 
Mimica podala na različne na
slove, da bi ji našli kakšno so
bo ali stanovanje in nazadnje 
izvedela, da se je nekdo prav

kar izselil iz stare hiše v Tr-
novljah, ki je sicer predvidena 
za rušenje, toda Koprivškovi 
se za to niso zmenili. Vselili so 
se v Kotno ulico 2 in zdaj ča
kajo, kaj se bo zgodilo. 

V hiši za rušenje 
Kotna ulica se po novem 

imenuje del Tmovelj s tremi 
ali štirimi hišami, ki so zaradi 
bližine Plinarne obsojene na 
skorajšnji izbris s sveta. Za ru
šenje je predvidena tudi sta
rejša pritlična hišica, ki nosi 

številko 2. Že pred časom jo je 
odkupil Sklad stavbnih zem
ljišč občine Celje, saj naj bi na 
tistem koncu zrasla nova obrt
na cona. Za stanovanja predel 
namreč ni primeren zaradi bli
žine Plinarne. Stavbo je Sklad 
začasno posodil v uporabo re
publiški upravi za ceste za 
enega od zaposlenih, ki bi mo
ral ob izselitvi hišo predati 
Skladu. Do tega ni prišlo, pač 
pa se je vanjo vselilo pet K o -
privškovih. Na Skladu sedaj 
pravijo, da so tako zoper 
prejšnjega stanovalca kot zo

per Mimico že vložili tožbo. 
Medtem pa so Koprivškovi 

z novim domovanjem očitno 
kar zadovoljni, moti jih le, da 
nimajo elektrike, saj je že ne
kaj časa izklopljena. Nimajo 
niti vode, za kar pa je »kriva« 
Mimica sama. Bala se je, da ne 
bi bil račun za vodo prevelik, 
pa se je šla sama prijavit na 
policijo in občino. »Da bi ve
deli, kje sem, in da ne bi bilo 
kaj narobe,« pribije Mimica. 
Tako je sedaj hiša tudi brez 
vode in ponjo hodijo otroci 
v soseščino. Njihova naloga je 
tudi, da nabirajo suhljad v bli
žini, da imajo kurjavo. Kakšne 
posebne toplote ni bilo v sta
novanju, ko smo jih obiskali 
sredi hladnega dopoldneva, 
čeprav sta bili v kuhinji kar 
dve peči na trdo gorivo. Kuha
jo bolj malo, da ne porabijo 
preveč vode, otroci jedo 
v glavnem konzerv'e, spat pa 
hodijo zgodaj, ko se zmrači, 
saj v temi ni prav zabavno. 
Koprivškovi kljub temu vztra
jajo, da naj jih v hiši pustijo 
vsaj do pomladi. Takrat bi laž
je prebivali v kakšni prikolici, 
če bi jo dobili. 

Ko SO ti črke 
španska vas 

Za tiste, ki so vajeni udobja 
domačega ognjišča, ki si ne 
znajo zamisliti življenja brez 
vode in elektrike, so razmere 
pri Koprivškovih tako rekoč 
neznosne. Sami pa so jih očit
no vajeni. Vsaj Mimica je kot 
otrok desetletja prebivala 
v avtobusu v Medlogu. Nikoli 
ni hodila v šolo, še danes ne 
zna ne pisati ne brati. Kako se 
nepismen človek znajde v oko
lju, jo sprašujemo. Sama pra
vi, da kakšnih posebnih težav 
nima, saj so ji vselej pomagali 
tisti, ki so hodili v šolo. Tako 

so ji tudi pomagali napisati 
prošnje, da danes redno preje
ma s Centra za socialno delo 
denarni dodatek v višini 24 ti
sočakov, da tudi najstarejši sin 
dobi 13 tisoč in da je Mimica 
na listi za pridobitev socialne
ga stanovanja, vendar šele 
proti koncu seznama, kar po
meni, da bi morala čakati še 
kar nekaj časa. 

Otrok ne da v rejo 
Mimica se je medtem zado

voljila z začasnim bivališčem 
v Trnovi j ah, vendar bi rada 
vsaj otrokom uredila boljše 
razmere za življenje. Drugi sin 
Dragec je končal komaj pet ra
zredov osnovne šole, hči Mihe-
la, ki jo kličejo Polona, obi
skuje 4. razred. Najmlajša Ur
ška ima šele tri leta, pa vendar 
se Mimica boji, da tudi njo ča
ka šola Glazija - tako kot vse 
njene otroke. » V razmerah, 
v kakršnih smo živeli prej, to 
tudi ni nič čudnega,« ugotavlja 
Mimica. Prav gotovo pa tudi 

sedanje ne vplivajo spodbudno 
na otroke, ugotovimo sami. 
Center za socialno delo, kamor 
se je tudi obrnila po pomoč, je 
lahko ponudil le začasno rej
ništvo za otroke, s čimer pa se 
Mimica ne strinja. Otroke bo 
obdržala pri sebi, ne glede na 
razmere. 

Medtem so prek Centra in 
podjetja, v katerem je zapo
slen Mimičin partner, skušali 
najti rešitev. Mimica naj bi se 
vrnila na Mariborsko v eno od 
sob, so se dogovorili, pa tega ni 
hotela sprejeti. »Urške še po
gledal ni, ko smo sedeli skupaj 
pri njegovem šefu, kako naj se 
potem vrnem k njemu,« je 
ogorčena Mimica. Očitno je, 
da bo vztrajala, dokler je pri
silno ne izselijo, ali pa bo med
tem našla drugačno rešitev. 
Kdo ve, trdoživosti ji ne manj
ka, tudi brez poznavanja črk 
se v tem svetu kar dobro znaj
de. Zato tudi ni potrebna naša 
sentimentalnost. 

T A T J A N A CVIRN 
Foto: EDO EINSPIELER 

Herizanda-Mimica Koprivšek z najmlajšo Urško. 

Kotna 2, kamor so se nasilno vselili Koprivškovi. 

V Šentjurju se veseiijo trojčitov 
Trinajsto leto zakonske zveze Knezovih je postalo najsrečnejše 

Jožica in Anton Knez sta 
trenutno najsrečnejši šentjur
ski par. Poročena sta trinajst.-
let, vsa leta pa sta zaman ča
kala na otroka. Prvorojenec je 
umrl ob porodu, drugič je pri
šlo do spontanega splava. Ker 
sta si otrok silno želela, so se 
vsa leta trudili tudi ljubljanski 
zdravniki. Ves trud ter velike 
vsote denarja so bili dolgo 
brez učinka, pred nedavnim 
pa se je vse obrestovalo v naj
lepši meri. V najvišje ležeči 
domačiji Resevne vekajo zdaj 
kar trije zdravi korenjaki. Pri 
Knezovih imajo namreč 
trojčke! 

Trije Ljubljančani 
Na Štefanovo, v nedeljo, bo

do trojčki stari dva meseca, 
doma, v Šibeniku 23, pa so šele 
mesec dni. Obiskali smo jih 
preteklo soboto. 

Za primestnim Hruševcem 
je asfalta hitro zmanjkalo, pot 
smo nadaljevali po mokrem 
kolovozu. Prišli smo do samot
ne Knezove domačije, ki je bi
la obsijana s soncem. Kako 
simbolično! 

Njihov dom, na šeststo me
trih nadmorske višine, ob pla
ninski poti, je lepo in skrbno 
urejen. Pred hišo smo naleteli 
na srečnega očka Antona Kne
za, ki se je pravkar vrnil iz 
Šentjurja, kjer je imel oprav
ke. Povabil nas je v dom, ki se 
ga po svoje veselijo tudi njego
vi dojenčki - Sabina, Marko in 
Urban. 

Mamica Jožica je imela veli
ko dela, čeprav ji soprog ves 
čas pomaga. Dva tedna je bila 
Dri hiši tudi njena sestra Anica 

s Planine pri Sevnici. Plenic je 
toliko, da vključijo pralni stroj 
kar po dvakrat na dan. Mate
rinsko in očetovsko veselje pa 
odtehta premnoge skrbi, ki so 
se mu pridružile. 

Pogovarjali smo se tudi 
o Jožičinih in Antonovih se
strah ter bratih. Ona jih ima 
pet, on tri, vsi po vrsti pa ima
jo »parček«, dečka in deklico. 
Jožica se je na Resevno primo-
žila iz Cirkovž pri Prevorju, 
letos aprila ji je umrla mama. 
Le dva tedna, preden ji je od
povedalo srce, je še bila pri 
Jožici v ljubljanski bolnišnici. 
Jožica knez je bila zadnjih 
šest mesecev pred porodom 
v Ljubljani, pod redno zdrav
niško kontrolo. 

V drugem mesecu nosečno
sti je skupaj z možem šla na 
pregled z ultrazvokom, tam pa 
sta izvedela, da nosi trojčke. 
Nepopisno veselje še kar traja. 
Za vsa leta nazaj, ko nista 
imela sreče. Za vsako epruveto 
je bilo potrebnih kakšnih tri
deset dragih injekcij, pravita, 
dobivala pa sta jih s pomočjo 
sorodnikov iz Švice ter drugih. 

Ničkolikokrat sta morala 
v Ljubljano in nazaj, a vselej 
brez uspeha. Zdaj pa kar trije 
otroci, trojčki, prvi po 38 letih, 
trdijo starejši Šentjurčani. 
Njuno trinajsto leto zakona je 
postalo najsrečnejše. Pa naj še 
kdo reče, da je trinajst nesreč
na številka! 

Veliko trojčkov 
s Knezovima se veselijo šte

vilni sorodniki, znanci in so
delavci. Jožica dela v Alposovi 
kuhinji, Anton v štorski žele
zarni, v jeklovleku. Služba 
v železarni je negotova, v do
mačem hlevu imajo le prašiča, 
pa bo že šlo. Med našim pogo
vorom se je hitro prebudil 
eden od dojenčkov, ki spijo 
v spalnici, v treh zaporednih 
posteljicah. 

Anton je bil letos v tej samo
ti pol leta čisto sam, zdaj pa jih 
je doma kar pet. V času Jožiči-
ne odsotnosti je dotrajano vin
sko klet, tik ob lepi hiši, podrl 
ter zgradil novo, pa še veliko 

drugega je postoril. Mlada ma
mica je bila seveda prijetno 
presenečena. Končno so ji po
vedali tudi neprijetno novico 
o mamini smrti, kar so dolgo 
prikrivali. 

Med našim pogovorom je 
očka veselo pestoval nežno Sa
bino, mamica se je ukvarjala 
z Urbanom, Marko pa je še 
spal. Urban se je rodil najlažji, 
težak 1930 gramov, zdaj pa jih 
ima že 3800. Sabina, ki je teh
tala dva kilograma, največ, pa 
je s sedanjimi 3300 grami naj
lažja. Kaže, da že pazi na l i
nijo. 

Takšno otroško veselje je se
veda veliko denarno breme, 
saj imata starša nizke dohod

ke. Le mleko, Aptamil, stane 
po 25 tisoč tolarjev na mesec, 
sta računala pred dnevi. Še za 
kakšnega bogatega obrtnika 
bi bilo to precej. Otroške po
steljice sta si izposodila, obla
čila za sproti imajo, vozičkov -

pa še ne. 
Gospa Jožica je opazila, da 

je letos v Sloveniji posebno ve
liko trojčkov in dvojčkov. Na 
Ptuju jih imata kar dve druži
ni, ena v Ljubljani, v šentru-
perški okolici, pri Laškem pa 
jih še pričakujejo. Tam se bodo 
razveselili v začetku januarja, 
ko bo rodila mamica Djurdja. 

Na Resevni smo se pomen
kovali tudi o bližnjem družin
skem prazniku, ko bodo pose
kali smrečico ter postavili hiš
ne jaslice. Letos bo to družin
ski praznik v najlepšem pome
nu besede. Krst pa bodo imeli 
spomladi, ko pričakujejo kar 
sedemdeset sorodnikov in pri
jateljev. 

BRANE JERANKO 
= Foto: EDI M A S N E C . . 

Knezova sta si dolga leta zaman želela otroka. Letos so ju razveselili kar trije 
naenkrat. Trojčki Sabina, Marko in Urban živijo v najvišji domačiji Resevne. 
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Peterle na 
zatožni klopi 

Zaradi marsičesa od tistega, 
kar je kdaj napisal, mi je bil 
Vlado Šlamberger pogosto go-
rak. Pisal pa je veliko in veliko 
so mu tudi objavljali. Kako mu 
ne bi, ko pa je bil vendar nekoč 
dolgoletni novinar in urednik 
osrednjega slovenskega dnev
nika. Nazadnje se ga spomi
njam po rubriki »Sence na 
sončni strani alp<', ko je za ča
sa Peterletove vlade v Novem 
tedniku, ki je sicer moj cenjeni 
časopis, s svojimi zatohlimi in 
obrabljenimi miselnimi obraz
ci komentiral dogodke prete
klega tedna. Zelo rad se je lo
teval tudi Lojzeta Peterleta. 
Marsikateri Šlambergerjev 
komentar, resda naiven, je bil 
pogosto na meji politične di
verzije. Ta pa je bila in je še 
domena udbe. Tako ni čudno, 
da se je Peterle v trenutku sla
bosti z besedo spozabil nad 
njim. Seveda se Peterletu zdaj 
slabo piše. Posebej še, odkar je 
ljubljansko sodišče obsodilo 
Danijela Malenška, tajnika 
Slovenske desnice, na strogo 
zaporno kazen, ker je nekomu 
poočital njegovo domnevno 
udbaško preteklost. S to sodbo 
smo prišli namreč do sodne 
precedenčne odločitve, da je 
bilo sodelovanje z udbo ne
častno in moralno zavrženo 
ravnanje. Peterletu ostane to
rej samo še upanje, da mu bo 
sodišče pri odmeri kazni upo
števalo vsaj olajševalne oko
liščine, da pred enim letom, ko 
se je razjezil nad Šlamberger-
jem, še ni vedel, da bo sloven
sko pravosodje spremenilo 
vrednostno oceno sodelovanja 
z udbo, ki pa je stara šele ne
kaj dni. 

Težko pa bo Šlamberger 

oporekal Peterletovi trditvi, 
da je bil režimski novinar. Ma
lo starejši novinarji ljubljan
skih časnikov in drugi dobro 
poučeni ljudje vedo povedati, 
da je Šlamberger nekoč Popitu 
»nosil aktovko«. Popit in vsi 
predsedniki centralnega ko
miteja partije pred njim in za 
njim pa so bili »via facti« 
hkrati tudi šefi slovenske ud
be. Tu pa moram končati, sicer 
si bom nakopal še Peterletove 
muke in se izgubil v tem ud-
bovskem labirintu. Naj se to
rej znajde v tem blodnjaku in 
naj razume, kdor more! 

MIRO GRADIČ, 
Celje 

Plečnik in 
Ljubljanska 
banka Celje 

Pod gornjim naslovom je bil 
v Novem tedniku 9. decembra 
objavljeno moje pismo, na ka
terega je le.t.m. v imenu Ljub
ljanske banke odgovorila go
spa Irena Mužič. Zaplet, ki do
biva obliko neprijetne polemi
ke, želim pojasniti in s tem 
morda vrniti v kolesnice pr
votnega namena. 

Pismo sem 12. novembra 
1993 poslal Novemu tedniku 
in na predlog ljubljanskega 
znanca, dobrega poznavalca 
Plečnikovih del, dva dni kas
neje tudi Delu. Delo je pismo 
dokaj hitro (17.11.1993) obja
vilo. Temu pismu je v Delu 
25.11.1993 sledil odgovor 
predsednika banke g. Kača. 

Moj cilj - opozoriti, da se 
problem ne rešuje - je bil s tem 
dosežen in kot je gospa Mužič 
omenila, sem to 29.11. pisno 
sporočil tudi predsedniku 
banke. Pismo je glasilo dobe
sedno takole: 

»Predvsem se Vam zahva
ljujem za informacije, ki ste 
jih 25.t.m. v Delu posredovali 
javnosti. Nikakor si ne domi
šljam, da ste kot predsednik 

bančne ustanove dolžni dajati 
informacije meni osebno. Če 
sem pravico javnosti formuli
ral nekoliko preveč poudarje
no in ste to občutili k ^ napad 
na Vašo ustanovo in na Vas 
osebno. Vam želim zagotoviti, 
da je bil moj edini cilj, zadevo 
premakniti. 

V današnjem pogovoru mi je 
gospa Anka Aškerc zatrdila, 
da bo Zavod poskušal to vpra
šanje sedaj pospešeno rešiti. 
Če se bo to zares zgodilo, ver
jamem, da je navzlic zameri, ki 
jo nisem želel povzročiti, ta 
polemika dosegla namen.« 

Do tega dne Novi tednik 
mojega prispevka ni objavil in 
ker je potekel skoraj mesec 
dni, sem bil prepričan, da se je 
uredništvo iz takih ali drugač
nih razlogov pač odločilo, da 
ga ne objavi. Uredništvo N o 
vega tednika lahko potrdi, da 
v tem času uredništva nisem 
nagovarjal naj pismo obja\ajo. 
Ne osebno, ne telefonično, ni
sem niti vpraševal za razloge 
ne-objave. 

Ko je Novi tednik 9. decem
bra pismo vseeno objavil, sem 
bil presenečen, kajti živel sem 
v prepričanju, da je že zdavnaj 
končalo v uredniškem košu. 
To je tudi ves »komplot«! 

Zamera, ki je s tem nastala, 
zanesljivo ni to, kar sem na
meraval doseči. Splet okoliš
čin včasih zakuha še vse kaj 
hujšega. Nekoliko ostrejše be-

.sede gospe Mužič si zato tudi 
razlagam v tem kontekstu in 
jih ne želim dramatizirati. 

Sam sem zadnji mesec doži
vel kot čas, ki je arhitekturi 
mesta Celja prinesel lepo ob
novljeno Železniško postajo. 
Železnica, čeprav v zelo trdih 
finančnih razmerah, je poka
zala potrebno širino in pod 
veščo roko arhitekta Janka 
Hartmana vrnila Celju del nje
gove zgodovine. Zgledno so 
poskrbeli za prvotni izgled. 

Kot močna finančna ustano
va bi Ljubljanska banka seve
da lahko veliko storila, da se 

ta ali oni del zgodovine našega 
mesta ustrezno iztrga pozabi. 
Skoraj četrt stoletja sem pre
živel v intenzivnem stiku z ve
likimi poslovnimi bankami in 
zato je moja predstava, kaj bi 
njihovi oddelki za marketing 
znali narediti iz povezave s ta
ko zvenečim imenom kot je 
Plečnik, še posebej živa. Vod
stvu banke zato predlagam, da 
npr. organizira okroglo mizo 
na temo: Arhitekturne vred
note Celja. Čeprav ni mogoče 
meriti direktnih finančnih 
učinkov tovrstne promocije, 
sem prepričan, da bi ugledu 
banke samo koristila. Pa še 
stalo ne bi skoraj nič. 

IVO JAKOP, 
Celje 

Veterinarji 
človek je najbolj hudobno 

bitje na zemeljski obli. To ni 
potrebno ugibati, dovolj je 
prebrati v rubriki Pisma bral
cev pismo Veterinarji, ki ga je 
napisala gospa Melita Furlani. 

Gospa Furlanijeva blati 
ugled veterinarjev in ugled 
Veterinarske postaje Celje. 
Veterinarji Veterinarske po
staje Celje, poleg dela v ambu
lanti, delajo tudi po zelo veli
kem terenu, ne glede na vre
menske razmere ter na svoje 
zdravstveno počutje. Njihovo 
dosedanje delo je vredno vseh 
pohval, le tako naprej gospod 
Knez in ostali vaši sodelavci! 

SIMON AGIČ, 
IvIARTINA GOLEŽ, 
JOŽE B L A Z I N Š E K , 

M I L A N ROJC, 
Brezova, Kojnsko 

Slivniška 
ravnateijska 
nadaljevanka II. 

Naj začnem z besedami 
g. Mestinška, ki je o tej »nada
ljevanki« pisal v prejšnji šte
vilki Novega tednika. Tudi jaz 
zelo zavračam neutemeljeno 
obtoževanje, blatenje in nizke 
udarce. Toda g. Mestinšek je 
storil ravno to, proti čemer je 
v uvodu tako strogo nastopil. 
Neupravičeno je blatil novi
narja g.Jeranka, ki je zadevo 
zelo lepo in objektivno opisal 
in blatil je mene, čeprav sem 
dosedaj v časopisu bilo samo 
omenjen kot ustrezni kandi
dat, ki se z izbiro slivniškega 
ravnatelja ni strinjal. Zato 
bom poskušal navajati samo 
dejstva, ki jih g. Mestinšek na 
vse načine poskuša spremeniti 
ali pa prikriti. 

Objavljeni razpis za slivni
škega ravnatelja je bil v skla
du samo z Zakonom o osnovni 
šoli iz leta 1980 (zakon je iz 
tiste preteklosti, za katero 
g. Mestinšek meni, da se z nje
nimi metodami ne sme več de
lati). Ker pa je ta zakon zasta-
reval, sta bila leta 1991 spreje
ta še Zakon o zavodih in Za
kon o organizaciji in financi
ranju vzgoje in izobraževanja. 
Zakon o zavodih določa, da se 
zavod lahko ustanovi z aktom 
o ustanovitvi, kar je Skupšči
na občine Šentjur tudi naredi
la in je Osnovno šolo Slivnica 
pri Celju ustanovila kot javni 
vzgojnoizobraževalni zavod 
januarja 1992. Ta zakon pa tu
di določa, da se v aktu o usta
novitvi predpišejo še pogoji za 
imenovanje ravnatelja. In prva 
točka 8, člena Akta o ustanovi
tvi javnih zavodov v občini 
Šentjur navaja, da je za ravna
telja lahko imenovan tisti, ki 
ima visokošolsko ali višješol
sko izobrazbo pedagoške ali 
druge ustrezne smeri (občin
ska skupščina torej z izdajo 
soglasja za imenovanje g. Me
stinška ni spoštovala svojega 
lastnega odloka). Poleg vsega 
tudi Statut OŠ Slivnica iz leta 
1992 vsebuje določilo, da mora 
ravnatelj izpolnjevati z Aktom 
o ustanovitvi splošne pogoje 
(prej citirani 8. člen). Iz vsega 
tega izhaja, do so bili ti zakon
ski akti kršeni in je razpis ne
zakonit. 

Nezakonit je bil tudi celotni 
postopek imenovanja ravnate
lja. Prispelih pet vlog ni 

obravnaval svet staršev in to
rej ni podal predloga za ravna
telja po svojih treh članih 
v tripartitnem svetu zavoda, 
kar omogočata 4. in 7. člen Ak
ta o ustanovitvi. 

Nadalje bi moral svet zavo
da pred svojo izbiro pridobiti 
nmenje Zavoda za šolstvo za 
vseh pet kandidatov, kar zah
teva dopolnjeni 136. člen Za
kona o osnovni šoli. Svet zavo
da je zahteval mnenje samo za 
g. Mestinška in to šele po že 
opravljeni izbiri. V tej zahtevi 
je bil g. Mestinšek opredeljen 
kot predmetni učitelj, ni pa bi
la navedena njegova srednja 
izobrazba. Zavod za šolstvo, ki 
je izdal pozitivno mnenje, ni 
pravna ustanova, ki bi preso
jala pravno stran razpisa. 

Svet zavoda je sklep o izbiri 
g. Mestinška vsem kandidatom 
izdal že skoraj mesec pred po
trditvijo občinske skupščine, 
kar je tudi v nasprotju z 8. čle
nom Akta o ustanovitvi in Sta
tutom zavoda. Kako pa je po
tekala potrditev na seji občin
ske skupščine, je natančno že 
opisal g. Jeranko. 

To so dejstva, zaradi katerih 
sem se pritožil in jih je ugoto
vilo tudi prvostopenjsko So
dišče združenega dela v Celju, 
ki je zato razveljavilo razpis in 
sklepe sveta zavoda o izbiri 
ravnatelja. To niso podtikanja 
ali blatenje niti slivniške šole, 
niti g. Mestinška, niti kogar
koli. Nasprotno mi g. Mestin
šek očita vse mogoče. Očita mi 
nepriljubljenost v šolskem 
okolišu, nepriljubljenost v ko
lektivu (verjetno je prepričan, 
da ima neomajno podporo za
poslenih kot bivši sindikalni 
voditelj). Še grše izzveni nje
govo namigovanje na mojo ne
priljubljenost med bivšimi in 
sedanjimi učenci in dijaki. 
Menim, da sem do sedaj učil 
med 1000 in 2000 učencev oz. 
dijakov na OŠ Šentjur in 
Srednji trgovski šoli Celje in 
da se g. Mestinšek ni osebno 
pogovarjal z dovolj velikim 
številom učencev iz te množice 
(s tistimi, ki so imeli matema
tiko radi in tistimi, ki je nima
jo), da bi že po zakonih stati
stike lahko sprejel tako hipo
tezo. Nikoli pa nisem izjavil, 
da na OŠ Slivnica potrebujejo 
nekoga, ki bo napravil red. To 
izmišljeno citiranje iz osebne
ga razgovora med nama in na
migovanje na neko moje nep>o-
šteno delo potiska g. Mestin
ška v nevarne vode (priznanje 
za moje delo so uspehi učencev 
na občinskih in bivših republi
ških tekmovanjih v matemati
ki, ter podeljeni naziv svetova
lec). Priporoča mi postavitev 
na realna tla. Se strinjam, 
v oblakih nisem bil in ne bom, 
v nobenem primeru pa ne bom 
dovolil, da bi me g. Mestinšek 
»vrgel v blato«. Tudi ne bom 
dovolil, da bi zadevo spolitizi-
ral, ker izbira ni politični, 
temveč pravni problem, ki je 
povezan izključno z izobrazbo. 

Namen g. Mestinška je ja
sen. Mene in moje delo hoče na 
vse načine diskreditirati, sebe 
in svoje delo pa poveUčevati. 
Vendar s tem početjem ne bo 
nikoli zmanjšal razlike med 
svojo srednjo izobrazbo in mo
jima dvema: višjo izobrazbo 
(predmetni učitelj matematike 
in fizike) in visoko izobrazbo 
(diplomirani ekonomist infor
matike). Spremenil tudi ne bo 
pravnih predpisov. O njego
vem razmišljanju o moralnosti 
pa nima smisla izgubljati be
sed. To naj presodijo bralci 
sami. 

V I N K O FRECE, 
Gorica pri Slivnici 

Slivniška 
ravnateljska 
nadaljevanka III. 

G. Rudi Mestinšek iz Gorice 
pri Slivnici je v svojem odgo
voru na časopisni članek pod 
gornjim naslovom omenil svo
je prepričanje, da v primeru, 
ki ga omenja, ne gre za stalLšče 
I/iberalno demokratske stran
ke - LDS, temveč osebno 
g. Artnaka. Ker ima avtor ver

jetno v mislih podpredsednik^ 
občinskega odbora strank(;° 
odločno zavračam takšrir 
mnenje kot popolnoma neres, 
nično. Vsa stališča v zve ĵ 
z imenovanjem ravnatelja 0$ 
Slivnica je sprejemal občinslti 
odbor LDS, celo ob relativni 
zadržanosti samega podpre^, 
sednika. Vse drugo je grobr 
podtikanje. Kaže, da je neka! 
tere prizadete res težko pre, 
pričati z argumenti, ki ji), 
priznava tudi sodišče. Zato bi 
bilo najbrž izgubljanje besec 
ob dokazovanju, da LDS nii; 
kdo v njej nima nič proti sa. 
memu kandidatu. Naša orga, 
nizacija se je oglasila in dvet 
razlogov. 

LDS je državotvorna in res-
na stranka, ki striktno vztraja 
na tem, da mora življenje, š( 
posebej pa pravni postopki te. 
či po določenih v naprej zna. 
nih javnih in veljavnih pravi, 
lih. To je temelj pravne države 
S tem pa si ne jemljemo nit 
večjih pristojnosti kot n a u 
gredo po teh pravilih in so pre
cej manjše od tistih, na katere 
napeljuje avtor. 

Svoje mnenje smo izrazili na 
skupščini, kar je povsem 
v skladu z pravili oziroma 
ustanoviteljskimi akti šole i n 
nam ne gre Izven tega za nobe
no poseganje v življenje šole 
Izhajajoč iz tega pa se je trebc 
zavedati, da je šola javna usta
nova, katere ustanovitelj je 
občinska skupščina, ki jo kon
stituirajo tudi politične stran
ke. Skupščina daje v skladi 
z pravili ob določenih prime
rih, ki so jasno določeni, svojf 
soglasje. 

Sicer pa bolj podrobno ne 
bomo več razlagali, ker smo t c 
storili že v pismih bralcev v re
pliki g. Malovrhu. Da pisec ii, 
še kdo tega ne razimie je pc 
svoje raziunljivo, saj ni prav
nik. Moral pa bi glede na de
lovno mesto za katerega j( 
kandidiral razumeti in upošte 
vati argumente. Očitno pa j( 
da ga trhlost njegovih argl 
mentov ob konstrukciji razUi 
nih slučajnosti napeljuje n 
spletanje zgodb, ki z vsem ni 
majo nič skupnega. Tolik 
v pojasnilo občinskega odboi 
L D S do tega primera in taki 
vprašanj. O morebitni potrel 
po pravnem varstvu zaradi h 
jave, ki je drugačna od resnic 
in lahko meri na dejanje zopei 
čast in dobro ime našega pod 
predsednika g. Artnaka pa b 
glede na njegov zaključujoč sf 
študij prava že sam znal po
skrbeti. 

Sekretar občinskeg 
odbora LDi 

A N T O N ZANJK( 

Kartica in 
številka 

članek s tem naslovom je bi 
objavljen v Novem tednilCi 
16.12.1993 in opisuje moj pn 
mer. V poduk drugim ga želiJ 
dopolniti. 

Res je, da sem izgubila ali p 
so mi bili ukradeni vsi doku
menti, vključno s kartico teko
čega računa, poleg katere sen 
imela tudi osebno šifro. Ven
dar pa je tudi res, da sem izgi
notje dokumentov prijavila ž« 
6.12. ob 9. uri zjutraj. Prav ta
ko sem na banki povedala, ds 
sem izgubila tudi šifro za ban-
komat. V strahu sem večkrat 
spraševala na banki, aU je vs« 
urejeno v zvezi z izginotjem 
mojih dokumentov. Do petka 
10.12. so mi odgovarjali, da j^ 
vse urejeno. Takrat pa seff 
ugotovila negativni saldo n« 
mojem tekočem računu. P*̂  
ponovnem preverjanju z banč
nimi delavci smo ugotovili, ^ 
nihče v banki v petih dneh B 
uspel blokirati mojega tekoče* 
ga računa na bankomatu. ^ 
ko smo po petih dneh to odkf' 
li, je banka blokirala moj ^ 
koči račun in že naslednji da* 
je bila moja bančna kartic' 
zajeta v bankomatu. Če 
banka ne bila tako neefikasfl' 
in bi malo bolj skrbela tudi 2* 
svoje stranke, bi me moja lal* 
komiselnost sta le 7 tisoč in ^ 
35 tisoč tolarjev. 

LJUDMILA 
Cel]' 
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Predstavlja se 
Društvo 
upokojencev 
Šentjur pri Celju 

v občini Šentjur pri Celju je 
približno polovica upokojen
cev včlanjena v Društvo upo
kojencev. Predvsem tistim 
upokojencem, ki še niso v na
šem društvu, bi rada povedala 
o nekaterih naših dejavnostih. 

Ko takole kakšno znanko ali 
znanca povabim, naj se včlani, 
mi reče, češ kaj pa bi imel od 
tega? 

Materialnih koristi res ne, 
razen popustov v hotelu Delfin 
v Portorožu in nekaterih ko
pališčih oziroma zdraviliščih. 
Gre pa zato, da nekam spadaš, 
čeprav si upokojen, kot si spa
dal prej v svoj kolektiv. Danes 
v društvu niso samo zelo stari 
ljudje, temveč kot je rekel go
spod Partljič v parlamentu, so 
med upokojenci celo pionirji. 
Zaradi veliko načinov upoko
jevanja v teh časih smo v dru
štvu kaj pisana druščina kar se 
tiče let. To je velika prednost 
pri druženju in raznih intere
sih. Za druženje je največ pri
ložnosti na izletih. Naših izle
tov se je v letu 1993 udeležilo 
od maja do oktobra po 150 čla
nov, naenkrat pa je šel na pot 
samo en avtobus. Trikrat smo 
šli čez mejo, trikrat pa smo 
obiskali različne kraje po Slo
veniji. Za našo deželo pa ve
mo, kako je lepa in raznolika 
in lahko greš večkrat po dol
gem in počez po njej, vedno 
vidiš kaj novega, kar te duhov
no obogati. To pa je pomemb
no, saj poleg hrane in pijače 
potrebujemo tudi duhovno 
hrano. Te pa je na naših izletih 
po zaslugi vodje dovolj. Obi
skali smo mnogo cerkva, spo
menikov, gradov in muzejev. 
Vse to so kraji, katere lahko 
obiskujemo še in še, pa vedno 
zvemo kaj novega. Za veliko 
naših članov je gotovo, da te 
zanimive reči, kakor tudi pre
lepe kraje ne bi obiskali sami. 

V zadnjem letu je po dolgem 
času spet zaživel šahovski kro
žek. Petčlanska ekipa je že na 
svojem prvem nastopu osvojila 
pokal. Na regijskem tekmova
nju upokojencev v Celju je 
osvojila tretje mesto. Torej za 
šahiste je poskrbljeno, lahko 
pa bi imeli tudi več ekip. 

Več je reči, za katere člani 
društva lahko dobijo vsaj na
svet, kje bi uredili zadeve, ki 
jih težijo. 

V Šentjurju je tudi več sta
novanj, last Pokojninskega in 
invalidskega zavoda Sloveni
je. Priporočila, kdo bo dobil 
stanovanje izdaja društvo ozi
roma njegova komisija za sta
novanjske zadeve. 

Naj bo dovolj o dejavnostih, 
ki že tečejo. Mnogo reči bi se še 
dalo pripraviti, pa nam, žal, 
manjka denarja in tudi ljudi, 
ki bi organizirali in vodili 
kakšno dejavnost, saj člani si 
marsikaj želijo. Mogoče bi se 

dalo kaj narediti, če bi se nam 
pridružili še tisti upokojenci, 
veliko jih je, ki imajo pomisle
ke o smiselnosti članstva. 

Skoraj bi pozabila, pa bi bi
lo hudo narobe, omeniti naši 
srečanji v mesecu marcu in de
cembru. Takrat se zberemo 
v šentjurskem motelu, prepe
vamo, plešemo, skratka ima
mo se lepo. Seveda ne manjka 
dobre hrane in pijače. 

Ker je zadnji mesec leta 
1993 že tu in bo kar hitro mi
nil, želim vsem upokojencem 
občine Šentjur vesel božič in 
srečno novo leto. 

Na koncu pa vabim vse naše 
članice in člane, da se oglasijo 
po praznikih na sedežu dru
štva s člansko izkaznico in po
ravnajo članarino za leto 1994. 

Tiste, ki so oddaljeni od 
Šentjurja, pa bodo obiskali 
naši marljivi poverjeniki in 
pobrali članarino. 

VERA POLNAR, 
Šentjur 

Umaknite živali 
pred petardami 

v tem času, ko v javnosti 
spet divjajo suroveži z zastra
ševalnimi pirotehničnimi eks
plozivi in sproščajo svoje niz
kotne nagone, priporočam 
vsem imetnikom živali, da jih 
zadržujejo v zaprtih prostorih, 
vsaj toliko časa, da mine to 
petardno nasilje nad ljudmi in 
živalmi. Ker sem že pred letom 
napisala, da aktiviranje pe
tard ni nikakršna slovenska 
folklora, še manj pa herojstvo, 
sem upala, da bo s to surovost
jo le konec. A zgodilo se je 
ravno nasprotno: proizvodnja, 
prodaja in uporaba petard se 
je celo podvojila. 

Aktiviranje petard ni veselje 
temveč sadistično uživanje 
metalcev nad paničnim stra
hom, ki ga pri ljudeh in živalih 
povzroči eksplozija. Vem za 
primer, ko so zlikovci vrgli pe
tardo v hlev - malo je manjka
lo, da se ni vžgala slama, pač 
pa je ponorel konj, si zlomil 
dve nogi, nakar so ga morali 
usmrtiti. Ni malo primerov, ko 
suroveži mečejo petarde v ali 
okrog priklenjenih psov čuva
jev, tako da ponorijo, se skuša
jo odtrgati z verige in se med 
beganjem tudi po nesreči obe
sijo ali kako drugače končajo. 
Pridružujem se stališču g. A l 
freda Železnika iz Sevnice, 
kako zbegane so ptice po par
kih in vrtovih. Ta drobcena 
bitja, ki premražena in lačna 
iščejo zavetja med golimi veja
mi opustelega drevja, morajo 
končno dočakati še eksplozije 
petard. Mar ni dovolj, da jih že 
med letom imičujejo suroveži 
s fračami, z zračnimi puškami, 
da o posipanju škodljivih ke
mičnih sredstev (pesticidi itd.) 
niti ne govorim! 

Nevzgojeni objestneži, agre-
sivneži nad živalmi naj se za
vedajo, da živali zaradi eks
plozij še huje trpijo, saj imajo\ 
bolj izostren sluh kot človek. 
Nemalo je tudi begajočih psov , 
in mačk po cestah, ki zaradi 
paničnega strahu ne najdejo 
več domače hiše. 

Lastnikom domačih živali 
in najditeljem izgubljenih in 
preplašenih živali priporočam 
in jih prosim, da jim vsaj za

časno nudijo varno zavetje. 
Preplašenim živalim naj s hra
no ponudijo tudi manjšo, veli
kosti živali primemo dozo po
mirjevalnega sredstva. 

Brez dlake na jeziku obso
jam krivce za ta početja: 
- proizvajalce eksplozivnih 
sredstev 
- t r i naša ministrstva, ki so 
v medsebojnem soglasju izdala 
Pravilnik o kategorizaciji in 
dovoljenem preizkušanju pi
rotehničnih izdelkov 
-uvoznike, preprodajalce in 
kupce te »municije« 
- metalceeksplozivnihpiroteh-
ničnih sredstev, t.j. debilneže, 
ki jim je nasilje nad ljudmi in 
živalmi naslada. 

Odgovorni državni organi, 
ki so sokrivi te stihije, naj 
s prepovedjo uporabe zastra
šujočih eksplozivnih sredstev 
nemudoma zatrejo to divja-
štvo, zlasti, ker je zgoraj cit. 
Pravilnik.. . v nasprotju z Za
konom o prekrških zoper javni 
red in mir, ki je še v veljavi. 
Gre za zaščito ljudi in živali, 
pa tudi za izraz solidarnosti in 
pietete do trpečih žrtev apoka-
lipse, ki divja v bližnji Bosni in 
Hercegovini. 

L E A EVA MULLER, 
Ljubljana 

Delaj kakor te je 
v o l j a . . . 

Resnično vam povem, groza 
me je mladine, ki je nestrpna 
do lastnega naroda v korist tu
jega. Mogoče je bilo judeževo 
plačilo farizejcev prelestno, da 
bi se mu duše anarhointema-
cionalizma uprle. . . Kdo ve in 
koga to briga? Uganili ste. To 
je »zapoznel« odmev za histe
rijo okoli »Tedna proti kseno-
fobiji«, katerega pokrovitelji 
in iniciatorji so Mladi liberalni 
demokrati s svojim predsedni
kom na čelu. Upam samo, da 
nimajo nič skupnega s svojimi 
brati mrzle Rusije. Mogoče pa 
je cilj tega anarholiberalnega 
tedna zaničevati lasten narod 
in povzdigniti katerega od tu
jih narodov. Tudi takšni se ro
dijo. Da bo jasno. Nacionali
zem je v eni od svojih manife
stacij skrb za svoj narod, po
stavljanje svojega ljudstva na 
prvo mesto. Osebno sem naci
onalist v stilu: »Slovenija je 
dežela in država Slovencev, 
a ostalih le toliko, kolikor mi, 
Slovenci, to dovolimo. Avtoh
tona naroda imata popolnoma 
enake pravice, kot Slovenci, 
niti za ped večje niti za ped 
manjše. Tujci, kateri so spreje
li naše državljanstvo, se mora
jo prilagoditi našemu načinu 
življenja in sožitja, našemu dr
žavnemu sistemu, kajti držav
ljanstvo je njihova dolžnost do 
države.« Torej je jasno. To ni 
nobena ksenofobija. Dodal bi 
še lahko: »Za državljanstvo ne 
more zaprositi oseba s krimi
nalnim dosjejem in zaporniško 
kariero.« Vsaka država se pač 
vamje ljudi, nagnjenih do kri
minala. Kaj pa begunci? Izjava 
nacionalista: »Nobena asimi
lacija ne pride v poštev, ker je 
v vsaki varianti nemogoča. Be
gunce bomo vrnili nazaj v nji
hovo domovino, ko bo konča
na vojna. To je njihova pravica 
in predvsem dolžnost do do
movine. Mi ne bomo sodelovali 
pri genocidu!« Torej, je to kse
nofobija? Za vas je, ker se boji
te lastnega naroda. Imate sla
bo vest sam pred sabo. Volilno 
bazo nabirate tam, kjer leži ti
ha getizacija posameznih kra
jev v Sloveniji. Bedno, da tujce 
nabirate za volilce! Kaj je na
cionalizem? Nič, kar sem napi
sal! To je zaničevanje lastne 
človečnosti, manifestirano 
z zločini nad tujci. To je kult 
animalnosti, kult nemoči. 
Ravno tako pa je vaša antikse-
nofobična histerija v bistvu 
ksenofobija pred lastnim na
rodom, pred lastnim jazom, 
pred lastnim samospoštova
njem. Ne zavidam vam, niti ne 
nasprotujem v vaših dejanjih 
izrečenih misli. Delaj, kakor te 
je vol ja . . . vendar le do meje, 
ko ne ogroziš volje sočloveka. 
Mi, Mladi nacionalisti se raje 
ukvarjamo z za nas bistvenimi 
vprašanji, kot so šolstvo, go

spodarstvo, razvoj osebno
sti . . . Presneto me malo briga, 
če ste se spravili na vse, kar 
diši po nacionalnemu! Resnič
no vam povem, pojdite se 
soli t . . . 

BOJAN EKSELENSKI , 
Za Mlade nacionaliste 

pri SNS 

Nova 
organiziranost 
Združenja 
slovenskih 
častnikov 
v občim Šentjur 

Tako kot dmgod v naši Slo
veniji, smo tudi v občini Šent
jur pristopili k preoblikovanju 
nekdanje ZRVS v sodobno, ne
vladno in nepolitično stanov
sko Združenje slovenskih 
častnikov. 

Takšni odločitvi je botrova
la problemsko volilna konfe
renca ZSČ Slovenije, saj se je 
na podlagi njenih stališč in 
sklepov formiral iniciativni 
odbor za izvedbo ustanovnega 
zbora organizacije slovenskih 
častnikov. 

Tako je 9. decembra 1993 
v skupščinski dvorani zazve-
nel ubrani glas šentjurskih 
pevcev, ki so na svečan način 
otvorili naše zborovanje 
z Ipavčevimi pesmimi, katere 
so dajale slovenskega navdiha 
in bojne morale že Maistrovim 
in^Malgajevim borcem. Sled
nje ni bilo tuje tudi našim fan
tom, ki so leta 1991 gledali 
preko puškinih cevi vojake 
nekdaj tako »opevane« JLA. 

Od 170 častnikov in pod
častnikov, ki so v evidenci 
upravnega organa za obram
bo, se je zborovanja udeležilo 
in podpisalo pristopne izjave 
polovica njih, tako da je pri
sotnost visokih gostov, kot so 
Miha Butara predsednik ZSČ, 
Janko Ljubic sekretar ZSČ, 
mg. Marjan Fekonja predstav
nik MORS in Bojan Potočnik 

podpredsednik Združenja ve
teranov vojne za Slovenijo, bi
la več kot upravičena in spre
jeta s posebno pozomostjo pri
sotnih. 

S številnim odzivom na zbo
rovanje in podpisom izjav, so 
šentjurski častniki in podčast
niki dokazali svojo pripadnost 
stanovski organizaciji in pri-
pravljepost obraniti samostoj
no Slovenijo. Udeleženci zbo
rovanja so vodenje OO ZSČ 
zaupali Igorju Gorjupu pred
sedniku, Marjanu Groseku na
mestniku predsednika, Florja
nu Erjavcu sekretarju in še
stim članom predsedstva. 

Želja vseh je, da se takšna 
organiziranost častnikov in 
podčastnikov še bolj dograjuje 
in uveljavlja lik sodobnega 
častnika, ki bo imel svojo ve
ljavo in spoštovanje v sloven
ski družbi. 

C.E., 
Šentjur 

izjava za javnost 
Na seji, dne 16.12.1993 je 

Republiški odbor sindikata 
kovinske in elektroindustrije 

Slovenije sprejel odločitev 
o pričetku ustanavljanja sin
dikalnega koncema. Cilj kon
cema je pomoč pri sanaciji 
slabih podjetij in ustanovitev 
»investicijske družbe«, ki bo 
omogočala delovanje in sana
cijo podjetij za zaščito delov
nih mest. 

Ob obravnavanju osnutka 
socialnega pakta, ki ga je pri
pravila Vlada R Slovenije so 
bili člani mnenja, da je potreb
no najprej sprejeti nove pa-
nožne kolektivne pogodbe oz. 
njihove spremembe in dopol
nitve ter šele na njihovi podla
gi in na podlagi že podpisanih 
dogovorov pristopiti k skleni
tvi socialnega sporazuma. Na 
temo socialni pakt in kolektiv
ne pogodbe dejavnosti bo 
SKEI Slovenije v januarju 
1994 organiziral problemsko 
konferenco in se na podlagi 
njenih zaključkov odločil 

o podpori ali nepodpori social
nega pakta. 

Bogdan Ivanovič, predsed
nik SKEI Slovenije podjetja 
Metalne je navzočim p>ojasnil 
resnico o stavki v Metalni. Po
sebej nekateri javni mediji so 
skušali stečaj Metalne družbe 
TIO prikazati kot posledico 
stavke v Metalni in odgovor
nost za stečaj naprtiti na ra
mena delavcev in sindikata. 

Dejstvo je, da je Upravni 
odbor Sklada R Slovenije za 
razvoj sprejel sklep o stečaju 
Metalne TIO že v juniju 1993, 
stavkovne zahteve pa so bile 
postavljene v smislu zagotav
ljanja socialnih in materialnih 
pravic delavcev v času pred in 
po stečaju. Stavkovni val za
radi neuresničenih zakonskih 
zahtev delavcev in pogojev, ki 
jih je postavljal lastnik (delav
ci naj bi bili 3 meseca brez OD) 
se je začel šele jeseni 1993, ko 
je torej sklep o stečaju bil že 
zdavnaj sprejet in ko je bilo 
v Metalni TIO že prepovedano 
sklepanje kakršnihkoli po
godb. Metalna TIO bi torej 
prenehala v vsakem primem, 
vprašanje pa je, kaj bi se zgo
dilo z delavci, če sindikat ne
katerih zahtev ne bi izsilil 
s stavko. 

Predsednik SKEI 
Slovenije, 

ALBERT VODOVNIK 

Pojasnilo 
v Pismih bralcev objav

ljamo samo pisma znanih 
avtorjev, zato mora biti 
vsako pismo podpisano 
z imenom, priimkom in 
točnim naslovom. Če je 
mogoče, pripišite tudi tele
fonsko številko, kamor vas 
lahko po potrebi pokliče
mo. Pismo ne sme presegati 
45 tipkanih vrstic. Daljša 
pisma bomo v uredništvu 
krajšali tako, da ne bo pri
zadet smisel sporočila. 

Predstavništvo Steiner 
Trgovina z lesom, export-import 
Šmartno ob Raki, Letuš 9 a 
objavlja 
prosta dela in naloge 

RAČUNOVODJE 
Pogoji: 
- končana višja ali visoka šola ekonomske smeri 
- ustrezno strokovno znanje, najmanj 5 let delovnih 

izkušenj na tem področju in usposobljenost za delo 
z računalnikom 

- znanje nemškega jezika 

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, določeno 
je poskusno delo. 

Pisne prijave z dokazili pošljite v 8. dneh po objavi ali jih 
osebno prinesite na naslov: Predstavništvo H. Steiner, Letuš 
9 a, 63327 Šmartno ob Raki. 



Legenoa razbitega Balkan 
DorOe Balaševic, poslednll Slovan, v ekskluzivnem Intervjuju za Novi teilnlk: »Norost Ima rok trajanja In mora nekoč miniti! 

Dorde Balaševič, štiridesetletni kantavtor iz Novega Sada, je 
simbol razpadle Jugoslavije. Predstavnik povojne generacije, 
pevec in predvsem pesnik, ki so ga poznali (in ga še poznajo) 
vsi. Eden izmed redkih umetnikov ostanka Jugoslavije, ki se ni 
postavil na stran Srbov, ki ni postal Srb, temveč je, kot sam 
pravi, skupaj z družino, ženo Olivero in hčerkama Jovano in 
Jeleno, eden izmed poslednjih štirih Slovanov na svetu. Je eden 
izmed tistih, ki ga sedaj, ko Jugoslavije ni več, ni sram priznati, 
da je obstajala, da je vanjo verjel in da je živel v njej in z njo. Še 
vedno poje in snema, v zadnjem času piše tudi knjige. Dve, »Tri 
posleratna druga« in » I život ide dalje«, je že izdal, sedaj piše 
tretjo. Kmalu bo izdal prvo ploščo po dveh letih. 

Dole ž ivi v Novem Sadu, v hi
ši, v kateri se je rodil. Ulica 
Jovana Cvijiča je manjša uli
ca, malo pred centrom mesta, 
blizu avtobusne postaje. Ker 
je zima, je videz Novega Sada 
in te ulice najbrž še slabši kot 
sicer. Vse je blatno, s hiš odpa
da o m e t . . . Hiša v ulici Jovana 
Cvijiča 33 pa je urejena; tako 
zunaj kot znotraj. Ko t da ne bi 
sodila v ta čas in to okolje. 

In družina Balaševič; ena 
redkih v N o v e m Sadu, ki je 
prisegla, da ne bo nikoli čaka
la v vrsti za kruh, ki se ne 
sprijazni s situacijo, kakršna 
je, in ne more razumeti, kako 
lahko ljudje, njihovi somešča
ni in sosedje, vse molče prena
šajo. 

K o vstopiš v njihovo hišo, 
imaš občutek, da si vdrl v svet, 
ki nima s tistim pred velikimi 
vrati hiše družine Balaševič 
nobene zveze. V svet, ki se tru
di ostati civiliziran. K i je pri
pravljen na vse, da bi ohranil 
človeško dostojanstvo, pravico 
do svojega mišljenja; tisto, na 
kar večina ljudi v ZRJ najbrž 
niti ne misli več. 

Kar ni orožje 
Kaj je pesem? 

Jaz sem slab primer, ki do
kazuje, da pesmi ne morejo 
spremeniti sveta. Imel sem 
mnogo pesmi, ki so bile pa
metne, vendar jih ni nihče po
slušal. Sedaj v Beogradu pri
pravljam koncerte za novo l e 
to. To je tradicija in pazim, da 
jo bom obdržal, čeprav se tu
kaj na vse možne načine trudi
jo, da bi mi preprečili še na
prej peti. Ljudje potrebujejo 
pesem. Potrebujejo ti dve uri 
koncerta, potrebujejo nekaj 
normalnih stvari. In pesem je 
ena tistih normalnih stvari, ki 
naredijo življenje lepše. N i pa 
nič več od tega. Pesem ni orož
je in pomeni mnogo manj kot 
besede nekega politika, ki se 
izkriči v mikrofon. Pesem je 
nekaj, kar potuje po povsem 
drugih kanalih in frekvencah. 
Mogoče je to tudi dobro. 

Včasih mi je žal, ker pesmi 
ne morejo spremeniti sveta. 
Ampak, glede na to, kakšen je 
sve t . . . je najbrž bolje, da pe
smi nimajo ničesar s tem. 

Vendar pa ste včasih hoteli 
s pesmijo svet spremeniti. 

Poskušal sem. K o ni šlo več 
s pesmimi, sem poskušal tudi 
z besedami. V času, ko se je vse 
to začelo, sem pisal za časopis. 
Računal sem, da je v deželi, 
v kateri sem rojen in v kateri 
živim, dosti normalnega sveta 
in da se lahko najdemo preko 
pesmi, preko nekih skupnih 
i d e j . . . 

Jaz sem poskušal spremeniti 
svet, a ko sem ugotovil, da mi 
to ne uspeva, sem se zadovoljil 
z nalogo, da poskusim ohraniti 
svoj svet. In svet ljudi, za kate
re delam in jih imam rad. 

Mislim, da je bila Jugoslavi
ja resnično nenaravna. T o sem 
ugotovil sedaj in zelo težko mi 
je, ko moram to priznati. A m 
pak, morala je razpasti. Če

prav ne na tak primitiven in 
barbarski način. 

Poizkušal bom vse te tanke 
vezi obdržati z glasbo. Zato 
tudi delam proti sistemu. In 
sedaj, na koncertih v Beogra
du, ko nimajo ljudje denarja 
za nič in ne moremo zaslužiti, 
vseeno delamo. Zato, ker je 
potrebno, da se glasba nada
ljuje. Da se nadaljujejo nekake 
normalne stvari, saj vse drugo 
sploh ni več normalno. 

Tako lahko sebi privoščimo 
vsaj dobri dve uri Evrope na 
leto. Ta Evropa so koncerti; ko 
obstaja samo pesem, samo 
prižgane vžigalice na bala
dah . . . T i koncerti so potrebni 
tako meni kot občinstvu. 

Sedaj, po dobrih dveh letih, 
spet snemate ploščo. In z njo 
imate oziroma ste imeli kar 
nekaj težav. 

N e dovolijo mi, da bi snemal 
v Novem Sadu. Svojo zadnjo 
ploščo, pa tudi »Bezdan« in 
večino drugih, sem posnel tu
kaj, v svojem rojstnem kraju. 
Mislim, da je to naravno. N o v i 
Sad je mesto, v katerem so ro
jeni moji pradedi, kjer sem na 
svojem, kjer so moji navdihi 
najmočnejši. . . 

Ampak, tukaj so sedaj neki 
tipi, ki mislijo, da ne bom, če 
mi bodo ploščo prepovedali 
snemati, nikoli več snemal. 
Sedaj pač snemam v Zemiinu 
in grem vsak dan v Beograd. 
Bile so težave. Ploščo izdaja
mo sami, saj ni več naših sta
rih sodelavcev, Jugotona ali 
Diskotona iz Sarajeva, za ka
tere smo posneli »Mar im j a « . 
Pri Produkciji gramofonskih 
plošč Beograd v glavnem 
uspevajo »narodnjaci«. Šanso-
njeri zanje niso zanimivi. 

Ploščo snemam sam zato, da 
bi potem ilegalno poslal kak
šen izvod v Maribor ali v Va-
raždin, da se to sliši. In nekega 
dne, ko bo vse to mimo, sem 
prepričan, da me bodo moje 
pesmi dočakale tam. Jaz bom 
prišel in spet igral v mestih, 
v katerih so mislili, da me ne 
bodo videli nikoli več. In za 
katere sem tudi sam mislil, da 
jih ne bom videl nikoli v e č . . . 
Ampak vem, da bom tam še 
igral. Moja vest je čista. Tako 
da bo ta plošča, upam vsaj, 
v Slovenijo prišla pred menoj. 

Potem bom dobil vizum ali 
potni list, na meji me bo naj
brž pregledal veterinar, ni 
važno, ampak dejstvo je, da 
bom jaz tja prišel. Obstajajo 
namreč stvari, ki jih ni mogoče 
zaustaviti. 

Mislite, da boste še kdaj na
stopili v Virovitici? 

T o je zame še posebej važno. 
Med drugim tudi zato, ker so 
mi tukaj tudi to pesem že raz
glasili kot »nepravo«. Prej sem 
imel nekaj pesmi, kot je bila 
»Računajte na nas«, potem pa 
je prišla »Vi rov i t i ca« ; kar ta
ko, za štos, zaradi rime. A m 
pak, tukaj so že začeli: » H e j , ti 
pogrešaš te kraje!«. Ne, ne po
grešam krajev. Pogrešam pa 
prijatelje. Pogrešam mesta, 
v katerih sem se počutil lepo, 
pogrešam ljudi, ki so moje pe

smi znali na pamet . . . T o je 
tisto, kar me je napravilo za 
zvezdo. Nisem namreč zvezda 
zato, ker sem zaslužil toliko in 
toliko denarja, ali zato, ker je 
bila moja fotografija na prvi 
strani revije v b a r v i . . . Zvezda 
sem zato, ker je znal nek fant 
iz Virovit ice moje pesmi na 
pamet . . . 

Zato mi je toliko do tega, da 
bi spet igral v Virovit ici . Da 
dokažem, da ima ta norost rok 
trajanja in da mora nekoč mi
niti. N i vojne, ki bi trajala več
no. Svet kljub vsemu pripada 
razumnim ljudem. Mislim, da 
bodo budale izstrelili vse svoje 
metke, naredili vse svoje za
stave, utrudili se bodo na mi
tingih . . . in potem bo spet po
trebno, da nekega dne pride 
tip iz nekega mesta s kombi-
jem in naredi koncer t . . . M i 
slim, da bom v Virovit ici še 
igral. 

Vizija 
Kako si predstavljate Jugo

slavijo oziroma bivšo Jugosla
vijo čez, na primer, deset let? 

N e vem, imam pa dober ob
čutek. D o sedaj sem vedno bil 
čarovnica in sem uganil vse t i
sto, kar se bo zgodilo. Sedaj 
imam dober, pozitiven obču
tek. N e vem, zakaj, to je tako 
kot ček brez kritja. Ampak, 
mislim, da se morajo neke vezi 
med temi deželami vzpostavi
ti. Verjetno bodo obstajale 
formalne meje, kot je to med 
kulturnimi državami. Mislim, 
da bodo države, ki so nastale 
iz bivše Jugoslavije, majhne, 
nepomembne. Zato pa se bo 
v njih moglo potovati iz ene 
v drugo, izmenjavale se bodo 
različne stvari, na primer v e -
geta, pa pohištvo, zmrzovalni-
ki Gorenje in pevci. 

Vendar pa stvari, ki se na 
ozemlju bivše Jugoslavije do
gajajo sedaj, najbrž nikoli ne 
bodo popolnoma pozabljene. 

To je gotovo. In ostalo bo 
mnogo slabih sledi. Takrat, po 
drugi svetovni vojni, ko smo 
bili ena Jugoslavija (in edina, 
ki jo jaz priznavam), so bili 
ljudje, ki so metali bombe na 

ambasade in ubijali konzu
l e . . . Meni se je zdelo čudno, 
kako lahko ima nekdo, ki je iz 
moje generacije, rojene v novi 
Jugoslaviji, v sebi toliko so
vraštva. Iz te vojne pa bo pri
šlo mnogo, ne fizičnih, temveč 
mentalnih, psihičnih invali
dov, ki bodo motili te stvari. 
Ekstremisti in imbecili bodo, 
v tem bodo videli svoj edini 
smisel. Zato bo najbrž tudi po 
vojni še marsikaj zletelo 
v zrak. Tudi sam sem prepri
čan, da se bosta tudi na mojih 
koncertih vedno našla kakšna 
dva človeka, ki bosta kričala: 
»Pojd i domov! Marš, c igan!« . 
Prav gotovo bo vedno kdo, ki 
bo kaj kričal. 

Sovraštvo, ki je nastalo se
daj, je nekaj, kar vsaj še dve; 

tri generacije za nami ne bo 
izbrisano. 

Računajte n a . . . 
Prej ste rekli, da se večina 

vaših napovedi oziroma ob
čutkov uresniči. Za besedilo 
pesmi »Računajte na nas« to 
ne velja, zato pa se je uresniči
lo besedilo »Samo da rata ne 
bude«, ki ste jo napisali že 
pred nekaj leti. Mnogpl, ki to 
pesem poznajo, sedaj pravijo, 
da ste prerok. 

Mislim, da je bila »Računaj
te na nas« prava domoljubna 
pesem. Zgrešil sem samo, ker 
sem v njej omenil Tita. Vendar 
ne zato, ker mislim, da Tita 
osebno ni treba omenjati, tem
več zato, ker mislim, da sploh 
ni treba omenjati niti enega 
imena. Imena namreč niso 
večna. V tej pesmi me je naj
bolj razočarala moja generaci
ja. Pel sem » U ime svih nas iz 
pedeset i n e k e . . . « . Sedaj pa se 
je pokazalo, da je to nepotreb
na generacija, generacija, ki je 
bila prodana starim komuni
stom, generacija, ki ni bila 
vredna nič. 

Če pogledamo imena, s ka
terimi nas davijo tukaj (ta 
imena v Sloveniji na srečo niso 
tako važna kot pri nas), gre za 
ljudi, ki so moja generacija. 
Zato mi je najteže, ker sem 
v tej pesmi pel svoji generaciji, 
ki je očitno nekaka napačna 
generacija v genetskem nizu. 
Preskočena in nepotrebna. 

Kar pa se preroštva tiče: 
precej sem uganil. T o ni moja 
zasluga, to so poti navdiha, 
s katerimi ne upravljam sam. 
Na blazino k meni se enostav
no spusti nek majhen angel in 
mi šepne kakšen stih. Jaz se 
zbudim, pogledam v ogledalo 
in si rečem: » A je mogoče, ti 
idiot, da pišeš tako lepe pe
smi?«. Včasih se resnično za
čudim, enostavno sem prese
nečen, ko nastane »Slovenska« 
ali kakšna pesem, ki jo pozne
je vsi poznajo in imajo radi. 
Torej , imam občutek in upam, 
da je to dobro. Upam, da se to 
»preroštvo« ne bo končalo sa-

N 
mo z grdimi pesmiruj 
lomite mi bagrenje«,, 
rata ne bude« ali »JjJ 
su preuzeli s tvar«, t? 
se bo v prihodnosti 
materializirala tudj 
vesela pesem. 

Žal so pri vas resnji 
rodnjaci preuzeli stvj 
si takrat, ko ste to pcj. 
li, ni najbrž še niU 
Najbrž je težko v tM 
aciji, v tem času in j 
ostati normalen? 

T o je moje posla), 
tem planetu. Da po 
tega pridem normal« 
škodovan. Večina Ijn 
meni, da sem jaz nei; 
tip. Ampak, zelo težki 
ti cel. Rokerji se drug 
gim prodajajo narodi 
najboljši bobnarji udj 
narodnih ploščah, tê  
pišejo za narodnjake. 

Moja otroka, moji 
hodita sedaj v peti j 
razred in imata leksii 
vsi mulci. Izpolnjuje! 
ke, kot sta »Tvoja sii 
ali »Najljubši igralec« 
ko zaspita, to malo pi 
In kaj piše? Najljubš 
Michael Jackson, i 
pevka: Nada Obrič, ki 
narodnjakinja. To ne{ 
razcep osebnosti, tui 
jajo hdbridni otroci. Ti 
lizacija, ki j i jaz ne pi 
In bojim se, ker nas 
malo. Ampak, v mestii; 
imam koncerte (čepra 
ostalo več veliko mesti 
činstvu ugotavljam, dl 
tukaj še normalni Ij 
smo pač postali talci 

Ker pa je Vojvodii 
mojih pradedov, kei 
tukaj svoje korenine, t 
mi ne bo potrebno odi 
bo vsa ta norost nad 
če se bo to spustilo pa 
na katerih igram jaz,! 
ral oditi. Potem bom ti 
gunec, nekdo nea 
Vendar bom, če bomi 
storil zaradi svojih pui 
čem, da bi kdaj stali v 
kruh ali da bi bili vi 
nabavimo kakšno t a l 
malno stvar, kot je 
papir ali šampon. Stvi 
tako samoumevne, sel 
veseliti. 

In trenutki, ko mi i 
dovolj , so zelo blizu. 

Kaj ste po narodno^ 
Južni Slovan. T o je' 

nih komisijah tukaj j 
pravi bum. Vedno seu' 
goslovan, priznam, dij 
to, da sem verjel v Jugi 
nepremišljena napaka 
nisem imel velike izb« 
Balaševiči so pravosl'' 
prav ni bilo nikoli d"* 
ugotovljeno, kaj smo.^ 
trdili, da smo Vlahi,' 
dedu je bolj ustrezat 
govoril , da smo Rusi,'' 
vendarle malo bolj ^ 
rod, kot so Vlahi, v glâ  
smo dvesto, tristo let̂ J 
koder sega družinsko 
Vojvodine. Do zadnjic' 
zadnjih ve j ah . . . , 

Mama pa je Hrvaf^ 
po mamini strani je iz J 
niče. T o pomeni, da' 
otrok neke čudne pf̂  
no-katoliške poroke i' 
imel vel iko možnosti, 
sem bil Jugoslovan. , 

Potem je to »jugj 
s tvo« postalo nekaj 
in nazadnje, ko je bil Pj 
me vprašali: » K a j ste' 
smo,« sem rekel, »že <̂  
Jugoslovani.« »Amp^"^ 
več ,« je popisovalec 
z roko. »Bodite Srb'̂  
nisem wunderkind, K 
stal Srb pri štiridese'" 
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odgovoril, nato pa predlagal: 
»Napišite, da smo mi Slova
n i !« »Slovenci?« je vprašal. 
» N e , generalno Slovani. Nap i 
šite, da smo južni S lovani !« 
»Ampak, tega n i ! « » K a k o ni?« 
sem vprašal, potem pa sem mu 
le razložil, tako da smo sedaj 
Slovani. Upam, da bo to drža
lo do prihodnjega popisa. Olja, 
oba otroka in jaz smo torej 
Slovani. Zaenkrat le štirje, to
rej: N i nas več »samo mil i jon«. 
Samo štirje smo še, ampak, 
dobro nam je. N i nam slabo. 

»Odpadnik« 
Precej težav ste imeli, ker se 

niste hoteli odzvati vpoklicu 
v vojsko. Takrat se je po Slo
veniji govorilo marsikaj; da 
ste zaprti, da ste prebegnili . . . 
Kako je bilo v resnici? 

V Sloveniji so me vedno 
podcenjevali. Če bi bil v resni
ci zaprt, bi to pomenilo, da so 
me ti tipi ujeli. Res je, da so me 
poskušali zapreti, imeli so de
vet zapornih nalogov, ampak 
imel sem dobre » ja take« (to je 
turcizem, jataki so bili tisti, ki 
so skrivali odpadnike). Nisem 
hotel v vojno. T o je bila odlo
čitev, ki je postala dokončna 
tukaj, na oknu, ko so prišli, da 
me »pobere jo« . Imel sem po
polno podporo svoje družine, 
kar je bilo najpomembneje. 
Tipi z avtomati, maricami in 
nalogi za preiskavo so priha
jali vsak dan. Nekoč je bilo 
tukaj zelo resno. . . 

Ampak, to ni bila vojna, 
v kateri bi jaz želel sodelovati. 
Prisegel sem Jugoslovanski 
narodni armadi, ki bi morala 
braniti Jugoslavijo. Torej vse 
prisege ne veljajo več? Z menoj 
v vojski so bili Husein Ikano-
vič, Stjepan Cikič, Albin N o v -
šak.. . Kakšna vojska smo mi? 
Koga bomo napadli mi štirje? 
Naj zberem desetino tipov, ki 
sem jih omenil, in napademo 
tiste, ki so ostali, ali naj naj
prej ubijem Albina, potem pa 
še vse druge, ki so spali okoli 
mene? T o je norost. Tako kot 
to, da naj bi streljal na Vuko
var ali na Osijek. Jaz sem Osi-
jek osvojil na drug način. Tam 
sem vedno imel dobre koncer
te in najbrž ne bom rušil nji
hove katedrale, kar bi bilo pod 
Vsakim civilizacijskim mini
mumom. 

Razglasili so me za dezerter-
ja in izdajalca, grozili so mi 
z zaporom, ustrelili da me bo
do tudi dvakrat, trikrat, če bo 
potrebno. Takrat sem rekel: 

» S v e po zakonu!« V zapor lah
ko grem, če je to potrebno, 
v vojsko pa ne. 

Nedokončana zgodba 
Kakšne spomine ste ohranili 

na Slovenijo? 
T o je že od nekdaj nekakšna 

nedokončana zgodba, ki je ta
ke ne morem pustiti do konca. 
K o se je pričela skupina »Rani 
mraz« , s katero sem začel, 
uveljavljati, sem nekoč poslu
šal lestvico na Radiu Koper in 
ugotovil, da smo se s pesmijo 
»Prva ljubezen« uvrstili na pr
vo mesto. Počutil sem se kot 
v tripu, bilo j e . . .sijajno. 

In iz Slovenije sem dobil 
kup pisem, zaradi česar sem 
mislil, da je v Sloveniji vse 
O.K., da sem zares tako popu
laren, kot se mi je zdelo. P o 
tem, ko sem se prvič pojavil 
v Tivoliju, pa je bilo to kot 
grde sanje. Na koncertu je bilo 
samo kakšnih tristo ljudi. N i 
sem vedel, za kaj gre, potem 
pa sem ugotovil, da me v res
nici mnogo ljudi posluša, a ob 
staja odpor, češ da je bila Ju
goslavija mnogim, še posebej 
Slovencem, vsiljena. Neko de
kle, ki me je intervjuvalo, je 
reklo: »Veš , tukaj je mnogo 
ljudi, ki te poslušajo, ampak 
ne pridejo na koncerte, ker se 
nočejo mešati z >ovima<. N i mi 
bilo jasno, >s kojima<, potem 
pa sem nekoč videl te tako 
imenovane >moje<. Takrat sem 
razumel, zakaj med Slovenci 
prevladuje takšen odpor do 
južnjakov. Takrat sem namreč 
resnično videl, da so >moji< 
v Sloveniji v resnici tisti s tal. 
Tisti, ki so naši sonarodnjaki 
v bistvu samo administra
tivno. 

Mnogo ljudi ni bilo vrednih 
tega, da potujejo, da predstav
ljajo ta narod . . . Upam, da bo 
čas vendarle zacelil rane, če
prav jih je mnogo, ki so koga 
izgubili, katerim so vse vzeli , 
zažgali, ugrabi l i . . . Mogoče 
bom povsem star doživel, da 
bom ponovno pel v Zagrebu 
ali da mi bo kdo samo spustil 
roko na ramo in rekel: >Veš 
kaj, ti si bil O.K. tip.< Ampak, 
to so spet neke druge, moralne 
s tvar i . . . 

Na koncu koncev pa imam 
občutek, da se bo nekoč, ko 
bom prišel do svetega Petra, 
le-ta nasmejal in rekel: >Kje si, 
mojster? Čakam te; ti si bil do 
ber dečko !< In to ie zelo važno. 

N I N A M . S E D L A R 

Svetioba 
prostora 
in duha 

Aleksander VIdečnIk odkriva nove 
utrinke Iz živllenla Zgornjesavinjčanov 

Oko se nam vse večkrat 
ustavi na zapuščini preteklo
sti. Sedaj tudi vse bolj spozna
vamo spretnost in iznajdlji
vost naših prednikov ter se 
trudimo, da bi čim več tega 
obdržali tudi za prihodnost. 

Eden izmed neumornih ra
ziskovalcev ter vnet zapisova
lec daljne zgodovine in polpre
teklosti Zgornje Savinjske do
line je Aleksander Videčnik iz 
Mozirja. Glede na to, da lahko 
v tem prednovoletnem času 
občudujemo neskončno število 
bolj ali manj lepih luči, lučk, 
svetilk in ne vem česa še, bo 
gotovo zanimivo pogledati, 
kako so si ljudje svetili nekdaj. 
Raziskovalec Videčnik je nale
tel na zanimivo odkritje, ki 
doslej ni zabeleženo še nikjer. 
Kolikor je znano, takega nači
na razsvetljevanja prostorov, 
kakršnega je odkril v hribovi
tih predelih Zgornje Savinjske 
doline, v drugih slovenskih 
krajih ne poznajo. 

Skrov 
»v starih hišah v Zgornji 

Savinjski dolini še najdemo 
odprtine na stropu, ki so sicer 
sedaj pokrite. To je vzbudilo 
mojo radovednost,« je najprej 
povedal Videčnik. »Se posebej 
to velja za hribovske kmečke 
hiše, ki še imajo lesen strop. 
Odprtina je nekako nad voga
lom klopi, ki je postavljena 
okrog peči, nosilna noga Idopi 
pa je močnejša. To mi je seve
da zbudilo pozornost, saj je 
moralo nečemu služiti, odprti
na in klop nista naključje.« 

Le stari ljudje še lahko po
jasnijo, čemu je vse to služilo. 
Gre za napravo, ki so jo ljudje 
v zimskem času potrebovali za 
»svečavo« in gretje. Krušne 
peči namreč niso kurili vsak 
dan, še posebej ne v prehodnih 
obdobjih. V okolici Ljubnega, 
v zaselku Savina, so ljudje 
takšno odprto ognjišče imeno
vali »skrov«, ponekod pa tudi 
»skril«. 

Znano je, da se je vsa druži
na zvečer zbrala v glavnem 
prostoru kmečke hiše, imeno
vanem »hiša«. Družinski člani 
so popravljali razno orodje, 
pripravljali prejo in podobno. 
V teh časih so si ljudje v Zgor
nji Savinjski dolini svetili 

s treskami, za boljšo »svečavo« 
pa so zakurili še na skrovu. 

Mesto na vogalu klopi ob 
krušni peči je pokrivalo ves 
prostor, zato so tja namestili 
kamnito ploščo. Merila je od 
60 do 70 centimetrov, debela 
pa je bila najmanj 20 centime
trov. Da so ljudje zavarovali 
naslonjalo klopi ob peči, 
»rant«, so za ležečo ploščo po
stavili še stoječo, obe iz kam
na, ki so ga imenovali »ržen«. 
Po njihovih izkušnjah je ta 
kamnina prenesla visoko vro
čino. Približno meter nad 
ploščo so namestili lijaku po
doben lesen dimnik in ga vta
knili v odprtino na stropu. Ta 
lijak je bil spodaj zelo širok, 
da je dobro zajel dim in iskre, 
v zgornjem delu pa je meril le 
30 centimetrov. Zgornji del, ki 
je bil že na podstrešju, »dilah«, 
je imel ob robu pritrjeno neko
liko upognjeno pločevino, ki je 
»ubijala« iskre. Namesto plo
čevine so v nekaterih domovih 
uporabljali star lonec z luk
njami. Dim je torej uhajal na 
podstrešje hiše, ljudje pa so 
menili, da je to za leseni del 
ostrešja dobro, saj se na ta na
čin ubrani či-vov. 

Seveda so morali za skrov 
uporabljati posebej priprav
ljena drva, bukova, brezova ali 
jelševa. Izbrali so gladek les, 
brez grč, in ga nažagali na dol
žino 40 centimetrov, nato pa 
razcepili. Da bi se dodobra po
sušil, so ga polagali na »gliste« 
(posebna polica v oboku črne 
kuhinje, na njej so tudi sicer 
sušili rastline in druge pred
mete). Le suh les pri kurjenju 
ni povzročal hudega dima. 
Ljudje so najraje uporabljali 
brezovino, ker ni »špricala« 
(iskrila). 

Za ogenj na skrovu je skrbel 
pastir ali »ta mali« hlapec. 
Moral je sproti nalagati drva, 
lesa ni smelo biti niti preveč 
niti premalo, saj bi sicer ogenj 
slabo razsvetlil prostor oziro
ma premalo grel. 

Zanimivo je tudi, da je to
vrstno kurjenje v pretežno le
senih hišah zelo redko povzro
čilo požar. Če pomislimo, da so 
bile strehe krite s slamo ali 
skodlami, je bila nevarnost 
požara še večja. Toda iz roda 
v rod prenesene izkušnje so 

pomagale preprečevati nesre
če te ali druge vrste. 

Treska 
Takšen je bil torej skrov 

v hribovitih predelih Zgornje 
Savinjske doline, ljudje pa so 
za razsvetljavo uporabljali še 
druge svetilne predmete, če
prav so dajali manj svetlobe. 

Treske so bile, kar se svetlo
be tiče, zelo skromne. Zato so 
imeli ljudje pri hiši več svečni
kov (stojal za treske) različnih 
višin, da so lahko treske po 
potrebi ustrezno nameščali. 
Vsak nosilec je imel na vrhu 
železno vpenjalo, treska pa ni 
smela biti vložena preveč po
ševno, ker bi prehitro dogo
rela. 

Pripravljanje tresk ni bila 
enostavna stvar. Za to delo so 
imeli poseben »oblic«, ki so ga 
»zmogli« le štirje moški, zato 
je ta oblic imel vedno tudi štiri 
ročaje. Ponekod v Zgornji Sa
vinjski dolini so obliču tekli 
»štolpah«, vendar so tako ime
novali tudi dolgi oblic za fino 
ali ravno oblanje. Oblic je imel 
v zadnjem delu pokrov, ki so 
ga odvzeli, če se je treska zata
knila. 

Za treske so navadno jemali 
enak les kot za skrov, najpogo
steje pa bukovino. Les so naj
prej razrezali v 80 centimetrov 
dolgo desko z debelino tri cen
timetre. Desko so vpeli v mi
zarsko mizo in pričeli »oblati 
treske«. Obdelovali so svež les, 
treske pa so povezali v »buta
re« in jih dali na gliste, da so se 
dokončno posušile. 

Sveče 
Zgomjesavinjčani so pozna

li tudi sveče, vendar so jih naj

večkrat izdelovali kar doma. 
Nakup sveč je bil dokaj velik 
izdatek, v takratnih časih pa 
ni bilo denarja niti za najnuj
nejše stvari. 

Za sveče so ljudje pripravili 
domač loj in debelejše predivo, 
ki je služilo za stenj. Pri vsaki 
hiši so imeli »modle«, (pločevi
naste kalupe), v katere so vl i 
vali tekoči loj. Modle so vta
knili v mrzlo vodo, da se je loj 
strdil. Na predivo so navezali 
drobno »rinčko«, da so lahko 
z njeno pomočjo izvlekli svečo 
iz modela. Skoraj v vsaki hiši 
so imeli dvojne različne modle, 
da so lahko vlivali dve sveči 
naenkrat. Običajna dolžina 
doma narejenih sveč je bila 25 
centimetrov. V hišah, kjer so 
doma gojili čebele, so loju radi 
dodajali vosek iz panjev in ta
ko dobili lepše in manj smrde
če sveče. Doma narejenih sveč 
Zgomjesavinjčani niso upo
rabljali vsak dan, hranili so jih 
le za posebne prilike. 

Kurlenie v dimnik 
Takšno razsvetljavo so upo

rabljali pretežno v vsej Zgor
nji Savinjski dolini, spremi
njali so le izraze in nekaj teh
ničnih podrobnosti. Skrova 
niso uporabljali le v v hribov
skih predelih Luč, saj so kurili 
» v dimnik«. To je bila v glavno 
steno vdolbena odprtina s pre
merom 70 centimetrov, najbolj 
pogosto je segala 40 centime
trov globoko. Tudi ta odprtina 
je bila takrat, kadar dimnika 
niso potrebovali, pokrita z le
senim pokrovom. Dimnik so 
radi nameščali na steno, ki je 
mejila na » lopo« (hodnik), saj 
so tja speljali tudi dimnik 
z manjšim premerom. Na dnu 
dimnika je bila kamnita ploš
ča, kamor so polagali drva. 
Tudi tu so najraje uporabljali 
brezov les, ker je najbolje sve
til in ni iskril. 

Treske so bile v rabi vsepov
sod. Stojalo za treske so ime
novali »vouk«, najbrž zato, ker 
je njegov gomji del s prijemal-
ko podoben volčjemu gobcu. 

Tako so v hribovskih prede
lih Zgomje Savinjske doline 
razsvetljevali domove vse do 
dmge svetovne vojne. Že prej 
so sicer uporabljali tudi petro
lejke, vendar starejši ljudje 
pripovedujejo, da so s petrole
jem silno varčevali, ker je bil 
za njihove razmere predrag. 

Tako smo s pomočjo Alek
sandra Videčnika predstavili 
še en zanimiv drobec iz nekda
njega življenja v Zgomji Sa
vinjski dolini. V današnjih ča
sih si takšne razsvetljave še 
predstavljati ne moremo, lepo 
pa je, če o tem, kako je bilo 
nekoč, vemo čim več. Mogoče 
bomo potem bolj cenili čas, 
v katerem sedaj živimo. 

U R Š K A SELIŠNIK 

Skico skrova je pripravil akademski slikar Lojze Zavolovšek. 

Na obliču za treske so lepo vidni štirje ročaji. Oblic je Aleksander Videčnik našel pri Orešnikovih 
v Primožu pri Ljubnem. 
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Javni protest 

Ker se zaključujejo razprave 
o spremembah planskih doku
mentov občin na trasi avtoce
ste Ljubljana-Celje in obenem 
javne razprave s prizadetimi 
krajani o poteku tras A C (npr. 
v K S Dragomelj-Pšata), vam 
sporočamo, da v celoti podpi
ramo ugotovitve na zborih in 
zahteve državljanov po ekolo
ški presoji vplivov na okolje 
(Zakon o varstvu okolja, člen 
109). 

Čudi nas, da sami nosilci 
odgovornosti za izgradnjo av
tocest prehitevate po desni 
strani. 

V Uradnem Ustu R Slovenije 
(dne 26.11.1993, stran 2421) 
objavljate javne razpise za od
dajo del: pridobivanje zemljišč 
in drugih nepremičnin za 
gradnjo A C Arja vas-Vransko 
in Šentjakob-Malence. To po
meni, da so trase že določene? 

Ugotavljamo, da so vse do
sedanje javne razprave in te, 
ki bodo še potekale, nesmisel
ne, če je možno dajati pripom
be le na »eno« vašo rešitev in 
to še prej, preden se spremeni
jo planski dokumenti države 
in občin. 

O demokratičnem dialogu in 
(ne) vključevanju ekoloških 
nevladnih organizacij v raz
pravo pa smo že tudi pisali. 

Za lO SEG, 
tajnik 

K A R E L LIPIČ 

Živali niso 
primerno darilo 

Zakaj je toliko živali zavr
ženih? Tega so krivi mnogi da
rovalci, ki brezkompromisno 
ali pa z namenom, da bi obda-
rovanca presenetili, poklonijo 
za darilo žival. Sprva jo je ob-
darovanec vesel, ko pa minejo 
prazniki in se je treba z živaljo 
intenzivneje ukvarjati, ji pri
praviti bivališče, krmo, jo ne
govati in ji posvetiti del svoje
ga časa, postane žival breme. 
Hrčki, morski prašički, ribe, 
želve, zajčki, papige ali druge 
udomačene ptice in živali sme
jo priti v dom le tedaj, če se 
s tem prihodom strinja vsa 
družina, zlasti pa gospodinja, 
na kateri sloni največje breme, 
to je oskrba živali. Mnogo gre
šijo tudi starši, ki kupujejo ž i 
vali nedoraslim otrokom; tu ne 
mislim le na Miklavža, na bo
žič, novo leto, temveč tudi na 
rojstne in godovne dneve 
otrok. 

Dasiravno so velikonočni 
prazniki še daleč, žeUm opozo
riti, da je ponekod navada na 
ta praznik poldanjati mlade, 
komaj izvaljene piščančke tr
hle konstitucije, ki cesto ža
lostno končajo, še preden 
odrastejo. Otrokom tudi ni 
primemo poklanjati zlatih 
hrčkov, ker so nežno grajeni, 
otroške roke pa nimajo prave
ga občutka za rokovanje z nji
mi. Zlati hrček je nočna žival
ca: zbudi se zvečer, ko gredo 
otroci spat, njihovega dnevne
ga spanja pa jim ne gre kratiti. 
Skratka: žival ni igrača za 
otroka! Iz prakse vemo, da do
sti psov in mačk, poklonjemh 
kot darilo, žalostno konča na 
cesti. Niso problematični le 
meseci dopustov, ko ljudje za
vržejo živaU z namenom, da se 
jih za vedno znebijo; tudi 
prazniki, ko je čas obdarovanj, 
so problematični. 

Darovalci bodo obvarovali 
marsikatero žival pred nego
tovo usodo, če bodo prijate
ljem in znancem poklonili za 
darilo raje krmilnico, nekaj 
kilogramov krme za zunanje 
ptice, otrokom pa kakšno 
vzgojno knjigo o živalih, ah pa 
ga vpisali v mladinsko sekcijo 
»Štiri tačke« pri najbližjem 
Društvu proti mučenju živa
l i . . . Zelo koristno bi bilo, da 
bi otrokom v vrtcih in osnov
nih šolah spregovorili o po
manjkanju, ki ga trpijo v tem 
zimskem vremenu zlasti ptice. 
Ob športnem dnevu, ki ga ima
jo otroci v šolah, bi prijetno 
lahko zdmžili s koristnim in 
spotoma, ko gredo v naravo, 
med grmovje natresli nekaj zr

nja za ptice. Še bolj pohvalno 
bi bilo, če bi si posamezne šole 
zadale nalogo, vse do konca 
zime skrbeti za krmo zunanjih 
ptic. Sem sodi izdelava krmil-
nic za zunanje ptice in njih 
obešanje na drevje, poklada-
nje krme v krmilnice in izdelo
vanje lojenih pogačk. Ker pri 
nas ni organizacije, ki bi skr
bela za pomoč pticam v prosti 
naravi, bi bila predlagana 
skrb šol več kot dobrodošla. 
Žal pa je tudi ta pomoč odvis
na le od osveščenosti pedago
škega kadra. 

L E A EVA M U L L E R , 
Ljubljana 

Za narod In 
socialnost! 

Vsi, ki so spremljali dejav
nost naše stranke, vedo, da 
smo bili aktivni le pri zbiranju 
podpisov za referendum o raz
veljavitvi zakona o državljan
stvu. Za referendum smo spo
štovali dopis državnega zbora 
z dne 10.2.1993, ki je decidira-
no zagotavljal, da je za refe
rendum dovolj to, kar smo 
v nadaljnjih mesecih mi delali: 
podpisi, določno vprašanje. 
Zal je politična volja parla
menta takšna, da nam referen
duma nočejo razpisati, navk
ljub lastnemu zagotovilu in 
ustavno-zakonskim določbam. 
Edino kar smo dosegli pri tem 
referendumskem gibanju je, 
da nas je sprejel predsednik 
državnega zbora, kot prvo ne-
parlamentamo stranko (usta
novljeni smo letos, torej po vo 
litvah). Slaba tolažba. 58.000 
podpisov volilcev in naše delo 
je sicer rezultiralo, da je tudi 
Vlada pričela razmišljati 
o zmanjšanju novopečenih dr
žavljanov. Upajmo, da misli 
resno, opozarjamo pa, da je 
pravno formalno to možno le 
z referendumom, dmgače se 
pač negira ustava, kar ustavno 
sodišče ne bo dovolilo. 

Bili smo aktualni glede refe
renduma, zato se naš glas 
o dmgih stvareh ni slišal. Je 
pač tako, da je zanimivo le ti
sto, kar gre oblastnikom naj
bolj v nos, čeprav lahko doka-
žemo, da jim gredo še bolj 
v nos pobude, na katere ne 
zmorejo niti odgovora, to pa so 
socialne in dmge nacionalne 
pobude, na katere ne državni 
zbor, ne vlada nista zmogla 
odgovorov - nekaj mesecev! 

Tako smo zahtevali, da se 
uzakoni spodobna najnižja 
plača, predlagali razširitev dr-
ža\Tiega sveta za predstavnike 
nezaposlenih, upokojencev in 
študentov, ki ji sedaj ni v dr
žavnem svetu. 

Predlagali smo, da se objek
ti, zgrajeni s samoprispevki, 
ne lastninijo oziroma ne podr-
žavijo, ampak, da ostanejo 
skupna lastnina vseh, ki so za 
njih plačevali. Zahtevali smo 
prekinitev pogajanj o meji 
s Hrvaško, saj je bila meja do
ločena z medsebojnim prizna
njem. 

Sprožili smo spor na ustav
nem sodišču zaradi tega, ker 
so certifikate dobili novopeče-
ni državljani, še prej, januarja, 
pa smo zahtevali, da ustavno 
sodišče razveljavi zakon 
o zdravstvenem zavarovanju, 
ki najbolj bremeni zdravstve
no oskrbo nižjih slojev, ki jih 
s tem ne tretira kot enako
pravne državljane, saj si zara
di nizkih prejemkov ne morejo 
plačati dodatnega zavarova
nja, niti ne zmorejo biti samo
plačniki! 

Ker je v našo ustavo zapisa
na določba, da država plačuje 
— iz proračuna obvezno šolanje, 
smo zahtevali uzakonitev le 
tega; prav tako smo na podlagi 
ustavne določbe terjali, da se 
uzakoni zakonska in izvenza
konska skupnost, kot enako
pravni skupnosti, kar sedaj 
bremeni predvsem izvenza
konske otroke. 

Predlagali smo, da se masa 
plač zmanjša, ker to bremeni 
gospodarstvo, hkrati pa, da se 
povečajo najnižji prejemki in 
— logično - zmanjšajo višji pre
jemki in to z zakonom. To bi 
bilo gospodarsko pošteno ter 
seveda človeško pošteno, ker 

smo za osamosvojitev odgo-
vomi vsi, zato si tudi bremena 
porazdelimo vsi. Še bi lahko 
naštevali, pa bodi dovolj. 

Naše zavzemanje za narod 
in socialnost nas vodi k poli
tični poti, ki ni ne leva, ne des
na, ne srednja, ampak naci
onalna. Ob dejstvu, da naci
onalist ne pomeni nič dmgega, 
kot le ljubezen do lastne naci
onalne države, pač ne moremo 
pristati na tezo, da smo ekstre-
mi, kar se nam želi podtikati. 

Ugotovili smo, da bomo ta
ko nacionalni kot socialni pro
gram najlažje uresničevali 
z izvoljenimi poslanci (najprej 
seveda na lokalnih ravneh), 
zato smo se pač odločili pove
čati članstvo in nemudoma 
evidentirati kandidate za lo
kalne volitve, po vsej Sloveni
ji. Pokrivamo že 56 občin 
v Sloveniji, kar je za novo 
stranko uspeh, prav zato želi
mo, da se izbriše sintagma 
o velenjski stranki, kar je čisti 
nonsens, saj šest članov pred
sedstva prihaja iz Jesenic, Tr
žiča, Murske Sobote, Zreč in 
Velenja, članstvo pa je najšte
vilčnejše v Ljubljani in na Go
renjskem. 

NSZS-Nacional socialna 
zveza Slovenije 

MATJAŽ G E R L A N C , 
Velenje 

Prilike In 
neprillke 
slovenske vlade 

Slovenci radi kritiziramo, 
posebno še, če je kritika na
perjena proti katerikoli vladi, 
pa naj bo to lokalna ali držav
na. Resnica je, da v veliki meri 
živimo v spoznanju, da nam 
vsaka vlada lahko naredi veli
ko dobrega, pa tudi kaj slabe
ga. Značilno je, da si ljudje 
bolj zapomnijo kaj slabega kot 
pa dobrega in po tej evidenci 
smo imeU tudi nekaj slabih 
vlad in parlamentov. Tako še 
danes plačujemo greh Džura-
novičeve vlade, ko je z veliko 
roko jemal U S A dolarje in smo 
na ta način lepo živeli v veri, 
da ne bo treba vračati. Lepo se 
je izkazala tudi Markovičeva 
vlada, ko nam je z nasmehom 
ponujala devize, konvertibilno 
valuto in zakone. Pridemo do 
vlade gospoda Šinigoja, kateri 
je znal postaviti čvrsto na no
ge, tako imenovano Udboma-
fijo in igralnice. Potem smo 
dobili težko pričakovano De
mosovo vlado gospoda Peter
leta', katera pa ni znala in ho
tela zavladati po demokratič
nih načelih. Na vse načine je 
bil cilj kako odstraniti pred
sednika g. Peterleta, niso pa 
znaU utrditi in urediti svoje 
vrste in so na veliko veselje 
Udbomafije vrgli puško v ko
ruzo in zapravili prvič izvolje
no demokratično vlado.. Ta
kratni volivci se čudimo in ob
sojamo takratne sposobne lju
di v Demosu, da so bili toliko 
mlačni in strahopetni, da so 
nam volivcem zapravili prvo 
našo vlado in se podredili Ud-
bomafiji. Znani so nam ne
častni pritiski in krajše vmes
ne vlade. Tako smo dočakali 
dmge volitve in novo vlado dr-
.Dmovška. Zavladala je libe
ralna večina, za katero eni 
pravijo, da je leva, dmgi pa 
zopet, da je sredinska, naj bo 
kakorkoli, po letu dni vlada
nja se ugotavljajo velike po
manjkljivosti in nejasnosti tu
di v tej vladi, na katero smo 
stavili, da bo boljša, oziroma 
bolj uspešna in učinkovita. Pa 
lahko ugotavljamo pomanjk
ljivosti in v določenih zadevah 
preveliko liberalizacijo. Komu 
je na primer koristil prevelik 
uvoz vina in mesa, tudi slabe 
kvalitete. Nemoteno in brez 
vsakega ukrepa se je nadalje
vala razprodaja oziroma umik 
slovenskega premoženja v tu
jino, katerega je pričela že vla
da g. Šinigoja in g. Peterleta, 
za kar je bilo že podano opozo
rilo družbenega knjigovod
stva. Danes, ko je že najbrž 
prepozno, vlada sprejema 
ukrepe, za kar je bojazen, da 
ne bodo več pomagali. Naša 
vlada stoji preveč na pravilu. 

da je vse dovoljeno, kar ni pre
povedano. Navedeno pravilo 
mogoče drži za Ameriko, je pa 
sigumo škodljivo za Slovenijo," 
ker še ni temu dorasla. Naši 
vladni viziji in planu o stabil
nosti valute in planirani infla
ciji je največji sovražnik pre
velika poraba in je v tej smeri 
zelo velika napaka našega naj
višjega organa, to je poslancev 
državnega zbora, da so si vzeli 
pravico določiti sebi najvišje 
plače in pokojnine in se toza
devno obsoja njihove predpo
stavljene ter vlado, ki bodo 
v to dali soglasje. Dejstvo je, 
da je javnosti bolj malo znano, 
da že dalj časa obstojajo tajne 
plačilne liste, po katerih so bi
le izplačane najvišje mesečne 
plače - letos v Ljubljani v zne
skih okoli 1,500.000 tolarjev, 
kar je okoli 25 povprečnih plač 
v Sloveniji. Približni isto je tu
di razmerje pri izplačevanju 
pokojnin, ki jih dobivajo pri
vilegirani v Sloveniji. Na vsak 
način so navedeni dohodki 
vprašanje dvojne morale in te
ga danes ne bi smelo biti, ko se 
veliko Slovencev iz meseca 
v mesec bori za golo preživet
j e . . . in so pri svojih plačah 
tudi lačni. Dejstva govore, da 
so določeni sloji pri naši vladi 
zelo dobro zapisani, da pa je 
kmečki sloj padel v zelo veliko 
nemilost in posebno mali 
kmetje ne morejo ne živeti in 
ne umreti. Tudi prihodnost na 
vasi je bolj žalostna in zameg
ljena, ker za kmete ni več šti
pendij in na vasi ne bo več 
šolanih ljudi. 

FRANC V A L E N Č A K , 
Kozje 

Lastninjenje In 
vrednost 

Končno smo zvedeli za zače
tek lastninjenja in za ugotovi
tve SDK pri izvršenih kontro
lah že izvršenega lastninjenja 
(verjetno divjega). Do sedaj 
znana številka je trinajst mili
jard tolarjev ali stooseminse-
demdeset miljonov nemških 
mark neupravičenega odliva 
v tujino ah zmanjšanja vred
nosti. Nikjer pa niso objavljeni 
podatki o prodaji nekaj naj
boljših naših podjetij in po 
kakšnih cenah (Zlatorog, pa
pirnice itn.). 

Ne vem, kakšna merila in 
pravila za ugotavljanje vred
nosti je imela SDK, mislim pa, 
da bi za razimievajoče (razum
no) spremljanje ugotavljanja 
vrednosti podjetij za delavce 
in širšo publiko bilo potrebno 
prikazati vsaj osnovne podat
ke. V obliki tabele bi bilo pri
memo prikazati sledeče vred
nosti: knjižna vrednost vseh 
sredstev leta 1978, vsa vlaga
nja v posameznih letih (v zad
njih petnajstih letih), vsa ta-
koimenovana investicijska 
vzdrževanja, normalna gospo
darska obraba, vrednotiti tudi 
udarniška dela in podobno, ob 
vsakem vlaganju navesti glav
ne utemeljitve za vlaganje. 
Oceniti pridobljena tržišča na 
zahodu ali na vzhodu (vključ
no jugoslovanska). Izvršiti pri
merjavo vrednosti s podobni
mi podjetji na zahodu po posa
meznih sestavinah (stroji, 
vrednost gradbenih zemljišč, 
inštalacij in podobno). Pozna
mo primere, kjer so podjetje 
cenili manj, kot so znašala vla
ganja v zadnjih petih letih. 
Govori se, da bomo lastninili 
osem od trinajst milijard nem
ških mark dmžbenega premo
ženja, to pomeni samo okrog 
šestdeset odstotkov. Ostala 
vrednost ostane v monopolnih 
podjetjih ali ustanovah, ki so 
temelj državne oblasti. Dejan
sko pa so proces lastninjenja 
strateško pripravili že v prejš
njem režimu v skupščini, ki jo 
je vodil tovariš Potrč. Razve
ljavili so nanu-eč samouprav
ljanje in DS in omogočili 
oblast direktorjev. To je bil 
prosluli Markovičev sistem, 
katerega so nmogi danes vidni 
politiki odobravali. 

o Ko sem prebral v predzad
nji prilogi Dela hinavsko (lice-
mersko) izjavo Mencigerja, 
sem spoznal potrebo, da je 
bralcem nujno osvežiti spomin 

za nekaj let nazaj. Kot pod
predsednik vlade odgovoren 
za gospodarstvo v Peterletovi 
vladi bi za področje SRS lahko 
zavrl izvajanje Markovičeve 
zakonodaje, ki je bila temelj 
divjega lastninjenja in kraj 
družbenega premoženja, na
črtnih stečajev in podobno. Na 
tej liniji je bil tudi njegov 
predlog zakona o lastninjenju. 
Peterle si je dobil dva dejan
ska strokovnjaka ekonomije 
dr. Saksa in dr. Pleskoviča, ki 
sta pomagala pri zakonu 
o lastninjenju. Naj navedem 
dejanske krivce, da zakon ta
krat ni bil sprejet. Zupančič, 
ki predlog zakona sploh ni dal 
na dnevni red v Z Z D in s tem 
dokazal svojo neodvisnost, 
Bučar, ki ni vztrajal da se 
predlog zakona, katerega sta 
dva zbora že sprejela, obrav
nava, ampak ga je enostavno 
umaknil iz procedure. Pri celi 
situaciji ima precej zaslug tudi 
bivši šef SDK Omerza, ki 
v vsem mandatu ni ničesar 
ukrenil proti divjemu lastni
njenju (nobenih prijav tožil
stvu itn.). Značilno je, da so 
imenovani trije člani in to vo
dilni, iste stranke, demo
kratov. 

Dmovškovi vladi je uspelo 
sprejeti zakon, v katerem je 
tudi precej vsebine iz prvotne
ga predloga (dr. Saks in dr-
. Pleskovič); v tem času pa se je 
uspešno izvajal odliv dmžbe
nega kapitala v tujino in to ne 
v korist dmžbenih sredstev, 
temveč v korist oseb, ki z de
janskim in poštenim lastninje
njem nimajo nobene veze. Ne 
strinjam se z g. Bogomirjem 
Kovačom, ki v sobotni prilogi 
Dela razvija trditev, da je šlo 
samo za knjigovodsko finanč
no operacijo. Ne vem od kod je 
pobral svojo trditev, da gre 
v tem vprašanju za klasično 
krščansko licemerstvo. Morda 
pa je tu vzrok, da ustrezni za
kon, katerega je predlagal Pe
terle, ni bil sprejet. Prebral 
sem vseh deset knjig o osamo
svojitvi in Demosu in sem se 
prepričal, da je v vodstvih ne
katerih strank, ki se imajo za 
demokratske tudi nekaj ljudi, 
ki se jim stemni pred očmi, čim 
slišijo besedo krščanstvo. 

CIRIL KNEZ, 
Na Pristavi 14, 

Laško 

Ob premieri 
»Morane« 

staro dobro Celje, ki je 
v »rajnki« Jugoslaviji premo
glo »Teden domačega filma«, 
me je minuli četrtek razočara
lo. Pohitel sem na unionsko 
podstrešje, da končno vidim, 
če so se temni oblaki upraviče
no zbrali nad slovenskim celo-
večercem »Morano« Aleša 
Verbiča. V dvorani mi je po
stalo nerodno, kajti sprva sem 
že mislil, da bom film gledal 
sam. Nato sta se mi pridružila 
še dva gledalca. In »Morano« 
je potrpežljivi operater v Ma
lem Unionu vrtel za 900 slo
venskih tolarjev. Vsaj tisti 
večer. 

»Slovenski kritiki« prihaja
jo tudi iz vrst političnih 
strank. Baje so »Morano« raz
trgali. Jaz pa pravim » L e čev
lje sodi naj kopitar!« Ampak 
jaz nisem noben kopitar. Sem 
pa bil knap. Če je Aleš Verbič 
za njih »jajc«, kaj potem po
menijo prenmoge kič fasade 
s polnimi dvoranami - kič fasa
de tistih projektov, ki so uto-
niU v pozabo. Naskočiti in gri
sti Verbiča ter njegov mlad 
ambiciozni filmski team, ki je 
ustvaril monumentalno delo, 
je slovenska tipičnost tistih, ki 
se utmjajo ob mnogoterih pro
gramih satelitske televizije. Za 
njih pomeni nekaj tiso, kar je 
ameriškega ali nemškega. Pri
pravljeni so zijati vsakovrstne 
dvakrat žgane nogometaše 
pozno v noč - boks in dmgo 
nasilje, ki ga bmha nacionalna 
ponudba - ko pa nek anonimni 
Verbič pogumno zaorje v ledi
no opustele filmske njive, se 
nanj vsujejo psovke balkan
skega izvora. »Morana« je nov 
korak v slovensko filmsko 
blaznost, ki ni dobila vojne 

z neokusno kritiko in hudob
nim avditorijem - je pa uspela 
zmagati v pomembni bitki. To 
kar nam kaže Verbič skozi ču
stveno fotografijo Valentina 
Perka, ob sodelovanju izjemne 
ekipe in mladih akterjev, je 
razdevičenje slovenskega fil
ma. Res da bo gospod Verbič 
moral še veliko delati na dode
lavi morebitnih projektov, to
da »Morana« je vendar začetek 
novega poglavja te kinemato
grafije. Razumimo, da so to 
debitanti, da je vsak začetek 
težak in da je moral miniti čas 
dominacije Štiglica, Klopčiča, 
Duletiča, Pervanje - kot da so 
nebeški izbranci slovenskega 
filma. 

»Morana« živo zareže v tisto 
meso slovenskega tkiva, ki se 
sramuje nacionalne umetnosti. 
Ta osupljiv film, ki je »zgodba, 
ki jo ni« (vendar ne Klopčiče-
va) vendarle vznemirja in slika 
naturo in sveže obraze sloven
skih igralcev. Spomnimo se 
Živojinovičev, Šerbedžij, So-
kičeve, Pešičeve, Dravičeve in 
mnogih jugovičev slovenskega 
filma, ki ga ni nihče upal gra
jati. »Morana« je slovenska 
umetnina, ki ostaja v okvim 
nacionalnega folklorizma. 
Njen slog pa je ameriški. Dol
go v noč bi lahko našteval fil
me »Made in Slovenia«, ki so 
mnogo slabši od Morane. Vse
lej bom zagovornik ustvarjal
nosti in kritik povampirjenih 
nepoznavalcev nastajanja to
vrstne umetnosti. 

ANDREJ MARINŠEK, 
Rimske Toplice 

Osebnost leta In 
človekova 
Integriteta 

ž e nekaj let nazaj se inštitut 
za raziskavo javnega mnenja 
ukvarja tudi s tem, kdo je naj
popularnejši ali najbolj pri
ljubljen državnik ali politik, 
da ga potem ob koncu leta raz
glasijo za osebnost leta. 

Zaradi možnih manipulacij 
je že sama verodostojnost an
ketno javnomnenjskih razi
skav vprašljiva, vprašanja je 
pač možno oblikovati tako, da 
se že kar nakazuje in v večini 
primerov tudi doseže želeni 
odgovor, kot je to npr. bilo pri 
anketnem vprašanju 
o obrambnem tolarju. Če bi se 
vprašanje glasilo: Al i ste za to, 
da na račun teoretično višje 
socialne vamosti, izpostavimo 
ogroženosti našo samostojnost 
in neodvisnost, ki je prvi pogoj 
tudi za socialno varnost, bi bili 
odgovori čisto dmgačni. In še, 
kdo more preveriti njihovo av
tentičnost? Dmgo, javno mne
nje ni samo od sebe, ampak ga 
krojijo tisti politični krogi, ki 
obvladujejo in imajo trdno 
v svojih rokah - razen verskega 
tiska, skoraj vse medije — se 
pravi, škarje in platno. Tudi 
kopije podpisanih, a neobjav
ljenih pisem, so svojstven do
kaz »neodvisnosti in nepri
stranskosti« nekaterih občU in 
glasil. 

Pri načrtovanju akcije za 
»osebnost leta« v negativnem 
pomenu, pa ne gre le za vpra
šanje verodostojnosti, ampak 
predvsem gre tu za vprašanje 
moralno-etičnih norm. Člove
kova lastnina ni namreč samo 
tista materialna, ampak enako 
tudi čast in dobro ime. Nihče 
namreč nima pravice nikomiu-
škoditi na časti in dobrem 
imenu, kaj šele, ga oropati le-
tega. To je žaljivo in krivično 
in zato protipravno dejanje, ki 
daje tudi oceno omenjenemu 
inštitutu in izvajalcem akcije. 
To je napad izvajalcev akcije 
na osebno integriteto človeka, 
ki se ne more braniti, ko ga kot 
za »novoletno darilo« priveže-
jo na sramotilni steber in ga 
izpostavijo zaničevanju nevz-
gojenih ljudi, ki se ob tem ve
selo zabavajo. Al i smo že res 
tako izprijeni, da tako razu
memo človekove pravice, ki so 
vstopnica v Evropo, da krimi
nalce vseh vrst in vojne zločin
ce iz obdobja komunistične re
volucije vamjemo in ščitimo 
pred roko pravice, saj se nihče 
od teh ne bo znašel na sezna-
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mu »negativcev«, ampak se bo 
na tem seznamu znašel nekdo, 
ali nekateri, ki pošteno delajo 
in se nesebično trudijo za do
brobit nas. Predvsem taki bo
do spet izpostavljeni javnemu 
linču. 

Dokler si bodo nekateri in
štituti pri nas tako razlagali 
človekove pravice, tako dolgo 
bodo še naši politiki zardevali 
zaradi vprašanj zahodnih di
plomatov. 

Vprašanje je tudi, zakaj 
predsednik Kučan, ki pogosto 
zatrjuje, da je vsak nedolžen, 
dokler mu krivda ni dokazana, 
ne odkloni in ne obsodi te vr
ste linča in kraje dobrega ime
na državljanom, čeprav on, za
radi »pravil igre, na seznam 
negativne osebnosti leta ne 
more biti uvrščen? Zaradi pra
vil igre pravim, kajti, načrto
valci akcije »osebnost leta«, ki 
imajo v zakupu skoraj vsa 
sredstva obveščanja, nekatere 
vse leto prikazujejo samo v ne
gativni luči, medtem, ko za 
ugled nekoga drugega skrbi in 
varuje 120 iz državne blagajne 
plačanih svetovalcev. 

Iz navedenih razlogov za
vračam in obsojam akcijo 
iskanja in ugotavljanja nega
tivne osebnosti leta in vabim 
enako misleče, da se mi pri
družijo. 

IVAN GLUŠIČ, 
Mozirje 

Za volitve 
spomladi 1993 

Zadnje čase je vse več in 
vedno bolj glasno slišati, da 
bodo mandate občinskih 
skupščin podaljšali vse tja do 
enega leta. Torej odbornikom 
občinskih skupščin, ki so bili 
izvoljeni v letu 1990 in jim 
mandat poteče leta 1994 (spo
mladi) naj bi podaljšali čast, ki 
so jo z izvolitvijo dobili. Vse 
lepo in prav, kakor pravi naš 
pregovor, čeprav ni niti lepo 
niti prav, da si oblast, ki ni 
kljub volilnim, predvolilnim 
in še kakšnim obljubam na po
dročju reforme komunalnega 
sistema naredila popolnoma 
nič drugega kot izvedla cen
tralizacijo, podobno ali še 
slabšo od tiste iz stare Jugo
slavije (prve in druge) in A v -
stroogrske. In če se bo to zgo
dilo, kar pa ne kaže dvomiti, 
saj to govorijo vsi strankarski 
vrhovi, in tudi moj poslanec 
v državnem zboru, ki je obe
nem tudi predsednik občinske 
skupščine, najavljam držav
ljansko neposlušnost, to je ig
noriranje vseh zakonov, odlo
kov in predpisov, ki nimajo 
neposredne zveze z mojimi 
pravicami pri obrambi domo
vine od zunanjega napadalca. 
Torej ne bom plačeval nika
kršnih davkov in si bom vzel 
pravico po svoji glavi, tako kot 
odborniki in poslanci. 

Obrazložitev: Podaljšanje 
mandata odbornikom in vsem 
drugim je prevara volilcev, ki 
so ljudi volili za štiriletno ob
dobje in postavlja vprašaj le
galnosti volitev v letu 1990. 
Podaljševanje mandata ne po
meni nič drugega, kot nelegal
no vzeti si pravico, da si tisti 
ljudje podaljšujejo svoje polo
žaje, ki niso opravili obljublje
nega in dogovorjenega dela. 
Nagrada za nedelo mora biti 
kvečjemu skrajševanje man
data. 

Se pomnite, gospodje, da so 
nam vsilili (prav tako nelegal
no) podaljšanje mandatov tudi 
tam v sedemdesetih letih in 
prav tisti čas smo dobili zakon 

o združenem delu in smeri raz
voja (SlS-e). 

Strankarske kalkulacije in 
moč birokracije je možno ome
jiti samo z čimprejšnjimi voli
tvami ali vsaj z ustavo garan-
tiranimi roki voUtev. 

Moji državljanski neposluš
nosti in veliko, veliko drugih, 
ki se mi bodo pridružili, se dr
žava Slovenija lahko izogne, le 
če bodo volitve spomladi 1994. 

JOŽE 
M A S T N A K - M A R J A N , 

Šentjur 

Garanje zastonj 
Koliko noči nisem spala, ko 

v Tekstilni tovarni Prebold 
sem garala. Tam sem vse moči 
izgubila, za ta ljubi dinar se 
borila. Bili so po vojni tudi hu
di časi, tovarni morali smo 
marsikaj žrtvovati, da nove 
stroje nabavila je in naprej 
obratovala je. To od žuljev do
bre volje nas delavcev vseh bi
lo je. Danes nimam nič od te
ga, kar v tovarno smo vložili, 
male plače so nam delili, da 
sedaj s pokojnino res trpim„ 
ker malo za zasluženo delo do
bim. Saj smo vsi ponosni, da 
Črna mačka obstaja še, zato jo 
le za rep držite, da vam ne 
izmuzne se. Sedaj si je certifi
kat poželela, da mi stari, bi ji 
še ob strani stali. Ta mladi rod 
naj naprej skrbi, da tovarna 
naprej se vrti. Nisem certifika
ta podpisala, zato bila sem 
kaznovana, nogavice so delili, 
a nas odslovili, da bodo na nas 
pozabili. S to malo pokojnino 
nimam kaj jamčiti in ne vlaga
ti. Nas samo to skrbi, da preži
veli bi. Nam smrt trka že na 
vrata, nas še čaka druga do
mačija in to želeli bi, da v tej 
slovenski žemljici. 

JOŽICA KRESNIK, 
Grobelno 

Seja odbora 
skupnosti borcev 
III. brigade VDV 

v prostorih domačije L e -
vovnik. Straža 130 pri Misli-
nju, so se 17. novembra zbrali 
delegati vseh štirih bataljonov 
m . brigade VDV na zadnji le
tošnji seji, ki jo je vodil pred
sednik brigadnega odbora T o 
ne Delak. 

Sejo so skrbno pripravili 
borci rV. bataljona - Koroške
ga, zlasti Oto Paul in Pavel 
Grubelnik, predsednik odbora 
koroških partizanov. Zato so ji 
prisostvovali tudi vidni pred
stavniki občinskih odborov 
ZZB in udeležencev NOB ob
čin Ravne na Koroškem in 
Slovenj Gradec. 

Levovnikovi so borce zelo 
prijazno sprejeli in kot nekdaj 
tudi tokrat storili vse, da bi se 
v njihovi hiši kar najbolje po
čutili. Vsa zahvala gre gospo
dinji Pepci, ki se je zelo potru
dila za izvirno pogostitev. Ti 
ljudje so ostali takšni, kot so 
bili med vojno, z nespremenje
nim odnosom do vrednot, za 
katere so se borili med NOB. 

Brigadni odbor je poslušal 
poročUo s seje divizijskega od
bora, ki sta se je 7. oktobra 
v Ljubljani udeležila Tone De
lak in Franjo Marošek. Glavna 
razprava na seji je potekala 
o izdaji knjige I. brigade VDV 
in Divizije VDV ter o nalogah 
v zvezi z obeležitvijo 50. oblet
nice ustanovitve VDV enot 
v Sloveniji, 

Franjo Marošek pa je podal 
informacijo z regijskega po

sveta občinskih odborov ZB in 
udeležencev NOB. Spregovoril 
je še o sedanjem družbeno-po-
Utičnem položaju v Sloveniji, 
ki ni nič kaj obetaven za borce 
NOB, pa tudi za druge ne. Za
vladal je močan strankarski 
egoizem, kar onemogoča nor
malen razvoj Slovenije in te
meljnih vprašanj narodovega 
interesa. 

Glede zaznamovanja po
membnih obletnic v prihod
njem letu je bil na regijskem 
posvetu v Celju sprejet pred
log, naj se enotno proslavi 
5 O. obletnica osvoboditve 
Zgornje Savinjske doline, Po
horja in Kozjanskega ter 
obletnica ustanovitve III . bri
gade VDV - Štajerske. Ta se je 
organizirala v začetku sep
tembra 1944 v Radmirju. Vse
slovenska proslava tega do
godka naj bi bila v Mozirskem 
gaju. Pripravi dostojne prosla
ve bo podrejeno vse delo tudi 
po bataljonskih odborih. 

V enotah VDV v glavnem ni 
bilo tovarišic, tudi v bataljo
nih ni bilo nobene, le v štabih 
brigad jih je nekaj opravljalo 
administrativna dela. V štabu 
III . brigade je bila ves čas od 
ustanovitve do konca vojne 
tov. Vlasta Ameršek, ki je na 
zadnji seji prevzela tajniške 
posle brigadnega odbora. 

Vsem, ki ste pomagali pri
praviti tako lepo srečanje bor
cev in bogato sejo odbora 
skupnosti I I I . brigade VDV, 
gre vsa zahvala. 

FRANJO MAROŠEK, 
Vitanje 

Črna odlagališča 
(II. del) 

Slovensko ekološko giba-
nje-SEG je dne 12.10.1993 na- . 
slovilo na Vlado Repulike Slo
venije pobudo za sanacijo čr
nih odlagaUšč (preko 10.000 
starih in novih), za katere ni 
videti načina, kako jih »po 
spraviti«. Ni sporno, da je tre
ba preprečiti nastajanje novih, 
kar omogoča novo sprejeti Za
kon o varstvu okolja. K ta
kratnim trem konkretnim 
predlogom, dodajmo še četrti 
predlog oziroma zahtevo: 

- Da Ministrstvo za okolje in 
prostor Republike Slovenije 
v okviru Slovenskega ekolo
škega projekta s sklepom 
odredi kvoto sredstev name
njenih za pripravo katastra čr
nih odlagališč v Sloveniji v ro
ku štirih mesecev ( do aprila 
1994). 

V kolikor niso strokovne 
službe Ministrstva za okolje in 
prostor sposobne tega projek
ta same pripraviti, lahko to 
nalogo poverijo SEG-u, Cen
tru za ekološke dejavnosti (ne-
profitni center), ki bo v akcijo 
privabil ribiče, planince, ta
bornike, gozdarje, GZS in 
druge naravovarstvene orga
nizacije. 

Znotraj nekaterih sekcij in 
projektnih skupin SEG-a ob
stajajo tudi konkretne ideje 
o sami izpraznitvi črnih odla
gališč. 

Za Izvršni odbor SEG 
K A R E L LIPIČ 

Prišlo Je deževje 
Kako v tem času doživljamo 

na naših cestah vozniško kul
turo? Da smo tudi pešci in ko
lesarji udeleženci v prometu, 
tega nmogi vozniki ne upošte
vajo. 

Zavarovanim v svojih avto
mobilih pred vremenskimi ne-
prilikami jim ni mar, kako sre
čujejo ali prehitevajo pešca ali 
kolesarja. Vemo, da so naše ce
ste v slabem stanju in, da je 
v deževnem vremenu težko vo
ziti slalom med lužami. Toda, 
ko me zagrne slap umazane ali 
plaz snežne brozge, pa za ta
kega voznika več nimam lepih 
želja. 

So pa tudi izjeme med voz
niki. Ce se pri srečevanju ne 
more izogniti luže, pa naj upo
časni vožnjo in se še mirno iz
menjata prijazen pogled. Vsem 
voznikom s srčno in vozniško 
kulturo lep pozdrav in srečno 
vožnjo. 

VERA POLIČNIK, 
Sp. Rečica 

v Buenos Airesu 
Je umrla 
Slovenka Sonja 
Borlak 

8. decembra 1993 smo se 
v krogu svojcev in številnih 
Slovencev ter drugih prijate
ljev za vedno poslovili od So
nje Borlak, vdove lesnega tr
govca Josipa Borlaka iz Celja. 

Sonja Borlak je bila rojena 
1.1916 v Žalcu v družini zna
nega narodnjaka, gospodar
stvenika in politika Fi-ana Ro-
bleka in je po poroki z Josipom 
Borlakom živela v Celju. Leta 
1945 sta se s hčerko morala 
izseliti iz domovine in sta svoj 
drugi dom našla v Buenos 
Airesu v Argentini. Tu sta si 
ustvarila novo eksistenco, pri 
čemer je bilo pomembno viso
ko strokovno znanje Josipa 
Borlaka. 

Pokojnica, ki je za življenja 
hrabro zatajevala hudo domo-
tožje, je zapustila hčerko So
njo in dve \Tiukinji. 

S L A V K O SKOBERNE, 
Castelan, 

Argentina 

Begunci 
v »Slava 
Klavora« upajo 
na pomoč 

Slovensko kulturno športno 
društvo »Maribor« iz Hildna 
gre januarja s šestim transpor
tom pomoči na pot v Slovenijo 
- Maribor. V lagerju »Slava 
Klavora« živijo begunci iz 
Bosne, predvsem matere 
z otroki. Poleti je imelo mesto 
Hilden na obisku 22 otrok be
guncev iz tega lagerja. 

Predsednik društva Višinski 
se je zahvalil pri županji mesta 
Hilden g. dr. EUen Wiederhold 
in g. Giinter Scheibu za po
moč, za povabilo otrokom be
guncem in za pomoč pri petih 
transportih. 

Republika Slovenija šteje 
2 milijona prebivalcev in je 
sprejela do sedaj 76.000 bo
sanskih beguncev. 

Za naslednji transport po
trebujejo močne zimske čevlje 
vseh velikosti, moko, sol, olje, 
sladkor, riž, goveje konzerve, 
mleko v prahu, otroške igrače, 
higienski material (milo, zob
na pasta, vložki). Te stvari 
lahko oddate vsak dan v Josef-
Kremer Haus, Kolpingste. 2-4 
in pri SKSD »Maribor« Heili-
genstr. 39 vsako soboto od 17. 
do 20. ure in nedeljo od 10. do 
14. ure. Za denarno pomoč je 
odprt žiro račun 33 94 81 pri 
Stadt Sparkassi Hilden. 

Šolarji gimnazije iz Haana-
so prispevali 1.000 DEM in da
li denar na razpolago SKŠD 
»Maribor«. 

Slovensko kulturno 
in športno društvo 

Maribor, 
Hilden 

ZAHVALE, 
POHVALE 

Izletnik na 
najboljši poti 

Upokojenci Izletnika Celje 
smo bili v četrtek, dne 
16.12.93, povabljeni na tradi
cionalno srečanje. S tremi av
tobusi so nas pripeljali v Zdra
vilišče Laško, kjer smo v veliki 
dvorani ob prijetni glasbi ne
koliko pokramljali. Glavna di
rektorica, g. Ana Jovanovič, 
nam je na kratko obrazložila 
stanje podjetja ter vse njihove 
težave. Predvideva se delavski 
odkup podjetja v prihodnjih 
mesecih, kar so upokojenci 
z odobravanjem sprejeli. Za 
pogostitev in obdarovanje se 
organizatorjem najlepše zah
valjujemo ter jim želimo veli
ko uspehov v letu 1994. 

V imenu vseh upokojencev: 
I. P., 

Laško 

Zahvala 
Dne 27.10.1993 je moja sta

ra mama dobila na radiu na
grado, večerjo za štiri osebe 
v gostilni »Kmet« v Preboldu. 

To nagrado je nato podarila 
meni in možu. Ker sta manjka
li še dve osebi, sta bila povab
ljena moj bratranec in njegova 
spremljevalka. 

Vsi štirje bi se radi toplo 
zahvalili gostilni »Kmet« za 
prijetno vzdušje, okusno pri
pravljeno hrano in prijazno 
postrežbo. 

Še enkrat najlepša hvala! 
S IMONA STOPAR, 

Škofja vas 

Zahvala KS 
Gaberje 

Zahvaljujemo se K S Gaber
je za povabilo, pogostitev in 
obdaritev. Obilo sreče v novem 
letu 1994 vam želijo vsi upo
kojenci Sp.Hudinje in Ga-
berja. 

J. L., 
Celje 

Smo Jim enaki? 
Javno se zahvaljujem delav

cem Komunalnega podjetja 
- poslovni enoti Javne naprave 
Celje za odgovorno in uspešno 
delo. Niso namreč le smetarji, 
temveč tudi pošteni varuhi 
imetja svojih strank. Skrbijo, 
da je vse na svojem mestu in 
prepoznavajo lastnino, ki se 
nenadoma znajde v tujem kra
ju pri drugih ljudeh. 

Pred tedni sem pogrešil svoj 
nov zaboj za smeti in misleč, 
da ga ne bom več dobil nazaj, 
zaprosil Javne naprave, naj mi 
ga nadomestijo z drugim. Na
kup pa ni bil potreben: fantje, 
ki odvažajo smeti, so moj za
bojnik našli v nekaj kilome
trov oddaljenem kraju pri no
vem »lastniku«. Takoj so ga-
opozorili name in zabojnik je 
bil kmalu spet na pravem me
stu. Več kot vestno delo sme
tarjev ! 

Smo jim enaki ali vsaj po
dobni? 

Če bi bili vsi, ki živimo v na
ši lepi domovini, tako pošteni 
in skrbni ne le do svoje, tem-' 
več tudi do imovine drugih, bi 
bilo mnogo manj gorja in imeli 
bi raj na zemlji. Pa je drugače, 
žal! 

Prav zato vrlim fantom in 
njihovemu vodji pri Javnih 
napravah Celje iskrena hvala 
in želja, da bodo pri svojem 
delu tudi v naprej tako pošteni 
in požrtvovalni. 

I V A N STERMECKI, 
Celje 

Pošten 
sprevodnik 

Dne 9.8.1993 sem se peljala 
z vlakom iz Celja-Lava do 
Šmartnega ob Paki ob 10.30 
uri. Sedela sem v vagonu za 
nekadilce. Razen neke gospe, 
ki je sedela na nasprotni strani 
vagona ni bilo v vagonu niko
gar. Veliko nakupovalno torbo 
sem odložila nasproti na se
dež, poleg pa dala manjšo roč
no torbico. 

V Šmartnem ob Paki sem iz
stopila in čez dobrih pet minut 
opazila, da sem na vlaku poza
bila torbico. V njej so bili vsi 
važnejši dokumenti od osebne 
izkaznice, čekovnih knjižic, 
čekov, denarja in nekaj deviz. 
Takoj sem stekla k vlakovne
mu odpravniku in mu poveda
la kaj se mi je zgodilo. Nemu
doma je telefoniral v Šoštanj. 
Zame dolgih petnajst minut 
sem čakala na telefonski poziv 
iz Šoštanja, ki pa je bil na mo
je veselje razveseljiv. Sprevod
nik je našel torbico tam kjer 
sem jo pustila. 

Čez približno petinštirideset 
minut se je vlak vračal proti 
Celju in sprevodnik mi je izro
čil torbico. Zato bi se rada 
zahvalila hitri intervenciji 
vlakovnega odpravnika 
v Šmartnem ob Paki, posebno 
pa sprevodniku, ki je bil tega 
dne v službi na omenjenem 
vlaku. Posebna zahvala torej 
Tičevič Ibrahimu iz Velenja 

B.G., 
Celje 

file:///Tiukinji
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Neronov beli prah 
Niso se posuli z belim pra

hom, po tej svoji uspešnici je 
skupina Neron iz Žalca po
imenovala svoj prvenec. Gre 
za debitantsko kaseto, ki smo 
jo tudi mi že napovedali. Zara
di težav s sponzorji je kaseta 
izšla šele pred kratkim in tudi 
takoj pošla. 

Kako tudi ne, potem, ko so 
fantje pripravih material za
njo v studiu Tivoli, so težko 
našli založnika. » D a « je konč
no rekla založba Arthea, ki pa 
je izdala le 500 kaset. Seveda 
bo kmalu sledil ponatis, zato 
bodite pozorni. 

Še nekaj kratkih o Neronih 
sami. Skupino že približno 
5 let sestavlja pet Savinjčanov, 
v tem času so zamenjali le dva 
člana. V teh letih so se tudi iz 
tipičnega garažnega benda 
prelevili v pravo ročk skupino, 
znano po vsej Sloveniji. Fantje 
pravijo, da jim je trenutno ta
ko dobro skupaj, da se prav 
gotovo še nekaj časa ne bo pri 
njih nič spremenilo. Stane 
Sotler, Uroš Salobir, Aleš 
Štorman, Matjaž Romih in Jo-
co Škorjanc pa so njihova 
imena. 

Med predstavitvijo kasete 
na Radiu Celje je Aleš kaseto 
ocenil takole: »Vsi mislimo, da 
je kaseta dobra, ker smo se po
trudili. Delali smo v dobrem 
studiu, ki ga sedaj obnavljajo, 
ker je vmes zgorel, torej v stu
diu Tivoli. Material je pričel 
nastajati že pred dvema leto
ma, ker pa smo imeli probleme 
s sponzorji, je kaseta tu tako 
pozno.« Petorici so pri rojstvu 
prvenca pomagali tudi Pero 
Lovšin, Sašo Hribar ter Celja
na Mitja Korbar in Davor 
Klarič. 

Velik poudarek dajejo bese
dilom. »Besedila prihajajo iz 
resničnega življenja, zato zve
nijo resni^np m realistično,« je^ 

povedal Aleš, glasbo pa delata 
Uroš in Matjaž. Vsak komad 
nastaja skrbno in dolgo. Do
dajajo in odvzemajo. Pred 
kratkim so posneli tudi studij
ski video za oddajo Sobotna 
noč in to za romantično balado 
To je ta. Še kakšen načrt? Ja. 
Nastop na Pop delavnici (z no
vo skladbo), pa še kje, recimo 
na Ročk festivalu v Mariboru, 
kjer so letos ravno s skladbo 
BeU prah prepričali strokovno 
žirijo, da so najboljši. Tudi 
koncertov po slovenskih me

stih in vaseh se ne branijo, na 
njih pa znajo zaigrati še kaj 
tujega, starega, dobrega ročka. 
Tako pravijo sami. 

Najstniška leta so za Nerone 
preteklost. Naslednje leto naj 
bi izšla že druga njihova kase
ta, na kateri bodo po napove
dih slišati drugačni. Stane 
Sotlar jim bo dajal navdih, ko 
bodo poskušali vnesti še nekaj 
primesi jazza v sedanji, dokaj 
trdi ročk. Do takrat pa preiz
kusite Beli prah. 

SŠ 

Up in 
protistrup 

Piše Aleš Jošt-

Sprva je liazalo, da vas 
utegne doleteti nekaj čisto 
drugega, saj sem vas še sinoči 
nameraval zasuti z milijardo 
in pol zgodovinsko dokazljivih 
podatkov, vendar sem se opri
jel starega vzhodnjaškega re
ka, ki pravi, da je jutro pamet
nejše od večera in odšel spat. 
In poglejte, ura je pet in tride
set minut, napisanih imam že 
šest vrstic in pol, sprehod po 
preteklosti pa pustimo stati še 
nekaj časa na šporhetu, saj 
utegne tudi tovrstni zgodovin
ski segediner biti okusnejši, ko 
ga ob priliki pogrejemo, za da
nes pa si privoščimo nekaj sve
že solate. 

Toda, ko opazujem svet oko^ 
li sebe, težko verjamem, da gre 
pri vsej zadevi samo za po
manjkanje vitaminov, je pa to 
gotovo potrebno za krepitev 
tega ali onega organizma. 
Kronično pomanjkanje 

ustvarjalnega elana se v teh 
krajih in v tem letnem času 
razbohoti po deželi v vsej svoji 
lepljivosti, dolgočasje pa, ta 
kuga vsakdanjosti, nam poje 
heilige nacht in srečni, da smo 
pomagali pri redčenju gozdne
ga podrastja okrasimo naše 
jelke. Mir z vami! In če že iz
gleda, da se res ne da pomaga
ti, se vsaj tokrat spomnimo 
milijonov otrok, ki praznika 
otroštva ne morejo čutiti kot 
toplino doma in varnost dru
žinskega zavetja, ker najmanj 
polovico sveta mendrajo pod 
sabo jezdeci apokalipse, mul-
tinacionalna proizvodnja stra
hu Ja^smrti.., 

Ko smo se prejšnji teden 
prepričali, da so okna v malem 
Unionu res zatesnjena, nam je 
bilo nekoliko lažje pri srcu, 
vendar tedna še zdaleč ni bilo 
konec. Schmidt in Jože sta pri
šla ravno ob pravem času, tako 
da smo zafrfotali z orodjem re
lativno zgodaj v podstrešni so
bici na Mariborski. Furiozni 
kvartet je bil spočet in treba je 
bilo zdržati najmanj do sobo
te. Takrat smo se namreč od
pravili v Koper, kjer nas je ča
kal krstni nastop. Vse je pote
kalo gladko in možje so bili 
pridni za jest, na kar je bila 
posebej ponosna kuharica 
Sanjska. In medtem, ko se 
Skala še bojuje z velikim lon
cem segedinerja, naj mu tekne, 
pa se spomnimo dogodka 
v MKC. Kot starejši smo dobili 
prednost in nismo se prepuš
čali zmajarski euforičnosti 
v višinah, ki za nikogar od nas 
niso bile neznane, pa vendar 
že dolgo ne obiskane. Posadka 
je delovala homogeno in nese
bično razdajala svoje čutenje 
v vsemir. Ptiblika ni zbežala, 
ampak se je prav nasprotno 
zelo zabavala in hvaležno 
spodbujala neumorne zaga-
njače, ostali so posnetki za uho 
in oko. Segret oder so prevzeli 
Baby can dance iz Ljubljane. 

Simpatičen, po starosti in spo
lu razgiban kvartetek s tempe
ramentno pevko je dobro skri
val začetniško tremo in spodr-
sljajčki so sekirah samo njih. 
Kar nekam žal mi je bilo, da 
punca poje v angleščini, saj je 
to vsej zadevi dalo precej ste
reotipen pečat, vendar o za
metkih vokalne suverenosti ne 
gre dvomiti. Še bomo slišali 
zanje, če se ne bodo prej razle
teli. 

Še en teden je, zato tudi od
lašam s pometanjem tele ropo
tarnice prav do zadnjega, ker 
nekaj pač morate vedeti: »To 
še ni nič, kaj šele bo!« In, zakaj 
se ne bi praznikom reklo na 
primer polniki? Potem bi lah
ko vsaj zapisali: »Vesele polni-
ke in obilo zdravja vam že
lim!« Kje je metla? 

Do polila In nazaj 
Enajst let je že, kar se je Božidar Wolfand VVolf pojavil 

s skupino Randez-vouz. Svojo samostojno glasbeno kari
ero je začel že leto in pol kasneje. 

V tem času ni več le prepeval, za različne glasbene 
izvajalce je spesnil okoli 200 skladb. Do sedaj je Wolf 
izdal štiri samostojne glasbene projekte in eno kompila-
cijo, kot šesti pa je pred kratkim na naše tržišče prišel 
projekt »Do pekla in nazaj«. 

Njegova glasba je skozi vsa ta leta namenjena širšemu 
občinstvu, zato se loteva klasične ljubezenske tematike in 
podobnih, lahkotnih tem. Besedila prispeva njegova žena 
Helena Banič, Wolf pa komponira glasbo in o&gra tudi 
vse instrumente Občudovalci tega 31-letnega Trbovelj-
čana lahko kaseto že kupite, na radiu pa ji bo verjetno 
največ prostora namenjenega v vaših čestitkah in pozdra
vih. Po novem letu pa tudi v novi oddaji Radia Celje, ki se 
ji bo reklo »Podalpski pop«. 

SŠ 

FIT - MEDIA d.o.o. 
razpisuje 
prosto delovno mesto 

TRGOVSKEGA POSLOVODJE 
za nedoločen čas. 

Trgovski poslovodja mora imeti uspešno dokončan naj
manj nadaljevalni izobraževalni program trgovinski in 
živilski poslovodja ali izobraževalni program ekonom-
sko-komercialni tehnik ali izobraževalni program trgov
ska akademija ali izobraževalni program podjetniško 
poslovanje-poslovni tehnik ali izobraževalni program VI. 
ali VII. stopnje. 

Vsaj 5 let delovnih izkušenj. 

Prijave z dokazili o izobrazbi in kratek življenjepis pošlji
te na naslov FIT-MEDIA d.o.o.. Mariborska 116, 63000 
Celje, v roku 8 dni od objave razpisa. 

JAVNI ZAVOD 
ZDRAVSTVENI DOM 
ŠMARJE PRI JELŠAH 
objavlja prosta dela in naloge: 

1. zobozdravnika 
v zobozdravstvenem varstvu odraslih na Zdravstveni 
postaji Rogaška Slatina za nedoločen čas 

2. zobozdravnika 
v zobozdravstvenem varstvu otrok in mladine na Zdrav
stveni postaji Šmarje pri Jelšah za nedoločen čas 

Pogoji pod točki 1 in 2: 
- končana medicinska fakulteta stomatološke smeri 
- opravljen strokovni izpit 
- 4-mesečno poskusno delo 
- slovensko državljanstvo 

Pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljite 
v roku 8 dni od objave na naslov: Zdravstveni dom 
Šmarje pri Jelšah. Šmarje 178 ali kadrovska služba 
Skupnosti zavodov osnovne zdravstvene dejavnosti 
celjske regije, Gregorčičeva 3, Celje. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v roku 8 dni po izbiri. 

Brez preči( na vratu 
Alex Bass je umetniško ime 

Aleša Cepuša, pevca, fretless-
(brez prečk)-basista, kitarista, 
komponista in pisca besedil, ki 
je svoje prve izkušnje s show-
biznisom nabiral pri skupini 
Veronique. 

Še preden se je s to zasedbo 
razšel, je zanjo napisal tri do
kaj uspešne skladbe: »Čisto 
enostavno,« »Vem, da bo sonce 
spet vzšlo« in »Mrtva pomlad«. 
Prav s slednjo, priredbo znane 
balade »Love Hurts« skupine 
Nazarteth, je Veronique uspe
lo prebiti okvirje lokalnega 
benda. 

Po krajšem premoru se je 
Alex kot bas kitarist pridružil 
Janezu Zmazku Žanu in nje
govi zasedbi Don Mentony 
Band. Z njimi je posnel dve 
kaseti; » K o noč zamenja dan« 
in »Vrni se« z Jankom Ropre-
tom v vlogi pevca. Po »manj
ših« nesoglasjih z Žanom je 
Alex zapustil Mentonye in za 
založbo Didakta kmalu posnel 
svoj prvenec, kaseto z naslo
vom »Alex Bass«. Tej sta sledi
li še dve v somozaložbi; un-
plugged kaseta »Bajsi in su-
hec«, ter »Največji hiti«. 

Pred kiatkim je A . Bass 
podpisal pogodbo z ljubljan
sko založbo Amadeus in zdaj 
je v trgovinah kaseta s prepro
stim (?) naslovom »Alex Bass, 
ex-Mentony«. Na kaseti so po 
Alexovem mnenju nekatere 
njegove največje uspešnice; 
priredba Abbine skladbe 
»Mamma Mia«, »Tavžentro-
ža« , »Natakar povej«, » K o še 
železo popusti« in še 6 drugih. 
Material za to kaseto je nasta
jal v treh studiih Metulj, Činč 
in Bon ton, vse instrumente, 
razen klaviatur, pa je odigral 
Alex sam. Na njegovo doseda
nje delo, ki je, kot pravi, na

menjeno vsem, tako mladim 
kot starim, so največ vplivali 
Elvis Presley, Englebert Hum-
perdinck, Paul McCartney in 
mediterantski pop mojstri; 
Mišo Kovač, Oliver Dragojevič 
in Dorde Novkovič. 

Alex je v dobrem letu dni in 
pol posnel toliko (4) kaset, kot 
jih večina slovenskih bendov 
ne posname v vsej svoji kari
eri. Če so vzrok tako velike 
produktivnosti dobre skladbe, 
ali pa je Alex le dober self-
menedžer, presodite sami. Ča
sa imate le do začetka pomla
di, za takrat namreč Alex Bass 
obljublja nove stvaritve. Sne
malne teimine v novomeškem 
studiu Metulj ima že dogovor
jene, o izidu kasete pa, glede 
na sedanjo bilanco, tako ne gre 
dvomiti. 

V spomin. 

Lev Poniiivar 
Legendami ansambel 

Avsenik, ki je bil ustanov
ljen pred štiridesetimi leti, 
je izgubil tretjega člana. Po 
odličnem pevcu Francu 
Korenu in širokemu ljud
skemu umetniku Francu 
Koširju je zdaj odšel še 
tretji, nenadomestljivi ki
tarist Lev Ponikvar. Kot 
večnega popotnika, kije bil 
v 76. letih več zdoma kot 
doma, ga je smrt pričakala 
v Nemčiji, ko je bil name
njen na oiiisk k prijatelju. 

Lev Ponikvar je bil pri 
Slavku Avseniku od vsega 
začetka. Ob glasbi je bil za
ljubljen še v motorje, s ka
terimi je veselo dirkal, 
osvajal pokale in najvišja 
mesta. Bil je »deklica za 
vse«, saj je znal popraviti 
vse, kar je bilo tega potreb
no. Dopoldne je rad dolgo 
spal, popoldne pa dobesed
no dirkal iz kraja v kraj, da 
je bil zvečer pravočasno 
z ansamblom pripravljen 
za nastop. Noč je bila nje
gova! Ko se je razživel, mu 
daleč naokrog ni bilo ena
kega. Tako, kot je znal 
igrati kitaro on, je ne zna 
nihče. To je bil dobesedno 
Levčkov slog. Nad svojim 
in.ftrumentom je bil rahlo 
sklonjen, obraz pa nasme
jan, s košatimi sivimi brki, 
oči živahne kot živo srebro. 
In humor! Briljanten, na 
nivoju! Vse to je »zabelil« 
z občasnim žvižganjem, 
kjer nima posnemalca. Pe
sem »Slovenski pozdravi« 

je zaslovela prav zaradi 
njegovega žvižgajočega 
sola. 

Ko je Avsenikova skupi
na prenehala javno nasto
pati, seje Lev umaknil. Po
novno seje vključil lani de
cembra, ko je njega in Al
bina Rudana povabil k so
delovanju Alfi Nipič, ki je 
slavil 30-letnico nastopa
nja. Alfi, Bine, Levček in 
drugi so na Videomehu 
v Vinski Gori doživeli izre
den sprejem, med vsemi pa 
je dobil največ aplavza 
prav Lev Ponikvar. Že to, 
da se je samo pojavil na 
odru, je bilo dovolj za iz
bruh navdušenja. To bi se 
moralo ponoviti letos 
v Kanmiku. Pa se ni. Listi 
z lepega Avsenikovega cve
ta odpadajo. Koren, Košir, 
Ponikvar... Utihnila sta 
glas in trobenta, zdaj se je 
odtrgala še struna... 

TONE VRABL 



6. decembra se je zgodila 
sveto\'na premiera najnovejše
ga albuma začetnikov techno 
popa in ene izmed največjih še 
»ž iv ih« pop skupin DEPECHE 
MODE. Gre za koncertno ver
zijo njihovega zadnjega studij
skega albuma »Songs Of Faith 
And Devotion«; skladbe pos
nete na koncertih v Koeben-
havnu, Milanu, Licvenu in 
New Orleansu so na live albu
mu raz\TŠčene v istem vrstnem 
redu kot na studijski različici, 
posnetki pa znova potrjujejo, 
da so Depeche Mode izjemno 

atraktivni tudi na živih nasto
pih. CD je izdala britanska za
ložba Mute, ki jo v Sloveniji 
zastopa Dallas. 

Ameriški rapper SNOOP 
DOGGY STVLEJe postal prvi 
izvajalec v zgodovini lestvice 
TOP 200, ki je na prvo mesto 
skočil z debitantskim albu
mom. Sadove plošče »Doggy 
Style« pa bo omenjeni rapper 
najbrž užival kar v zaporu; 
obtožen je namreč sodelovanja 
pri umoru. 

Seattleški rockerji PEARL 
JAM so se odločili, da za pesmi 

z njihovega zadnjega albuma 
»Versus« ne bodo posneli niti 
enega videospota. Tako naj bi 
preverili kakovost pesmi, ki 
naj bi, če so dobre, uspele tudi 
brez podpore televizije (pred
vsem MTV) . 

Dobro desetletje stara celj
ska zasedba K A V A se po dalj
šem premoru spet vrača na 
sceno. Po nekaj precej uspeš
nih nastopih so se člani benda 
(Levin Obrenovič bobni, Ev-
gen Obrenovič bas, Mitja Kor-
ber kitara. Brane Mihajlovič 
kitara in Drago Kompoš vo-
kal) odločili, da v naslednjem 
letu izdajo kaseto z lastnimi 
skladbami. Kaya se bo letos še 
zadnjič predstavila na božič
nem koncertu, 25. decembra 
ob 22. uri, v celjskem klubu 
Barfly. 

Kaseta »Zadnja večerja«, 
najnovejši podvig legendarnih 
Mariborčanov, zasedbe L A Č 
NI FRANZ, je končno le izšla. 
Po novem letu ji bo sledila tudi 
kompaktna plošča, prve pro
mocijske koncerte pa lahko 
pričakujemo šele v začetku 
pomladi. Z videospotom za 
skladbo »Zanzibar« so se Lač
ni Franzi že predstavili v So
botni noči, s to isto skladbo pa 
bodo sodelovali tudi v silvestr-
ski oddaji Studia City. 

STANE ŠPEGEL 

Skupina Š A N K ROČK bo izid kasete in CD » V živo na nu-tvo« 
proslavila na božičnem koncertu v velenjski Rdeči dvorani, 
25. decembra. Kot gostje bodo nastopili Neron in Peter Lovšin 
z Vitezi obložene mize. Za organizacijo tega »spektakla« so 
člani skupine Šank ročk poskrbeli kar sami, na tihem pa priča
kujejo podoben obisk kot na lanskem žuru ob desetletnici ob
stoja. 

Material za svoj prvi CD so pred dnevi v ljubljanskem Studiu 26 posneli »stari mački« s celjske 
ročk in blues scene, zbrani v zasedbi ROŽLETOVE SANJE. Album z naslovom »Rožletovo 
stanje« naj bi izšel v prvi polovici prihodnjega leta, Rožletovi sanjači pa bi radi z njim dokazali, 
da so v studiu prav tako dobri kot na živih nastopih. 

Pop loto 
Nihče ni napovedal pravil

nega vrstnega reda, nagrada, 
ki jo podarja sponzor oddaje 
Pop loto, trgovina ORIS 
M A S H , se podvoji in znaša 
6000 SIT. Za skladbe, ki j ih 

je izbral Stane Špegel, glas
beni urednik Radia Celje, 
lahko glasujete v sredo, 
29.12. Kupone pošljite na 
dopisnicah na naslov: Radio 
Celje, Prešernova 19, Celje. 

Prerok, pevec . . . 
Danijela Šmida-Dannyja 

sem spoznal pred tremi leti na 
radiu Žiri, kjer sem bil zaradi 
intervjuja ob izdaji naše nove 
kasete. Skozi zastekleno steno 
studia sem ga opazoval, kako 
premetava karte in kot navit 
govori v mikrofon neki poslu
šalki, ki jo je zanimala njena 
prihodnost. In nato še nasled
nji, pa naslednjemu... Skrat
ka, telefoni so zvonili sto na 
uro in po osupli reakciji tistih 
ki so klicali, sem sklepal, da 
jim bere iz njihovih dnevni
kov. Po oddaji sem si tudi sam 
pustil vreči karte in verjeli ali 
ne, še danes se mi dogajajo 
stvari, ki mi jih je Danny ta
krat napovedal. 

Pozneje sva veliko sodelova
la, tudi mojo skladbo Nostra-
damus je vzel za svoj avizo na 
gostovanjih po radijskih po
stajah. Tako sem izvedel, da se 
je že kot otrok močno razliko
val od drugih. Pri petnajstih 
letih je prvič napovedal usodo 
neki ženski, ki je sploh ni poz
nal. Stvari, ki jih je predvidel, 
so se njej in družini res pripe
tile. Kmalu je ugotovil, da ima 
izredne parapsihološke spo
sobnosti, in se leta 89 odločil, 
da se bo pričel profesionalno 
ukvarjati z napovedovanjem 
prihodnosti. Takrat je namreč 
v Palermu na simpoziju pa-
rapsihologov spoznal Asana, 
ki danes vedežuje izključno 
v Hollywoodu. Danny je za za
četek odprl pisarno v hotelu 
Transturist v Škofji Loki, se 
pozneje preselil na Brdo pri 
Kranju, potem pa v Ljubljano. 
Pred kratkim je bil nekaj časa 
tudi v Celju, za katerega meni, 
da je pozitivno mesto, pozitivo 
pa mu prinašajo relativni mir, 
urejeno okolje in predvsem 
dosti baz. Pot ga je v zadnjih 
dveh letih vodila tudi v Miinc-
hen, Ziirich in Trst, trenutno 
pa je zopet v Ljubljani. Pravi, 
da so ga za popotnika naredile 
potrebe ljudi, saj opravlja vlo
go poslovnega svetovalca, psi-

hoterapevta, vedeževalca, no
vinarja in v zadnjem času tudi 
TV voditelja na lokalnih TV 
postajah ter pevca. To pa po
meni, da za spanje in počitek 
skoraj ni več časa. Zelo obža
luje, da mu primanjkuje časa 
za glasbeno ustvarjanje, ki ga 
neizmerno veseli. Letos po
mladi je posnel svojo prvo 
skladbo »Morska serenada«, ki 
jo je poslal na izbor za festival 
MMS 93. Že vnaprej je predvi
deval, da ne bo izbrana, ker se 
je obetala kuhinja po vzoru 
mojstra Ivačiča. Tako se je tu
di zgodilo, kar ga je zelo uža-
lostilo, saj v glasbi vidi spro
stitev in mnirjanje, kar je pri 
njegovem delu pomemben po
goj. PCljub temu je srečen, saj 
so ljudje pesem dobro sprejeli 
in ob svojem pokUcu bo nada
ljeval tudi glasbeno pot in upa, 
da mu bo uspelo v letu dni 
izdati kaseto. Idej ima veliko, 
če mu bo le čas dopuščal. V teh 
kriznih časih je namreč člove
ška radovednost po prihodno
sti nenasitna. Danny bi rad 
vsem ugodil, žal pa je to nemo
goče. Ko se bo pojavil še kak
šen Slovenec ali Slovenka, ki 
ima vse te sposobnosti, bo 
morda tudi njemu uspelo ne
kaj več časa posvetiti glasbi in 
posneti vsaj eno kaseto. 

SLAVC L. KOVAČIČ 
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Radijski loiialci se vse bolj povezujejo 
Prihodnje leto bo 5. festival raOliskih postal organiziral Radio Celje 

N a / a d n j i ^kllp^(-ini / d r i i -
ž fn ja radijskih postaj Slovi--
nijf. ki j f hihi prejšnji čotr-
tfk na IMiijii. so soglasno za
upal i or^Mni/.acijo festiva
la radi jskih postaj leta 1!)*M 
<-i-ljskiin radi jcem. T a k o ho 
K a d i o Celji' prihodnji- leto 
polfji nekaterih jubi le jn ih 
aktivnosti / a II) letnico 

o tem p o d r o b n e j e p r i h o d 
njič priprčivil še vse bolj 
/.aht(>\no tekmovanje r a d i j 
skih postaj v oktobru . 

H.irun;iin<i. da bumu s po
ln« njn m razumi-vanjcni 
.sldviiih partnerjev in .sodt-

la \ ( ( ' \ - /tn^uli kmikti i i) 
upraviti obe \ ( liki iialui^i 
ozirnma projtkta. ki poic^ 
nuiK.Ulh nigaiu/acijskiii |)i>-
sft^ov Ml lastninjenja ponic-
nijii /a kolektiv Radia Celji' 
lil tu.šo N T i V R C izjiinen de-
lo\ni in poslovni zalogaj m 
IZZIV. Tako novo li-to IHiM 
zaeenjanio kar najbolj odgo
vorno in delovno intenzivno, 
nekatere pripra\-e za oba 
projekta pa so že sti-kle tudi 
v operativnejšeni smislu 

Suer pa je bila gla\na te
ma na seji sku[).šiini' na Ptu
ju pogovor z direktorjem He-

puhli.ške upra\'e za teleko-
munika( ije Miiustrstva za 
|)iomet in zveze / v o n k o m 
itajccm. I 'ia\- poi;o'.<ii z njun 
j( nakazal \ i s to problemom 
ki Jih bo inoialo /druženje 
reševati z boljšo oigaiuziia-
nostjo gre za vprašanja teh-
niene in pravne nara\-e. kot 
so • lastnmjiTije- frekvenc 
lokalnih in ri-gionalnih ra
dijskih postaj, ki so še vedno 
v upravljanju K T \ ' Slovi-nija 
oziroma Oddajnikov m zvez, 
za soudeležbo • lokakev- pn 
frekvenenih načrtih in spre
membah, za usklajenr) na
stopanji' v odnosu do določb 

no\et;.t zakona o t« lekomu-
nikaiijah in podobno 

.\'a skupščini smo se o p n -
delili za ustanovitev post'bne 
tehiučne komisije m pia \ i )o -
svetovalne komisije, hkrati 
[KI pooblastili posebno sku
pino za urejanje odnoso\' 
z osrednjo radijsko hišo. To 
zadnje se še posebej nanaša 
na zadnje pismo direktorja 
Kadia Sloveruja Franceta 
V u r n i k a , ki je z novim letom 
1994 oziroma l.marei-m raz-
vi'ljavil sporazum med lo-
kalei in Radiom Slovenija 
o bri'zplačnem p i i v z i m u de
lov nacionalnih programov.. 

S tem v z\ezi j» l)ila pozi
tivno sprejeta pobuda, da se 
najmanj 7 radijskih postaj 
ali več (.dioei za izmenjavo 
večernr t-iK »en ih pn »igrami >v. 
ki bi jih hkrati predvajali na 
v.sej ti četrti n m ž i S tiin bi 
v.sekakor uspešno kompenzi
rali izpad prenosov osred
njih iiaeionalnih piogiamov 
Radia Sloveiuja. če ne bi pri
šli do fmaneno m odškod
ninsko ustrezniga spora
zuma 

Na skupščini se konkretno 
nismo opi(.'delji'vali do razi
skav Mediane, či-prav nam je 
bilo to s strani Mediane po

nujeno, vendai H st\ai \'sake 
radijske postaji . kako si' bo 
opredelila \'e( ina radijskih 
postaj se sirei ri.iL;iba k to
vrstnemu nad.ilj( \ anju lazi-
skt>\anja. veiui.ii z upošte
vanjem korektiii. zlasti kar 
zacie\a zajemanje \zoreev m 
spi-eifičnosti m slišnosti i)o-
.staj 

Bistven povzetek skupšči
ne je, da postaja Združenje 
nujno potrebna institucija za 
normalno vzdrževanje in 
razvoj slovenske lokalne m 
regionalne radiodifuzije. 

MllMA U M N I K 

C t t r t i k . 2 ; { . d t i o m b r a . 17.(tO 

Intervju: dr. Janez Drnovšek 
(lost /adnje skupne (Kldaje Združenja radijskih |)ostaj .Slove

nije ho tokrat predsednik slovenske vlade dr.Jani"/ Drnovšek. 
To !)(> dobra priložnost, da slovenski premier oceni letošnja 
dodajanja na slovenski politični si'em. 
Sobota. 2.'>, di ' iTn»bra 

Božični program Radia Celje 
.Skii/i \ f s dan se bodo vrstili božični {irispevki naših novinar

jev : med družini boste lahko slišali kako znani in manj znam 
ljudje doziv ijajo in zaznamujejo ta praznik, manj znane podrob
nosti o praznovanju Božiča po sv«'tu, prisluhnili boste lahko 
posebni verski oddaji. 

Osebnost leta 
1993 na Celjskem 
Izbirali jo bodo poslušalci Radia Celje 

Poplavi anket, v katerih se 
izbirajo najrazličnejšo » n a j « 
osebnosti leta. so bo pridružil 
tudi Kadio toljo. Z glasovi po-
sliišalro\ bomo izbrali Oseb
nost lota 1 {»!>.! na toljskom: i/.-
l)irato lahko mod vsonii. no 
glodo na področje delovanja 
(politika, gospodarstvo, kultu
ra, /iianost. kidtiira. šport, 
glasba, itn), ki si po vašoni 
mnenju /as lu / i jo . da bi jih 
proglasili /,a osebnost lota. 

Sistem glasovanja bo koni-
bimian: do .'{(). decembra bo
mo zbirali vaše glasovnice, na 
katere boste morali napisati, 
za kati'ro oseljo glasujete in 

obrazložitev vaše odločitve. 
Na Silveslrovo pa bomo po te
lefonu zbirali vaše klice do 
približno l.T.ure (nekaj sklo
pov klicev bomo sprejeli v ži
vo) in potem, če bo mogoči', 
izl)ran() Osebnost leta \99'A na 
Celjskem povabili v studio na 
krajši pogovoi-. odgovarjala pa 
bo tudi na vaša vprašanja. 

Med tistimi, ki boste .sodelo
vali v anketi, bomo izbrali tri 
nagrajence m jih nagradili 
z lepimi nagiadami 

Odgovore pošljite na naslov: 
Radio Celje. Prešernova If), 
(iiiOim Celje, za -Osi-bnost leta 

Zvone Šeruga gost Radia Celje 
v ponedeljek je Kadio Celje obiskal naš svetovni popotnik 

Zvone Seruga, novinar, pi.sec knjig, založnik, ki je pred dnevi 
izdal že svojo tretjo knjigo Nevarne poti. v kateri je s privlačnim 
be.sedilom in kakovostnimi fotografijami stinil svoje izkušnje 
s poti po Bosni in drugih delih nekdanje Jugoslavije. Somaliji, 
Kampučiji ter drugih svetovnih kriznih žariščih. Del jih je 
obnovil tudi v daljšem pogovoru za Radio Celje. 

Med nami zunanji minister gospod 
Peterle 

Naši ministri so zelo zased(>-
ni m upam, da mi |)ri gospodu 
Peterletu ne bo spodletelo in 
ga bom uspela odtrgati od nje
govega dela ter povabiti v od
dajo (Hasba je življenje. 

Moram povedati, da .sem bi
la z ministrom za finance go
spodom Gasparijem zmenjena 
petkrat, pa je vedno odpovedal 
sestanek. Še dobro, da .se je 
minister Gaspari poročil, ko 
tako odpoveduje sestanke . . . 

Upam. da bo šlo z ministrom 

Peterletom lažje in bo na bo
žični dan gost na.še oddaje. 

Zanj imamo pripravljenih 
kar nekaj zanimivih vprašanj. 
Vsi vemo, da je minister dober 
pevec in harmonikar. Povedal 
pa nam bo. ali kdaj na meddr-
žavniška srečanja vzame s .se
boj tudi harmoniko in ali mu 
pevski talent na tem področju 
tudi kdaj prav pride . . . Glasba 
pač ne pozna meja . . . 

Se posebej vas ta teden opo
zarjam na nagradno igro Sola, 
saj bo nekdo od sodelujočih 
dobil prelepo božično darilo, 
to je športna jopa iz Uni team 
coUection. 

Jožetu Kuzmi iz Roga.ševcev 
bomo poslali uro Sola, Janu 
Plutu iz Ljubljane, Mileni 
Grabner iz Velenja in Dori To-
nejc iz Lesc pa po dve majici. 
Čestitamo! 

V zbirki 1001 šala, je o.stalo 
še 1000 šal - ena pa je tale: 

Kako je bilo na izpitu? 
Svečano in pobožno. 
Svečano? 
No, oba s profesorjem sva 

bila lepo oblečena. 
Razumem; ampak, zakaj po

božno? 
Ko je profesor vprašal, s?hi 

se pokrižal jaz, ko sem jaz od
govoril, pa se je pokrižal pro
fesor, 

S I M O N A I L O 

RADIJSKI SPORED 
o d 23, d o 29, d e c e m b r a 

RADIO CELJE 
četrtek, 23.12.: 5 00 Po domače v novo jutro. 6 00 Poročilo OKO Celje. 

6 30 Poročilo OKO Maribor 6 45 Horoskop 7 00 Druga jutranja kronika 
(RaS). 7 20 Tečajnica. 7 40 Pregled t iska. 8 05 Poroči la. 8 15 Obvest i la, 
8 25 Poročilo OKO Celje. 8 45 Kam danes. 9 00 Predstavitev programa. 
9 05 Pokličite m vprašajte. 10.00 Novice. 10 15 Minute za zdravje. 10 30 
Mali O. 11 00 Glasbene novost i . 12 00 Novice. 13 00 Danes do 13". 
14 00 Jack p o t . 14 30 BBC-Pregled evropskega tiska. 15 30 Dogodki m 
odmevi (prenos RaS), 17 00 Kronika, osmrtnice. 17 30 Pika na i. 18 00 
Ročk b lok (Aleš Uranjek). 19 00 Radijski dnevnik (RaS). 19 25 Deutsche 
Welle. 19 30 Zakl juček sporeda. 

Petek, 24.12.: 5 00 Po domače v novo jutro, 5 30 Prva jutranja kronika 
(RaS),6 00 Poročilo OKO Celje, 6 30 Poročilo OKO Maribor, 6 45 Horo
skop, 7 00 Druga jutranja kronika (RaS). 7 20 Tečajn ica. 7 40 Pregled 
tiska. 8 05 Poroči la. 8 15 Obvest i la. 8.25 Poročilo OKO Celje. 8.45 Kam 
danes. 9 00 Predstavitev programa. 10.00 Novice, 10 15 Filmski spre
hodi, 10 30 Petkove štengce, 12 00 Novice, 13.00 Danes do 13 ' \ 14 00 
Jack Pot. 14 30 BBC-Pregled evropskega t iska. 15 00. Šport o b koncu 
tedna. 15 30 Dogodki in odmevi (prenos RaS). 17.00 Kronika, osmrtnice. 
17,30 Pika na i, 17.45 Rumeni CE, 19.00 Radijski dnevnik (RaS). 19.25 
Deutsche Wel le, 19.30 Zakl juček sporeda. 

Sobota, 25,12.: 5.00 Po domače v novo jutro. 5 30 Prva jutranja 
kronika (RaS). 6 00 Poročilo OKO Celje. 6 45 Horoskop. 7 00 Druga 
jutranja kronika (prenos RaS). 7.20 Tečajn ica. 7.40 Pregled t iska, 8 05 
Poroči la, 8 15 Obvest i la, 8.45 Kam danes, 9 00 Predstavitev programa, 
10 00 Novice, 10.15 Š t u d e n t s k i s e r v i s , 1 2 0 0 Novice, 1 2 1 0 Teen-val , 
13.00 Danes do 13^, 14 00 Jack p o t , 14 05 Glasba je živl jenje, 15.30 
Dogodki in odmevi (prenos RaS), 16.00 Č e s t i t k e in pozdravi . 17.00 
Kronika, osmrtnice. 17 30 Vročih 20, 19 30 Večerni š p o r t n o - z a b a v n i 
program, 24 00 Zakl juček sporeda 

Nedelja, 26,12.: 8 00 Začetek programa. 8 05 Poroči la. 8 30 Verska 
oddaja-Luč sveti v temi, 9 00 Horoskop, 10.00 Novice. 10 30 Nedeljski 
gost. 12 00 Time o u t za šport, 12.30 Iz domačih logov (Jure Krašovec), 
13 00 Novice, 13 05 Čest i tke in pozdravi , Pribl ižno ob 18 00 Zakl juček 
sporeda 

Ponedeljek, 27.12,: 5 00 Po domače v novo jutro, 5 30 Prva jutranja 
kronika (RaS), 6.00 Poročilo OKC Celje, 6.30 Poročilo O K C Manbor, 6 45 
Horoskop, 7 00 Druga jutranja kronika (RaS), 7 20 Tečajn ica, 7.40 Pre
gled t iska 8.05 Poroči la, 8.15 Obvest i la, 8 25 Poročilo OKC Celje, 8.45 
Kam danes, 9 00 Predstavitev p rograma, 10.00 Novice, 10 15 Za lepše 
okolje, 10.30 Športno dopoldne, 12.00 Novice, 12.10 Tečajn ica, 13.00 
Danes do 13", 14,00 Jack Pot, 14.30 BBC-Preg led evropskega t iska, 
15.30 Dogodki in odmev i (prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 
Pika na i , 18 00 Lestvica 3, t r i , I I I .&AS, 19.00 Radijski dnevnik (prenos 
RaS), 19.25 Deutsche VVelle, 19.30 Večerni program, 20 00 Domača 
g lasba: Vrtiljak polk m valčkov (Tone VrabI), 22 00 Zakl juček s p o r e d a . 

Torek, 28.12.: 5 00 Po domače v novo jutro. 5.30 Prva jutranja 
kronika (RaS). 6 00 Poročilo O K C Celje, 6 30 Poročilo O K C Maribor, 6 45 
Horoskop, 7 00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajn ica, 7.40 Pre
gled t iska, 8 05 Poroči la, 8 15 Obvest i la, 8 25 Poročilo O K C Celje, 8.45 
Kam danes, 9 00 Predstavitev programa, 10.00 Novice. 12.00 Novice, 
12.10 Tečajn ica, 13.00 Danes do 13", 13.30 Teko vabi k nakupu, 14.00 
Jack Pot, 14 30 BBC-Pregled evropskega t iska, 15.30 Dogodki in odmev i 
(prenos RaS), 16.10 Inšpektor Mart inček, 17.00 Kronika, osmrtnice. 
1 7 3 0 Pika na i. 17.45 Zimzelene melodi je. 19.00 Radijski dnevnik 
(prenos RaS) 19 25 Deutsche VVelle, 19 30 Zakl juček sporeda. 

Sreda, 29,12.: 5 00 Po domače v novo jutro, 5 30 Prva jutranja 
kronika (RaS). 6 00 Poročilo O K C Celje, 6.30 Poročilo OKC Maribor, 6 45 
Horoskop, 7 00 Druga jutranja kronika (RaS), 7.20 Tečajn ica. 7.40 Pre
gled t iska, 8 05 Poroči la. 8 15 Obvest i la. 8.25 Poročilo O K C Celje, 8 45 
Kam danes, 9.00 Predstavitev programa, 10.00 Novice. 10 15 S knjiž
nega trga, 1 2 0 0 Novice, 12.10 Tečajn ica, 1 3 0 0 Danes do 13", 1 4 0 0 
Jack Pot, 14 30 BBC-Preg led evropskega t iska, 15.30 Dogodki in odmevi 
(prenos RaS), 17.00 Kronika, osmrtnice, 17.30 Pika na i, 17 45 Pop loto, 
18 05 Brane Rončel na RC, 19,00 Radijski dnevnik (RaS), 19.25 
Deutsche VVelle, 19.30 Zakl juček sporeda 

Radio Celje oddaja od 5.00 do 19.30 od torka do petka, ob 
ponedeljkih do 22.00, ob sobotah do 24,00 ure, ob nedeljah pa od 
8,00 do približno 18,00 ure, na UKV frekvencah 95,1, 95,9 in 100,3 
MHz - stereo. 

RADIO CEUE. 
Glavni in odgovorni urednik: Mitja Umnik 

Pomočnik odgovornega urednika Robert tiorjaiio 
Uredništvo: Nataša Gorkoš, Nada Kumor. Vosna Lojič.lMatoja 

Fodjod, Janoz Vodonik in Tono Vrabl. 
Glasbeni urednik: Stano Špogol. 

Vodja tehnike: Bojan Fišok. 
Naslov uredništva: Radio Coljo. Frošornova 1!), t oljo. 

Telefon: 29-4:51, Fax: 441-032 
. . . Studio; 441-310,441-510... „. _ 
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Alkohol In politika 
Sredi prejšnjega stoletja, ko je »alkohol

na revolucija« prehajala v svojo zadnjo fa
zo, je alkohol dobil v slovenskih deželah še 
dodatno, še pomembnejšo vlogo. Pretirano 
zalivanje s »kaplj ico pozabe« je bilo sicer 
med višjimi sloji v navadi že veliko prej, 
toda proces modernizacije je na prehodu iz 
18. v 19. stoletje tudi na alkoholnem po
dročju pomenil pravo revolucijo. O njegovi 
pogubni vlogi nam priča tudi naraščanje 
protipijanskih spisov od sredine 18. stolet
ja. Le- t i niso le posledica stroge janzeni-
stične in liquorijanske morale katoliške 
cerkve na Slovenskem, temveč tudi odraz 
resnično kritičnega stanja slovenskega na
roda. 

Alkohol, ali bolje rečeno, alkoholiki, so 
v prejšnjem stoletju igrali vodilno v logo 
v vseh sferah družbenega življenja. Še po
sebej velik pomen pa je imel alkohol v na
rodni politiki, ki je sicer tudi danes njegovo 
tradicionalno zavetje. Kar je zapisal v letih 
pred prvo svetovno vojno Hašek in pri tem 
opisoval razmere v Pragi in na Češkem, je 
še v večji meri veljalo za nas: »Alkoho l 
spodbuja politično samozavest, ustvarja ti
sto prijetno razpoloženje v duši, ki postane 
dostopnejša za besede govornika, alkohol je 
nekakšna priprava za disciplino vseh pol i 
tičnih strank. Za vrček piva vam bodo dali 
ljudje dušo . . . Zbirališča političnih skupin 
so potemtakem zmeraj v gostilnah in so 
veliki utopisti tisti, ki menijo, da bi bilo 
mogoče postaviti velike stavbe, kjer bi dvo
rane posojali za zborovanja ljudi in za pre
davanja, kjer ne bi prodajali nikakršnih 
alkoholnih pijač, zlasti ne vina in piva. To 
bi pomenilo konec političnih strank. Pol i t i 
ka bi postala stvar preteklosti, zakaj na 
takšne brezalkoholne shode bi prišel samo 
govornik, ta pa bi v žepu na skrivaj imel 
stekleničko konjaka«. 

Marburger Zeitung je leta 1874 poročal, 
da vlada v Celju pravo politično mrtvilo in 

da tudi občinski odbor ne more izglasovati 
niti najnujnejših občinskih zadev, ker je 
stalno nesklepčen. Dopisnik pa k temu do
daja, da lahko župan doseže sklepčnost le 
na ta način, če na dan zasedanja občinske
ga odbora pošlje občinskega slugo po mest
nih gostilnah, kjer ponavadi že sredi do
poldneva posedajo celjski občinski odbor
niki. Poročila o poteku sej ne omenjajo i z 
gredov, vendar je verjetno moralo biti na 
takšnih sejah precej zanimivo. 

Seveda pa je alkohol stopil v politiko že 
veliko prej. Za čas Mettemichovega abso
lutizma ne razpolagamo z ustreznimi viri , 
jih pa zato od revolucije 1848 pa vse do 
razpada riionarhije nikakor ne manjka. 

Revolucionarni izbruh, ki je odpihnil 
osovraženi Metternichov sistem in z njim 
fevdalizem, je namreč šele omogočil nor
malno politično življenje, kakršnega poz
namo danes. Absolutizem je zamenjal 
ustavni sistem s (sicer zelo omejeno) parla
mentarno demokracijo, obravnavanje pol i 
tičnih in tudi vseh drugih vprašanj je po
stalo stvar javnosti. Število političnih čas
nikov je skokovito naraščalo, pred voli tva
mi v predstavniška telesa se je na veliko 
agitiralo, ustanavljati so se začela politična 
društva itd. — vse to pa se je v veliki meri 
dogajalo prav v gostilnah, ki so bile že 
nekaj časa nekakšen prostor javnega delo
vanja. 

Zgodnja Danica je dobrih dvajset let po 
revoluciji (1869) ugotavljala, da so leta 
1848 »pr i nas ljudje naj raji za poslance, 
župane, svetovalce in odbornike le tiste v o 
lili , kteri so nar bolj zgrajali po kerčmah, 
duhovne in gosposke zaničevali, preklinje-
v a l i . . . >vse doli, vse doli< obetali in kmete 
kot gospode za bogove b l a g r o v a l i . . . « 
Skratka, po mnenju Zgodnje Danice so 
imele največji uspeh »vinske veše, ki se le 
po vinskem močvirju, po kerčmah svetijo«, 
kar verjetno ni pretirana ocena. 

Čeprav nam manjkajo avtentična poroči

la o tedanjih političnih zborovanjih, nam 
znani podatki takoj potrdijo oceno Zgodnje 
Danice. Že v aprilskih dneh 1848 so v večini 
naših trgov in mest ustanovili narodne gar
de, ki naj bi v nemirnih časih skrbele za red 
in mir. Seveda pa so bile njihove naloge 
v primerjavi z Dunajem precej omejene. 
Razen spontanih izbruhov kmečkega neza
dovoljstva, ki pa so se pomirili, brž ko je 
državni zbor sklenil odpraviti fevdalne od
nose, se v naših krajih na političnem pr izo
rišču ni ničesar dogajalo. Zato tudi ni bilo 
pravega dela za gardiste. Vendar to ne po
meni, da naši gardisti niso bili aktivni. Pa 
še kako. Dr. Josip Vošnjak v svojih Spomi
nih lepo opiše glavno dejavnost šoštanjske 
narodne straže: »Šoštanjčani so seveda 
1.1848 tudi imeli svojo >Nationalgarde< (na
rodno stražo). Bilo jih je kakih 30. Za stot
nika so izvoli l i graščaka barona Gadolla 
v Turnu, lajtenant pa je bil naš oče, ki si je 
kupil sabl jo . . . K o se je deputacija na dveh 
lestvičnih vozovih peljala v Tum, da naz
nani baronu njegovo izvolitev, smo se tudi 
študentje spravili na vozove. V Turnu je 
bilo prav veselo, vino je teklo in to je bila 
glavna stvar pri >Nationalgarde<.« In dalje: 

» K o smo se domov vračali, so ga nacional-
gardisti že imeli tako pod kapo, da smo med 
potom enega izgubili: zdrknil je z voza in 
v jarku tik ceste obležal. Šele v Šoštanju 
smo zapazili, da ni korporala Jelenca. Za
čeli so klicati: Jelene, Jelene, kje si?<. A Je
lene jih ni slišal, spal je m i m o v jarku, daleč 
zunaj trga in domov prikobacal šele proti 
jutru«. 

Če odštejemo udeležbo na slovesni b lago
slovitvi zastave narodne garde v Celju, je 
bil tudi d m g i (in zadnji) večji podvig Šo
štanj skih gardistov precej podoben prve
mu. Tudi tega nam je slikovito opisal Voš
njak: » P o trgatvi, ki je bila že pred Sv. M i 
haelom, potem ko je mošt že bil vino - leta 
1848 je rodilo prav dobro kapljico, - je oče 
kot lajtenant in zastopnik stotnika povabil 
vso >Nationalgarde< k svojemu vinogradu in 
tam so izpili cel polovnjak (283 1) v ina« . 

» S o pač bili žejni«, je v svojem komentar
ju suho pristavil Vošnjak, ki mu lahko le 
pritrdimo. Res so morali biti prekleto žejni, 
če jih je nekaj deset v enem dnevu požrlo 
skoraj tristo l i trov vina. In le koliko jih je to 
pot obležalo v jarku? 

Primer Donnellan 
Londonska porota je konec 

oktobra odločila, da 21-letni 
študent Austen Donnellan ni 
kriv posilstva. Neimenovana 
kolegica in prej platonična 
prijateljica ga je obdolžila, da 
jo je po lanskoletni božični za
bavi spolno zlorabil, zato ga je 
prijavila univerzitetnemu raz
sodišču. Na Kings CoUegu, 
kjer sta oba študirala, so hoteli 
zadevo čimprej potlačiti, zato 
so Donnellanu predlagali, naj 
se dekletu opraviči in šolanje 
nadaljuje dmgje. Austen Don
nellan je vztrajal, da je v vsej 
stvari nedolžen. Odločil se je. 

da bo svoje ime temeljito opral 
in zato primer prijavil na poli
ciji. Zadeva je tako prišla na 
sodišče, kar je »žr tev« baje ze
lo razjezilo. Po nekajdnevni 
razpravi, v kateri je prišlo na 
svetlo precej razgibano seksu
alno življeje študentov Kings 
Collega, je porota razsodila, 
da Donnellan ni kriv. 

Res l e . . . 
Res je, da je bil svoje čase 

zaljubljen vanjo, res je, da mu 
ni nikdar pustila blizu, čeprav 
je z njim večkrat zahajala 
v študentski klub in se mu je 
po nekaj kozarčkih pijače me

tala v objem. Res je, da je bila 
na božični zabavi tako zelo pi
jana, da ni vedela kaj dela. Res 
je tudi, da ga je, kot je to opisal 
nesrečni 21-letnik, dolgo vodi
la za nos, res je, da ji je z boži
če zabave - preveč pijani, da bi 
lahko hodila — sam pomagal do 
njene sobe, kjer mu je začela 
dajati »jasne znake, da bi se 
rada ljubila«. Res je, da je ta
krat ni več ljubil. Res je, da jo 
je vprašal, ali si res želi spati 
z njim in menda je na to odgo
vorila »z vzdihi, ki so pomenili 
privoljenje«. Res pa je tudi, da 
se je Austen stvari potem z vso 
vnemo tudi lotil. Prav zelo 
v oblasti adrenalina sicer ni 
mogel biti, kajti še kasneje jo 
je menda nekajkrat vprašal, če 
bi » to« res rada. Potem je ver
jetno prešel od besed k deja
njem in s tem zbudil ali vsaj 
nekoliko streznil pijano kole
gico in prijateljico. In namesto 

da bi se ta hvaležno zazrla 
v njegove oči, kot se to zgodi 
v vsakem lepem filmu, je zdir-
jala na hodnik in vpila, da jo je 
posilil. 

Huda jeza britanske 
Javnosti 

Po razsodbi je del britanske 
javnosti pod vodstvom tablo-
idnega časopisa Daily Mail za
čel zahtevati, naj anonimnemu 
dekletu odrečejo pravico do 
anonimnosti. Argument: če je 
bilo oblateno Donnellanovo 
ime, naj bo tudi njeno. Auste-
novega imena se je v enem ted
nu res prijel neprijeten priz
vok »potencialnega posiljeval
ca«, kljub temu pa je po raz
pletu drame izjavil, da je zelo 
zadovoljen: 

»Poroti in sodniku sem zelo 
hvaležen za pravično sojenje 
in razsodbo. Trdno sem bil 
prepričan, da bom oproščen. 
Se posebej sem hvaležen tudi 
prijateljem, ki so pričali - ter 
mojim odvetnikom in mojemu 
profesorju, grofu Russelu - ter 
seveda moji materi, brez kate

re ne bi imel moči, da bi preži
vel to trpljenje.« 

Prijatelji oziroma prijatelji
ce, ki jih omenja so na sodišču 
odigrali ključno vlogo. Made-
leine Allen, Austenovo nekda
nje dekle, je na primer pove
dala, da je obtoženi »pravi 
gentleman« in da se je tudi sa
ma nekoč po pijanem večem 
znašla z njim v postelji, toda 
ko mu je rekla, da ne bi »šla 
naprej«, je njene želje upo
števal. 

Na njeni strani 
Primer Donnellan je v Bri

taniji sprožil široko polemiko 
- zanimivo pa je, da se večina 
postavlja na Donnellanovo 
stran. Izjema je Clare Glas-
sman iz organizacije Ženske 
proti posilstvu, ki je problem 
osvetlila z dmge strani: 

»Za žensko je že tako izred
no težko, da o posilstvu obve
sti policijo. Večina jih o tem 
sploh ne govori. Kakih 90 od
stotkov jih posilstva sploh ne 
prijavi. In če se primer znajde 
na sodišču, je razsodba odvis
na od tega, kako je ona obleče
na, kako se ona obnaša in kaj 
je ona, recimo, pila, namesto 
da bi upoštevali samo eno dej
stvo: ali je pristala na spolni 
odnos ali ne.« 

Domnevna žrtev vztrajno 

zatrjuje, da na seks ni pristala, 
čeprav se sicer tistega večera 
zaradi zaužitega alkohola ne 
spominja preveč dobro. Don
nellan sklepa, da ga je verjetno 
prijavila, ker ji je bilo žal, da 
je končno privolila v z Auste-
nove strani tako želeni spolni 
odnos, ne pa zato, ker bi jo 
dejansko posilil. 

IVložne daljnosežne 
posledice 

Odmev na sodno obravnavo 
pa se ni omejil samo na primer 
Donnellan. V Notranjem mini

strstvu so začeli celo razmi
šljati o tem, da bi spremenili 
sedanji zakon o obravnavanju 
posilstev, ki velja od leta 1988 
in določa, da je domnevni sto
rilec imenovan, žrtev pa ne. 
Pred letom 1988 sta bila oba 
anonimna, ime storilca pa je 
prišlo v javnost samo, če so ga 
spoznali za krivega. Zdaj - po 
»novem« - pa se lahko zgodi, 
da varovanja z anonimnostjo 
ne bo več. Naj se le ve, kdo je 
kdo. Vprašanje pa je, koliko 
zares posiljenih žensk si bo 
v takih razmerah sploh še upa
lo prijaviti zločin. 

Oproščeni Austen Donnellan. 

Bojeviti Daily Mail 

Piše: Mojca Belak j 



Ford mondeo evropski avtomobii ieta 
Ob koncu leta so seveda na 

sporedu tudi različne razglasi
tve najboljšega, najhitrejšega 
in sploh naj avtomobila. Na 
seznamu teh tekmovanj je za
nesljivo najpomembnejše ti
sto, ki ga pripravi 58 evTop-
skih avtomobilističnih novi
narjev, pri čemer avtomobilu 
podelijo naslov evropski avto
mobil leta. 

Tokrat in za leto 1994 je lo
vorika pripadla fordu mondeo 
(na sliki), avtomobilu, ki mu 
bolj ali manj večina poje veli
ko slavo. Mondeo gre kljub se
danji recesiji vsaj na evrop

skih trgih dokaj dobro v pro
met (doslej oziroma od letoš
njega aprila, ko je bil pred
stavljen), saj so doslej prodali 
približno 350 tisoč avtomobi
lov. Takoj za mondeom se je 
uvrstil Citroen xantia, tretji je 
bil mercedes C, četrti opel cor-
sa in peti renault twingo. Se
veda je težko ugotoviti in iz
meriti, kolikšna je tržna vred
nost takšnega naslova, ki ga 
namenjajo določenemu avto
mobilu. Toda nesporno je, da 
prodaji forda mondeo naslov 
evropski avtomobil leta 94 ne 
more škodovati. 

IVIercedes Benz 
in njegov vision A 

češka postaja zaradi svoje 
geografske lega očitno vse bolj 
privlačna tudi za avtomobil
ske tovarne. Sami Čehi pravi
jo, da utegne stuttgartski Mer
cedes Benz v Plznu, mestu, ki 
ga večina pozna predvsem po 

pivu, zgraditi tovarno osebnih 
abtomobilov. 

V tej tovarni naj bi Merce
des Benz izdeloval svoje mest
no vozilo, verjetno letos pred
stavljeni prototip vision A (na 
sliki). Seveda oa ie lasno, da 

ima nemška avtomobilska to
varna v mislih še nekaj drugih 
krajev, pri čemer donmevajo, 
da naj bi nova tovarna stala 
tudi v Franciji, Veliki Britaniji 
in končno tudi na nemških 
tleh. Vse kaže, da bo Mercedes 
Benz kljub vsemu ostal kar 
doma, čeprav so na letošnjem 
frankfurtskem avtomobilskem 
salonu omenjali še možnost, 
da naj bi novo majhno -vozilo 
vendarle nastajalo v ZDA. 
Tam bo namreč Mercedes 
Benz zgradil približno 300 mi
lijonov dolarjev vredno tovar
no, pri čemer je znano, da so 
lokalne oblasti (tovarna bo 
stala v zvezni državi Alabama) 
nemškemu izdelovalcu avto
mobilov dobesedno poklonile 
300 hektarjev zemlje, kjer naj 
bi stali novi proizvodni obrati 
(za zemljo je MB plačal zgolj 
simboličnih 100 dolarjev). Vse 
ugibanje o tem, kje in kdaj naj 
bi začeli graditi novo tovarno, 
pa so vendarle nekoliko pre-
uranjena, kajti Mercedes Benz 
se še ni - vsaj uradno ne - odlo
čil, ali bo vision A tudi v resni
ci kaj več kot zgolj projekt. 

Laguna namesto renauita 21 
< Končno je francoski Renault 

objavil uradne fotografije svo
jega novega avtomobila, ki bo 
zamenjal dovolj ostareli, pa 
tržno vendarle uspešni renault 
21. 

- To bo laguna, ime - tako pra
vijo pri Renaultu - ki spominja 
na sproščenost in lepoto, ki si 
ga je lahko zapomniti in še la
že izgovoriti v številnih jezikih 
- hkrati pa avtomobil, ki naj bi 
francoski avtomobilski tovar
ni prinesel ugodnejšo prodajo 
predvsem v srednjem razredu. 
Navzven laguna (na sliki) do
kazuje, da je karoserijska po
doba večjega safrane nalezlji

va in uporabna, pri čemer bo 
Renault vsaj za sedaj ponudil 
le petvratno kombi limuzino, 
o drugih karoserijskih izve
denkah pa vsaj ta hip še ne 
govori. Laguna bo na voljo 
s tremi različnimi vrstami 
opreme (RN, RT in RXE) , se-
^jsko bo opremljena s servo 
volanom, v vratih bodo jeklene 
palice za dodatno in večjo zaš
čito ob bočnih trčenjih ipd. 
ABS zavorni sistem, zračna 
varnostna blazina in elektron
sko krmiljena klimatska na
prava bo na seznamu serijsko 
vgrajenih dodatkov pri pre-
stižnejših izvedenkah lagune. 

Motorji bodo štirje: trije 
bencinski z gibnimi prostorni
nami od 1,8, 2,0 in končno 3,0-
litra (V6) ter z močjo 95, 115 in 
170 K M . Naprodaj bo tudi ra
zličica, ki jo bo poganjal p>o-
vsem na novo razviti 2,2-litr
ski dizelski motor s po tremi 
ventili na valj (dva sesalna in 
en izpušni) ter močjo 85 K M . 
Po sedanjih obljubah novome
škega Revoza, sestavnega dela 
Renauita in s tem prodajalca 
renaultov na Slovenskem, bo 
laguna na slovenskem trgu na
prodaj ob začetku pomladi. 
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Spomladi 1995 novi BiViW serije 5 
Miinchenski BMW je ena iz

med tistih avtomobilskih to
varn, ki sedanje recesijske ča
se ne občuti tako hudo kot 
drugi izdelovalci avtomobilov. 

Zato tudi ni nič slišati o šti
ridnevnem tednu, odpuščanja 
delavcev skoraj ne poznajo, 
prodaja je doslej padla za 
skromnih (v primerjavi z dru
gimi) enajst odstotkov. Skrat
ka, BMW je vsaj za sedaj 
v precej boljšem položaju kot 
vse nemške avtomobilske to
varne, medtem ko je primerja
va z drugimi še toliko bolj 
ugodna. Takšen položaj B M W 
niti ni izjemno presenetljiv, 
kajti poslovna politika je še 
pravi čas zaznala bistvene 
premike v avtomobilski indu
striji, navadah kupcev, morda 
je vsaj deloma predvidela tudi 
sedanjo krizo. BMW namreč 
pospešeno predstavlja nove 
avtomobile, hkrati obnavlja 
stare. K o gre za obnovo, bo 
najprej na vrsti serija 5 (na 
sliki novi BMW te serije). Spo
mladi leta 1995 bodo tako po
stavili na trg novi B M W serije 
5, ki pa se bo v marsičem zgle
doval po uspešni seriji 3. To bo 
sicer že četrta generacija serije 
5, pri čemer avto ne bo nič 
večji (4720 milimetrov), prav 
tako nič višji (1470 milime
trov), bo pa medosna razdalja 
večja za 80 milimetrov (točno 
2800 milimetrov). Maska pri 
seriji 5 se bo zgledovala po se-, 
riji 3, saj bodo dvojne prednje 
luči pokrite s steklom, hkrati 
pa bosta ledvički, razpoznavni 

znak BMW, bolj nizki in raz-
potegnjeni. Zadek bo zelo kra
tek, karoserija nekaj bolj 
obrušena in torej bolj moder
na, kajti BMW serije 5 se že 
pozna, da so njegovi najboljši 
tržni časi skoraj pozabljeni. 

Avto bodo opremljali z de
vetimi različnimi motorji, pri 
čemer bosta dva dizelska 
(eden turbodizelski). Osnovna 
bo različica z oznako 51 Bi in 
močjo 115 K M . To bo edini 
motor, ki bo opremljen še s po 
dvema ventiloma na valj, kar 
torej pomeni, da sodobna štiri-
ventilska tehnika na veliko 
osvaja BMW. Nato bodo sledili 
nekoliko izboljšani in prostor-
ninsko povečani šestvaljniki, 
zato še ni znano, ali bosta to 
520i in 525i ali pa 523i ter 
528i. Nova serija 5 bo na voljo 
tudi z dvema osemvaljnikoma, 
pri čemer naj bi prostornino 
sedanjega 3,0-litrskega motor
ja povečali na 3,5-litra (240 
K M ) . Štirilitrski osemvaljnik 
naj bi bil po novem 4,4-litrski 

in z močjo nekako 300 K M , 
povsem na vrhu pa bo M5. To 
bo prvi osemvaljnik, ki ga bo
do naredili v B M W Motor-
sport, športnem oddelku 
miinchenske tovarne, osnova 
pa bo motor 540i, pri čemer 
naj bi moč povečali na 365 
K M . Serija 5 bo seveda napro
daj tudi z dizelskimi agregati. 
Prvi bo znani, uveljavljeni, 

zmogljivi in hkrati varčni tds 
z močjo 143 K M , drugi pa 2,8-
litrski šestvaljnik z domnevno 
močjo več kot 160 K M . In lo
gično: rojstvo nove serije 5 je 
še preveč oddaljeno, da bi bilo 
kaj bolj točnega znano o ce
nah. Ampak prav censka kon
kurenčnost je tisto, kar je do
slej pomagalo BMW ostati ne
kaj dlje in uspešno nad vodo. 

Volvo predstavlja bočno 
zračno varnostno blazino 

švedski Volvo, ki se ne pre
več zavzeto združuje s franco
skim Renaultom, je seveda 
med tistimi, ki veliko pozor
nost namenja varnosti potni
kov oziroma trdnosti volvov. 

Sedaj predstavlja tudi boč
no zračno varnostno blazino, 
ki je vgrajena v naslonjalo se-' 
deža (na sliki). Ta zračna bla
zina ne zaščiti le prsnega koša, 
pač pa tudi glavo in nasploh so 
pri Volvu mnenja, da je njena 
namestitev zelo ustrezna. Ker 
je tam, kjer pač je, je. lahko 
tako majhna, kot je (12 litrov), 
ves mehanizem je dobro zašči
ten pred morebitnimi udarci 
ali drugimi poškodbami, poleg 
tega jo je moč vgraditi v ra

zlične modele volvov. Za spro
žitev bočne ziačne varnostne 
blazine je potrebna sila 1000 
N pri hitrosti 1,5 do 2 metra na 
sekundo. Energija se ob trče
nju prenese preko konstrukci
je vrat na elemente stranske 
varnostne zaščite SIPS in po
leg tega tudi na naslonjalo se
deža. Tam je vgrajen senzor, ki 
sproži tudi napihovanje zrač
ne varnostne blazine. Njeno 
polnjenje traja od 4 do 6 mili
sekund, vsa operacija napiho
vanja bočne zračne varnostne 
blazine pa vsega 12 milise
kund. Proženje vreče je me
hansko, bočna zračna varnost
na blazina pa bo v volvojih 
naprodaj v avtomobilih letni
ka 95. 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

Eden zadnjih sejmov rabljenih avtomobilov v tem letu je pred 
dvorano Golovec pripeljal 730 vozil. Tudi prodaja je bila ena večjih 
letos, saj je lastnike (uradno in neuradno) zamenjalo 127 avtomo
bilov. 
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V M O D N E M 
V R T I N C U 

Pripravlja: t-
V L A S T A C A H - Ž E R O V N I K 

Dneve že počasi merimo 
s sekundami, ki se bodo kmalu 
prevesile v popolnoma običaj
no prihodnje leto. Ste se že od-
ločil(i)e, kakšna bo vaša gar
deroba v najdaljši in najbolj 
slovesni noči? 

Mogoče čakate še na tokrat
no vrtinčenje naše modne sve
tovalke Vlaste Cah-Žerovnik? 
Nekaj nasvetov za vas se bo 
seveda našlo že danes, pred
vsem o tem, kako lahko iz sta

rega naredite novo. Če vam to 
ne bo zadostovalo, prisluhnite 
še Radiu Celje. Vlasta Cah-Že
rovnik bo namreč v soboto, 
25. decembra na valovih celj
skega radia V modnem vrtincu 
v živo spregovorila o novoletni 
garderobi oziroma možnosti 
prenov. Tako vabi vse, ki jih 
karkoli zanima o oblačenju, 
naj še tik pred zdajci povpra
šajo modno svetovalko za na
svet. 

Uredništvo 

»Glamour« v domači izvedbi 
Kakršnokoli je že bilo staro 

leto, si vendarle zasluži, da se 
dostojno poslovimo od njega 
- k vsemu prednovoletnemu di
rendaju pa brez dvoma sodi 
tudi bolj slavnostna garde
roba. 

Na božični večer, ki nosi 
obeležje družinskega prazni
ka, bi bleščeča večerna toaleta 
delovala naravnost groteskno, 
zato pa bo gotovo nesporna 
kraljica silvestrske noči. 

Če je tudi vam šele pred pol 
ure kot iz neba padlo povabilo 
na silvestrovanje, v vaši omari 
pa je, jasno, en sam žalosten 
nič, se nikar ne zavlecite kisle
ga obraza v kot in se ne prepu
stite malodušju. Tisti »žalostni 
nič« v obliki prastare obleke 
kar pogumno izvlecite iz oma
re in potem.. . no, majčken iz
datek za izbiro ustreznega ma
teriala, nekaj spretnosti, mod

nega znanja ter še kakšna iz
virna zamisel za povrh, pa bo
do drobne prenove in modni 
dodatki staro obleko tako po
živili, da jo boste sami komaj 
prepoznali! 

Trije izmed velemodnih hi
tov letošnje slavnostne mode 
so: transparentna, diskretno 
lesketajoča se čipka, prosojno 
frfotavi volani in zapeljivo, 
kot dih božajoče perje. Tole pa 
so tri ideje, na las podobne v i -
sokomodnim kreacijam slav
nih modnih ustvarjalcev, ven
dar v domači izvedbi. Posve
tujte se s svojo šiviljo, morda 
vam bo uspela še kakšna četr
ta, še bolj izvirna možnost za 
prenovo. 

Nekaj namigov o izdelavi 
silvestrske obleke v zadnjem 
hipu, modnih dodatkih in pri
českah pa še v novoletni Pe-
tici. V L A S T A 

Nagradno anketno vprašanje decembra: 

V KAKŠNEM OBLAČILU NAMERAVATE PREŽIVETI NAJ
DALJŠO NOČ V LETU? 
a) V dolgi, dekoltirani večerni toaleti, 
b) v elegantnih hlačah ali krilu in svileni oziroma čipkasti bluzi, 
c) v običajnem oblačilu, le z nekaj več nakita, 
d) v trenirki in copatah. 

Praznična večerja 
Lipov čaj z dodatki 
Šunka po gozdarsko 
Telečji zrezek v sirovi omaki 
Na žaru pečena kokoš vjogurto-
vi omaki 

P r i l o g e 
Belo in črno vino 
Pomarančni sok 
Sirovi keksi 
Lešnikovi rogljički 
Potica 
Punč 
Črna kava 

Šunlca po gozdarsico 
Potrebujemo: po eno debelejšo rezino 

šunke na osebo, surovo maslo, 100 do 200 
g slanine, 200 do 400 g gob, osminko 
črnega vina, žlico paradižnikovega pi-
reja. 

Rezine šunke hitro opečemo na maslu. 
V kožici razpustimo drobno sesekljano 
slanino in na njej prepražimo na lističe 
narezane gobe. Prilijemo vino, dodamo 
paradižnikov pire in dušimo do mehke
ga. Rezine opečene šunke prelijemo z go
bovo omako. Zraven ponudimo brusnič-
ni kompot, okrašen z rezinami pomaran
če in črno vino refošk. 

Telečji zrezel( v sirovi 
omal(i 

Za 4 obroke potrebujemo: 750 g teleč
jih zrezkov, 60 g moke, sol in poper, 45 
g masla, 125 ml belega vina, 125 g kisle 
smetane, 100 g sira s plemenito plesnijo, 
sol poper. 

Telečje zrezke potolčemo in povaljamo 
v začinjeni moki. Nato jih rjavo zapeče-
mo v polovici surovega masla, po 3 minu
te na vsaki strani. Pečene zrezke zložimo 
na pogret oval in shranimo na toplo. 
V ponev, v kateri so se pekli zrezki, vlije
mo vino, dodamo kislo smetano in kuha
mo minuto ali dve. Dodamo na drobne 

koščke zrezan pikanten sir in med meša
njem kuhamo toliko časa, da se sir po
polnoma raztali. Omako precedimo, po-
solimo in popopramo. Tople telečje zrez
ke prelijemo s sirovo omako, zraven pa 
ponudimo krompir v kosih, dušen grah 
in korenček ali pa kar pisane rezance. 

Na žaru pečena Icolcoš 
v jogurtoVi omalci 

Potrebujemo: eno 2 kg težko kokoš, 
pol litra jogurta, eno čebulo, malo glavi
co česna, dve žlici koriandra, lonček ki
sle smetane, olje, sol in poper ter sveži 
zeleni peteršilj. 

Kokoš razrežemo na primerne kose in 
jih prelijemo s polovično količino jogur
ta, pokrijemo posodo ter postavimo za 
nekaj ur v hladilnik (lahko tudi čez noč). 
Nato vse kose kokoši obrišemo in posuši
mo s krep papirjem ter jih zložimo na 
plinski žar. Pečemo toliko časa, da so vsi 
kosi kokoši lepo rjavo zapečeni. 

V kožico damo dve žlici olja in na njem 
prepražimo sesekljano čebulo in zmeč
kan česen ter dodamo zmlet koriander. 
Vse dobro premešamo, dodamo preostalo 
količino jogurta in kislo smetano. Duši
mo toliko časa, da je čebula mehka. Vse 
skupaj damo v mešalnik in zdrobimo-
v enakomerno zmes. Omako prelijemo 
v manjšo kožico in postavimo na toplo. 

Na žaru pečeno kokoško zložimo na 
pladenj in prelijemo z omako. Zraven 
ponudimo dušen riž ali krompirjeve rog-
Ijičke. 

Za krompirjeve rogljičke skuhamo, 
olupimo in pretlačimo 6 do 8 krompirjev, 
dodamo eno žlico kisle smetane, eno jaj
ce in toliko moke, da dobimo voljno te
sto. Iz tega testa oblikujemo rogljičke, 
vsakega povaljamo v moki in zlatorume-
no ocvremo v maščobi. 

Sirovi Icelfsi 
Potrebujemo: 200 g moke, 200 g jedil

nega škroba, 200 g drobno naribanega 
ementalskega sira, 150 g surovega masla, 
7 g pecilnega praška, 2 del vode, 7 g soli, 
eno stepeno jajce za mazanje, makovo ali 
sezamovo seme ali kumino. 

Moko zmešamo z jedilnim škrobom in 
pecilnim praškom ter presejemo. Doda
mo surovo maslo, sol, nariban sir in vodo 
ter zamesimo testo. Oblikujemo ga v kro
glo in pustimo počivat vsaj eno uro. Nato 
testo razvaljamo na 3 mm debelo in 
z obodcem izrežemo kroge ali tudi kakš
ne druge oblike. Premažemo jih z stepe
nim jajcem, potresemo z makom ali s se
zamom ali s kumino in pečemo 6 do 8 mi
nut na 180°. 

Lešnilcovi rogljičlci 
Potrebujemo: 250 g moke, 110 g masla, 

10 g sladkorja v prahu, 10 g kvasa, 1 ru
menjak, 1 žlico mleka, 5 g soli, nastrgano 
lupino ene limone. Za nadev pa 300 
g drobno zmletih lešnikov, 100 g piškot-
nih drobtin, 50 g sladkorja, 50 g medu, 
malo mleka, nastrgano lupmo ene limone 
in rum. 

Iz moke, masla, sladkorja v prahu, 
kvasa, rumenjaka, mleka, limonine lupi
ne in soli zamesimo trdo testo in pusti
mo, da eno uro počiva. Potem ga obliku
jemo v podolgovato klobaso, ki jo razre
žemo na debele rozine in jih razvaljamo 
v ovalne oblike. 

Lešnike zmešamo s piškotnimi drobti-
nami, medom in sladkorjem ter mlekom 
in odišavimo z limonino lupino m ru
mom. Ovale iz testa namažemo z lešniko-
vo zmesjo, jih zvijemo in oblikujemo 
v rogljičke ter jih polagamo na namaščen 
pekač. Premažemo jih s stepenim jajcem, 
pustimo, da se premaz posuši in jih po
novno prem.ažemo, spet posušimo in spe-
čemo pri 200". 

Za punč potrebujemo: 700 g sladkorja, 
pol litra vode, 3/4 litra močnega ruskega 
čaja, 6 pomaranč, 2 limoni, 1 del ruma, 
vanilijo. 

Sladkor stresemo v posodo, zalijemo 
z vodo in segrejemo do vrenja. Medtem 
pobiramo pene. V vodi za ruski čaj sku
hamo malo pomaranče in limonine lupi
ne, malo vanilije in ruski čaj. Nato prece
dimo čaj k sladkorni raztopini, dodamo 
precejen limonin in pomarančni sok ter 
rum. Punč nalijemo v ogreto ročko ali 
v čaše in ponudimo. 

BORIS JAGODIC 

Koža in sicrb zanjo v starosti 
človeško kožo sestavljajo tri 

plasti: vrhnjica, usnjica in 
podkožje. V podkožje segajo iz 
zgornjega dela usnjice vezivni 
snopi, med katere so vložene 
blazinice maščevja. 

Kožna površina znaša pri 
dojenčku 0,25 kvadratnega 
metra, pri srednje velikem mo
škem 1,85 kvadratnega metra, 
pri srednje veliki ženski pa 1,6 
kvadratnega metra. Najtanjša 
je na očesnih vekah, le 0,5 mi
limetra bi izmerili, naj debelej
ša pa na dlaneh in podplatih, 
približno 3,6 milimetra, pri 
tem ni všteto podkožno maš
čevje. Teža človeške kože zna
ša približno 16 odstotkov teže 
vsega telesa. Barva kožne po
vršine ni povsod enaka. Po
dobno je s poraslostjo, kjer je 
bistvena razlika med moškim 
in ženskim spolom. Kožni pri
veski so lojnice, znojnice, lasje 
oziroma dlake in nohti. Nasta
li so iz vrhnjice, ki se je med 
embrionalnim življenjem za
čela vgrezati v globino zgomje 
plasti usnjice. 

Že teh nekaj podatkov kaže, 
da ima koža kot ogrinjalo in 
živ obrambni ščit človeškega 
organizma posebno funkcijo, 
da posreduje med zunanjim 
svetom in njegovo notranjost
jo. Mehanična obramba kože 
je predvsem v tem, da je koža 
hkrati prožna in trdna. Prož
nost omogočajo prožna, trd
nost pa trdna vlakna v usnjici. 
Prehude mehanične učinke na 
kožo ublažuje kot nekak odbi
jač podkožno maščevje. Varo
valni pomen ima tudi kožni 
loj, ki omogoča, da postane 
koža mehka, voljna in prožna, 
lasje in dlake pa so obenem 
namaščeni. Roževina vsebuje 
roženinske maščobe, v glav
nem oljno kislino in holesterol, 
ki pripomorejo, da se koža ne 
izsuši in da ne postane raska-
va. Roženinske maščobe imajo 
tudi sposobnost, da uničujejo 

mikrobe in plesni. S svojimi 
maščobnimi kislinami vzdržu
jejo kislobnost pH kožne povr
šine. Dokler je pH 5,5 do 6,5, je 
kožna površina polnovredno 
varovalo našega organizma. 
Če poraste pH na 7 ali več, 
preneha obrambna sposobnost 
kože pred kužnimi klicami. 
Tudi kožni pigment deluje 
v koži kot varovalo. 

Koža je v pravem pomenu 
ogledalo dogajanj v organiz
mu. Tesno je povezana z vsemi 
organi in organskimi sistemi 
in ima mnogo funkcij. Nekate
re so tako važne, da so neogib
no potrebne, ker življenje brez 
njih ne bi bilo mogoče. Vamje 
celoten organizem, hkrati pa 
predstavlja tudi čutilo in or
gan, ki slo-bi za uravnovešenje 
telesne toplote. Znana pisate
ljica Helen Keller, ki je bila od 
rojstva slepa in gluha, je s po
močjo tega organa našla pot za 
komunikacijo z okoljem. 
Majhni otroci morajo vzeti 
v roke in v usta vse predmete 
iz okolja, da doživijo občutek 
otipanja predmetov. Koža so
deluje tudi v krvnožilnem si
stemu, v procesih presnavlja-
nja ter pri živčnih in refleks
nih reakcijah organizma. 

Morfologija in fiziologija 
kože se od rojstva do sp)olne 
zrelosti znatno spreminjata, 
kar vpliva na patologijo kože 
v posameznih življenjskih ob
dobjih. Procesi staranja se 
začnejo na odkritih delih kože. 
Po 40. letu življenja se zmanjša 
debelina vrhnjice in podkož
nega tkiva, dolžina lasnih me
šičkov, stanjšajo se lojnice, po
javlja se zgostitev in togost 
trdnih vlaken in niti prožnih 
vlaken, ki se ponekod med se
boj zlepijo in razpadejo. Po 
50. letu so te spremembe v koži 
še večje. Okrog 60. leta so 
stanjšani vsi sloji kože. 
Zmanjša se izločanje lojnic, 
opažajo se znatne sprememlae 

prožnih vlaken in spremembe 
v presnavljanju tkiva. V dobi 
nad 75 let so vsi sloji kože vid
no stanjšani, vključno s pod
kožnim tkivom, v vrhnjici pa 
se tvori tu in tam pigment. 
Znojnice, lojnice in lasje se 
vidno spremenijo. Zmanjša se 
njihovo število, skoraj za polo
vico pa tudi količina loja. Ta
ko imenovane roženinske maš
čobe se tvori vse manj, koža 
postaja vedno bolj suha, tanka 
in neodporna. Rast las je po
časnejša, nekateri celo ne ra
stejo več. Zmanjša se propust
nost stene limfnih lasnic in ko
ličine krvnih žil. Stene krvnih 
žil sklerozirajo. V njih se tvo
rijo krvni strdki. Količina 
živčnih končičev se zmanjša 
zaradi motenj v prehrane tki
va. Stanjšajo se vlaknaste 
stmkture usnjice, količina ce
ličnih elementov naglo upada. 
Poveča se količina soli, zmanj
ša pa količina holesterola 
v koži. Spremeni se reakcija 
na mehanične, temperatume 
in kemične dražljaje. Pigmen-
tacije je manj, na posameznih 
mestih pa celo več. Na otip je 
koža suha, hrapava in toga. 
Velike spremembe so tudi 
v nevrohormonalnem uravna
vanju funkcije kože. 

Tudi če koža predhodno ni 
bila bolna, je v starosti zaradi 
izginevanja in stanjšanja loj

nic in znojnic suha. Zato se je 
potrebno izogibati vsem tistim 
sredstvom za nego pa tudi za 
lokalno zdravljenje kože, ki jo 
še bolj izsušijo. V starosti koža 
prav rada poka. Kožne razpo
ke lahko pospešujejo tudi raz
na mila ali zdravila, ki jo raz-
maščujejo. Zelo alkalična mila 
izlužijo iz roženine maščobo, 
prav tako pa tudi razna zdra
vila, npr. žveplo ali raztopine, 
pripravljene z visokoodstot-
nim alkoholom. Za čiščenje 
kože na licu priporočamo olja 
in mlečne pripravke, za nego 
pa hidrofilne kreme. Ne glede 
na del telesa so primernejše 
mastne kreme ali indiferenta 
mazila kakor mazala testaste 
konzistence ali tekoči priprav
ki. 

Kožo je potrebno zaščititi 
pred vsemi neugodnimi vre
menskimi vplivi in vplivi oko
lja, posebno pred soncem, ve
trom, vročino in mrazom. To 
še posebej priporočamo ose
bam, ki so imele karcinom na 
koži, predkancerozo in foto-
dermatozo. Odločanje o upo
rabi hormonov za lokalno in 
splošno zdravljenje bolne kože 
v starosti sodi v dermatološke 
roke. Predpisujemo jih le ta
krat, ko so resnično nujno po-
trebni in če ne obstajajo razlo
gi proti temu zdravljenju. Od
ločamo se za majhne ocinerke, 
za večje pa le, če je potrebno 
energično zdravljenje. 

K A R O L I N A GODINA, 
mag. sci. dr. med. 



KMETIJSKI NASVET 

Kako kmetujejo 
v osrednji Itaiiji 

Italija je članica Evropske 
gospodarske skupnosti. Njeni 
kmetje se morajo prilagajati 
predpisom, ki jih je sprejel ta 
najvišji upravni organ. To po
meni omejevanje količine pro
izvodov in širjenje tako ime
novanega sonaravnega kmeto
vanja. 

Ogledali smo si več kmetij iz 
področja živinoreje, vinograd
ništva, vrtnarstva. Videli smo 
sirarno parmezana. 

Za velike kmetije velja, da 
same tržijo. Vse manjše se 
združujejo v zadrugo in tržijo 
preko nje. 

Vinogradniki se združujejo 
in s skupnimi močmi gradijo ' 
kleti. Država jim pri tem iz
datno pomaga. Glavni delež 
sredstev jim podari, preostali 
del pa so zelo ugodni krediti. 
Zadružne kleti so majhne. 
Najmanjša, ki smo jo videli, 
ima zmogljivost 450.000 litrov 
vina. Kleti imajo 150 ali več 
članov in pridelujejo visoko 
kakovostno vino, Id ga ni tež
ko prodati. Videli smo, kako se 
prideluje grozdje v izjenmo 
strmih legah, kjer so vinogradi 
na posameznih terasah. Vse 
terase so narejene iz kamna in 
tako ozke, da rase na njih trs le 
v eni vrsti. 

Država Italija vinogradnike 
zelo podpira. Rada bi jih še 
bolj. Posebno na območju, ki 
se imenuje Cinque terre, kjer 
kmetje gojijo vinsko trto v ne
mogočih razmerah, bi država 
rada izdatneje pomagala. 
Evropska skupnost pa omejuje 
državi, da bi dajala več pod
por, kot jih daje. Zato se težko 
dostopna območja praznijo. 
Mladina odhaja v mesto. 

Videli smo dve kmetiji, kjer 
se ukvarjajo s proizvodnjo 
mleka. Krave so črno bele, zelo 
nežno grajene z izredno visoko 
povprečno mlečnostjo. Ta je 
8.000 do 9.000 Utrov mleka 
letno na kravo. 

Ogledali smo si prašičjo far
mo z 10.000 prašiči. Kdor je 
prvič videl, v kakšnih razme
rah živijo plemenske svinje, se 
mu je zbudil socialni čut. Po

samezna žival je stisnjena na 
najmanjši možni prostor tako, 
da se z nogami vedno dotika 
svoje sotrpinke, pa naj leže na 
levi ali na desni bok. I*rašiče 
krmijo tako, da v mešalnici 
zmešajo krmila, v posebnem 
prostoru dodajo krmilom vo
do. Ta mešanica teče po ceveh 
do posameznega prašiča. Rod
nost plemenskih svinj ni viso
ka, gnezda so po številu sred
nje velika. Strokovnjaki trdi
jo, da gre za pomanjkanje be
ljakovin. 

Gnoj, ki ga zbirajo, redčijo 
z vodo, dobijo tako imenovano 
gnojevko. Da preprečujejo ve
lik smrad, jo pretakajo v bazen 
in mešajo. OkrogU bazen, ci
sterne so postavljeni nad talno 
površino. V zemljo jih ne mo
rejo skriti zaradi visoke pod
talnice. 

Videli smo kmetije, ki vrt
narijo na prostem in take, ki 
imajo nasade v pokritih pro
storih. Kmetje trdijo, da se da 
preživeti na dveh hektarjih 
nepokritih površin. 

Ogledali smo si zadružno si
rarno. Deset kmetov zbere let
no preko štiri milijone Utrov 
mleka, ki ga širijo v parmezan. 
En kolut tehta 60 kg. Zanj je 
potrebno 857 Utrov mleka. 

Vsi kmetje imajo močno 
strojno opremljene kmetije in 
delajo z najmanjšim možnim 
številom delavcev. Kmetija, ki 
meri 200 ha ima 500 glav gove
di in 10.000 prašičev. Nekdaj 
je na tej kmetiji živelo 50 dru
žin, sedaj jo obdeluje enajst 
ljudi. 

Kot zanimivost navajam, da 
je zaslužek itaUjanskega de
lavca od dva do trikrat višji 
kot pri nas. Cene za kmeta so 
take: vino od 260 do 280 SIT, 
mleko od 45 do 60 SIT, mlad 
sir 750 SIT. Za en hektar povr
šine, ki jo kmet pusti v miro
vanju, zasadi top>ole, poseje 
metuljnice, dobi od države 
75.000 SIT letno. 

Na tržnici v Firencah so ce
ne take: jajca od 7,5 do 11,5 
SIT kos, sir od 1.462 do 1.880 
SIT za kg, piščanec velja toU-
ko kot kunec: 675 SIT za kg, 
goveje meso je od 975 do 1.350 
SIT za kg, divjačina pa stane 
od 750 do 900 SIT za kg. 

Tudi mi se pripravljamo za 
vstop v Evropo. Kmetovati po 
evropskih predpisih ni eno
stavno. Proizvodnja mora biti 
omejena, kakovostna in poce
ni. Teh treh dejavnikov pa ni 
lahko združiti. 

I D A TEPEJ 

mm mM 
A s t r o l o s i n j e l U A N E 

Šifra: 
Občutljivost 

Rojena sem v znamenju 
Škorpijona. S fantom hodiva 
že nekaj let in na tem področju 
nimam težav. Predlani sem se 
začela ukvarjati z jogo, čutila 
sem izboljšanje svojega zdrav
ja, počutja in spanja. Vendar 
pa sem čez čas prenehala, ker 
sem imela več obveznosti. N e 
kako sem se polenila, fant mi 
pravi da nimam dovolj vztraj
nosti. Rada bi začela znova, 
vendar nekako ne najdem pra
vega časa. Zanima me kaj 
o meni pravijo zvezde, pa tudi 
kakšno bo zame prihodnje 
leto. 

Ivana: Če začnem od konca 
proti začetku, ti kaže takole: 
V prihodnjem letu boš napre
dovala na mnogih področjih, 
Jupiter ti bo predvsem v drugi 
polovici naslednjega leta zelo 
stal ob strani, lahkotno boš 
spreminjala svoje življenje na 
bolje. V prvi polovici leta pa 
bo še kar nekaj zastojev in te
žav, sicer pa najbrž tako sama 
veš, da si jesensko bitje, ter da 
ti pomlad ni najbolj naldonje-
na. Možne bodo spremembe 
v bivališču, morda daljše poto
vanje. I*ravzaprav bi naj za te
be veljalo, da so vse zadeve, ki 
so doslej bistveno vpUvale na 
tvoje življenje prišle prav iz 
tujine. Tako nekako velja tudi 
za jogo, vzhodno modrost in 
vse kar sodi pod področje tujih 
filozofij. Ponavadi te za take 
reči motivirajo prijatelji, ki 
imajo tudi drugače močan 
vpliv na tok tvojega življenja. 
Ukvarjanje z jogo pa je najbolj 
uspešno, če ga izvajaš vsakod
nevno. Pravi rezultati bodo 
prišli šele čez čas. Če še razmi
šljaš ali bi znova začela, se 
moraš najprej potruditi in pre
brati nekaj kvaUtetne literatu
re, na primer Patandžalijeve 
Izreke o jogi, saj je to eno te
meljnih del o teh tehnikah. 
Prav tako pa so odlične knjige 
Swamija Paramhanse Mahe-
svaranande, dobijo pa se tudi 
v naših knjigarnah. Z vadbo 
lahko začneš takoj po prazni 
luni, vsak dan pred zajtrkom, 
ki pa ga zaužij šele pol ure po 
vadbi. 

Šifra: Dolgo 
življenje 

Sicer sem še mlada, rojena 
sem v znamenju Strelca. Že od 
nekdaj me privlači vse o živ

ljenju, smrti in okultnih zade
vah. Predvsem me zelo zanima 
kako podaljšati, izboljšati in 
živeti bolj kvalitetno življenje. 
Vem, da je vse zelo individual
no, da nekateri ljudje živijo 
dolgo in zdravo, kljub temu da 
kadijo, pijejo alkohol in jedo 
nezdravo hrano. Drugi pa se 
držijo bolj zdrave poti, toda 
vseeno niso tako zdravi, kakor 
bi naj bili. Ali je res vse indivi
dualno? Kako naj izboljšam 
svojo kondicijo? Za vaš odgo
vor se že vnaprej zahvaljujem. 

r V A N A : Kvaliteta našega 
življenja je v prvi meri odvisna 
od kvalitete dihanja. Če dihate 
glob<Jko, tako da zrak obkroži 
in oskrbi s kisikom vse vaše 
notranje organe, celo telo, in 
če izdihujete malo manj kot 
ste vdihnili, potem bo vaše 
življenje dolgo in tudi zdravo. 
Če se nikoli ne najete do site
ga, vsak zalogaj prežvečite ta
ko, da bo skoraj tekoč in če 
skrbite za redno prebavo, po
tem ste narediU že drug, zelo 
pomemben korak k zdravju. 
Po možnosti ne jejte p>o sonč
nem zahodu, prav tako pa ne 
pred sončnim vzhodom. Pojdi
te spat s kurami in vstanite 
s postelje s petelinjim petjem, 
pravi stara ljudska modrost, ki 
velja za zdravo! Raje se gibaj
te kot sedite, bolj pazite nase 
v času praznih aU polnih lim, 
ter ko se menjavajo letni časi, 
te dni se nikakor ne naprezaj
te, prav tako pa pazite nase 
tudi v mesecu, ki je nasproten 
vašemu rojstnemu dnevu - na 
primer za vas velja kot napor-
nejši junij. Zlata sredina je 
najboljša v vsem kar počnete, 
nikomur nikdar ne nalagajte 
odgovornosti za vaše življenje, 
pa boste imeli mir pred drugi
mi! Ukvarjajte se s sabo in iz
boljšujte svoje slabe plati! Na 
življenje glejte kot na igro in 
uživajte v tem. Kajti sonce, vo 
da, zrak, svoboda - to so naj
boljši zdravniki! Smeh skriva 
v sebi več energije kot resna 
distanca! Proučevanje zelišč 
in pitje zdravilnih čajev name
sto kave, pa vas bo še dodatno 
pomladilo. Želim vam zdravo, 
dolgo življenje! 
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Happvl 
Božič, novo leto, rojstni dan. . . 
Še dobro, da je vsaj nekaj dni v letu, ob katerih lahko 

(če lahko) pozabimo na vsakdanje probleme, ob katerih 
vsakdo začuti, da je vendarle nekaj več, da se vendarle (za 
rojstni dan, na primer) vsaj enkrat vse vrti okoli njega... 

Nekaj dni v letu je, ki so obvezno povezani z žuri, 
zabavami, » t e ren i . . . « To je takrat, ko ti je vseeno, koliko 
boš pisal matematiko, ali boš imel denar za avtobus in ali 
si boš lahko kupil nove čevl je . . . Takrat, ko ugotoviš, da 
vendarle imaš tudi ti nekaj prijateljev, s katerimi lahko 
greš žurirat, s katerimi lahko obujaš spomine na stare, 
dobre čase.. . Skratka, prazniki so dobri za marsikaj. 

In sodni dan se nezadržno približuje. Samo še šest let in 
devet dni, pa bomo izgini l i . . . 

Do takrat pa: SREČNO!!! 
N I N A M. 

V Parizu je vse 
dražje 
2. del 

Belgijo sem izmed vseh šti
rih držav najbolje spoznala in 
mi je tudi najbližje, zaradi če
sar se mi lahko porodi tudi ta
ko nerazumljivo vprašanje, 
kot je, zakaj hočejo prav vsi 
v Pariz, zakaj je prav Francija 
svetovna država romantikov 
in gurmanov. Verjemite, tudi 
v Belgiji imajo ogromno vrst 
sira, morda še več, saj poznajo 
vse od gaude do camemberta. 
Pa tudi znano hrano znajo za
čarati v neznano, tako nastane 
iz napovedanega piščanca 
ocvrta soja s koščki mesa, ki so 
morda nekoč res bili piščanec. 
Če ostanem še malo pri pre
hrani, ki se precej razlikuje od 
naše, imajo Belgijci tudi domi
šljijo podobno bujno kot Fran
cozi, tako niso zdrobljena ja
bolka kot priloga ob krompir
ju in zrezku nič posebnega. 
Tudi ocvrt ananas je narav
nost odhčen. Nekaj novega, 
a pohvalnega v primerjavi 
s Francozi so njihove številne 
in raznobarvne omake, v kate
rih je ponavadi veliko majone
ze. Kar pa še ni vse. Tudi 
v Belgiji imajo metro in tudi tu 
je na prav tako slabem glasu 
kot v Franciji. In tudi osvešče
nost o varnem sončenju je 
v Belgiji na enako visoki ravni 
kakor v Franciji. Rjava barva 
kože ni več modema, novo mo
do določa čma barva. Število 
črncev se tako neverjetno po
večuje, da jim vse ostale barve, 
rase, narodnosti od Indijcev, 
Pakistancev in Kitajcev pa 
preko Arabcev do Alžircev 
skupaj sploh ne sledijo več. 
Malo več kot čmcev je le še 
belcev. Podrobnosti med Bel
gijo in Francijo najdemo tudi 
v arhitekturi. V Parizu so ena 

najpomembnejših znamenito
sti slavoloki, na primer Slavo
lok zmage ali slavolok v Lou-
v m in največji v najmodemej-
ši četrti La Defanse ter mnogi 
manjši dmgod po Parizu. In 
kaj so storili Belgijci? Vse so 
lepo poenostavili in slavoloke 
povezali ter preimenovali v ar
kade. Če vzamem za primer 
Liege, imiverzitetno središče 
Valonije, najdemo tam most 
arkad, sodna palača ima 
ogromno arkadno dvorišče in 
tudi njihov najpomembnejši 
vodnjak, ki stoji pred mestno 
hišo, gradijo arkade. A obsta
jajo še dmge podobnosti, tudi 
cerkve so v obeh državah gra
jene v gotskem stilu in temne 
zunaj in znotraj ter puste in 
vedno prazne. Zakaj hočejo 
torej vsi v Pariz? Ker je tam 
vse dražje, ker te pogosteje 
okradejo, ker je povsod gneča, 
ker je vse »zakomplicirano«. 
A tudi zaradi tega, ker je tam 
pač lepo. 

Lepo pa je tudi v Belgiji, 
kjer lahko poleg mnogih po
dobnosti s Francijo opazite tu
di številne stvari, značilne za 
Nizozemsko. Seveda, saj sta 
obe državi njeni sosedi, čeprav 
se v podobnostih vse tri vedno 
malo rcizlikujejo. In prav zara
di teh razlik si je Belgijo vedno 
ogledati. 

(Se bo nadaljevalo) 

Kozorogiii 
(od 22. decembra do 20. janu
arja) 

Dvaindvajsetega decem
bra stoji sonce prav na jugu 
in noč je tedaj najdaljša. 
V deželi je zima, toda odslej 
bodo dnevi spet vse daljši in 
tudi ljudje, rojeni v tem zna
menju, so v značaju pri lago
jeni tej rasti. N i človeka, ki 
bi bil tako prežet z željo po 
napredovanju, kot je prav 
kozorog. 

Kozorog je realist, ki trdno 
stoji na tleh. Dosti dela in se 
vselej zaveda svojih dolžno
sti. Niko l i ne sanjari, da bo 
kaj ustvaril; vrednote si na
mreč ustvarja s hranilno 
knjižnico. 

Kozorog si sam nalaga 
stroga merila za življenje in 
delo in ker je poleg tega tudi 
ambiciozen, mnogokrat do
seže lepe cilje. 

V tem znamenju gre obi
čajno za ljudi krepke rasti, 
ki pa so le malokrat debeluš
ni; prej koščeni. Obraz je 

- izrazit in oglat, lasje razred
čeni. 

Njihova srečna kovina je 
svinec. Za talisman naj si i z 
berejo krisopraz ali oniks. 

Kozorog - mošici 
Kozorog je dosti častihlep-

nejši kot predstavniki dru
gih znamenj. Vselej zre pred
se ali navzgor, vendar pri 
tem upošteva tudi izkušnje 

iz preteklosti. Previden je, 
tehtno postavlja korake in se 
izogiba nevarnih poti, kjer bi 
mu spodrsnilo. 

Med podjetnimi kozorogi 
je le m^lo takšnih, ki bi hote
li začeti kar pri vrhu. So sa
mosvoji ljudje, ki se v vel iki 
dmžbi ah širokem krogu so
delavcev običajno ne počuti
jo najbolje. Radi se umikajo 
v samoto, saj so zelo nezaup
ljivi in v slehernem, ki se j im 
približa, vidijo tekmeca. Če 
se v življenju razočarajo, so 
še posebno nezaupljivi in to 
se z leti razrašča. S čemer se, 
seveda, razvija tudi egoizem. 

Zaradi takšnega značaja 
mnogi kozorogi težko najde
jo življenjsko dmžico . Pre
dolgo tehtajo, ali jih je vred
na, ko pa se odločijo, dekle 
ponavadi že najde dmgega. 

Vendar pa imajo predstav
niki tega znamenja pri žen
skah dosti priložnosti. Žen
ska, s katero se kozorog po
roči, je odtlej njegova »last 
nina«. 

Kozorogi pravega kova ni
majo ravno dosti časa ali 
smisla za čustva. Kozorogi 
so praktični ljudje, teorija 
j im pomeni le sredstvo za 
dosego cilja. 

Kozorog - žensica 
žensko, rojeno v znamenju 

kozoroga, odlikuje mirnost. 
L e težko se bo vznemirila, 
saj vztrajno hodi po poti, ki 
jo je izbrala. Pred seboj vidi 
le cilj in ne ozira se ne na 
levo, ne na desno, v čemer je 
podobna moškemu svojega 
znamenja. 

Čeprav je zelo zadržana in 
stežka pokaže čustva, potre
buje dosti ljubezni. Če pa 
misli, da je našla pravega, bo 
ta zadržana ženska nadvse 
odkrito pokazala, da je v r o 
čega srca in vedre duše. 

Kozoroginja je redoljubna. 
N i uma, je pa temeljita de
lavka. Je zelo resna ženska, 
ki želi, da jo cenijo in spoštu
jejo. Ljubosumje je pri njej 
stvar ranjene časti. 

Če se iz nje kdo norčuje, ne 
pozna šale. Imenitno se ob
naša in dosti da na srčno 
kulturo in dobro vzgojo. N i 
pomembno, od kod je prišla; 
vselej se vede tako, kot se 
spodobi. Toda, ta na zunaj 
hladna ženska zna biti zelo 
strastna, če le najde pravega 
moškega. 

V pokUcu se kozoroginja 
dobro znajde. Predstojniki jo 
hvalijo kot zgledno sodelav
ko, ki nikoli ne pokaže, da 
ima preveč dela. 

Zelo je samostojna in ne 
potrebuje opore. 

Nujno! 
Imeh smo glasbeni mara

ton in zmagal je komad I Do 
Anything For L o v e . Jaz pa 

Sicer pa smo snemali nove 
avize, sprejemali nov kon
cept in se dogovarjah, kak
šen žur bomo pripravili za 
stoto oddajo, ki bo na spore
d u . . . kmalu. N e skrbite; 

o vsem boste pravočasno ob
veščeni! 

Sploh pa ob tem častitem 
jubileju (o katerem smo d v o 
mili, da ga bomo sploh doča
kali) vabimo k sodelovanju. 
Kako , zakaj, čemu? Berite! 

Iščemo najstarejšega p o 
slušalca Teen-vala! Vse tiste 
torej, ki se spominjajo naše 
prve oddaje in ki nas vse od 
pred dvema letoma (dokaj) 
zvesto poslušajo. Torej: naj
starejši poslušalci, najstrast-
nejši oboževalci in najbolj 
zagrizeni sovražniki: naj
pozneje do naslednjega ted
na izpolnite kupon, ki ga 
gledate pred seboj, in se nam 
oglasite! N e bo vam žal! 

Ravno tako, kot vam ne bo 
žal, če nas boste poslušali 
prvega januarja. Skratka: 
ostžinite z nami, kjer koU 
smo že! 

N I N A M . 

Pravilo pametnih je, da 
stvari zapustijo, preden 
stvari zapustijo njih... 

(B. Gracian) 

Ne dovolite, da bi vam 
ena navadna atomska 
bomba pokvarila dan! 

Cryin' 
( A e r o s m i t h ) 

There was a tirne 
When I was so brokenhearted 
Love wasn't much of a firend of mine 
The tables have tumed, yeah 
'Cause me and tkem ways have parted 
Tkat kind of love was the killin' kind 
Ali I want is someone I can't resist 
I know aH I need to knov^r by the way 
that I kot kissed 
I was cryin' when I met you 
Now Fm tryin' to forget you 
Love is sweet misery 
I was cryin' just to get you 
Now Fm dyin' 'cause I let you 
Do what you do-down on me 
Now there's not even breathin' room 
Between pleasure and pain 
Yeah you cry when we're makin' love 
Must be one and the same 
It's down on me 
Yeah I got to teli you one thing 
It's been on my mind 
Girl I gotta say 
Wie're partners in crime 
You got that certain something 
What you give to me 
Takes my breath away 
Now the word out on the street 
Is the deviVs in your kiss 
If our love goes up in flames 
It's a fire I can't resist 

I was cryin when I met you 
Now Fm tryin' to forget you 
Vour love is sweet misery 
I was cryin just to get you 
Now Fm dyin' 'cause I let you 
Do what you do to me 

'Cause what you got inside 
Ain't where your love should stay 
Yeah, our love, s w e e f love, ain't love 
"Til you give your heart away 

I was cryin' when I met you 
Now Fm tryin' to forget you 
your love is sweet misery 
I was cryin' just to get you 
Now Fm dyin' just to let you 
Do what you do what you do down to me, 
baby, baby, baby 

I was cryin' when I met you 
Now Fm tryin' to forget you 
Vour love is sweet misery 
I was cryin' when I met you 
Now Fm dyin' 'cause I let you 
Do what you do down to, down to, 
dovm to, down to 
I was cryin' when I met you 
Now Fm tryin' to forget you 
Vour love is sweet 
I was cryin' when I met you 
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Kam? Nikamor drugam kot v TC Leveč 
Merkur Kranj Je v Levcu odprl trgovski center 

v ponedeljek je vrata zares na široko odprl novi 
Trgovski center Merkurja iz Kranja. Zares na široko 
zato, ker je bilo že ob otvoritvi toliko kupcev, da so 
prijetno presenetili tudi vodilne iz Kranjskega Mer
kurja. Okoli šestdeset artiklov v omejenih količinah po 
zelo ugodnih cenah je zato že skorajda prvi nakupovalni 
dan pošlo. 

Delniška družba Merkur Kranj je trgovsko podjetje 
z že skoraj stoletno tradicijo. Njen ustanovitelj je Celjan 
Peter Majdič, ki je leta 1896 v Kranju odprl trgovino 
s tehničnim blagom. Trgovina se je »prijela« in v teh 
letih je Merkur zrasel v sodoben trgovski sistem za 
prodajo železnine, gradbenih in inštalacijskih materi
alov, izdelke črne in barvne metalurgije ter izdelkov za 
široko potrošnjo. 

Trgovski center Leveč je že šestintrideseta Merkur-
jeva prodajalna. V Merkurju pa ga štejejo med tri najpo
membnejše letošnje pridobitve. Maja so v Mariboru 
odprli Trgovski center Hoče, oktobra največjo proda
jalno z zelenim programom v Sloveniji Trgovski center 
Dom Naklo in v ponedeljek še Trgovski center Leveč. 

V Trgovskem centru Leveč ponujajo kupcem bogat 
izbor tehničnega blaga od železnine do izdelkov za 
gospodinjstvo. Naprodaj so izdelki domačih in tujih 
proizvajalcev, skupni imenovalec vseh pa je, zagotav
ljajo v Merkurju, kakovost Prepričani so, da jim bo 
uspelo zadovoljiti skoraj vse potrebe kupcev po teh 
izdelkih in da bo tako ponudba v skladu s sloganom, ki 
so si ga izbrali: Trgovski center Leveč...in nikamor 
drugam. 

Prodajalno so uredili v bivšem skladišču Prodajnega 

centra Modemi interierji, ki so ga za nove potrebe po 
višini pregradili z novo etažo. Merkurjeva prodajalna, 
vključno s skladiščem meri 1230 kvadratnih metrov, 
naprodaj pa je okoli deset tisoč prodajnih artiklov. 

Z novo prodajalno v Levcu namerava Merkur na celj
skem območju še bolj približati celotni Merkurjev pro
dajni program in jim omogočiti tudi vse druge ugodno
sti, ki jih sicer nudijo svojim kupcem. Med njimi je še 
posebej pomembna Merkurjeva kartica zaupanja, 
s katero nakupuje z dodatnimi popusti že več kot 70 
tisoč njihovih kupcev. 

Pomembno je tudi, da so s Trgovskim centrom Leveč 
v Merkurju odprli trinajst novih delovnih mest, ki so jih 
zapolnili Celjani in okoličani. Pomagata pa jim še dva 
trgovca, ki sta že vrsto let zaposlena v Merkurju. 

EPP 

Gneča v Merkurjevem Trgovskem centru Leveč je bila ob otvoritvi izjemna. Med obiskovalci pa je bilo, presenetljivo, več kupcev kot firbcev. Tako je bilo ves otvoritveni dan. 
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DEŽURSTVA TRGOVIN 
Celje 

Potrošnikova samopostrež
na trgovina Soča v Stanetovi 
14 in diskont na Cankarjevi 
1 sta ob sobotah odprta do 
17. ure, slednji je odprt tudi ob 
nedeljah od 8. do 12. ure. Ob 
nedeljah so od Potrošnikovih 
trgovin od 7.30 do 11. ure od
prte naslednje prodajalne: ži
vilski oddelek v blagovnici 
Nova vas, marketi na Ljub
ljanski cesti. Dolgem polju, 
Zgomji Hudinji, Vojniku, Što-
rah in na Ostrožnem, samopo
strežne trgovine v Gaberjah, 
Pod gradom, Tmovljah, Te-
harjah, Frankolovem, na Sve
tini, na Ljubečni, Polulah, 
v Šmartnem v Rožni dolini, 
Škofji vasi in Novi cerkvi ter 
stojnica na celjski tržnici. Ob 
nedeljah je odprt tudi kiosk 
pri celjski bolnišnici in sicer 
od 12. do 15. ure. 

Klasje Celje ima odprte pro
dajalne kmha Štmčko, Ado in 
Pekamo v Štorah ob sobotah 
od 7. do 13. ure, Štmčka je od
prta tudi od nedeljah od 7. do 
11. ure, kiosk na Hudinji pa ob 
sobotah od 6. do 15. ure. 

Dežurna je tudi trgovina 
Gala trade na Mariborski 128, 
ki je odprta ob sobotah od 
7. do 15. ure, ob nedeljah pa od 
9. do 12. ure. 

Od Centrovih prodajaln so 
ob sobotah odprte samopo
strežne trgovine: Center od 
7. do 13. ure, Voglajna in L o 
garska od 7. do 13. ure, Rio od 
7. do 14. ure, Sedmica od 7. do 
15. ure. Otok, Solidamost in 
Ložnica od 7.30 do 15. ure, 
Adut pa od 8. do 12. ure. Na
kupni center Lava je odprt od 
7. do 13. ure. Samopostrežna 
trgovina Savica je odprta od 
7. do 17. ure. Ob nedeljah pa je 
delovni čas Centrovih proda
jaln naslednji: od 8. do 11.30 
ure so odprte samopostrežne 
trgovine: Otok, Sedmica in 
Solidamost, medtem, ko je 
prodajalna v Ložnici odprta 
od 8.30 do 11.30 ure. Ob nede
ljah od 7. do 11. ure vam je na 
voljo celjska tržnica. Poleg 
celjske tržnice v Rimljanki na 
Savinovi 3 je vsako soboto od 
6. do 13. ure in nedeljo, od 7. do 
11. ure odprta Pekama in Mes
nica Prekoršek iz Vojnika. 
V Vojniku pa je njihova Mes
nica odprta od 7. do 12. ure. 
Vsak dan je od 7.3do 23.ure 
odprta trgovina Dragstor na 
Mariborski 119, mini market 
Gaj v Ozki ulici vsak dan od 
8.30 do 22. ure, ob nedeljah in 
praznikih od 8. do 22. ure, tr
govina Plemič Teharje - sobote 
od 7. do 14. ure, nedelje od 
8. do 11. ure, trgovina Figec 
Štore - sobote od 7.30 do 
20. ure, ob nedeljah od 8. do 
12., trgovina Mini shop Jereb 
Teharje ob sobotah od 7. do 
19. ure, ob nedeljah od 8. do 
11. ure, mini market Čebelica 
v Novi vasi ob sobotah in ne
deljah od 8. do 21. ure, Skan 
market na Mariborski 181 
v Celju ob sobotah od 7. do 
22. in ob nedeljah od 8. do 
22. ure, trgovina Nadi v Šmar-
jeti pri Celju in vsak dan od 
8. do 20. ure, odprta pa je tudi 
trgovina Sneja v Kocbekovi 6, 
od ponedeljka do petka od 
.6.30 do 21. ure, ob sobotah od 
7.30 do 19., ob nedeljah in 
praznikih pa od 7.30 do 
16. ure. 

Od 7.30 do 15. ure je ob so
botah odprta tudi Mercatorje-
va trgovina na Hudinji, kupu
jete pa lahko tudi v trgovskem 
podjetju Ponudba na Dobojski 
cesti v Celju in sicer ob sobo
tah od 7. do 20. ure, ob nede
ljah in praznikih pa od 8. do 
12. ure. 

Laško 
Odprti sta trgovini Trgov

skega podjetja Izbira: samo
postrežna v Debm in Market 
Živila v Rimskih Toplicah in 
sicer ob sobotah od 7.30 do 
14.ure in ob nedeljah od 7.30 
do 11.30 ure. Odprta je trgovi

na Rogač pri železniški postaji 
ob sobotah od 7. do 17. ure in 
ob nedeljah od 7. do 12. ure, 
Market Zlatorog ob sobotah 
od 7. do 15. ure in ob nedeljah 
od 7. do 12. ure ter prodajalna 
Ježek ob sobotah od 7. do 
16. in ob nedeljah od 8. do 
12. ure. Na Brezah nad Laškim 
je ob sobotah od 7.30 do 13.30 
in ob nedeljah od 8. do 11. ure 
odprta trgovina z mešanim 
blagom Kocman, na Vrhu tr
govina Deželak ob sobotah od 
8.30 do 12. ure, ob nedeljah pa 
od 9.doli .ure, v Rimskih T o 
plicah trgovina Marjeta in si
cer ob sobotah od 7. do 19., ob 
nedeljah in praznikih pa od 
7. do 12. ure ter Market Brez-
nica na Breznem pri Laškem 
ob sobotah od 7. do 20. ure, ob 
nedeljah in praznikih pa od 
7. do 13. ure. 

Šentjur 
Ob sobotah od 7. do 12.ure 

in ob nedeljah od 7. do 10.30 
ure je odprta Delikatesa 
Klanjšek Mesarstva Jurij 
v Efenkovi ulici, ob nedeljah 
od 8. do U.ure je odprt živil
ski oddelek Blagovnice Resev-
na, prodajalne Lipe Šentjur so 
ob sobotah odprte od 7. do 
12. ure, ob nedeljah pa proda
jalne v Gorici pri Slivnici, Pre
vorju in Loki pri Žusmu od 
9. do 12. ure, na Planini pri 
Sevnici od 8. do 13. ure in na 
Ponikvi od 8.30 do 11.30 ure. 
Odprta je prodajalna Močnik 
v Vrbnem pri Šentjurju v so
boto od 8. do 17. ure, ob nede
ljah pa od 8. do 12.30. 

Žalec 
Trgovska družba Savinjski 

magazin Žalec ima ob nede
ljah od 8. do 11. ure odprte na
slednje trgovine: blagovnice 
Savinjka Žalec, Šempeter in 
Prebold ter samopostrežbe 
Cankarjeva Žalec, Vransko, 
Pirešica in Liboje, medtem, ko 
je blagovnica Polzela odprta 
od 8. do 12. ure, samopostrež
na trgovina Tabor pa od 7.30 
do 11.30. Trgovina RR je ob 
sobotah in nedeljah odprta 
non-stop od 7. do 22.ure, mar
ket Eni ob sobotah od 8. do 17., 
ob nedeljah in praznikih pa od 
8. do 12. ure, Potrošnikova po
slovalnica Marelica v Prebol
du ob nedeljah od 7.30 do 
11. ure, Minimarket Špela 
v uUci Florjana Pohlina 
3 v Žalcu ob sobotah od 7. do 
17. ure in ob nedeljah od 8. do 
12., prodajalna Gala v Šempe-
tm v Savinjski dolini ob sobo
tah od 8. do 13. ob nedeljah pa 
od 9. do 12. ure. Ob sobotah od 

7.30 do 16. in ob nedeljah od 
8. do 12. ure je odprta tudi sa
mopostrežna trgovina in bife 
Kmetijske zadmge Petrovče. 

Mozirje 
Ob sobotah od 7. do 14. ure 

in ob nedeljah od 8. do 10. ure 
je dežurna Blagovnica Savinja 
na Trgu osvobodilne fronte 3. 

Velenje 
v tem mesecu je odprta tr

govina Ere Prehrana in sicer 
ob sobotah od 7. do 19. ure, ob 
nedeljah pa od 8. do 11. ure. 
Odprta je tudi samopostrežna 
trgovina K K Ptuj na velenjski 
tržnici, ki je ob sobotah odprta 
od 7. do 14., ob nedeljah pa od 
8.do U.ure . 

Slovenske Konjice 
v Slovenskih Konjicah sta 

odprta Mencov Market ob so
botah od 7. do 15., ob nedeljah 
pa od 8.do U.ure ter Diskont 
Dravinjskega doma ob sobo
tah od 8. do 13., ob nedeljah pa 
od 8. do U . ure. Isti delovni čas 
imata tudi samopostrežni tr
govini Pohorje v Zrečah in 
Dravinja v Ločah pri Sloven
skih Konjicah, odprt pa je tudi 
živilski oddelek v blagovnici 
Vitanje in sicer ob nedeljah od 
7.30 do U.ure. V Zrečah je ob 
sobotah od 7. do 19. ure in ob 
nedeljah od 7. do 12. ure odprt 
diskont Tornado, na Rogli pa 

"Market Tomado in sicer ob so
botah in nedeljah od 7. do 
19. ure. 

Šmarje pri Jelšah 
Ob sobotah so vse posloval

nice Jelše Šmarje odprte do 
12.ure, ob nedeljah pa so de-
žume naslednje: Oskrba 
Šmarje od 7.30 do 10.30, Mar
ket Podčetrtek od 8.do U.ure 
in Atomska vas od 8. do 
12. ure. Market Lipa Šmarje je 
ob sobotah odprt od 7. do 
19. ure, ob nedeljah pa od 8. do 
12.. V Rogaški Slatini je vsako 
nedeljo od 8.do U.ure izme
nično odprt Market Ratanska 
vas ali Prehrana, prav tako pa 
so odprti gostinski obrati 
Grad Rogatec in Hram 
v Šmarju pri Jelšah. 

DEŽURSTVA 

ZDRAVSTVENIH 
DOMOV 

ZDRAVSTVENI DOM CE
LJE: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah, 
prav tako imajo organizirano 

neprekinjeno 24-urno dežur
stvo. Dežurna ambulanta dela 
ob delavnikih od 13. do 7. ure 
naslednjega dne, ob sobotah, 
nedeljah in praznikih pa ne
prekinjeno 24 ur. Zdravnika 
za obisk na domu lahko naro
čite kadarkoli, vendar bodo 
nenujni hišni obiski ob delav
nikih opravljeni po 13. uri. 

V primeru življenjske ogro
ženosti kličite telefonsko šte
vilko 94, sicer je telefon 441-
142 ah 27-721, za nujne inter-
vence pa 94. 

ZDRAVSTVENI DOM L A 
ŠKO: Zdravstvena služba je 
organizirana v dopoldanskih 
in popoldanskih ordinacijah 
od 7. do 20. ure, nočno dežur
stvo je organizirano od 20. do 
7. ure zjutraj od ponedeljka do 
petka in sicer za vso občino. 
Dežurstvo je med vikendom 
organizirano tudi od petka od 
20. do ponedeljka do 7. ure 
zjutraj, vmes je v soboto odpr
ta redna ordinacija od 7. do 
15. ure. Telefon 731-233. 

ZDRAVSTVENI DOM MO
ZIRJE: V Mozirju je organizi
rano redno ambulantno delo 
od 7. do 13. ure, popoldan od 
13. do 20. ure pa imata vsak 
dan redno delo po dve ambu
lanti in sicer ob ponedeljkih 
Mozirje in Ljubno, v torek Na
zarje in Gomji Grad, v sredo 
Luče in Nazarje, četrtek Mo
zirje in Nazarje, ob petkih pa 
le Mozirje. Telefon v Mozirju 
831-421. 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠENTJUR: Redni delovni čas 
ordinacij med tednom je od 
7. do 19. ure, od 19. ure dalje 
do 7. ure zjutraj pa je organizi
rano neprekinjeno dežurstvo. 
Telefon 741-511. 

ZDRAVSTVENI DOM 
SLOVENSKE KONJICE: 
Redna zdravstvena služba je 
organizirana od 7. ure zjutraj 
do 21., od 21. do 7. ure zjutraj 
pa je na voljo redno nočno de
žurstvo. Telefon 754-522. 

ZDRAVSTVENI DOM VE
LENJE: Redno obratovanje 
ordinacij je od 7. do 20. ure, od 
20. ure do 7. ure zjutraj nasled
njega dne pa je organizirano 
dežurstvo. Telefon 856-711. 

ZDRAVSTVENI DOM 
ŠMARJE: Delovni čas med 
tednom je čez dan od 7. ure do 
21., zatem pa je od 21. ure da
lje do 7. ure zjutraj organizira
no nočno dežurstvo. Dežuma 
služba je organizirana tudi 
v Rogaški Slatini, izmenoma 
pa je po tedenskem razporedu 
organizirana dežuma služba 
tudi v Bistrici ob Sotli, Koz
jem in Podčetrtku. Telefon 
v Šmarju je 821-021. 

ZDRAVSTVENI DOM Ž A 
LEC: Redni ambulantni de
lovni čas je vsak dan od 7.30 
do 13.30 ure, neprekinjeno de
žurstvo pa je organizirano od 
15. do 7.30 ure naslednjega 
dne. Telefon 711-251. 

DEŽURSTVA 

LEKARN . . 

L A Š K O : Lekama je odprta 
od ponedeljka do petka od 
7.30 do 18. ure, ob sobotah od 
8. do 12. 

MOZIRJE: Redni delovni 
čas je od 7. do 19. ure, ob sobo
tah pa je lekama odprta od 
7. do 12. ure. 

SLOVENSKE KONJICE je 
med tednom odprta od 7.30 do 
13. ure in od 14. do 20., ob so

botah od 7.30 do 13. ure, ob 
nedeljah pa redno dežurstvo 
traja od 9. do 12.ure. 

VELENJE: Od ponedeljka 
do petka je lekama odprta od 
7. do 20. ure, ob sobotah od 
7. do 14. ure, ob nedeljah in 
praznikih pa imajo organizi
rano dežurstvo, z enourno pre
kinitvijo od 12. do 13. ure. 

ŠMARJE PRI JELŠAH: 
Redni delovni čas med tednom 
je od 7.30 do 18.30 ure, ob so
botah od 7.30 do 13. ure. 

Ž A L E C : Redni delovni čas 
med tednom je od 7.30 do 
19.30 ure, ob sobotah od 7.30 
do 14. ure, vsako nedeljo pa je 
lekarna dežuma od 8. do 
U.ure. 

CELJE: Redni delovni čas 
Lekarne na Stanetovi ulici 
v Celju je od ponedeljka do 
petka od 7. do 20. ure, ob sobo
tah od 7. do 13., od 13.ure da
lje v soboto, do ponedeljka do 
7. ure zjutraj pa je organizira
no neprekinjeno dežurstvo. 
Enako velja tudi za praznike. 

ŠENTJUR: Redni delovni 
čas lekarne je od 7. do 18. ure, 
ob sobotah pa od 7. do 13. ure. 

R O J S T V A 

Celje 
Minuli teden se je v celjski 

porodnišnici rodilo 21 dečkov 
in 8 deklic. 

Celje 
Poročilo se je šest parov, 

med njimi sta zakonsko zvezo 
sklenila tudi Danijel DEČ-
M A N iz Prožinske vasi in An
dreja L A V R E N Č A K iz Sve
tine. 
Velenje 

Poročila sta se dva para in 
sicer Jože JELEN iz Amač in 
Vesna VAUPOTIČ iz Skomega 
ter Dejan A L E K S I Č iz Velenja 
z Sabino Brigitt K A R P F iz 
Grenchena. 

Celje 
Umrli so: Jožef M A R K O -

ŠEK, 64 let iz Drage, Marija 
A R N A Č , 92 let iz Celja, Marija 
A N T O L I N C , 51 let iz Dobovca 
pri Rogatcu, Julijana ŽIBERT, 
81 let iz Stranja, Angela L A M -
PRET, 87 let iz Celja, Franc 
K O Ž U H , 75 let iz Sevnice, 
Ivan HOČEVAR, 70 let iz Kr-
melja, Ana T R D A N , 86 let iz 
Bovš, Franc CAJZEK, 61 let iz 
Celja, Terezija JAVORNIK, 74 
let iz Velenja, Viktor LELJAK, 
69 let iz Sp. Rečice, Dušan 
GRADIŠNIK, 74 let iz Celja, 
Julijana GABER, 87 let iz Tol
stega vrha, Ladislav ZORKO, 
62 let iz Celja, Franc M A R Z I -
DOVŠEK, 79 let iz Goričice, 
Ana M A S T N A K , 76 let iz La-
šk^a, Branko STOJSAVLJE-
VIC, 77 let iz Rogaške Slatine, 
Rozalija KRULEČ, 75 let iz 
Laške vasi pri Štorah, Marija 
BRMEŽ, 79 let iz Petrovč in 
Kari ARZENŠEK, 69 let iz Zg. 
Selc. 
Šentjur pri Celju 

Umrla sta Jožef K O L A R , 72 
let iz Zlateč pri Šentjurju in 
Angela Š P A N , 69 let iz Visoč. 
Velenje 

Umrli so: Miha T R Ž A N , 57 
let iz Jezerc pri Dobjem, Anto
nija STOPAR, 78 let iz Šošta
nja in Angela ŠTORMAN, 70 
let iz Celja. 

Celjska tržnica 
Praznično 
vzdušje 

Kot povsod po mestu, je tudi 
na stojnicah in ob stojnicah 
celjske tržnice začutiti praz
nični utrip. Trenutno imajo 
veliko izbiro novoletnih smre
čic, manjše so po 1.500, večje 
pa po 4.500 tolarjev. Precej 
imajo na voljo tudi raznih le
pih adventnih venčkov, ki sta
nejo od 500 do 800 tolarjev, 
odvisno od velikosti. 

Gospodinje, ki za praznike 
rade spečejo kaj dobrega pa 
verjetno bolj zanimajo cene 
orehov itd Celi orehi so po 
350, mleti pa od 800 do 1000 
tolarjev za kilogram, celi leš
niki so po 350, mleti po 800, 
dobi se tudi suho sadje, za ka
terega kilogram boste odšteli 
1.500 tolarjev, za suhe mareli
ce pa 1.300. Ostale cene so 
v naslednji tabeli: 

VETERINARSKA DEŽURSTVA 
VETERINARSKA POSTAJA CELJE: Delovni čas veterinar- i 

jev na veterinarski postaji v Celju je od 7.00 do 14.30. Ambu- j 
lanta za male živali je vsak dan dopoldan (razen ob nedeljah in j 
praznikih) od 8. do 10. ure, vsako popoldne od 16. do 17. ure, < 
sicer pa je dežuma služba za nujne primere organizirana \ 
v popoldanskem in nočnem času. Tel.: 34-233. \ 

VETERINARSKA POSTAJA L A Š K O : Redni delovni čas je od ; 
7. do 15. ure na veterinarskih postajah v Laškem in Radečah. 
Dežurstvo od 15. do 7. ure pa je za celo občino na veterinarski, 
postaji Laško, telefon 731-485. V primem odsotnosti veterinarja ' 
v času dežurstva pa lahko sporočilo pustite pri vratarju Pivo- i 
vame, tel.: 731-121. 

VETERINARSKA POSTAJA SLOVENSKE KONJICE: Redni; 
delovni čas veterinarjev je od 7. do 12. ure, od 15. do 7. ure j 
zjutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. Telefon na^ 
veterinarski postaji: 754-166. i 

VETERINARSKA POSTAJA Ž A L E C : Redni delovni čas^ 
veterinarjev je od 6. do 14. ure, neprekinjeno dežurstvo za celo 
občino pa je od 14. do 6. ure naslednjega dne. Dežurstvo je tudi! 
ob koncu tedna in ob praznikih. Telefon na veterinarski postaji: 
714-144. 

VETERINARSKA POSTAJA MOZIRJE: Redni delovni čas 
veterinarjev je vsak dan, razen ob nedeljah, od 7. do 15. ure, j 
redna dopoldanska ambulanta pa od 7.do 9.ure. Do nedelje,' 
26.decembra bo dežural dr.vet.med.Ciril Kralj, telefon 841-' 
410, od 27.decembra dalje pa dr. vet.med. Drago Zagožen, tele--
fon 841-769 

VETERINARSKA POSTAJA ŠENTJUR PRI CELJU: Redni'. 
delovni čas veterinarjev je od 7.do 15.ure vsak dan, od 15.ure-
do 7. ure zjutraj naslednjega dne pa je organizirano dežurstvo. I 
Danes, v četrtek, 23. decembra bo še dežuren dr. vet. med. Franci t 
Zapušek, telefon 741-935, od petka 24.decembra dalje pa boj 
dežural dr. vet. med. Jože Pangerl, telefon 27-695. 

BORZA DELA 
Informacije o prostih delovnih mestih, objavljenih na Republiškem zavodu za zaposlovanje, na območni enoti Celje, 
dne 20.12.93. Pojasnila o pogojih za sklenitev delovnega razmerja dobijo kandidati pri organizacijah ali delodajalcih 
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Ko lani na novo smo leto čakali 
v želji, da boljše od lanskega ho, 
v zdravje in pamet smo up polagali 
vse drugo, smo rekli, ho samo prišl^. 
Kar zdravja se tiče, potrkam po'jSahi 
večini je služilo, hvala Bogu! j0 
Pa pamet? O je j, tu kronista peres% 
mars'kaj (kot v Butalah) ni dalo mJhi! 

Drnovšek je skup' koalicijo spravil, 
rdeči in črni h koritu tišče, 
kristjan z antikristom se je zonegavil — 
kline gleda principe, ko za stolčke gre... 
Poslanci ohljuhe so brž pozabili, 
s katerimi so nas vabili volit, 
ko j plače in penzije nam zamrznili — 
še prej poskrbeli za svoje so rit'. 
Afer ko cigani uši smo imeli, 
iz lampe pobegnil dosjejev je duh: 
orožje, VIS, HIT. ..-kot da hi gori želeli, 
da ljudstvo bi lažje pogrešalo kruh. 
»Abrambni« s predsednikom se je špetiral, 
očital mu lobi, rdeč pedigre, 
kdo vojski bo šarže delil, komandiral, 
kdo za samostojnost zaslužnejši je... 
Med menedžerji smo Cefizlje lovili 
(slab, brez »kapitalcev« je bil naš ulov), 
na poljih in v žepih smo sušo čutili 
in vagali: ho masla več aVtopov. 
Pa kaj bi o letošnji beri globalno? 
To slamo že mlati vsak, ki ima čas! 
Na reto vrzimo zdaj »žetev« lokalno, 
ki jo je med Rinko in Sotlo dal klas! 

V Rogaški za start razburljiv poskrbijo: 
kaj Triller, stečajni ekspert, tam počne? 
Toplicam predpisal je šok-terapijo -
je res, da rad delnic polastil bi se...? 
Laščane minister Gaspari sekira: 
ne smejo občinskih obveznic prodat. 
Ker to proračunske jim plane zminira, 
so dolžni razvojne načrte kresat. 
Velenjčani novo so stranko dobili, 
ki z naci-socialnim programom straši: 
da hi pred »čefurji« deželo rešili, 
s peticijo za referendum grmi. 

Na vrhu Gorenja spet nova rošada -
zdaj Stanič prevzame komando v roke! 
Bo zrihtal koncem po meri zapada, 
ohranil giganta, ki v franže že gre? 
Za Metko pa ni več nobene rešitve, 
z državno podporo potone v stečaj. 
Delavke ostanejo brez zaposlitve, 
da banka dobi vse kredite nazaj. 
Celjanom Marija se je prikazala: 
naposled dobijo izvršno oblast! 
Ker služhice spretno med stranke raztala, 
bo Zimšek okusil predsedniško čast. 

V savinjskih gozdovih lubadar razsaja — 
kar TES ne uniči, škodljivec požre. 
Župan celjski Roječ ne tronu ostaja -
mu trda je koža, udar ne uspe... 
Zapufane firme so na razprodaji, 
v Nazarjah MGA tujcem diši -
da službe ohranijo delavski raji, 
Bosch-Siemens vse za hagatelo dobi. 
Je Štajerska banka »Folksbanka« postala, 
zdaj pleše kot jodla upravni odbor, 
Avstrijec obljublja vagon kapitala, 
da nas bo potegnil iz dreka navzgor. 

Rogaške toplice na boben so dane, 
jim banka za pufe zaruhi Donat. 
Od Klime nekdanje bolj malo ostane • 
mar kani direktor še fikus prodat...? 
Ker z občino dela preveč po domače, 
mozirski izvršnik na pranger je dan: 
tri ure poslanci mu tresejo hlače, 
na koncu se 'zmaže - odstopi župan. 
V Celje privlečejo drag dezinfektor, 
da rešil deželo bi kužnih smeti, 
a grdo uštel se je EKO-direktor: 
za kšeft med špitali zanimanja ni. 

V političnih kuhinjah vre in brboče, 
tud' žalskemu kotlu že dviga poklop: 
ker ga parlament več ubogati noče, 
užaljen premier zahlefira odstop. 
Mozirski odborniki špricajo seje, 
župana še nimajo. Božič vedri, 
V Konjicah Baraga, poslancem se smeje, 
ne da se odstavit, še pil jim bo kri... 
V Celju ravnatelji so na rešetu: 
ministru Železniku rdeči se zde. 
Ko vroča razprava se bliža razpletu, 
pred »bombo« grmovniki se razbeže. 

Od laškega Bora so še ohrezline, 
po letih crk'vanja ga čaka potop: 
ker upniki hočejo svoje cekine, 
stečajna uprava pripravlja pokop. 
Turistični teden Celjane predrami, 
nič več ne odhajajo s kurami spat, 
na ulicah rajajo trezni, v omami 
in dere jo Hermana gledat na grad. 
Duhove med ljudstvom razburja Marina, 
Za marke prodana kot belo blago, 
potem pa skrivnostno izgine deklina -
kaj res je, ostane zavito v meglo... 

V Štorah se lačni livarji uprejo, 
predolgo so dali se nategovat. 
Tud' njih potrpljenje ima svojo mejo -
pred občino pridejo pravdo iskat. 
Šalečani v bitki z državo slavijo, 
naposled dočakajo veliki dan: 
v TEŠ-u čistilno napravo gradijo, 
da zrak v dolini bo manj zažveplan. 
Spet Zidanškova je Gosposka postala 
in Tita na tablah spodrinil je Krek -
daj, Bog, da hi nova imena vzdržala, 
da bi preživela vsaj dvajseti vek! 

V Šempetru ne marajo Linde-pliname, 
ljudi ne prepriča noben argument -
gre res za načrte, okolju nevarne, 
al' Linde je komu moteč element...? 
Celjski fuzhalerji v Evropo želijo, 
državni pokal jim je dvignil greben, 
že Danci na trda jih tla posadijo -
za prvič pa vtis ni bil ravno voden... 
Laščani oživljajo stare navade, 
nas spomnijo časov, ko luštno je h'lo, 
ko štrajki, afere, spotikanje vlade 
še niso b'li naše folklorno blago. 

V Deželi razsaja vsesplošna okužba, 
kot gripa se širi lastninski špetir: 
bo Dobrna zavod al' delniška družba? 
Kdo ho pokasiral zdravilni izvir? 
Velenjčani so se osamosvojili, 
zakuhali svoj orožarski škandal: 
veljaki so si samokrese delili — 
ker Vane ni zraven, zažene kraval... 
Na trgih in ulicah knežjega mesta 
ni več anarhije, parkirnih nadlog: 
v prometnem režimu, zavitem kot presta, 
več reda napravil je »modri« odlok. 

Libojski Keramiki navčki zvonijo, 
fabriko že drugič pobira hudič. 
Lastniki vse skupaj propasti pustijo — 
le molzli bi radi, vložili pa nič. 
Brez šihta ostanejo štorski livarji, 
ne vejo čigav bo zdaj njihov obrat: 
stečaj razglasijo ljubljanski grobarji, 
privatniku hočejo firmo oddat. 
Na hokejskem nebu tri zvezde žarijo! 
Celjani postanejo nov mega-hit! 
Močvirnike in železarje učijo, j 
kako se je treba za plošček borit. \ 

Država zapadle obljube spolnjuje: 
Ljubenci nov most čez Savinjo dobe. 
Iz Celja v Laško se lažje potuje, 
ker tremerski čep nova cesta odpre. 
"»Zahtevamo cesto, a zemlje ne damo!« 
odmeva med Vranskim in Arjo vasjo. 
Južna varianta povzroča galamo -
še dolgo, se zdi, avtostradene bo... 
Pred kriminalci smo kapo dol dali, 
ker so zajezili terorja izbruh: 
bombaši ne bodo nas več strahovali -
BizJakovi fantje res niso od muh! 

Fran-Roševa šola je še brez šolmoštra, 
politika vmes svoje prste tišči: 
je stroko preglasil princip patemoštra 
in Mešlova žegna že spet ne dobi... i 
Krvava resnica postajajo sumi, ' 
da štorske fužine gredo na oltar: ' 
skrivaj so sklenili politični kumi, 
da Ravnam ho služil kozjanski jeklar. 
Celjanom ni več kolodvor v sramoto: 
železničar končno denar je dobil! 
Postaji je vrnil nekdanjo krasoto -
strmel bi Franc Jožef, če bil hi še živ! 

To bil je le skromen poskus inventure 
vsega, kar nam b'lo je v pokoro in dar • 
v letu, ki hijejo zanje mu ure 
in mu je Saturn nebesni vladar. 

f 'daj pleve z rešeta v pozabo vrzimo -
i vrag, da vsaj likof nam hode vesel -

nazdravimo si in si k srcu vzemimo, 
j^^nam je Prešeren v Zdravijici velel! 

ki prihaja, ho Jupitru vdano — 
planktu, ki srečo prinaša baje! 
V troštu da nam bo mehkeje postlano, 
vse dobro želi Vam Vaš NT&RC! 


